
Pe agenda politică a săptăminii, un eveniment cu semnificații in toate sectoarele vieții social-politice și economice:

PLENARA COMITETULUI CENTRAL AL PARTIDULUITovarășulNICOLAE CEAUSESCU, a participat la intilnirea de laMoscova a conducătorilor de partid și de stat din unele (ari socialiste
înaltă distincție indiană 
inmînată președintelui

Romanici
KBEHMHMMSi - Pag. 5 -

Cu natura socotelile 

silit simple: 

nu-i dai, nu-țî dă!

în toată 
tara, 

khlMx
GRIULUI

- p°g-6-7 -

Medicamentele viitorului —

PROST AGLAfâîMELE *
- Pag. 10 -

„Perpessicius socotește Floarea albastră ca fiind dintre 
cele mai puțin înțelese din poeziile lui Eminescu, în ori
ce caz din poeziile cele mai nesupuse înțelegerii".
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Floare
— Iar te-ai cufundat în stele 
Și in nori și-n ceruri nalte ?
De nu m-ai uita încalțe. 
Sufletul vieții mele.

In zadar rîuri și soare 
Grămădești-n a ta gândire

albastră
Și eîmpille asire
Și întunecata mare t

Piramsdeie-nvechite
Urcă-n cer vîrful lor mare 
Nu căta în depărtare 
Fericirea ta, iubite S

Astfel zise mititica, 
Dulce netezindu-mi păruL 
Ah ! ea spuse adevărul ; 
Eu am rîs, n-am zis nimica.

— Hai în codrul cu verdeață, 
Und-izvoare plîng în vale, 
Stînca stă să se prăvale 
In prăpastia măreață.

Acolo-n ochi de pădure, 
lângă balta cea senină 
Și sub trestia cea lină 
Vom ședea în foi de mure.

Și mi-i spune-atunci povești 
Și minciuni cu-a ta guriță, 
Eu pe~un fir de romaniță 
Voi cerca de mă iubești.

Și de-a soarelui căldură
Voi fi roșie ca mărul,
Mi-oi desface de-aur părul, 
Să-ți astup cu dînsui gura.

De mi-I da o sărutare,
Nime-n lume n-a să știe, 
Căci va fi sub pălărie —• 
Ș-apoi cine treabă are 1

Cînd prin crengi s-a fi ivit 
Euna-n noaptea cea de vară, 
Mi-i ținea de subsuoară, 
Te-oi ținea de după gît.

Pe eărare-n bolți de frunze, 
Apucind spre sat in vale, 
Ne-om da sărutări pe cale. 
Dulci ca florile ascunse

Și sosind 1-al porții prag, 
Vom vorbi-n întunecime ;
Grija noastră n-aib-o nime. 
Cui ce-i pasă că-mi ești drag ?

înc-o gură — și dispare...
Ca un stîlp eu stăm în lună ! 
Ce frumoasă, ce nebună 
E albastra-mi, dulce floare I

Și te-ai dus, dulce minune, 
Și-a murit iubirea noastră 
Floare-albastră 1 floare-albastră *
Totuși este trist la lume 1

(1873, 1 aprilie)
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Democrației si
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Unității Socialiste
Controlul

oamenilor muncii: 
o acțiune vasta '

și eficientă
Interviu cu tovarășul Viorel Ștefăneseu, 

președintele Consiliului municipal Bucu
rești al sindicatelor și vicepreședinte al 
Comisiei de coordonare și îndrumare de 
control a oamenilor muncii a municipiului 
București.

— Stimate tovarășe Viorel Ștefănescu, 
in cadrul Frontului Democrației și Unității 
Socialiste o pondere însemnată o au orga
nizațiile de sindicat. Așa cum indica tova
rășul Nicolae Ceaușescu la cuviuiarea 
ținută la cel de-al II-lea Congres al Fron
tului Democrației și Unității Socialiste, un 
rol important trebuie să-î aibă F.D.U.S. 
în organizarea și desfășurarea controlului 
de masă asupra felului cum se îndeplinesc 
hotăririle partidului si statului în diferite 
sectoare ale construcției socialiste. Ce as
pecte concrete au luat aceste indicații ?

— Controlul oamenilor muncii vizează 
. într-o măsură importantă sectoarele Je- 
gate de asigurarea unor condiții de mun
că și viață, tot mai bune pentru întregul 
nostru popor. Pe drept ciivînt am putea 
spune că activitatea de. control exercitată 
de oamenii muncii este vastă. Numai în 
municipiul București șînt organizate 3 580 
echipe de control formate din 16 764 mem
bri. Dintre acestea, cele mai multe — 3 105 
— sînt ale sindicatelor. In aceste efihdpe 
activează 14 608 membri de sindicat. Alte 
organizații ale F.D.U.S;, Comisiile de fer

' mei, U.T.C. și U.A.S.C.R. au, de asemenea, 
numeroase’ echipe de control, care acti
vează îndeosebi în sectoarele de activitate 
specifice. ■

—■ Concret, ce sectoare de activitate in
tră în sfera controlului oamenilor .muncii ?

—- Cu precădere, domeniile cu influență 
directă asupra creșterii nivelului de viață . 
al celor Ce muncesc. Unitățile controlate 
sînt specificate prin lege. Controlăm uni- ’ 
țăți comerciale de, alimentație publică, 
piețe, cantine, bufete de întreprindere, j 
Unități de prestări servicii către popu
lație, instituții eulturăl-artistice, instituții 
sanitare, creșe și grădinițe, case pentru 
copii, instituții de ocrotire a minorilor, 
cămine de bâtei ni și cantine de ajutor 
popular, oficii de asigurări sociale și peii-, 
sii, servicii .și secții de expertizare a ca
pacității de muncă, hoteluri și moteluri, 
transportul în comun, parcuri și locuri de 
agrement, întreprinderi de gospodărie co
munală, I.C-.R.A.L., unități care’ folosesc 
substanțe toxice din punct de vedere al 
protecției muncii și al mediului înconju
rător. Scopul acestor controale este de ase 
respecta drepturile oamenilor muncii, de 
a se gospodări cit mai bine fondurile și 
resursele de care dispunem, pentru a se 
asigura cinstea și corectitudinea în dome
niile de activitate. care influențează: direct 
calitatea vieții de zi cu zi-

—■ Care sînt rezultatele concrete ale a- 
cestei activități î

— In anul care a trecut au fost contro
late 10 4711. unități. Unele din ele au fost 
controlate de mai multe ori. în urma con
trolului au foșt înregistrate, aproximativ 
35 000 propuneri, din care aproape 32 000 
au foșt soluționate. în primele 5 luni ale 
acestui an au fost controlate 3 213 unități. . 
Din cele 742 de propuneri, 488 au fost so
luționate, Echipele de control vizează în
deosebi îmbunătățirea aprovizionării cu 
produse de largă necesitate, descongestio
narea unităților de ambalaje, igienizarea, 
ritmicitatea în. aprovizionare, corectitudi
nea lucrătorilor din comerț, . depistarea ' 
unor practici necinstite cum ar fi vin
derea produselor cu suprapreț sau eu lip
să la gramaj, desfacerea preparatelor cu 
termene depășite de garanție șau în con
diții necoreșpunzătoare de igienă, buna 
gospodărire a unităților, atitudinea civi
lizată a lucrătorilor din. comerț față de 
Oonsumațori etc.

— în ce direcție considerați că trebuie 
insistat?

— în analizarea mai operativă și mai 
eficientă a propunerilor rezultate dună 
controalele echipelor oamenilor muncii. Se 
impun pentru înlăturarea unor lipsuri și 
practici care persistă măsuri concrete și 
măi severe, Un exemplu la întîmpîare, un; 
răspuns al I.C.L. Alimentara 2 : S-a or
ganizat ședință cu întregul colectiv al 
unității, prelucrîndu-Se din nou. regulile 
generale de comerț, și atrăgîndu-se în mod 
special atenția asupra faptului că price 
produs aflat în magaziile unității trebuie 
să fie și în rafturi. Șau : Șeful de unitate 
a fost chemat la conducerea "întreprinderii 
fiind sever atenționat. .A cita oară și cît 
de sever ? Această severă atenționare de 
cite ori va mai fi făcută ? în general însă 
se poate spune că eficacitatea controlului 
oamenilor muncii este deosebită. în cele 
mai multe cazuri măsurile sînt luate pe 
loa

Să nu ne jucăm
de-a gospodarii

Siiubătă, 25 iunie, am însoțit în două 
unități de alimentație publică p echipă de 
control a oamenilor muncii formată din 
Gheorghe Neculai, Constantin Comunici 
și Ion Vîsu, activiști ai F.D.U.S., Consi
liul municipal București. Cei trei activiști 
fac- această muncă obștească de mai bine 
de 25 de ani și au o mare experiență în 
acest domeniu de activitate. încercăm cu 
comentarii minime să povestim filmul 
controlului, deși cele constatate, argu
mentele și replicile celor în cauză nu fac 
parte din nici o premieră.

I.C.L. Alimentara 5, Autoservirea Sălaj- 
clin Șoseaua Sălaj nr. 265, Ora 10. Cîteva 
gospodine își fac obișnuitele tîrguieli. 
Alimentara are un compartiment de auto
servire, un raion de dulciuri și unul cu 
produse gospodina, mezeluri și Krînzeturi. 
Cerem vînzătoarei Elena Pană niște 
cîrnați Trandafir, 49 lei kilogramul. Pen
tru cele 750 de grame, după o socoteală 
mintală care durează cîteva fracțiuni de 
secundă, ni se indică să plătiiii 38 Iei. O 
facesn. Da, a greșit în detrimentul nostru.
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Cîrnâții fac: exact 36,75 Iei. Cîntarul 
pleacă de lă plus 5 grarrie tot în detri
mentul nostru și deci și în al tuturor 
cumpărătorilor din cartierul Sălaj. Raio
nul de dulciuri este înconjurat, de o 
sfoară, semn că este închis. Păcat, pentru 
că este bine aprovizionat. Vînzătoarea 
care ar fi trebuit să vindă în dimineața 
aceea la raionul respectiv este în concediu 
de’odihnă și nu s-a găsit o soluție pentru 
înlocuirea ei. Tot din acest motiv, susține 
responsabilul unității, tovarășul Sever
Gheorghișor, nu este pus în ^înzare
rahatul, 100. kilograme. Va fi vînduț după 
amiază cînd Va veni schimbul. Raionul 
gospodină este foarte sărac reprezentat. 
La ora aceea putea oferi cumpărătorilor 
din cartier două easolete cu salată, orien
tală, una eu fasole bătută și 3 bucăți 
splină prăjită. Aspectul lor e departe 
a, fi comercial; Arată de parcă ar fi fost 
uitate de cineva la plecarea în concediu. 
Au fost livrate în urmă cu două zile de 
bufetul expres Rahova. Nu se vor mai 
vinde .niciodată. . Cu tot cu- casoletâ de 
plastic, salata orientală costă . 6,60 bani. 
Ce faceți eu toate astea care nu se vînd ?
Le aruncăm, răspunde șeful de unitate. 
Deci, vreo, 30 de lei aruncați. Produsele 
raionului gospodina nu prea se vînd. 
Șeful de unitate nu a mai lansat nici o 
comandă din ziua de 21 iunie. E firesc, 
dacă stăm să ne gîndim că nu prea au 
căutare. Raionul gospodina a fost creat în 
ideea. de a veni în ajutorul celor care nu 
ău posibilitatea să gătească. Calitatea 
produselor de la acest magazin nu are 
darul să-i obișnuiască pe oameni cu 
avantajele oferite de preparatele și semi- 
preparatele specifice. în magazia unității 
s-au mai găsit 7 bidoane cu circa 100 
kilograme citrice stricate. Ele așteaptă de 
aproape o lună să vină cineva de la con
ducere pentru a întocmi actele de scă
dere. în jurul ta roiesc niște musculițe.

Mici dar multe și care nu par agresive. 
Și acum de bine. Depozitele, camerele 
frigorifice și vitrinele sînt curate (cu 
excepția lămîllor stricate), unitatea este 
bine îngrijită și la raionul autoservire se 
găsesc de toate. Mărfurile din magazie se 
găsesc și în rafturi, puse Ia. vedere și la 
îndemîriâ doritorilor.

„Ambianță"*
sau clientul nostru cu ghinion

I.A.P.L. Aluni, restaurantul Ambianța 
din strada Cuza Vodă nr, 56. Comisia s-a 
așezat la masă și și-a manifestat dorința 
șă bea o bere rece. Nu s-a putut fără 
gustare. Dacă tot nu se putea fără gus
tare, ne-am zis să bem un coniac. Ce 
gustări aveți ? l-am întrebat pe ospătarul 
Mareei Tțuică. Fiind zi de pește ni s-a . 
oferit stavjrid pe varză, plachie, stavrid pe 
ghiveci și'pînă la urmă, pentru că n-am 

. auzit niciodată de o asemenea combina
ție, am acceptat ficat pe ghiveci' sau în 
ghiveci, cum vrem să-i spunem. Altceva 
nu pe-a mai putut oferi tovârășul Marcel 
Truică. Gustarea oferită de dînsul, costa 
18 1ei. Dai^ tot aveam bani, de coniac, ce 
mai conta .'18 lei în plus. Să măi spunem , 
în treacăt. că toate mesăle erau'ocupate

cu clieriți care beau bere fără a fi serviți 
și cu „gustările"-de genul de mai sus. La 
400 grame, coniac, barmanul Constantin 
Sîrbu a greșit doar cu 20 miliiitri, ceea ce 
nici nu e prea mult dacă ne gindim că cel 
puțin o picătură a rămas pe pereții pa
harului. îri Vitrina frigorifică am găsit 
puțin timp după aceea brînză telemea, 
cîrnați de porc proaspeți, wați oltenești 
și altele. Am fatrebat-o pe bufetiera 
Florica Tănăsescd, femeie în jur de 40 de 
ani, dacă in calitatea ei de gospodină i-a 
venit vreodată ideea să pună pe masa în 
capul căreia se așază tovarășul Țănăses- 
cu, soțul dumneaei, pește prăjit cu varză 
sau cu ghiveci. Ne-a mărturisit timidă că 
nu. De fapt, restaurantul Ambianța nu 
are bucătărie proprie. Primește mîncarea 
gătită de la restaurantul Budapesta 
Despre lista sortimentelor obligatorii 
h-ăre rbst să mai vorbim. Nici cei care 
au conceput-o cu migală și cu dragoste , 
pentru client nu și-o mai amintesc. La 
gustări calde șeful de unitate ne-a enu
merat iahnia de fasole și- cartofii prăjiți, 
reci bineînțeles ’pentru că ' erau produși, 
tot la restaurantul Budapesta. Măi era la 
bar un singur sortiment de vin. Ciorbe 
nu; supe nu. Pentru bucătarul care are în . 
grijă restaurantul Ambianța singurele le
gume existente și comestibile la ora asta 
sînt: varza, fasolea și cartofii. Clătitele 
le trecem la desert; totuși. Dar să fim 
drepți. Pentru ceea ce au foșt și sînt 
obligați să vindă cei de la Ambianța nu 
sînt vinovați ei, ci bucătarii care pregă
tesc preparatele și conducerea unității. 
Am îndrăznit să propunem ca, pe rînd, 
cineva din conducerea unității să ia masa 
de prînz la Ambianța sau în alte unități 
similare și să mănmce stavrid cu varză 
sau cu ghiveci și după aceea, bineînțeles, 
să achite consumația.

■ OPREA GEORGESCU ■

Agenda

Cartierul Craiovița Nouă din municipiul 
Craiova

Rîmnieu Vîleea — Casă de Cultură a «*' 
dicaiejtw

Controlul co
supracont

Ge^a Kaffay este tun oth foarte corect. 
La 65 ele ani , singur și ies till de bolnav, 
cu cel mai firesc zîi.foel dio lume, nu 
iartă nimănui un țapăt .de ață. Cu nîer“ 
sul lui încet, de- om î» vîrstă, apare peste 
tot și cu tet ritualul de politețe caracte
ristic mai degrabă ''începutului de secol 
îți spune tot ce observă la capitolul ne
reguli, și ți le spune ca într-un discurs 
sentimental, de parcă ar dicta o scrisoare 
de dragoste. Și fermitatea cu pqlitețeă 
i-au adus lui Geza Kaffay multe gunoaie 
în pungă, ca răzbunare pentru neiertătoa
rele constatări făcute de-a lungul anilor. 
Ca secretar al comisiei de coordonare ju
dețeană a actiyităf" 
aienitor muncii, G 
zeci și sute de lo< 
ținut minte, au 
s-au întilniț c.
să se „revanș 
pădite, ba cv 
ba cu o lipsa 
scoată din pepe; 
de multe asem 
nărui cu părul r 
murile sale, ală 
echipelor de co 
comerțului din orașul Tîrgu Mureș, care 
comerț, trebuie spus deschis, e departe 
de a pune nervii locuitorilor la repetate 
încercări cotidiene.

Am făcut împreună o plimbare prin 
centrul orașului și prin cîteva locuri eu 
afluență de public. Pb drum mi-a spi s 
cite ceva despre cele 1649 de echipe de 
control care-au organizat 14A45 de con
troale (și efectele acestor controale se 
văd), despre drumurile făcute la diferite 
ferme pentru a afla pe unde se în
curcă aprovizionarea cu legume și fructe 
a orașului. Și împotriva golurilor de apro
vizionare, a mărfurilor cu termen expi
rat, a sortărilor pe calități și prețuri au 
fost îndreptate o serie de acțiuni, în ma
rea lor majoritate eficiente. După ce-ăm 
călcat prin impecabile magazine Ae stofe, 
de porțelanuri, după ee-am admirat o pi
ramidă de sticle de bere ridicată pe tro
tuarul din fața restaurantului „Mureșul", 
pașii ne-au purtat și priatr-un ma
gazin Gostat, în apropierea gării, unde nu 
era o curățenie sclipitoare (mai o frunză 
de varză pe jos, mai o frunză de ceapă) 
dar se găseau de toate. Doi oameni cu
două plini ca niște ghiulele ne-au detur
nat plimbarea, un fel de control neoficial 
pentru a vedea eficiența altor controale, 
căci viața, vrînd nevrînd, a devenit un 
fel de control al controlului supracontro- 
lat, și așa am ajuns intr-un magazin de 
pline. La Tg. Mureș se găsește pline. Dar 
de la a se găsi pînă la a fi bună mai 
este puțin. Locuitorii care țineau în acea 
zi o pline la subsuoară clătinau din cap. 
Plinea nu e crescută, specialitățile sînt 
destul de puține, aluatul de multe ori 
ajunge în magazin sub o crustă tare și 
cornulețele sînt ascuțite și tari ca niște 
gloanțe pentru o mitralieră de calibru. 
Ceea ce înseamnă că fabrica de {«ine ori 
n-a fost controlată deloc, ori a fost con
trolată prea puțin, ori a fost controlată 
inutil.

CORNEL NISTORESCU ■



f lacara i QPrietenie, pace, colaborare

Tovarășul NICOLAE CEAUSESCU a participat la întîlnirea 
de la Moscova a conducătorilor de partid și de stat 

din unele țări socialiste europene

La începutul acestei săptămîni, tovară
șul Nicolae Ceaușescu, secretar general al 
Partidului Comunist Român, președintele 
Republicii Socialiste România, a partici
pat la întîlnirea de la Moscova a conduc 
că lorilor de partid și de stat din unele 
țări socialiste europene. Tovarășul Nicolae 
Geaușescu a fost însoții,de tovarășii Con

stantin Dăscălescu, membru al Comitetu
lui Politic Executiv al C.C. al P.C.R., 
prim-ministru al Guvernului Republicii 
Socialiste România, Constantin Olteanu, 
membru al Comitetului Politic Executiv 
al C.C. al P.C.R., ministrul apărării nați- 
lonate; Miu PobrescUj. membru supleant al

Comitetului Politic Executiv, secretar al 
C.C. al P.C.R., Ștefan Andrei; membru 
supleant al Comitetului Politic Executiv 
al C.C. al P.C.R. ministrul afacerilor ex
terne.

Din partea celorlalte state la întilnire 
au luat parte ; Tpdor Jiykov, secretar ge

neral al Comitetului Central al Partidului 
Comunist Bulgar, . președintele Consiliu
lui de Stat al Republicii Populare Bul
garia, conducătorul delegației bulgare , 
Gustav Husak, secretar general al Comi
tetului Central al Partidului Comunist din 
Cehoslovacia, conducătorul delegației ce» 

. hoșlovace ; Erich Honecker, secretar ge
neral al Comitetului Central al Partidului 
Socialist Unit din Germania, președintele 
Consiliului de Stat al Republicii Demo
crate Germane, conducătorul delegației 
R.D.G. ; Wojciech Jaruzelski, prim-secre- 
tar al Comitetului Central al Partidului 
Muncitoresc Unit Polonez, președintele 
Consiliului de Miniștri al Republicii 
Populare Polone, conducătorul delegației 
poloneze ; Janos Kadur, prim-secretar al 
Comitetului Central al Partidului Mun
citoresc Socialist Ungar, conducătorul de
legației ungare ; I.V. Andropov, secretar 
general al Comitetului Central al Partidu
lui Comunist al Uniunii Sovietice, pre
ședintele Prezidiului Sovietului Suprem al 
U.R.S.S., conducătorul delegației sovietice, 

în cadrul întîlnlrii s-a făcut un schimb 
de păreri cu privire la evoluția eveni
mentelor internaționale în ultimul timp 
și s-a adoptat o Declarație comună. îa 
acest document, se arătă că - ia întilnire 
au fost reafirmate aprecierile și conclu
ziile privind evoluția situației internațio
nale cuprinse în Declarația politică, adop
tată la 5 ianuarie 1983 la Consfătuirea de la 
Praga a Comitetului Poliție Consultativ: al 
statelor participante. la Tratatul de Is 
Varșovia. Este vorba, în primul. rînd. de 
concluzia privind hotărîrea tot mai puter
nică a popoarelor, a tuturor forțelor pro
gresiste și iubitoare de pace do a se pune 
capăt cursei înarmărilor, de ă se trece la 
dezarmare, îndeosebi la dezarmarea nu
cleară, de a șe asigura dezvoltarea tutu- 

\ roi' statelor în condiții de egalitate, de 
respect al independenței și suveranității 
naționale, intr-un climat de colaborare, 
securitate și pace. Situația creată în lume, 
se arată în Declarația comună, pune în 
fața tuturor statelor, a tuturor popoarelor 
problema cum poate fi evitată alunecarea 
lumii spre catastrofă. Legat de aceasta, 
participanții la întilnire ău reafirmat ac
tualitatea și valabilitatea programului 'de 
acțiuni propus la Praga la 5 ianuarie, șî 
s-au pronunțat din nou împotriva între
cerii în domeniul înarmărilor nucleare și, 
în general, împotriva oricărei competiții 
militare. s

După cum se consemnează în documen
tul menționat, parțicipanții la întilnire con
sideră că problema fundamentală a con
temporaneității o constituie încetarea ne- 
întirziată a cursei înarmărilor și trecerea 

. la dezarmare; îndeosebi la dezarmarea nu
cleară, și apreciază că este necesar să se 
facă lotul pentru realizarea acestor țe
luri, de covârșitoare importanță pentru 
apărarea păcii, civilizației Și vieții pe pă». 
mint.

O atenție deosebită a fost acordată, la 
întâlnirea' de Ia Mpscova, relațiilor dintre 
țările participante Ta Tratatul de la Var
șovia și țările membre ale N.A.T.O. Sta
tele participante la întâlnire s-au adresat 
din nou statelor membre ale N.A.T.O. cu 
chemarea de a începe neîntîrziat negocieri 
directe în vederea ajungerii la un acord 
privind înghețarea, începînd cil 1 ianuarie 
1984, a cheltuielilor, militare și ■ măsuri 
concrete de reducere reciprocă efectivă a 
acestor cheltuieli, in perioada următoare. 
S-a remarcat, de asemenea, că se așteap
tă acordul statelor N.A.T.O. de a se treoa 
la examinarea practică a propunerii refe
ritoare la Tratatul privind nefolosirea re
ciprocă a forței militare și la menținerea 
de relații pașnice între statele participante 
la Tratatul de la Varșovia și statele mem
bre ale Tratatului Atlanticului de Norid, 
deschis tuturor statelor lumii.

Dezbătând problemele asigurării păcii șl 
securității in Europa, participantii ța în
tilnire s-au pronunțat din nou pentru în
făptuirea propunerilor privind crearea de 
zone denuclearizate . în nordul Europei, 
în Balcani și în alte regiuni ale continen
tului european. Totodată, s-au subliniat 
însemnătatea și necesitatea încheierii cit 
mai grabnice a reuniunii de la Madrid cu 
rezultate pozitive, care să răspundă aștep
tărilor popoarelor europene și' să asigure 
convocarea Conferinței pentru măsuri de 
întărire a încrederii, securității și pen
tru dezarmare în Europa, continuitatea 
procesului multilateral început la Helsin
ki. Statele participante la întîlnirea de 
la Moscova au chemat țările europene să 
facă totul pentru înlăturarea pericolului 
nuclear în Europa, pentru transformarea 
Europei intr-un 'continent al păcii, liber 
de arme nucleare, atît cu rază medie de 

.acțiune, cit și tactice, într-un continent în 
care toate statele să conlucreze pe baza 
de deplină egalitate și respect reciproc în 
interesul progresului și bunăstării popoa
relor lor, al liniștii, înțelegerii și securită
ții in Europa și în întreaga lume, 1

p. NICOARA H k



O lecție a istoriei care nu trebuie uitată
50 de ani de la crearea Comitetului Național Antifascist

O jumătate de veac s-a scurs de la 
constituirea Comitetului Național Anti
fascist, eveniment memorabil în istoria 
României, marcind o perioadă de aspre 
încercări în care atîrnau. în cumpănă în
seși căile viitoarei evoluții politice și so
ciale a patriei. Lupta dusă atunci de 
Partidul Comunist Român pentru apăra
rea drepturilor și libertățilbf democratice, 
a valorilor perene ale culturii, pentru 
independenta și suveranitatea patriei și 
însăși ființa sa națională reliefează preg
nant consecvența partidului nostru, liȘiile 
sale de forță păstrate neabătut de-a 
lungul deceniilor. Desigur, la sfîrșit 
de veac XX România traversează o 

altă perioadă istorică, „generațiilor de 
azi — subliniază tovarășul Nicbia® 
Ceaușescu — istoria le-a hărăzit fe
ricirea de a vedea îhfăptuindu-se vi
surile și dorințele cele mai cute
zătoare ale înaintașilor, lor le-a re
venit misiunea de a făuri viitorul- de aur 
al patriei". Dar nu trebuie să fie uitate 
învățămintele istoriei, iar lupta de acum 
o jumătate de veac nu se poate socoti 
pe deplin încheiată atît timp cit în lume 
pacea este amenințată, politica de dictat 
și dominație se mai face simțită, iar 
fascismul în straie noi, neofasciste, con
tinuă să-și ridice capul. Iată de ce, do
cumentele antifasciste de acum o jumă
tate de veac, fapta vie a comuniștilor 
români, a tuturor forțelor progresiste, 

' sună și azi ca un solemn avertisment : 
. NU UITAȚI !
i Clarviziunea și patriotismul fierbinte 
' al comuniștilor le-au permis a discerne, 
f încă de la primele manifestări ale fas

cismului european, gravul pericol pe care 
acesta îl prezenta și pentru țara noastră, 
în septembrie 1922, ziarul „Socialismul", 
organ central al P.C.R., scria : „Așadar, 

. fascismul, care s-a dezvoltat în Italia și 
a apărut în diferite alte țări burgheze, 
își face apariția și la noi". La începutul 
anului 1923, comitetul secțiunii București 

; a adresat maselor un viguros apel, con- 
■ siderat drept unul dintre primele docu

mente cu caracter antifascist elaborate 
: de partid, prin care acestea erau chemate 

să se organizeze în vederea apărării 
drepturilor și libertăților democratice 

ț amenințate.
Această prețioasă experiență își păs

trează pe deplin actualitatea, repetatele 
avertismente conținute în euvîntărfle pre
ședintelui Nicolae Ceaușescu în sensul că- 
pericolul fascist nu trebuie subapreciat 
evocă un fapt istoric de necontestat : 

: fascismul a putut progresa, cu urmările 
j catastrofale care se cunosc, pentru că 

■ forțele politice democratice, exceptînd 
i comuniștii, au subestimat gravitatea fe- 
i nomenului.
; în România, după cum se știe, puterni- 
i cele bătălii de clasă din ianuarie-februa- 

rie 1933 conduse de partid s-au înscris 
printre primele acțiuni de masă ale pro
letariatului international după instaura
rea fascismului în Germania, unde acesta 
a luat fo-mele cele mai brutale și mai 
agresive. Primejdia pe care o reprezenta 
pentru țara noastră această mișcare anti
națională și antisoeialistă, în mod ipocrit 
întitulată național-soeialistă, se amplifica 
pe măsură ce Germania lui Hitler își ma
nifesta tot mai clar intenția de a-și în
tinde tentaculele asupra Europei. Iată de 
ce, pe baza hotărîrii Biroului Politic al 
C.C. al P.C.R., în aprilie 1933 s-a format 
un comitet antifascist de inițiativă și în 
luna iunie s-a creat Comitetul Național 

; Antifascist, în a cărui conducere au fost 
i alese personalități marcante ale vieții 
| noastre publice și culturale. Ca repre- 
f zentant al tineretului muncitoresc revo- 
i luționar a activat în conducerea Comite» 

tului tînărul comunist Nicolae Ceaușescu. 
înzestrat cu un înnăscut simț organiza
toric și cu un rar dinamism și energie 
revoluționară el se va afirma strălucit în 
mișcarea antifascistă și va deveni 'repede 
cunoscut în întreaga țară. -Este un titlu 
de cinste și de mîndrie pentru partidul 
nostru faptul că secretarul său general, 
conducătorul României noi, și-a legat nu
mele încă din cea mai fragedă tinerețe de 
acea bătălie hotărîtoare pentru destinul 
țării și al poporului român, dovedind
prin vorbă și mai ales prin faptă că 
istoria se confundă cu viața poporului și ,.

' ' ’ de pace și progres social ale poporului.viața cu istoria.
Răsfoim cu emoție paginile din istoria 

luptei antifasciste de acum o jumătate 
de secol conduse de comuniști în grele 
condiții și în ciuda persecuțiilor autori
tăților, care nu vedeau cu ochi buni pro
gresele Comitetului Național Antifascist,' 
adeziunea crescîndă a maselor față de 
lozincile sale. „Strîngînd în jurul acțiunii 
antifasciste pe toți cei care lucrează cu unic antifascist, făcută în octombrie 1933
brațul sau cu mintea la orașe și sate — de către reprezentanți ai tineretului antic
se arăta într-un Apel al Comitetului Na- fascist Congresului general al tineretului
țional Antifascist din iulie 1933 publicat social-democrat.
în ziarele de mare tiraj «Dimineața» și - ■
«Adevărul» — vom putea stăvili în Ro-
mânia triumful unui curent eare poartă 
în el germenul de distrugere a tot ce 
este izvor de muncă și gîndire". Lupta 
antifascistă se confunda, așadar, îp con
cepția partidului, cu apărarea celor mai 
nobile atribute ale omului : munca, gîn-
direa liberă, creatoare.

în anul următor, comitetele antifasciste 
înființate în principalele orașe ale țării 
își lărgeau sfera de activitate și în lu
mea satelor, noi comitete începînd să 
acționeze în județe cu specific dominant 
agrar. în iulie 1934, în scopul atragerii 
tinerei generații în mișcarea antifascistă 
și ținindu-se seama de faptul că tineretul 
era cel dintîi vizat de. extrema dreaptă 
spre a fi captat în organizatii și echipe 
de soc teroriste, s-a creat Comitetul Na-’ 
țional Antifascist al Tineretului, in cadrul 
căruia un rol de prim ordin a avut to
varășul Nicolae Ceaușescu. Acest comitet 
a dus o intensă muncă de organizare 
printre tinerii muncitori și studenti, de 
asemenea la sate. Documentele vremii 
înregistrează acțiunile conduse de. tînărul 
revoluționar Nicolae Ceaușescu și de alti 
comuniști, persecuțiile la care erau su
puși de fasciști — adesea cu sprijin tacit 
sau fățiș din partea autorităților —. dîr- 
zema lor în fața organelor de represiune. 
Astfel, prezența tovarășului Nicolae 
Ceaușescu în toamna anului 1934 la o 
ședință a tineretului antifascist din Bucu
rești, strada Cîmnineanu nr. 7, 
cursul căreia s-a discutat problema 
ganizării' tineretului muncitoresc în 
mitete antifasciste, este consemnată 
tr-o notă a Siguranței. Tot în acea 

m 
or- 
co- 
în- 
pe-

rioadă ziarul „Clopotul" descrie cum tî
nărul Nicolae Ceaușescu și alți militanți 
antifasciști au fost victimele „unei barba
re agresiuni săvîrșite de către organele 
polițienești 
ună cu un 
uniformă... 
au opus o

din circumpscrinția 13 împre- 
grup de gardiști de fier în 

Timo de o oră (antifasciștii) 
dîrză rezistentă, cu toate că 

nu erau înarmați decît cu hîrtie și cre
ion..." Cît de emoționant sună și azi 
aceste rînduri evocînd furia neputincioa
să a celor care se temeau de revoluțio
nari înarmați doar „cu hîrtie și creion", 
altfel snus : înarmați cu cea mai temută 
armă dintre toate — adevărul, sluiirea 
pînă la sacrificiul de sine a intereselor 
vitale ale poporului. ..Lăsati nusca si 
luati caftea... — erau îndemnati ținerii 
într-un articol publicat în ga’eta -Alte 
zări». — Luati cartea de filozofie, de so
ciologie, de economie politică și de istorie 

socială. Nu vă îăsați furați de vorbe fru
mos sunătoare, ci cercetați. realitățile 
căre ne înconjoară. Studiind rece, sufle
tul vostru se va încălzi descoperind cau
zele nedreptăților și ale, mizeriei socie
tății de azi. Și atunci veți lua voi înșivă 
inițiativa și veți îndrepta armele voastre 
—- puterea de muncă și sufletul dornic de 
dreptate — împotriva adevăratilor asu
pritori". în .aceste cuvinte descifrăm -și 
cauza profundă pentru care autoritățile 
se înverșunau împotriva antifasciștilor, 
care legau opoziția lor dîrză față de 
„ciuma brună" cu , apărarea năzuințelor

Comitetul antifascist al tineretului a 
propus atunci și celorlalte partide și or
ganizații muncitorești încheierea frontu
lui unic împotriva fascismului. „Prieteni, 
orice zi de neorganizare și inactivitate a 
luptei antifascitse din România o vom 
plăti mîine cu sînge" —■ se arăta în pro
punerea pentru încheierea unui 'front

Din păcate, deși au fost organizate 
atunci unele acțiuni antifasciste îp cola
borare eu alte partide și grupări politice, 
inclusiv burgheze, acțiuni comune la 
scară națională nu au putut avea loc 
decît în perioada următoare, întrucât deși 
numeroși muncitori social-democfați și 
cadre din conducerea locală Și centrală a 
partidului se pronunțau pentru încheie
rea Frontului unic muncitoresc, o serie 
de lideri social-democrați, ignorînd sar
cinile ce stăteau în fața clasei munci
toare, au respins propunerile comuniști
lor.

în acest context, la sfîrșitul anului 1934, 
guvernul instituie starea de asediu și 32 
organizații, printre care și Comitetul Na
țional Antifascist, sînt declarate în afara 
legii și dizolvate. Dar nu o trăsă
tură de condei sau un simplu act legal 
puteau „anula" lupta antifascistă dusă cu 
abnegație de comuniști în acei ani, care 
au fost și primii ani de luptă, educație și 
cultură revoluționară ai celui care va de
veni conducătorul și făuritorul României 
socialiste, tovarășul Nicolae. Ceaușescu.

Deși existența legală a Comitetului Na
țional Antifascist a fost relativ scurtă — 
numai 18 luni — rezultatele activității 
sale au fost fructuoase, influențînd în
tr-un chip decisiv opinia publică româ
nească în cadrul luptei generale antifas-, 
ciste. Activitatea Comitetului, întregită 
apoi cu aceea desfășurată în cadrul 
Frontului ponular antifascist, avea să 
abată, timp de ani de zile, primejdia fas
cină. si internă, pentru România.

însuflețitoarele idealuri ale Comitetului 
Național Antifascist de acum 50 de ani 
rămîn vii, pildă și îndemn la vigilentă 
și în ziua de azi, cînd într-o serie de țări 
mai există condiții pentru existența gru
părilor neofasciste, ba chiar se vîntură 
ideea creării, în forme camuflate, a unei 
Internaționale fasciste. Rasismul și ira
ționalismul, dezechilibrarea și destabiliza
rea vieții politice și sociale .prin repetate 
acte de terorism, țelurile expansioniste 
ned°ghizate, reprezintă: sau fac să re- 
roc-ț. sub o formă sau alta, idenlnoia 
fascistă, care refuză să moară de bună
voie și trebuie deci să primească riposta 
hotărîtă a tuturor forțelor progresiste.
Avem datoria, sublinia tovarășul Nicolae 
Ceausescu, în fata generațiilor- de azi si 
de mîine. de a face totul pentru a bara 
cal°a unei noi ascensiuni a fascismului, 
pentru a feri omenirea de acest dușman 
al civilizației și progresului.

{ Totul se petrece ca într-o vrajă. ’ 
Vine un om pe care nu l-ai maj văzut 
niciodată și îți arată că lumea pe care 
ti-au dezvăluit-o părinții și bunicii 
încă de cînd erai mic poate să fie tre
cută pe un caiet cu ajutorul unui toc și 
al unei călimări cu cerneală. Mai îhtîi 
îți arată că vorbele pe care ai tăi te-au 
învățat pot fi descompuse în litere și 
apoi recompuse la loc. O-i fac cuvîn- 
tul „oi", a-c fac cuvîntul „ac". Și te 
miri și te încînțl dornic să pătrunzi 
mai adînc în arcanele abecedarului. 
Și tot așa, ajungi șă scrii propoziții de 
care mai tirziu o să te înduioșezi singur : 
„Ana are mere", sau să citești miei 
povestiri ca „Fănică și fulgul" pe care 
n-al să poți să le uiți niciodată, de 
parcă ar fi desprinse din cele mai 
importante cărți ale umanității. Vine 
și un alt om care îți explică pe înde
lete că merele Anei pot fi numărate, 
la ele se pot aduna alte mere sau ele 
pot fi împărțite. Și Iar te bucuri pen
tru că ai mai descoperit ceva din ce 
se petrece în jurul tău, ceva de care 
te-ai fi simțit frustrat dacă n-ai fi 
aflat Cu ajutorul unor astfel de oa
meni lumea ți se pare și mai minu
nată, mai plină de culori și parfumuri. 
mai ales după ce citești singur prima
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carte, care poate să-ți înrîurească des
tinul, dacă lectura ajunge să te sub
juge, Și pe nesimțite crești, și un 
altcineva, un bărbat sau femeie, îți 
deschide ochii învățîndu-te cuvintele 
unei alte limbi decît cea pe care ai 
vorbit-o de la naștere. Dar n-apuci să 
te miri bine de ce lucru nemaipomenit 
ți s-a întîmplat că și capeți dreptul 
de a te iniția in tainele dezvoltării 
societății omenești, sau să afli nume 
de ape și de orașe prin care, chiar 
dacă n-ai să treci niciodată, o să-ți 
pară mai tirziu bine să știi că există, 
ca o făgăduință a tfnor aventuri ex
traordinare. Apoi, e timpul să afli 
cum se. combină elementele chimice 
sau cum se pot explica diverse feno
mene ale naturii, sau din ce sîntem 
făcuți noi, ori plantele, ori animalele, 
incit universul, cafe în copilărie îți 
părea o nebuloasă, ți se înfățișează de 
o coerență surprinzătoare. Și asta nu
mai pentru că. la fiecare treaptă a 
vieții, vine cineva și te poartă de 
mînă, ca pe un discipol însetat de 
știință și cultură, prin cele mai fer
mecate tărîmuri ale cunoașterii. Și 
vremea trece aproape fără să bagi de 
seamă și alungi 
odată, să știi la 
menii acela care 
și noti la rindul 
altii, pentru asta

la rîndul tău, cita
tei de multe ca oa- 
te-au învătat carte.
tău să-i înveți pe 

trebuindu-ți însă nu
numai știință, dar și o mare dragoste 
do coi mici, și o mare răbdare, și o 
infmif^ nutoro de a stărui, si o...

In multe feluri ne despărțim, de-a 
lungul vieții, de ceea ce ne ține în 
ignoranță. Mulți ne ajută să ne ru
pem de ceea ce ne împiedică să fim 
cu adevărat niște trestii gînditoare. 
Dar sînt unii pe care nu-i putem uita 
niciodată. Vin el, niște oameni, care 
țin la noi înainte chiar de a ne cu
noaște și ne descoperă orînduielile 
acestei lumi. Iar ei se numesc simplu 
dascăli, sau învățători, sau profesori 
și, de cite ori ne gîndim la ei. ne par 
eterni ca o poveste, trudind în șco
lile lor_ pentru ca nimic din lumina 
lumii să nu se piardă în van.

GEORGE ARION ■
LIONEL NIȚESCU S

Trecînd în cea de a doua jumătate a 
actualului cincinal 1981—1985, două sînt 
informațiile cu privire la starea econo
miei naționale, care rețin cu deosebire 
atenția : o importantă accelerare a creș
terii economice în următorii doi ani și 
conferirea unui rol de prin rang cerce
tării științifice naționale în eforturile ge
nerale de dezvoltare economico-socială a 
țării.

Să le examinăm pe rînd.
Ne amintim că în anii 1981—1982, în 

ciuda unor serioase dificultăți ținînd de 
conjunctura economică internațională dar 
și dereglări și contradicții proprii, econo
mia românească n-a încetat să se dez
volte, deși nu în ritmul planificat. O a- 
testă comunicatele statistice anuale, o 
confirmă avîntul din primele luni ale 
anului în curs.’ Pentru că în prima parte 
a anului 1983 activitatea să se soldeze cu o 
depășire de cîteva miliarde' la producția 
industrială și după cum aprecia secreta

eeastă bază o sporire susținută • veni
tului național, pe care le și anunță, dealt- _ _ ________ _______ T„—
fel, comunicatul recentei ședințe a Corni- fice românești prilejuită de. Plenara Con- 
tetului Politic Executiv al C.C. al P.C.R., siliului Național pentru Știință și Tehno- 
Potrivit acestui comunicat, în anii logie. Dispunem, s-a afirmat ,1a Plenară 
1984—1985, producția industrială urmează de către factorii cei mai autorizați, de o 
să sporească într-un ritm mult mai înalt puternică bază de cercetare științifică și 
decît în primii doi ani ai cincinalului, tehnologică. Mai presus de toate, dispu- 
la dimensiuni care să asigure pentru în
treaga perioadă 1981—1985 un ritm mediu

avut loc b semnificativă trecere în revistă
a forței inovatoare a cercetării științi- rea Programului partidului, de condițiile

radical modificate în care evoluează 
nomia mondială și care so răsfrîng 
vitabil și asupra economiei noastre 
ționale.

Două mari obiective pune acum

eco- 
ine-
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anual de creștere de 11,8 la su' 
ducția netă și 6,9 la sută la

iță la pro- tire 
“producția tate

marfă. Creșterea producției, însoțită de o 
diminuare în continuare a cheltuielilor

nem de un puternic corp de cercetători, 
de oameni de știință cu o înaltă pregă
tire științifică și tehnică a căror activi-

s-â concretizat în rezultate cu nimic
mai prejos decît cele mai bune obținute 
pe plan mondial. Acest corp de cercetă-

TORTA DINAMIZATOARE A CERCETĂRII ȘTIINȚIFICE
materiale în produsul social, vor determi
na o sporire a venitului național, în anii

rul general al 
' Nicolae Ceaușescu, 
cesare îndeplinirii, 
ducției industriale 
puțin 12 miliarde

partidului, tovarășul 
„există premisele ne- 
pe întregul an, a pro- 
cu o depășire de cel 
lei.“ Acest reviriment

1981—1985, într-un ritm mediu anual 
9,8 la sută. Sînt obiective pe cit de 
merare pe atit de re-diste, o-^ntru că 
se bazează pe activitatea laborioasă

de 
te-

din

nu este rezultatul cine știe cărui miracol, 
ci produsul unei munci tenace, desfășu
rate zi de zi în fiecare județ, în fiecare 
localitate, în fiecare unitate productivă. 
O activitate care a permis unităților 
noastre economice să valorifice mai efi
cient resursele de care dispun și le cre
ează posibilitatea de a se adapta mal bine 
la condițiile impuse de criza economică, 
mondială. Toate acestea creează premi-. 
sele pentru o dezvoltare mai rapidă a 
forțelor de producție în viitor și pe a-

acești ultimi ani, care, așa cum am văzut, 
a și început să dea primele roade, dar 
mai ales pe uriașul potențial productiv 
(creat în cea mai mare parte în ultimii 
10—15 ani) a cărui fructificare, deplină ar 
putea asigura un ritm de dezvoltare încă 
și mai înalt

Li se adaugă forța dinamizatoare a 
cercetării științifice românești. Și nu este 
o pură întîmplare că numai cu 10 zile 
mai înainte de anunțarea acestor impor
tante obiective economice, în Capitală, a

tori a adus și aduce o contribuție 
de p-im rang în domem'i ho'ăr>toare ale 
dezvoltării economiei naționale. Numai în 
anul 1982, s-a exemplificat, activitatea co
lectivelor de cercetare s-a concretizat în 
introducerea în fabricație a peste 3 350 
de mașini, utilaje, aoarate și .instalatii, 
peste 950 de materiale și bunuri de con
sum, în aplicarea în producție a peste 
1 450 de tehnologii.

în acest potențial se pun mari speran
țe. apelul la forța de creație a cadrelor 
de cercetători fiind pe deplin legitimat 
de importanța excepțională a acestor o- 
biective în îndeplinirea sarcinilor stabili
te de Congresul al Xll-lea și Conferința 
Națională ale partidului, de rolul ce re
vine cincinalului 1981—-1985 în îndepiini-

ducerea partidului în fața cercetării știin
țifice. Primul constă în concentrarea tu
turor forțelor de cercetare, învățămînt și 
producție, într-un tot unitar și orienta
rea lor Spre domeniile prioritare ale pla
nului național de dezvoltare economico- 
socială — creșterea mai puternică a ba
zei energetice și de materii prime, trece
rea de la dezvoltarea extensivă la cea 
intensivă în industrie, accelerarea pro
gresului agriculturii și realizarea noii re
voluții agrare. Al doilea vizează chiar 
perfecționarea activității de cercetare. O 
primă verigă esto stabilirea orizontului 
de timp pentru care este finalizată cer
cetarea. Persistența unor activități de cer
cetare pe durata a zeci de ani eviden
țiază nu numi o deficientă de programare 
a activității ci și o mentalitate ale cărei 
efecte negative se răsfrîng asupra posibi
lităților de finalizare a investițiilor pla
nificate, de înnoire în ritmurile prevăzu
te a producțiilor. Un program de cerce
tare, arăta secretarul general al partidu
lui, nu trebuie să depășească doi ani și 
jumătate — trei ani.

Realizarea acestor importante obiective 
conferă pe mai departe cercetării știin
țifice românești rolul de forță dinamiza
toare a societății noastre, care aduce o 
prestigioasă contribuție la progresul eco
nomic și social ăl țării.

VASILE BÂRAC



în semn de profund omagiu și. aleasă 
prețuire pentru contribuția deosebită 
adusă la împlinirea marilor aspirații ale 
lumii contemporane, la asigurarea păcii, 
progresului și prosperității tuturor po
poarelor, la înfăptuirea unei lumi mai 
bune și mai drepte pe planeta noastră, 
la dezvoltarea continuă a prieteniei ro- 
mânoTindiene, tovarășului Nicolae 
Ceaușescu i-a fost înminată o înaltă dis
tincție — statueta de fildeș Shiva — din 
partea. Comitetului pentru Unițațe. Națio
nală pe întreaga Indie, organizație ne
guvernamentală, al cărei președinte de 
onoare este Giahi Zail Singh, președin
tele ' Indiei. Pentru înminarea distincției, 
a sosit în România o delegație' compusă 
din Mauîana Syed Asrârul Haque, pre
ședintele Comitetului pentru. Unitate. Na
țională pe întreaga Indie, D.N. Sinha, 
vicepreședinte, R.N. .Sinha, membru al 
Asociației de Prietenie India — România. 
La solemnitate au luat parte tovarășa 
Elena Ceaușescu, . tovarășii Constantin 
Dăscălescu, Manea Măhescu, Gheorghe 
Radulescu, Ștefan Andrei, Miu Dobrescu, 
Petru Enache, Ioan Totu, ton Ursu. Ion 
M. Nicolae.

în cuvîntul rostit de Maulana Syed 
Asrarul Haque se spune printre altele: 
„Este un m ar e privilegiu pentru Comi
tetul pentru Unitate Națională pe întrea
ga Indie de a acorda această înaltă dis
tincție Excelenței Sale domnului Nicolae 
Ceaușescu, președintele Republicii Socia
liste România, una din cele mai mari

personalități ale lumii, pentru serviciile 
sale remarcabile în slujba păcii și drep
turilor omului pe planeta noastră, pen
tru unitate, armonie și respect reciproc 
între națiuni și popoare.. Am hotărît să 
conferim ' Excelenței voastre această 
înaltă distincție ca un omagiu adus ac
tivității dumneavoastră remarcabile și 
meritorii pentru binele și fericirea ome
nirii, pentru afirmarea person^îtății 
umane, pentru» prosperitate, pace și pro
gres îh lume... Noi, indienii, considerăm 

' România că fiind sora noastră în lupta 
pentru pace și dezvoltare. Statul român, 
sub conducerea președintelui Nicolae 
Ceaușescu, . acordă sprijin prietenesc în 
diferite domenii, sprijin de care se 
bucură și țâra noastră. Rolul constructiv 
și eforturile deosebite depuse de Exce
lența Voastră pentru ca toate națiunile 
să acționeze de pe o platformă comună, 
pe bază de egalitate, în domeniul dezar
mării, în special al dezarmării nucleare, 
în instaurarea unei noi ordini economice 
internaționale și respectarea principiilor 
independenței și suveranității naționale 
și neamestecului în treburile interne, în 
promovarea păcii și dreptății pe această 
planetă, precum și eforturile Excelenței 
Voastre pentru cooperare între toate po
poarele lumii se bucură de cea mai largă 
apreciere și sînt- im exemplu de urmat".

La rindul său, D.N. Sinha a spus : 
„Dumneavoastră nu sînțeți numai marele 
și cel mai iubit conducător din această 
parte a Europei. Dumneavoastră sinteți 

caracterizat printr-un Înalt umanism șl 
realism. Afirm acest lucru, domnule pre
ședinte, pentru că am călătorit mult, iar 
acestea sînt cuvintele pe care le-am au
zit despre, dumneavoastră în orice parte 
a lumii m-am aflat și sînt convins de te
meinicia lor, întrucît confirmă cele citite 
și văzute îndeaproape de mine. Contri
buția dumneavoastră la cauza păcii și a 
dezvoltării este inestimabilă și va rămîne 
pentru totdeauna în istorie ca im exem
plu simbolic pentru generațiile care vpr 
urma. Primul nostru ministru, doamna 
Indira Gandhi, nutrește o deosebită stimă 
față de dumneavoastră. Concepția dum
neavoastră profund științifică, prezenta
tă la recenta conferință ăl țărilor neali
niate de la New Delhi de către reprezen
tantul României la acest forum, al că
rui unic obiectiv* a fost să conducă lu
mea spre pace, liniște și armonie, s-a 
bucurat de o înaltă apreciere, nu numai 
din partea poporului Indiei, ci și clin 
partea tuturor celor 101 națiuni neali
niate".

Mulțumind atît pentru înalta distincție 
primită, cit și pentru mesajul de priete
nie din partea președintelui Indiei și a 
primului ministru indian, tovarășul 
Nicolae Ceaușescu a transmis, de.ase
menea, președintelui Republicii India, 
Giani Zail Singh, și primului ministru al 
guvernului indian, Indira Gandhi, un 
cald mesaj de prietenie și cele mai bune 
urări. Șeful statului român a reafirmat 
poziția țării noastre în principalele pro

bleme ale situației politice internaționale. 
„Apreciez înminarea acestui simbol al 
unității și prieteniei — a spus tovarășul 
Nicolae Ceaușescu — ca o expresie șâ 
o apreciere a bunelor relații dintre țări
le noastre, a dorinței ' de a acționa îm
preună In direcția extinderii lor. Rela
țiile bune și colaborarea multilaterală în
tre poporul român și* poporul indian răs
pund pe deplin intereselor popoarelor' 
noastre, cauzei generale a colaborării in
ternaționale, a politicii de pace, de des
tindere, de independența națională".

înminarea înaltei distincții indiene to
varășului Nicolae Ceaușescu. simbolizea
ză aprecierea deosebită, știma și respec
tul de care conducătorul partidului 
statului nostru, personalitate proeminen
tă a lumii contemporane, șe bucură în. 
inima și conștiința -popoarelor, pentru 
inestimabila sa contribuție la lupta pen
tru reducerea încordării internaționale, 
la soluționarea pe cale pașnică, prin, ne
gocieri, a stărilor de conflict și război 
dintre state, pentru lichidarea decalaje
lor dintre țările bogate și țările sărace, 
pentru așezarea pe o bază nouă a rela
țiilor politice și economice internaționale, 
pentru statornicirea unui climat trainic 
de securitate, colaborare și înțelegere în 
Europa și în lumea întreagă, pentru fău
rirea unei lumi mai bune și mal drept* 
pe planeta noastră.
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EOnîESB Viața României

Cu natura socotelile sînt simple:
lată ce propun țăranii 

din Horodnic
Cînd un adevăr e clar ca bună ziua, 

orice discuție în seama lui poate să pară 
de prisos, iar cei ce poartă discuția niște 
naivi. Este, de pildă, evident că narod
nicul nu-i Pogoanele. Comuna Horod
nic se găsește mai sus de Rădăuți — un 
loc care-i el însuși „sus", în nordul țării 
și-n nordul Bucovinei — pe cînd Po- 
goaiele sînt „jos", în Bărăgan, pe drumul 
ce leagă Urzicenii de Făurei. Pogoanelor 
li se zice astfel pentru că. de cînd lumea, 
prob’ema problemelor a fost pe-aici „po
gonul", adică pămîntul, întins cit ține 
zarea. Cîmpie nesfîrșită, bună pentru grîu 
și porumb, moșia lui Moromete și a alor 
săi, țărani arși de soarele iute al lunilor 
iulie și august, oameni răbdători și filo
zofi. care știu că timpul le potrivește pe 
toate și care, cînd își scot pălăria, arată 
pielea frunții albă ca laptele și cu lumi
na unei aureole.

La Horodnic soarele nu arde nicioda
tă ca-n Bărăgan, primăvara vine tîrziu, 
toamna sosește devreme, eu brume și ce
țuri lungi, pogoanele Horodnieului sînt 
risipite, oamenii sînt altfel decît în sud, 
pămintui altfel, drumurile altfel, intere
sele altele, în Pogoanele intri pe-o șosea 
asfăPată și, după doi, trei kilometri ai și 
ieșit din sat. La Horodnic, dintr-un capăt 
în altul al așezării sînt mai bine de 20 
de kilometri. La Pogoanele, cîmpul e în 
afa- a satului. La Horodnic, cîmpul e peste 
tot. și în sat și în afara lui.

C.A.P. există însă la Pogoanele, 
C.A.P. și la Horodnic. Pe aceleași reguli, 
cu planuri de producție asemănătoare, cu 
organizare identică. La Pogoanele pui 
porumb și culegi porumb, la Horodnic pui 
porumb și nu culegi nimic. Sau aproape 
nimic. La Pogoanele, în ciuda dotărilor 
noi și arătoase, zootehnia merge slab, iar 
cauza e, de fapt, una singură : oamenii 
n-au gustul și priceperea creșterii ani
malelor. La Horodnic, de cînd se știe 
acest loc, temeiul gospodăriei au fost ani
malele, nu griul și porumbul.

Un agricultor de grîu-porumb nu-i tot
una cu un crescător de animale. încă 
un adevăr clar ca bună ziua !

Chestiunea e dacă „bună ziua" rămîne 
o zicere la fel pentru toți, dacă' nu cum
va în adevărul urării nu se găsește atita 
convențional. Incit ceea ce părea evident, 
nu mai e deloc atît de evident.

Despre zootehnia din Pogoanele am 
scris într-unui din numerele trecute, por
nind de la adevărul că deși există aproa
pe tot ce-ar trebui pentru creșterea vite
lor, producția de lapte zilnică la vacă fu
rajată n-a trecut încă de 5—8 litri. Pă
șunile și fînețele sînt altfel în Bărăgan 
decît la Horodnic — și aici încep să-și 
spună importanța evidențele — interesul 
țăranilor în creșterea animalelor e altul.

Să vedem, atunci, cum stau lucrurile ia 
Horodnic.

Comuna are două sate (unul „de sus" și 
altul „de jos" !!!), și e normal să sa 
cheme cum se cheamă dacă dealurile îm
pădurite au și sus și jos. La 1 994 de gos
podării există 1 481 grajduri, cu șuri și eu 
tot ce-i mai 'trebuie grajdului. C.A.P.-ul 
crește în grajduri mari, tipizate, 1232 
taurine. Tipicul creșterii acestora este 
același ca la șes deși, vedem dară, nu ne 
găsim la șes ! în consecință, la aceeași 
organizare și la același tip de relații în
tre oameni și munca în zootehnie, pro
ducția de lapte e și ea aceeași : tot 5—8 
litri pe vacă furajată.

Iată că nimic nu mai e clar ca bună 
ziua. Există finețe și pajiști, există graj
duri și vaci, dar producția de lapte e ne
semnificativă. Țăranii din Horodnic, cum 
spuneam, cresc 2 466 taurine (de două ori 
mai multe ca la C.A.P.) în 1 481 graj
duri.

Discut problema cu primarul Gheorghe 
Seheu, o discut și cu țăranii, pe urmă 
iau comuna dintr-un capăt în altul, înso- 
țindu-1 pe medicul veterinar Stelian Ono- 
freiciuc, un om cu 20 de ani de mese
rie. El îmi spune că grajdurile de la 
populație nu-s ocupate decît 60%, că — 
practic — fără a se mai construi nici un 
grajd, numărul de taurine din Horodnic 
s-ar putea dubla. Baza materială deci 
există, trebuie doar folosită.

Observ că în comună se găsesc nume
roase loturi cu porumb și cartofi, consi
derabil mai mari decît niște loturi indi
viduale. Stelian Onofreiciuc mă lămu
rește eă la Horodnic, la fel ca în multe 
așezări din nord, o bună, parte din pă- 
mînturile C.A.P.-uIui se află în Intravi-. 
lan. Din cele 3 000 ha arabile ale C.A.P.- 
uIui Horodnic se găsesc în intravilan, 
mărunțite în peste 70 parcele, circa 700 
hectare de pămînt. -

Dacă am numărat pînă aici niște dife
rențe între viața și munca la Pogoanele 
și la Horodnic, de fapt diferențele esen
țiale de aici încolo se dovedesc. în Bă
răgan cultivi porumbul pe tarlale consi
derabile ca mărime, pe urmă intri cu ma
șini și culegi. La Horodnic, tarlalele 
sînt mici, înghesuite între gospodăriile 
populației, greu de lucrat mecanizat, greu 
de păzit (să nu scoatem din discuție

. această realitate : paza recoltei), greu de 
administrat.

Ce vedem mergînd prin comună ? Ve
dem că pe loturile individuale acum, in 
miezul lui iunie, porumbul ajunge pină la 
genunchiul omului și eă pe loturile 
C.A.P.-uIui porumbul e pricăjit, de-abia 
o palmă.

Am putea spune : bine, dacă e așa, să 
facem astfel incit porumbul să fie bine 
lucrat și la C.A.P. Problema e cum ?

Chestiunea e că, deocamdată, nu dis
cutăm cum ar trebui să fie, ci chiar cum 
sînt lucrurile.

Cercetăm lista producțiilor din ultimii 
5-6 ani și descoperim că la C.A.P. (cu ex
cepția lui *82, cînd toamna a fost lungă) nu 
s-a prea făcut porumb. (Cînd zicem „nu 
s-a prea făcut", e un mod civilizat de a 
spune că s-a lucrat în pierdere.) Reali
tatea e că, pe lîngă faptul că cele 700 de 
ha din coirîună sînt greu de lucrat, de 
pe ele se culege puțin pentru că sînt greu 
de păzit. S-a tocmit, îmi spune medicul 
veterinar, chiar și un om cu pușca, dar 
ce agricultură e aceea făcută sub astfel 
de pază ?

Umblînd prin comună și prin împreju
rimi, ajungem, în sfîrșit, și la realitatea 
specifică (deși n-ar trebui să fie !) Horod- 
nicului : acum, în iunie, nu zărești pe 
nicăieri vitele sătenilor la păscut. .Aproa
pe toate cele 2 466 taurine de la popu
lație sînt în grajd, unde li s-aduce hrană, 
în loc să fie Ia pășune.

întrebarea e, la care pășune ?, fiindcă 
deși există, în aparență, nenumărate pă
șuni și finețe, majoritatea eovîrșitoare 
sînt ale C.A.P.-uIui, ale ocolului silvic, 
ale unor obști pentru creșterea animale
lor din fondul statului. Nici practic dar 
nici teoretic — adică lucrînd pășunile 
date populației în maximul lor — fînul 
n-ar Ii suficient. Suficient, adică, pentru 
a folosi eficient capacitatea celor 1 481 
grajduri din comună. Sigur, ideal ar fi ca 
aceste finețe și pășuni să nu producă 1 
tonă de fîn la o coasă, ci 18—20 tone, ca 
pe loturile . experimentale ale direcțiilor 
județene ori republicane pentru rentabi
lizarea pășunilor și fînețelor, dar nu 
idealul îl discutăm noi aci. Realitatea o 
discutăm.

— Realitatea, spune medicul veterinar 
Stelian Onofreiciuc, este că noi, la Horod
nic, am putea dubla în cîțiva ani nu
mărul de animale din comună fără să 
cheltuim un ban peste ce cheltuim acum. 
Nu-i nevoie pentru asta să construim 
grajduri de zeci de milioane lei la 
C.A.P., ci să le folosim pe acelea existen
te la cetățeni și care adăpostesc o vacă, 
acolo unde ar încăpea două, și două, 
acolo unde ar încăpea patru și cinci. Ade
vărul este că ar trebui reconsiderată strict 
economic, pornind de la realitate, situația 
celor 700 ha pămînt din intravilan. Dacă 
ele sînt in incinta comunei, dacă Horod- 
nicul, cu abia 2 000 de gospodării, e risi
pit pe 40 kmp, de ce să procedăm în ad
ministrația celor 40 kmp în felul în care 
sînt administrate, să zicem, satele din Bă
răgan ?

Problema a fost cercetată cu creionul 
în mină, cum s-ar spune, și la propune
rea repetată a țăranilor de aici. A fost 
invitată o comisie de la Stațiunea experi
mentală agricolă Suceava (comisie con
dusă de directorul stațiunii. Traian 
Corduban), s-au string la dezbatere toți 
specialiștii din comună, și-a spus opi
nia și președinta C.A.P.-uIui, Artemizia 
Onofrei, și primarul, și medicul veteri
nar, și inginerii agronomi, și, intre alții, 
țăranii Ion Ciobanu, Mihai Tiron, Gheor
ghe Pintea, s-au rostit aici părerile mai 
tuturor țăranilor din Horodnic. Ideea dis
cutată a fost aceea a unui contract de 
cooperare specific între membrii C.A.P.- 
uIui și C.A.P., ținînd cont de realitatea 
zonei. Să li se dea țăranilor în îngrijire 
vaci și juninci geștahte, șă li se reparti
zeze pentru creșterea lor, cite 40 de ari 
pe cap de vită (pămînt care să rămînâ, 
firește, în proprietatea C.A.P.-uIui, pămînt 
din loturile greu mecanizabile și cu re
colte ani de-a rîndul slabe), să se întoc
mească pentru fiecare gospodărie un 
plan. Țăranul vine cu munca și eu 15—20 
de litri de lapte pe vacă furajată (ochiul 
stăpînului îngrașă vita !), țăranul lucrea
ză tot pentru C.A.P., prin contract, .„dar 
intr-un chip ee-1 cointeresează (cîștiga pe 
lapte, pe vițeii 'născuți de vacile în gri
jă). Nu se mai cheltuiește muncă de 
C.A.P. la adunat furaje, pămîntul se în
grașă natural (fiindcă aici este, de fapt, 
cheia problemei : gunoirea la timp și cu 
belșug a fînețelor), nu se mai plătesc 
bani și produse pentru îngrijitori, pen
tru specialiști, nu se mai cheltuiesc zeci 
de milioane pentru construcția de noi 
grajduri. în cîțiva ani — și asta o ga
rantează niște oameni care știu ce în
seamnă să crești vite — numărul de vite 
aparținînd comunei și C.A.P.-uIui s-ar 
dubla.

Sigur, cum și cît poate fi partea țăra
nului, partea C.A.P.-uIui, de fiecare vacă 
și de fiecare contract, ar rămîne de dis
cutat, astfel incit relația să fie stimula- 
torie.

în timp ce se trata în respectiva comi
sie propunerea Horodnieului, au apărut 

. unele temeri, că, în felul acesta, s-ar 
pune în dezbatere statutul însuși al 
C.A.P.-uIui. Temeri rezultînd dintr-un 
mod impropriu de a considera realitatea. 
Cum, adică, risipim și mârunțim pămîn
tul C.A.P.-ului dacă el e risipit și mă
runții de la natură ?'Și, apoi, ne intere
sează ca țăranii să înceapă ziua de mun
că buluc, intr-un loc cu toții, sau fiecare 

acolo unde i-ar fi rostul și rentabilita- 
. tea ?

La Horodnic munca rentabilă e cu cal. 
Cu 600 de atelaje de cai nu s-ar mai 
consuma motorină. De ce să intri cu trac
torul de 65 cai putere la arat, semănat și 
cules pe cele peste 70 parcele din intra
vilan, cînd doi cai putere rezolvă treaba 
pe fiecare parcelă ?

Ce multe lucruri s-ar lămuri la Horod
nic, dacă s-ar lua în seamă realitatea 
pămîntului, psihologia crescătorului de 
vite, situația reală a pășunilor și fînețe
lor. Țăranii din Horodnic, specialiștii 
sînt convinși că Horodnicul poate produ
ce dublul cantităților de lapte și carne 
pe care le produce în prezent, fără ca sta
tul să dea nici un ban în plus. Cu o altă 
organizare. a muncii, cu specificații . în 
statutul C.A.P.-urilor care să țină cont 
de realitatea locului, de faptul că la Po
goanele, bunăoară, cîmpul e în afara sa
tului, iar la Horodnic cîmpul e lîngă casa 
omului.

TUDOR OCTAVIAN g

Propunere pentru 
un monument al naturii
în umilința destinului lui de plantă tl- 

rîtoare, jneapănul vine către noi, pe 
brînci, tocmai din vremea glaciațiunilor. 
Și nu vine degeaba. El s-a dovedit a fi 
mai important decît crezuseră unii înain
te de a-și abate asupra lui securile. De
frișarea lui a adus, acolo unde s-a pe
trecut, o victorie neînsemnată la urma 
urmei și derizorie chiar în aparențele ei 
înșelătoare. Cînd aparențele n-au mai în
șelat pe nimeni s-a văzut că, în schimb, 
fusese frînt echilibrul pe care viața mun
telui și-l găsise singură.

Cele de mai sus, ca și cele de mai jos, 
le aflăm de la prof. dr. Radu Stan cu, bio
log, directorul Muzeului de istorie din 
Pitești și vicepreședintele Comisiei pen
tru protecția mediului înconjurător a ju
dețului Argeș. Interlocutorul nostru 
reafirmă pentru început opinia biologului 
Nicolae Boșeaiu, din Cluj-Napoca, potri
vit căreia jneapănul este „instrumentul 
cel mai eficace pe care muntele din zona 
temperată l-a inventat pentru a se apăra 
și pentru a-și păstra neștirbită integrita- 
tea“. Jneapănul crește între pădurile eele 
mai înalte și pășunile alpine. De 
aceea, în afară de faptul că în locurile 
unde a fost defrișat sau incendiat limita 
superioară a pădurilor a coborît cu eîte- 
va sute de metri, pădurile nemaifiind 
apărate de acest „copil vitreg" al lor, 
s-a mai întîmplat că pășunile s-au în
tins, e adevărat, dar numai o vreme, pen
tru ca ele să se restrîngă apoi și să fie 
mai mici chiar decît fuseseră înainte ori 
să fie de-a dreptul compromise. Explica.- 
ția, vom vedea, constă în faptul eă jnea
pănul reglează în bună măsură regimul 
hidrologic al muntelui.

Prin pierderea jneapănului, zice prof, 
dr. Radu Stancu, se distruge cam jumă
tate din rezerva de apă dulce păstrată în 
munți. Nu degeaba, mai aflăm, un alt 
biolog din Cluj-Napoca, Alexandra Fili- 
pașcu, a spus că jneapănul este „casa 
apelor" din munte. împreună cu muș
chiul gros de aproape o jumătate de me
tru pe care crește și care se îmbibă de 
apă ea un burete, jneapănul reține apro
ximativ 60 la sută din precipitații șj ali
mentează treptat, în tot cursul anului, 
pîraiele și râurile din zona hidrologică a 
muntelui respectiv. Și dacă în condiții 
normale doar aproximativ 5 la sută din 
precipitații se infiltrează pînă la așa-nu- 
mita rocă-mamă, după defrișarea jneapă
nului apa infiltrată ajunge pistă la. 60 la 
sută, mult peste capacitatea de reținere 
pe care o are pămîntul subțire al mun
telui ; ea curge atunci în șuvoaie și to- 
renți care erodează acesț strat subțire de 
pămînt și produce viituri cu inundații în 
aval, colmatarea lacurilor de acumulare 
etc.

Acestea nu sînt însă decît o față a mo
nedei, căci dacă ne-am închipui că, în 
ciuda acestor pierderi, tot se realizează 
un câștig prin extinderea pășunilor, în 
scurt timp se vede că banul nu e cîști- 
gător, din păcate, pe nici o față a lui. 
Peste 40 la sută din precipitațiile reținu
te de pădurea de jneapăn se evaporă 
treptat, întreținînd astfel un climat umed 
și răcoros, favorabil dezvoltării unei ve
getații valoroase ca pășune. In urma de
frișării jneapănului, climatul devine mai 
arid și apar plante eare se mulțumesc, 
ee-i drept, cu mai puțină apă dar nici 
valoroase pentru pășunat nu sînt. Jnea
pănul este, așadar, și un modelator al 
climei muntelui.

Pe la jumătatea secolului trecut, pre
țul defrișării jneapănului în masivul Țar- 
cu Godeanu, pentru extinderea pășunilor, 
n-a fost doar acela al faimei pe care și-o 
câștigaseră ciobanii din partea locului 
ajungînd să țină cu brînză piața Vienei 
ci și că faima aceasta n-a fost decît de 
scurtă durată iar locul s-a degradat pînă 
la urmă. în Ceahlău, prin anii ’30, s-au 
făcut de asemeni defrișări masive. As
tăzi, după o jumătate de veac, jneapănul 
încă nu s-a refăcut acolo. Căci el, dacă 
se mai reface, nu se mai reface nici în- 

tr-o sută de ani. Se pare însă că Impor
tanța acestui biet arbust neluat în seamă 
decît cu gînd rău a cam început să fie 
înțeleasă și că peste greșelile vechi și 
noi este cel puțin mulțumitor că nu prea 
își mai fac loc și greșeli foarte noi.* în 
Argeș, unde în ultimii 40 de ani au fost 
defrișate cam 1 250 de hectare, dintre care 
o parte la Piciorul Iezerului, la obîrșiile 
Rîului Tîrgului, ultima acțiune de acest 
fel s-a petrecut în locul numit Colții 
lui Andrei, pe una din obîrșiile Dîmbo
viței. Ea a fost oprită însă de către Consi
liul popular județean. O hotărâre desigur 
înțeleaptă, prin eare se vor putea con
serva cele aproape 5 000 hectare de jne- 
penișuri cite se estimează a mai fi în 
acest județ. Ele nu sînt în nici un caz 
cum se știe, „terenuri neproductive".

Și pentru că e limpede că nu e deloc 
cuminte să tragem cu gloanțe și să ciu- 
ruim acest castei de apă eare e munte
le, rîndurile de față n-au ținut să fie de
cât ceea ce interlocutorul nostru, prof, 
dr. Radu stancu, ne spusese de la în
ceput ; o propunere și o pledoarie pentru 
un monument al naturii.

DUMITRU ELIADE ■

Speranța, la Pietrele, 
nu e rezemare de aer
La Pietrele, în miazăziua îndepărtată ® 

Bucureștilor și în miazănoaptea mai 
apropiată a Giurgiului, pămîntul săteni
lor, nu prea mult, eu totul 1 133 ha ara
bile, nu a intrat încă sab aripa ocrotitoa
re a sistemului de irigații Mfhai Bravii — 
Hotarele. E nădejde să intre în toamna 
ce vine, dar a te rezema de o speranță ca 
asta, crede Dumitru Cerveanu, înseamnă 
a te rezema de aer. Nu întâmplător, după 
neliniștea săptămînilor lungi ale secetei, 
ploile zilelor din urmă au descrețit aici 
frunțile mai spornic decît pe alte melea
guri. Și bucuriile mari, oamenii le întîm- 
pină cu o simplitate mare. Cînd a dat 
prima ploaie și s-a văzut că nu e din cea 
trecătoare, ci din cea eare ține, Dumitru 
Cerveanu i-a spus lui Dumitru Purcărea: 
numai ploaia aceasta ne-a băgat in ham
bare preț de 10 milioane lei. Și bănuiți 
ce am făcut, și eu, și Dumitru Purcărea? 
— mal întreabă Dumitru Cerveanu. Fi
rește, am încercat să ne închipuim, dar 
nu am izbutit și am ridicat din umeri. De 
bucurie, am băut împreună un șpriț !... 
— ne-a surîs omenește și larg Dumitru 
Cerveanu. Sper că avem acest drept, nu-i 
așa ?

Dumitra Cerveanu este președintele 
cooperativei agricole de producție din 
Pietrele. Dumitru Purcărea este inginer 
șef. Au preluat împreună frînele obștii 
acestui sat, în urmă cu doi ani, pentru 
că obștea însăși le-a acordat această în
credere. Și din început s-au înțeles cum 
nu se poate mai bine. împreună au hotă- 
rît să sporească zestrea de avuții a satu
lui cu un iaz de 4 ha luciu de apă și 
l-au populat cu 2 400 kg puiet, iar astăzi 
puietul a ajuns pește în toată firea, cit 
palma, și la toamnă va fi numai bun de 
saramură. în vara aceasta, dacă a mers, 
vor mai amenaja un iaz. Și mai impor
tant este că tot împreună au înfruntat 
aspra secetă din primăvara și capătul 
verii acestui an. în lanurile de orz și de 
grîu nu mai era nimic de făcut, dar po
rumbul trebuiau să-l salveze cu orice 
preț. în viteză, s-au racordat improvizat 
la hidranții vecinilor și l-au irigat cu un 
an mai devreme decît li s-a îngăduit lor 
să tragă nădejde. Totodată, într-o secție 
anexă, eu brațele disponibile^ au confec
ționat cam vreo 500 000 cărămizi. Pentru 
ca toamna să nu-i prindă pe oameni 
scărpinîndu-se după ureche, ci cu bani la 
chimir. Și s-au chitit și pe treburile de 
toată ziua ale zootehniei, cu un spor mai 
vădit decît în alți ani, aducînd-o la un 
liman liniștitor pentru cuget. Și au adus 
la un liman și pătulul început în anul 
trecut, care nu i-a costat un sfert de mi
lion, cum îi speriase un deviz pus pe jaf, 
ci numai vreo 35 000 lei, in Pietrele aflîn- 
du-se mulți meseriași de ispravă, ase
meni lui Dumitru și Nicolae Moga sau 
Cristea Dumitrică. Altfel spus, în Pietre
le, sub secetă, nu s-a stat chiar cu mîi- 
nile în sîn, cu toate că pămîntul obștesc 
încă nu e racordat la marea speranță a 
sistemului de irigații. Și cînd a început 
recoltatul orzului, demult încheiat la 
Pietrele, de bună seamă, cursul vieții a 
reintrat în normal. Pe 200 ha au recoltat 
cam 1 500 kg de orz la hectar. Dacă nu 
era seceta, putea fi mai bine. Fiind 
timpul cum a fost, putea fi și mai rău. 
Oricum, nu au traversat un dezastru. 
Oricum, curajul le-a revenit, pentru că 
nu de curaj se duce lipsă la Pietrele. 
După ce s-a întors și miriștea orzului, 
cooperatorii din Pietrele, repede. Iară 
vorbe prea multe, au semănat iar po
rumb. Și sînt nădejdi mari să-1 vadă dat 
în drugă Ia toamnă. în sfîrșit, nu demult 
au evaluat și griul, cînd spicul lui încă 
sta în picioare. Și speră în 2 000 kg la 
hectar. Putea fi mai rău, însă nu e prea 
rău. Cum se dovedește acum, cînd sece
rișul a început, prin această evaluare



nu-i dai, nu-ți dă!
Valoarea lucrului mărunt (4)

Avatarurile titlurilor fictive
cooperatorii clin Pietrele nu s-au rezemat 
de aer. La Pietrele, marele seceriș al ve
rii a început cu dreptul.

Și întîi și întîi a început la locul numit 
Puțul Cucului, pe 80 hectare. Florea Zam
fir, Nicu Poenaru. Alexandru Alexie și 
Marin Baban au luat-o înainte cu Glori
ile. I-au urmat la mică distanță Dumitru 
și Ilie Zamfir, cu plugurile. Apoi- Ilie 
Cîrlan și Florea Chiriță, cu discurile. 
Apoi Ștefan Chiriță și Stan Cîrlan, cu 
semănăturile. Deocamdată e de înțeles că 
evaluarea de acum zece zile n-a fost o 
păcăleală. Iar plugurile întorc un pămînt 
în care apa, în parte, și-a reluat și locul, 
și rostul. în cultura a doua, și porumbul 
pentru masă verde, și floarea-soarelui, și 
soia au șanse mari să le asigure coope
ratorilor nutrețul pentru oile și vitele 
care au sporit și în număr, și în greutate, 
și în venitul adus în balanța cooperativei 
agricole de producție din Pietrele. La Pu
țul Cucului a început un seceriș al spe
ranței survenite după o primăvară și un 
capăt de vară care au ținut sufletul oa
menilor într-o grea cumpănă. Aveau și 
un hambar cum nu sînt multe în jur și 
iată că tocmai acest hambar îi-ajută să 
nu piardă nimic din ceea ce deja s-a 
pierdut destul, prin neșansa climatică. 
Vor termina spre toamnă și brutăria ; au 
și bani la chimir, pentru că jumătatea 
aceea de milion de cărămizi s-a vîndut 
pe un preț bun. Și acum au și grîu. Și 
mai au certitudinea că porumbul din 
toamnă le va acoperi toate pagubele 
dintr-o primăvară netrebnică. Și asta, 
cum e lesne de înțeles, depinde tot de ei. 
De fapt, dacă stăm strîmb și judecăm 
drept, ce nu depinde de ei ?

Sub o ploaie care le-a băgat în ham
bare vreo 10 milioane, pe partea fura
jelor și a porumbului de la toamnă, Du
mitru Cerveanu și Dumitru Purcărea au 
încheiat al doilea lor an de zbatere în
tru binele obștii, alături și umăr la umăr 
cu obștea. Le-au stat împotrivă destule 
necazuri, dar nu au capitulat. Și nici nu 
au sperat rezemați de aer.

MIHAI PELIN H
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IZVORU fără apă
Bătrînii satului argeșean Izvora poves

tesc că o secetă atît de cumplită precum 
cea din anul acesta n-au mai apucat din 
anul marii reforme agrare, cînd au pri
mit pămînt și nu le-a folosit aproape la 
nimic. Acum, deși s-a făcut tot ce era 
posibil, păioasele au fost compromise. 
Porumbul s-a mai dres după ploile din 
ultima vreme, iar zootehnia e o mîndrie 
a localnicilor. în tot satul există peste 
20 000 de animale și asta spune mult. Va- 
sile Stretenie, secretar al primăriei, iz- 
voran și om așezat, lucrează cu sîrg la 
o monografie a satului. în paginile de 
caiet liniat am citit cum că satul și-ar 
trage numele de la nenumăratele izvoa
re naturale — adevărate fîntîni arteziene 
— ce împînzesc valea Teleormanului. 
Apa din abundență explică într-un fel 
lumărul mare de animale ce găsesc din 

belșug apă, iarbă și dragoste pentru ele. 
Cu 14 puțuri forate se irigă mai bine de 
doua sute de hectare de pășune, prin 
aripi de ploaie și oamenii nu se vor opri 
aici. Vor să irige toată pășunea comunei. 
Asta e voie. Ceea ce nu pot să facă încă 
izvoranii se leagă tot de apă. Cum spu
neam, e plină valea de arteziene, dar sus, 
în sat, apa nu ajunge cîtă ar trebui.

însuși Vasile Stretenie a rămas vara 
aceasta fără apă și s-a văzut nevoit să-și 
adîncească fmtîna cu șase metri. Marin 
Oprea., fost primar și în prezent șef al 
fermei zootehnice, a dat de apă multă 
numai la 30 de metri. Practic, singurul 
fîntînar al satului, pe numele său Radu 
Luță, cît e de harnic și priceput nu mai 
prididea cu atîta muncă. Toți trăgeau de 
el. Ba să facă o fîntînă nouă, ba să cu
rețe alta. Dar cel mai mult a lucrat la 
„adînciri". După statistici, capitol la care 
orice „monografist“ e tare, Izvoru nu
mără 3 675 de locuitori, cifră mincinoasă 
pentru că în realitate sînt peste 4 015 de 
suflete ce trăiesc și muncesc în sat dar 
nu renunță prea ușor la un buletin de 
oraș. Dintre aceștia vreo 15 la sută sînt 
niște favorizați ai soartei. Au apă cu
rentă încă din 1972, de pe vremea unui 
primar inimos care a dus la bun sfîrșit 
o conductă de apă potabilă, lungă de 2,2 
kilometri. E drept că ea ajunge exact 
pînă la lancu Neguț, adică la fostul pri
mar acasă. N-a făcut din conductă o 
treabă personală, numai că din pricini 
diverse conducta n-a mai fost extinsă.

Oamenii vor apă și nu se dau bătțiți. 
Nu-i numai seceta aceea care-i pune în 
alertă. între timp schela de extracție 
Găeștl și-a extins activitatea pe teri
toriul comunei și poluarea cu petrol a 
început să fie inevitabilă. Obștea comu
nei, mai exact adunarea delegaților a 
aprobat lucrările din contribuția băneas
că a cetățenilor. Cea mai acută lucrare 
este „construirea sistemului central de 
alimentare cu apă, prin contribuția bă
nească și în muncă a locuitorilor, con
form prevederii Legii nr. 20, din 1971“. 
Am citat din ultimul „Memoriu justifica
tiv privind alimentarea cu apă potabilă 
a comunei Izvoru", memoriu înaintat la 

25 februarie 1983 Consiliului popular ju
dețean Argeș. O justificare mai mare 
decît setea oamenilor noi nu cunoaștem 
și se speră ca aprobarea să vină. Fiind o 
investiție are nevoie și de așa ceva. în 
timpul acesta oamenii se descurcă cum 
pot și se vede cum. Pe marginea drumu
lui zac aruncate de vreo doi ani țevile 
prin care ar urma să curgă apa spre ro
binete. în așteptarea aprobării se înțelege 
că țevile mai ruginesc puțin, iar cana
lele, săpate deja, mai rup picioarele cîte 
unui sătean ce nu se astîmpără prin bez
na nopților fără lună.

Sursa de apă ce așteaptă și ea apro
barea se află destul de aproape de sat, e 
lingă zootehnie, are 90 de metri adînci- 
me. A fost săpată acum cinci ani și de 
atunci nu contenește să arunce la supra
față, printr-o gură cu diametrul de 0,6 
metri, o apă minunată ce fierbe fasolea 
și spală extraordinar. Această sursă ar 
satisface singură nevoile de apă ale în
tregului sat. Oamenii discută numai des
pre apă deși sînt foarte aproape de ea. 
S-au specializat în memorii optimiste, 
iar tînărul și neobositul primar Ion 
Gheorghiță se zbate și el cu speranța că 
în „mandatul" său problema apei pentru 
izvorani se va rezolva. De ajutoare ei nu 
au nevoie. Izvoranii sînt oameni harnici 
și săritori. Se ajută singuri. Pun mina 
oriunde e ceva de lucru și ies la orice 
chemare a primăriei. Cum s-ar zice’sînt 
gata să-și întindă conducta de apă mult 
visată. Le lipsește doar aprobarea.

ION PREDOȘANU B
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Unde sînt curelele?
La Fărăgău dealurile se bat cap în cap 

' și nu lasă nici un pic de loc pentru cîm- 
pie. Pămînturile sint destul de aspre și nu 
dau nici un sprijin pentru orice încerca
re de producție record. Și totuși acest an 
cu destulă ploaie prin aceste locuri a 
adus seceratul pe ordinea de zi a sate
lor din preajmă. La Fărăgău și pe cîm- 
purile celorlalte sate din județul Mureș e 
nădejde de recoltă bună. în prima zi de 
seceriș pe dealurile abrupte, unde ai im
presia că dintr-o clipă într-alta combine
le or să cadă-n cap, de pe un pămint 
zgîrcit au ieșit 3 500 de kilograme de orz. 
Pe o tarla clteva mașini Gloria își încer
cau puterile în orzul des și rînd pe rînd 
se dădeau bătute. Ba nu mergea un 
șnec, ba curgeau boabele, ba se înfunda 
nu știu ce. Una era defectă. Alta avea 
oarece bai și cîțiva mecanici încercau s-o 
repare. Președintele C.A.P.-ului, Ion 
Curticăpean, om cu 7 fete, cea mai mică 
nemăritată, era la fața locului, curios să 
vadă toate combinele în lan. Dar asta nu 
se putea din simplul motiv că starea lor 
tehnică era păguboasă. Lipseau nu știu 
ce curele de transmisie de 3 450 și 14 Glo
rii, deși n-a început bine campania, nu 
erau bune decît de piese de muzeu. De 
ce ? „Eu nu știu ce-o fi cu curelele as
tea ! Ori nu se fac, ori se fac și ajung 
în altă parte, dar noi nu primim. Ele sint 
vechi și se rup și fără curele combinele 
nu pot recolta". (Ioan Teban, directorul 
S.M.A. Fărăgău.) Cine produce curelele 
de 3 450 și cum se face că ele nu ajung 
unde trebuie ? De asta vom încerca să ne 
ocupăm într-un număr viitor. Dar pe 
lingă curele mai lipseau și acumulatorii. 
Din 60 de combine doar 10 puteau fi por
nite la cheie. Celelalte cu chiu, cu vai. 
după tot felul de metode autohtone. Apoi 
nu prea mai este motorină. Motorina, 
oxigenul campaniei, lă Fărăgău e drămui
tă strop cu strop și amenință să se ter
mine în curînd. Cînd am ajuns în lan 
cîțiva oameni din conducerea C.A.P.-ului 
se căinau că am „picat" acolo într-o zi 
cînd iar aveau necazuri și ei au tot fost 
criticați, toate ziarele și toate ședințele 
au făcut din ei un fel de ciucă a bătăilor. 
Numai că de data aceasta toate necazurile 
campaniei nu prea țineau de cei din sat. 
Cu 3 500 de kilograme la hectar ei ar 
putea spune că din punct de vedere al 
orzului și-au făcut datoria. Dealtfel se 
pregăteau să rezolve problema lipsei Se 
combustibil cu redescoperiții cai și pu
neau la cale strîngerea paielor, aratul și 
celelalte munci ale pămîntului care vin 
la rînd. Săptămîna trecută la Fărăgău 
lipseau piese de schimb și extinctoarele, 
întîrziate pe la Miercurea Nirajului. 
Două cisterne pîntecoase păzeau vîrful 
dealului spre a putea fi coborîte în fugă 
spre orice incendiu posibil. Vorba pre
ședintelui cu 7 fete, să te chinui un an 
întreg pentru recoltă și la urmă s-o 
încurci pentru că nu-s curele.

La Fărăgău, pe coclauri argiloase și 
zgîrcite anul acesta a fost generos și pă- 
mîntul a dat ceva mai mult. Atîta doar 
că lipsesc curelele pentru ca oamenii să 
se bucure pînă la capăt de recolta aces
tei veri care pe dealurile mureșene arată 
odihnitor. La apariția acestor rînduri pro
babil că dealurile Fărăgăului vor fi ușu
rate de recolte. Dar după o primăvară de 
muncă, recolta a însemnat 3 500 de kg la 
hectar, mulți nervi și puțin păr alb în 
plus pe tîmplele celor care încă nu pot 
răspunde la întrebarea : unde dracu’ or fi 
curelele alea de 3 450 ?

CORNEL NISTORESCU a

E știut că reforma agrară dintre anii 
1917—1921 a dat o lovii ură nu strivitoare, 
dar hotărîtoare proprietății moșierești, 
marii proprietăți funciare, transformînd 
agricultura românească. în proporție de 
circa 80 la sută, într-o agricultură de 
mică proprietate, de tip parcelar.

Ceea ce a urmat acelei m iri reforme 
n-a fost spre consolidarea economică și 
biruința morală a clasei țărănești, ci. dim
potrivă. la fel ca și după reforma lui Cuza, 
din 1864, a însemnat o reluare, la scară 
încă și mai vastă, a unui proces țle fărâmi
țare și pînă la urmă de pulverizare a mi
cii proprietăți abia înjghebate, proces 
care a avut ca punct terminus, după re
forma lui Cuza, zguduirile țărănești din 
1907, proces care ar fi condus in mod si
gur — și după anul 1921 — la zguduiri 
țărănești asemănătoare, dacă n-ar fi inter
venit războiul din 1939—1945, care ,a 
schimbat cursul istoriei în această parte 
a Europei.

Experiența agriculturii românești, după 
reformele din 1864 și 1917—1921, pînă în 
1945, a făcut evidentă, pînă la stridență, 
o învățătură : nu-i suficient să diminuezi, 
fie și pe cale radicală, marea proprietate, 
nu-i suficient să constitui mica proprieta
te : din aceste două acte sociale nu re
zultă imediat, ca de la sine, sinteza dori
tă, adică o nouă agricultură, o agricultură 
eficientă și rentabilă, aptă să hrănească 
țărănimea și să îmbogățească stalul. Cele 
două reforme, absolut necesare în ordinea 
progresului social, trebuiau întregite și cu 
o serie de măsuri economico-juridice de 
apărare, consolidare și dezvoltare a micii 
proprietăți abia născute, fără de care noua 
formație — dominantă între cele două 
războaie — a rămas opera unor jumătăți 
de măsură. Lipsa de șansă a micii gospo
dării țărănești din România, așa cum a 
fost ea constituită, s-a văzut și după re
forma lui Cuza (in preajma anului 1907, 
nu mai existau decît fictiv împroprietă
riți de pe vremea Iui Cuza). s-a văzut mai 
clar după reforma din 1917—1921 (în anul 
1944, mica proprietate, rezultată din ulti
ma reformă, agoniza) se vede limpede azi, 
din perspectiva agriculturii socialiste.

Desigur și-n legătură cu mica proprie
tate agrară s-a constituit la noi un mit, 
un mit rezistent, un mit hrănitor sufleteș
te ca orice iluzie, mit contrazis de reali
tatea economică și socială, de statutul 
însuși al micii proprietăți agrare din 
România, care a însemnat practic, de la 
Cuza și pînă la reforma agrară Hin 1945, 
o lipsă de orice statut.

Ca și dezrobirea țiganilor — eliberați 
fără sedentarizare — prima împroprietări
re a țăranilor a însemnat practic nimic 
altceva decît o aruncare a micii proprie
tăți, nou create. în vid. Practic, țăranii au 
fost scoși de sub vechiul drept, cel care 
reglementase oricît de barbar raportul bo- 
ieri-țărani, în tot cursul secolului al 
XIX-lea, pînă la reformă, fără a intra sub 
ocrotirea unui drept nou. Țăranii care au 
beneficiat de împroprietărire au trecut 
sub auspiciile Codului Civil din 1864 (tra
ducere a Codului lui Napoleon), care nu 
asigura în nici un fel mica proprietate; 
Admițînd. prin principalele lui a Hcole 
(art. 728, 736, 741 și 803), principiul divizi- 
bilității — prin înzestrare, donare sau 
moștenire —■, Codul Civil din 1861 intro
ducea ab initio în însăși cehila constitutivă 
a micii proprietăți cancerul care avea s-o 
pulverizeze. Căci ce urma să se ini împle 
cu lotul împroprie‘ăritului, care .ivea în 
scurt timp să-l împartă, succesor ii, prin 
întemeierea de noi familii ? Ceea ce pă
țise marea proprietate, care la rînd’i-i se 
divizase, datorită, reformei, dar nu păgu
bitor pentru existența ei, avea să pățească 
prin forța lucrurilor mica proorietate, 
care își juca în chip tragic existența. Mica 
proprietate s-a văzut pusă de la început 
sub o triplă presiune : — presiunea di vi
zibilității egalitare, prin moștenire ; —pre
siunea lipsei de credit și asistență tehni
că ; — presiunea marii proprietăți, care 
o sufoca. Aceasta din urmă era de fapt 
singura beneficiară a ruinei gospodăriei 
țărănești : surplusul brațelor de muncă 
îi revenea în chip constant ; îi reveneau 
și parcelele supuse vinzării (prin aboli
rea tac’tă a principiului inalicnăni), fie 
direct, fie prin absorbirea parcelelor în 
corpurile unor proprietăți de valoare mij
locie, care, în timp, concurau moșiile. In
tr-un studiu despre „Divizibilitatea pro

Căpșunărîile în finalul 

marelui cules
în București am degustat căpșuni 

în urmă cu o lună și jumătate, 
în Nord, acum se finalizează ma
rele cules. Dacă va fi o toamnă lungă, 
vom avea parte de încă o recoltă. Pro
ducția este bună și în acest an, chiar 
dacă nu este cel mal fericit an al căpșu
nului. Din capul locului vom reține însă 
că județul Satu Mare, unde ne aflam 
zilele trecute, deține locul I pe țară ca 
pondere a acestei culturi. Și mă gîndesc, 
deopotrivă, la suprafața cultivată, la pro
ducțiile realizate în fiecare an și mă gîn
desc, de asemenea, la exportul de căp
șuni, care se onorează în procent de 90 
la sută pe țară, din această zonă. Așa
dar, aici cultura căpșunului este una pri
vilegiată. Ea a cîștigat simpatizanțl atît 
în rîndul cultivatorilor, cît și al oficia
lilor care diriguiesc soarta agriculturii pe 
aceste îndepărtate meleaguri de Nord. 

prietății țărănești", Valeriu Bulgara, un 
cercetător de la vechiul Institut Economic 
Românesc, precizează : „Pînă la legile de 
reformă agrară din 1921, dreptul civil cît 
și dreptul special cu obiect agrar din Ve
chiul regat, nu cunoștea nici o dispoziție 
legislativă referitoare la indivizibilitate, 
comasare sau instituire a moștenitorului 
unic pentru proprietatea agrară..." Și în 
același studiu : „Clasicile dispozițiuni ale 
Codului Civil îndemnau la diviziunea in
definită a proprietăților, atîta vreme cît 
lucrul putea fi îngăduit de natura lor". Și 
natura acestui lucru — pămîntul — îngă
duia diviziunea indefinită, așa cum orici
ne a putut constata în România de ieri, 
unde proprietatea țărănească ajunsese în
tr-un stadiu de fărimițare care o situa, 
conform statisticilor, pe cea mai negativă 
poziție din Europa.

Cum de un asemenea proces negativ s-a 
petrecut numai la noi, ca și cum mai ales 
noi, românii, mai presus decît alții, ne-an» 
fi aflat, totdeauna, în „calea răotăților ?“ 
Din acest punct de vedere, România Uni
tă a participat, împreună cu alții, la is
toria agrară a Răsăritului european, în 
care asemenea reforme s-au realizat cu 
întîrziere, față de Apus, șl s-au realizat 
incomplet. Reforma lui Cuza s-a înfăp
tuit la trei ani după reforma lui Alexan
dru al Il-lea din Rusia, cu lacune asemă
nătoare și cu aceleași consecințe : mari 
răscoale țărănești incendiază Rusia în 
1905, mari răscoale țărănești zguduie pes
te numai doi ani România, în 1907. în 
toată această parte a Europei ferma, ca 
unitate, constitutivă a unei noi agricul
turi, nu și-a croit drum, iar principiul ei 
n-a biruit. Sîntem astăzi în drept să ne 
întrebăm de ce, cu atît mai mult cu cît în
trebarea s-a pus și ieri !

Unii cercetători din trecut fac vinovată 
pentru această situație țărănimea, care, 
printr-un blestem antropologic, prin niște 
cutume juridice, care se pierd în timp, ar 
fi refuzat în materie de succesiune a pro
prietății principiul indivizibilității, cu 
un singur moștenitor, practicînd diviziu
nea egalitară, între moștenitori, care con
duce fatal la fărîmițarea micii proprietăți, 
pînă la dispariția acesteia. Principiul moș
tenitorului unic ar fi acționat cu precăde
re în spațiul germanic, de care ține Apu
sul, principiul diviziunii egalitare ar fi 
caracteristic spațiului slav, de care ține 
Răsăritul, un spațiu care ar fi demarcat 
printr-un meridian care ar trece de la 
Baltica la Adriatica. Numai că această 
demarcație, de antropologie juridică, e fal
să, în clipa cînd o punem pe terenjil eco
nomiei generale. Situațhi schițată mai 
sus ține, in chip obiectiv, de întârzierea 
cu care partea răsăriteană a continentu
lui, inclusiv sud-estul european s-a 
angajat pe drumul dezvoltării pre- 
capitaliste și capitaliste, iar atunci 
cînd s-a angajat, procesul a căpătat as
pectul unei dezvoltări paradoxale, după 
cum am mai spus : clasa marilor stăpîni- 
tori de pămînt a încercat — și a izbut't — 
să tranșeze în favoarea sa pînă și refor
mele agrare, menite să-i diminueze pu
terea. Fragmentarea la nesfîrșit a micii 
proprietăți grăbea în fond procesul de 
proletarizare a satului, pe o cale indirec
tă, desigur trimițînd surplusul de brațe nu 
în industrie — ca în Occident —■ ci din nou 
pe marile moșii.

Reforma agrară dintre anii 1917—1921- 
a ridicat la scară națională acest proces, 
așa cum spuneam, agravîndu-1 și accele- 
rîndu-1. Din nou clasa diriguitoare s-a 
vădit posedată de egoism și lovită de mio
pie. în „Expunerea de motive a Legii de 
reformă agrară pentru Vechiul Regat" din 
1921, se trage un prim seinnal de alarmă: 
„Urmările economice ale acestei reforme 
agrare, care a transformat așa de repede 
o țară de latifundiari într-o țară de prea 
mică proprie±ate. nu sînt mulțumitoare. 
Deși mica proprietate sporește de la 4 
milioane ha la 7 milioane ha, cultura eî 
a descrescut". Și mai departe : „Această 
situație este îngrijorătoare pentru viitor 
și toată atențiunea oamenilor de stat tre
buie să se îndrepte de aici înainte către 
o novă organizare agricolă, pentru a reda 
țării producțiunea de care are atîta ne
voie. Politica agrară a partidelor politice 
trebuie să fie înlocuită printr-o politică a- 
gricolă".

PAUL ANGHEL @
(Va urma)

Intre timp, ne oprim la Turț, comuna 
cu suprafața cea mai mare deținută în 
cultură. 79 ha, la care se adaugă, firește, 
și suprafețele din grădinile cooperatorilor. 
Numai în anul trecut, ne snunea Ioan 
Ciupac, președintele unității agricole, 
căpșunul a adus venituri substanțiale uni
tății. Nu vă va veni să credeți : 7,6 mir 
lioane lei ! Ce spuneți ? Anul acesta se 
anunță o recoltă asemănătoare în multe 
privințe. După o astfel de trebăluială, cu 
încetinitorul, o astfel de răsplată, cu ghio
tura de bani ! Să recunoaștem că nu sînt 
bani puțini și că nu sînt cîștigați pe dai
boj. Sînt bani trudiți și încă nu oricum. 
Premiile pentru sporurile de recoltă sînt, 
și ele, pe măsură. Pe aceste terenuri pod- 
zolice în mică sau mai intensă degradare, 
pe aceste soluri puternic podzolice, da 
ce să nu spunem că această cultură aduce 
de două-trel ori mai bune venituri ca 
însăși cultura griului, porumbului sau a 
florii-soarelui ! Așa se și explică extin
derea acestei culturi.

DORIN SĂLAJAN



Istoria noastră, viața noastră

Restituiri ONISIFOR GHIBU

Amintiri în legătură cu fondarea
Universității românești din Cluj nu

„Alma Mater Napocensis — 1919“

_ — Doamne ferește de așa ceva — îmi 
ripostă el (adică V. Branisce, a se vedea 
numărul anterior, n.n.). Nici vorbă nu 
poate fi de demisia D-tale și să-ți urmezi 
înainte întreg planul de organizare a în- 
vățămîntului, despre care mi-a vorbit 
antecesorul meu, și cu care eu sînt per
fect de acord. în ce privește chestia Uni
versității, vreau să fiu bine înțeles. Eu 
nu zic că jdeea D-tale e greșită sau rea. 
Dimpotrivă, eu zic că e foarte bună, și 
aș fi fericit dacă ea s-ar putea realiza. 
Eu zic numai că ideea D-tale nu se 
poate realiza, cel puțin nu în ritmul în 
care dorești D-ta. Aber, ich will kein 
Spîelverderber sein. (Dar, nu vreau să 
fiu unul care strică jocul n.a.). Dacă 
D-ta crezi că se poate realiza să-ți iei 
singur răspunderea pentru asta, — â la 
bonne heurre — (așa să fie), eu nu mă 
opun cîtuși de puțin. Crezi că se poate 
prelua universitatea fără complicații in
ternaționale și că pînă la toamnă se poate 
organiza o universitate românească se
rioasă — foarte bine ! Sînt încîntat. Dar 
eu pentru asta nu iau nici o răspundere. 
Vrei să ți-o asumi D-ta, cu toate conse
cințele ?

„Am răspuns cu hofârîne da, la care mi
nistrul ripostă : Să dea Dumnezeu ca 
lucrul să iasă măcar și numai pe jumăta
te de cum gândești D-ta, — eu și cu atîta 
voi fi perfect mulțumit. în tot cazul, te 
rog să crezi în întreaga mea prietenie și 
loialitate și să procedezi în toate dună 
cum vei crede D-ta că e bine. N-am cîtuși 
de puțin pretenția să mă consulți cu pri
vire la ceea_ ce vei întreprinde, nici 
măcar să mă ții la curent cu lucrurile, 
îți declar că ăn toată încrederea în D-ta 
și voi fi solidar chiar și cu greșelile care 
în mod firesc le vei săvîrși uneori, șl că 
voi fi în toate alături de D-ta, și la bine 
și la rău. Altfel nici nu ne-âr sta bine, 
la doi sălișteni, pe care soarta i-a pus să 
tragă împreună la același jug._

Nu-mi venea să cred, nici ochilor, nici 
urechilor, despre cele ce-mi fu dat să aud 
și să văd. Branisce mă privea cu ochii 
umezi. în timp ce eu îmi pierdusem com
plet graiul. Abia după cîteva clipe în
trebai nedumerit :

— Cum, noi doi, sălișteni ?
— Apoi, și eu sînt săliștean, și încă 

săliștean de suflet. Eu mi-am trăit cei 
mai frumoși ani ai copilăriei acolo, în 
satul ca din povești în care te-ai născut 
D-ta și am învățat carte la școala la care 
ai învățat și D-ta și de la aceiași dascăli 
— Hociotă si Stoica. Tatăl meu a fost 
pretor la Săliște mai mulți ani și eu 
im-am trăit acolo cea mal frumoasă epocă 
a vieții. De-acum cred că ești sigur că

G zicală dori și tandră dh Bărbulețu:
Mielul doarme în pat 
și omul afară
Comuna Eățbulațu aflată în județul 

Dîmbovița, cuprinde zece sate, uneia 
risipite pică la 800 de metri înălțime 
și . nun ără in jur de trei mii de familii, 
altfel .pus, puțin peste opt mii de locui
tori, oameni care, de cînd se știu, se ocu
pă cu creșterea animalelor. Primarul. Ion 
Robascu, ins plăpând, mai puțin „mun
tean" ța trup, dar energic și întreprinză
tor, se bucură să poată spune oricui e ga
ta să-1 asculte că oamenii din Bărbu'ețu 
au revenit cu sîrg la ceea ce știau să facă 
bine și astăzi gospodăriile lor adună peste 
7 TOO de oi, aproape 4 500 de taurine și cam 
000 de capre. La toate acestea se adaugă 
și cele 1 500 de oi ale I.A.S.-ului. „în ca- 
drul programului de aprovizionare al 
consiliului popular, nu al comunei, spune 
primarul, am cumpărat 62 de mieiuțe și 
le-am dat în grija unui om de la asociația 
crescătorilor de animale. Le ținem pentru 
producție. Furajele le luăm de pe terenu
rile preluate cu Decretai 115. și cînd tre
buie strînse, pun mina și profesorii și ca
drele sanitare și funcționarii primăriei".

Oamenii și-au aranjat viața și munca cum 
ea ■ arătau vremea și recolta, eodsttnd In 
permanență un echilibru pe care’ il păs
trau din inteligență și bun simț. în 1919. 
cînd animalele erau mai multe și țuica 
mai puțină, pășunile au făcut loc livezilor 
de pruni. Nu cu mulțî ani în urmă, ei co
borau cu „surplusul" de fîn la cîmpie si 
scoteau bani buni, iar de cînd cei de la 
cîmpie s-au mal pus la punct cu furajele, 
crescătorii din Bărbulețu au înțeles că nu 
mai e rentabil un astfel de drum și priso
sul de fîn i-a obligat să crească mai multe 
animale. „Planul de autoaprovîzionare al 
comunei ne-a făcut să ne punem mintea 
la contribuție mai mult, zice Victor Badea, 
im alt gospodar ai comunei, vicepreședinte 

vom fi prieteni și că ne vom înțelege, nu 
numai ca niște consăteni, ci chiar ca 
niște frați.

Ce puteam să mai răspund la astfel de 
cuvinte, pe care simțeam că le rostește 
un altfel de om decît antecesorul său, 
adică un om sincer și bun ? Ne-am stiins 
mina ca niște adevărați frați și ne-am 
despărțit încredințați că, orice ar fi, vom 
izbîndi în cele ce ne-am făgăduit în fața 
conștiinței să împlinim în țara pe care 
ne-a hărăzit-o Dumnezeu ca moștenire a 
sa și ca. sarcină a noastră.

Și așteptările mele n-au fost înșelate 
îtftru nimic. Branisce s-a dovedit tot. 
timpul de un an de zile, cit ne-a fost 
scris să lucrăm împreună, șeful ideal, 
prietenul ideal și omul ideal. Niciodată 
el nu m.-a oprit de la ceva ce aș fi vrut 
să fac, — niciodată nu m-a descurajat, 
— niciodată, în clipe grele în care mi se 
întuneca deasupra cerul, nu m-a părăsit. 
El mi-a lăsat toată libertatea de iniția
tivă, chiar și cînd, uneori, situația părea 
prin anticipație compromisă, mantfestind 
o larghețe, o generozitate și o cordiali
tate, o bunăvoință și o dezinteresare de 
care n-am mai întilnit la altcineva pînă 
acum în viața mea. Dacă soarta m-ar fi 
obligat să lucrez mai departe eu V. Gol- 
diș, sînt încredințat că n-aș fi putut face 
mare lucru la Resort, căci prin firea lui 
ascunsă, ambiguă și interesată, el ar fi 
anihilat, pînă la urmă, întreaga mea ac
tivitate, așa cum mai tîrziu a procedat 
față de mine în calitatea lui de președin
te al „Astrei", pe cînd eu eram comisar 
general al acesteia. îmi împlinesc o da
torie sfintă față de memoria lui Branisce, 
însemnînd aici, ca să se știe pentru toate 
vremurile, că, dacă am putut face la 
Resortul de Instrucție ceea ce am făcut, 
aceasta se datorește în prima linie înțe
legerii superioare, loialității și generozi
tății acestui admirabil șef, care mi-a 
acordat încrederea lui nelimitată și mi-a 
lăsat deplina libertate de acțiune.

Preluarea Universității fu pentru 
unguri, atît pentru cei din Transilvania 
cît și pentru cei din Ungaria, o surpriză 
deadrental uluitoare. întîrziind noi atît 
de mult cu acest act, ei se mîngîiau în 
iluzia că noi n-avem curajul de a ne 
atinge de această problemă înainte de ce 
la Paris s-ar ratifica dc către Conferința 
de pace actul Unirii de la Alba Iulia și 
că, pînă la urmă, acest act va deveni 
caduc și inoperant, ungurii rămînînd mai 
departe stăpîaii Ardealului. Ei erau, mai 
departe, siguri că noi nici n-am fi în 
stare să punem în locul universității 
ungurești o universitate românească, pen
tru care ne lipsesc elementele și pregăti
rea științifică necesară. în tot cazul, ei se 
pregătiseră ea, pentru cazul că noi totuși 
am încerca să preluăm Universitatea, 

la consiliu. De pildă unii au început să 
crească și capre, lucru deloc ușor dacă ne 
gîndim că vremea la noi este mai aspră, 
cu ierni în care temperatura coboară pînă 
aproape de treizeci de grade, cu veri tem
perate și ploioase. Numărul oilor a cres
cut, al vitelor la fel și nume ca aîe lui 
Nicolae Zamfirache din Pietrari, Petre 
Onciu, Mihail Teodorescu sau Ion Zloiescu 
sînt cunoscute in tot județul”.

Prin toamna lui ’47, învățătorul Aurel 
Băaeseu, om încă în putere azi, lă cei 85 
de ani pe care-ii numără, plecase de aici, 
din Bărbulețu, în Bărăgan, la Jegălia, unde 
avea un prieten, tot învățător, să cumpere 
porumb. Luase la el ceva țuică și bani cît 
putuse să stringă. S-a întors acasă cu 13 
căruțe încărcate cu porumb.

Le-a fost dat celor din Bărbulețu să 
facă un fel de navetă ir ce munte și oina- 
pie. mai ales după porumb, ei dueind ce 
aveau de cînd se aflau pe cămintarile de 
la poalele leotei, adică animale și țuică.

în 1975, comuna avea 120 de hectare cul
tivate cu porumb, astăzi au ajuns la 400 
de hectare. Nu este mult, deși zona nu 
este coopera ti vizată. Cartoful care nu se 
cultiva, crește acum printre pomi.^La fel 
și sfecla furajeră. Printre „îndrăzneți" s-a

întreg personalul științific, administrativ, 
de serviciu, inclusiv cei peste 100 de 
medici de la Climcite pline de bolnavi. (...) 
Lăsarea a peste 2 000 de bolnavi fără nici 
un fel de îngrijire, ar însemna o barbarie, 
care ar compromite România înaintea 
lumii intregi. Dar socotelile acestea au 
fost dejucate, complet prin felul în care a 

. fost preluată Universitatea, și care — după 
ce profesorii care refuzaseră să recunoas
că suveranitatea statului român, neacoep- 
tînd să depună jurământul de fidelitate 
față de el, au fost declarați -depuși din 
funcțiunea ce îndeplineau — a asigurat 
continuarea absolut normală a întregului 
aparat administrativ și științific sub noua 
conducere instituită de mine, — bineîn
țeles și clinîcite.

Cînd, după cîteva zile, s-au dezmeticit 
din buimăceala pe care le-a pricinuit-o 
actul preluării, un redactor de la un ziar 
maghiar din Cluj s-a prezentat la mine 
spre a-mi solicita un interviu. Printre 
altele, ziaristul voia să afle de la mine 
dacă noi vom putea deschide m. toamna 
anului 1919/1920 Universitatea, eu forțe 
noi, românești ; l-am asigurat pe amabi
lul meu interlocutor că, da, avem toate 
posibilitățile pentru aceasta, și noul an 
-școlar se va putea deschide la termenul 
reglementar, în condiții care nu vor fi cu 
nimic mai prejos de cele din epoca în
cheiată, ci tocmai dincontră. Interviul 
apărut în ziarele ungurești fu înregistrat 
de incorigibilii noștri stăpîni ds odinioară 
cu o mare mîhnire.

Devotamentul luî Branisce față de 
cauza sfîntă, în slujba căreia se înhămase 
abia la cîteva luni după ieșirea sa din 
temnița ungurească, în care-și. pierduse 
aproape cu totul vederea, am avut adese
ori prilejul să-l constat. Voi povesti aici 
un singur caz caracteristic în această 
privință.

Se instituise din partea Consiliului 
Dirigent Comisia universitară, constata
toare din profesorii cei mai de seamă ai 
Universităților din București, Iași și Cer
năuți, căreia îi revenea sarcina organi
zării noii universități românești. în prima 
sesiune a sa, ținută’ la București, în -luna 
Iulie 1919, Comisiunea, înainte de ce ar 
fi procedat, la studierea întregului com
plex de probleme care i se pusese înainte, 
avea să recomande „cu precădere", din 
rindurile candidaților la catedre, pe opt 
inși, care, după ce vor fi numiți de Con- 
«îliul Dirigent profesori, să completeze 
comisia la cifra 20, și Comisia, să aibă tot
odată caracterul Senatului universitar 
constituant al noii universități. în acest 
sens,. Resortul trimise la București comi
sarului general Sextil Pușcăriei o adresă, 

-eu recomandarea nominală a oajididațî- 
lor pronusi pentru acele opt locuri de 
Consiliul Dirigent, și care aveau să fie 
cercetați și verificați de comisie. Primul 
candidat pe această listă era Vasîte Gol- 
diș, in eipoca 'aceea ministru al Ardealu
lui în guvernul central. (...) Goldis fusese, 
doar, o serie lungă de ani, profesor la 
Seminarul din Caransebeș și la liceul din 
Brașov ; era autor de manuale de limba 
latină și de istorie universală, care s-au 
întrebuințat și în școlile din Vechiul Re
gat. Și, apoi, era unul din puținii arde
leni de lege veche, care eitea franțuzește 
și urmărea întrucîtva mișcarea socială 
apuseană în domeniul sociologiei.

(Va urma)

aflat și primarul, tehnician horticol „la 
bază", care Ia Poiana Pleșilor, dtatr-o 
plantație cu 82 de meri a obținut 600 kg 
porumb boabe, 1200 kg sfeclă furajeră, 
400 kg cartofi și, desigur, și mere, în jur 
■de 400 de kg. Fapta a dat roade, peste o 
sută de gospodării avînd asemenea plan
tații și culturi „mixte", mulți dintre locu
itori înjghebîndu-și tot printre pomii ro
ditori și solarii. O problemă importantă 
a gospodarilor din Bărbulețu. care cu si
guranță nu este numai a lor, o problemă 
care se cuvine să fie limpede ea orice lu
cru de căpătii. dar n-apueă să fie așa. 
este aceea a odăii.

învățătorul Aurel Bânesen s „Din tim
puri străvechi fiecare cum a venit a avut 
coliba lui, coșarul, grădina și pășunea”.

Elena Popescu : „Bărbatu-meu e sus Ia 
odaie. Acasă îl am numai fotografiat cu 
un berbec și cu o oaie. Dacă nu stă: cu ele 
acum, pe vremea asta, fug. se împrăștie, 
în timpul fătărilor. bărbatul .meu în casă 
nu doarme, numai afară, avem un coviltir, 
și iarna tot acolo stă. La odaie e totul, se 
face bălegar pe loc, avem o grădină o 
splendoare, acolo e pășunea și nu ne mai 
costă transportul. în odaie am făcut două 
paturi, ca în armată, unul peste altul.. în 
fătări, 12 miei îi culcam în patul dc jos și 
tot atîția în cel de sus, iar noi stăm între 
ei. Era ger de crăpau pietrele cînd făta 
oaia, dacă lăsam mielul să cadă jos pe 
pămînt se și lipea de el din Cauza gerului. 
Bărbatul meu are 82 de ani șî cînd îl în
treb de ce atîta canon, îmi zice că îl e 
drag să audă doapetele și câinii".

Primarul Ion Robeseu t „Aceste odăi 
sînt lipite de adăposul animalelor care se 
află pe locul de pășunat. Omul nu se miș
că patru luni de lingă ele. Crescătorii 
economisesc banii pe care îi dădeau pe 
transportul furajelor, fertilizarea se face 
natural prin consumul furajelor la storiș- 
te iar în saiele animalele sînt mult mai 
sănătoase ea în gospodărie. Ei bine, po
trivit legii nimeni nu poate construi ceva 
în afara perimetrului construitul. Nu «in
tern absurzi, odaia se ridică pe patru pari 
și se acoperă cu carton, dar ea trebuie și 
închisă cu pereți și mereu ne este teamă 
să nu se spună că încălcăm legea, deși 
odaia nu este un imobil, sau un aparta
ment și face parte din viața crescătorilor”.

RAZVAN BÂRBULESCU S

0 teză românească

la Sorbona
Ideea unei lucrări cu caracter mono

grafic asupra contactului culturii franceze 
cu românii din Transilvania constituie o 
veche preocupare a intelectualității ar
delene. Unul din cei mai zeloși reprezen
tanți ai ei a fost profesorul și istoricul 

. literar Gh. Bogdan Duică de ia Univer
sitatea din Cluj, care, în anii următori 
realizării unității naționale, a militat cu 
multă stăruință pentru trimiterea ia 
Paris a unor elemente tinere pentru a 
studia cuitura franceză și ecourile ei la 
românii transilvăneni.

în urma acestei stăruințe au. fost tri
miși în capitala Franței tinerii istorio
grafi Ion Breazu și Olimpiu Boitoș, care 
au publicat unele valoroase cercetări cu 
privire la marii filoromâni, Edgar Quinet» 
Jules Michelet, Lendru Rollin, Paul 
Bataillard ș.a. Ideea lui Bogdan Duică 
era cu atît mai justificată, cu cît cele 
mai multe din lucrările consacrate acestei 
chestiuni — și amintim în primul rind 
de lucrările lui N. lorga. Pompiliu Etiad, 
Vasile V. Haneș — au urmărit cu deose
bire influența franceză la românii din 
Principate, aceasta avînd un relief mai 
■pronunțat. Un enorm pas înainte în 
această direcție s-a făcut în anta 1945, 
prin publicarea marii lucrări a lui D. Po- 
povici, succesorul lui Bogdan Duica la 
catedra Universității clujene — Ia litte- 
rature romaine â repoQues des jwmseres 
—- prin care s-a urmărit în mod siste
matic influența franceză în Transilvania 
în perioada iluministă, adică pînă ia în- 
ceputul secolului al XlX-lea. Cu toate 
acestea, vechiul deziderat al lui Bogdan 
Duică a rămas în picioare, fiindcă se 
cerea studiată întreaga influență franceză 
pînă la 1918. Cercetările fragmentare de
dicate acestei chestiuni, ca și relevarea 
legăturilor cu anumite personalități sau 
publicații, au .adus desigur valoroase, con
tribuții în această direcție, dar n-au pu
tut acoperi imensul domeniu ce se cerea 
studiat.

O asemenea grea misiune și-a asu
mat-o prin monografia "menționată, pro
fesorul Andrei Radu, cunoscător profund 
al culturii franceze, care, după p înde
lungată -cercetare întreprinsă atît prin 
diferite biblioteci și arhive franceze și 
românești, și în primul rînd asupra prin
cipalelor publicații periodice românești 
de la înființarea lor (1829) și pînă în anul 
1918. a izbutit să înfățișeze, sub forma 
unei substanțiale teze de doctorat la 
Sorbona. susținută cu romanistul Alain 
Guillermon și cu istoricul D. Dupront, o 
vastă panoramă a mijloacelor și forme
lor de pătrundere în Transilvania a idei
lor politice, a culturii și literaturii fran
ceze. a scriitorilor francezi aflați în cir
culație europeană, și totodată a militan- 
ților români pentru această acțiune. Prin 
modul cum a fost alcătuită, lucrarea lui 
Andrei Radu — apărută recent la Editura 
„Dacia" din Cluj — constituie în același 
timp un nou testimoniu asupra unității 
culturale și politice românești, pe Jîngă 
producțiile și traducerile efectuate de 
transilvăneni fiind puse la contribuție și 
traducerile apărute în diferite reviste din 
Țara Românească si Moldova : „Curierul 
românesc", „Curierul de ambe secse", 
„Albina", „Convorbiri literare". „Litera
torul" ș.a. — dintre care o bună parte 
au fost reproduse și în publicațiile din 
Transilvania. Acest aspect al problemei 
este dintre cele mai importante, fiindcă 
ei relevă și pe acest plan unitatea uesă 
virată a culturii și literaturii românești.

Monografia profesorului Radu eviden
țiază în mod amplu marele număr al pu
bliciștilor și scriitorilor ardeleni care 
s-au format în contact cu cultura fran
ceză, .și care au făcut ea ideile politice 
franceze progresiste să aibă un rol din
tre cele mai fecunde în orientarea politi
că. socială și națională a luptătorilor 
transilvăneni. Din aproape fiecare publi
cație transilvăneană, și în primul rînd ne 
referim la ..Gazeta Transilvaniei" și la 
„Foaia pentru minte, inimă și literatură" 
de la Brașov, la „Telegraful român” de 
la Sibiu, la „Familia" de la Oradea, la 
„Luceafărul" de la Sibiu, la „Tribuna" 
șl „Românul" de la Arad. Andrei Hadu a 
extras tot ceea ce era demn de atenție 
și în același timp semnificativ pentru 
caracterul cercetării. Departe de a fi fost 
numai latiniști sau germaniști compe
tenti. exponenții scrisului românesc din 
Transilvania — Petru Maior. Samuel 
Micu. Budai Deleanu, George Barițni, 
Timotel Cipariu. Ioan Rusu, Simion Băr- 
nuțiu, A. Tr. Laurian. Al. Papiu Harian» 
Ion Slavici. Gh. Bogdan Duică. Ieronin 
Barițiu, Ioan Rusu Siriana, Octavian 
Goga și atîția alții — au fost în același 
timp și cunoscători adinei ai culturii ș? 
literaturii franceze, pe care au căutat să 
o pună în serviciul aspirațiilor poporului 
român.

Cu aceeași acuitate sînt subliniate și 
meritele scriitorilor, ale publiciștilor și 
ale unor oameni politici francezi — 
J. A. Vaillant, Edgar Quinet, Jules Mi
chelet, Emile Flourens, Ernest Lavisse, 
Emile Zola, George Clemenceau — care 
au susținut cauzele românești legate de 
luptele pentru Unirea Principatelor, pen
tru Memorandul ardelenilor din 1892 și 
pentru înfăptuirea unității naționale.

Monografia lui Andrei Radu înfățișează 
totodată cea mai vastă bibliografie alcă
tuită pînă acum asupra acestei proble
me, și ea este menită să deschidă noi 
perspective de -cercetare și valorificare,

VICTOR LUCREȚÎU M



Marșul de probă sau invitație la o călătorie pe mare <u»
Noe, dacă e să dăm ascultare mitului, a 

scăpat lumea aloc săi din potop cu o cora
bie. Mărul l-a aruncat pe om în păcat. Din 
această anțlteză; corabia poartă simbolul 
salvării. Corabia noastră e o, planetă cu 
autonomie pentru 10 088 mile marine. Fe 
această distanță și în acest timp, viata 
la bord se desfășoară ca și pe pămînt. Poa
te chiar în mai marc siguranță. Oamenii 
trăiesc, muncesc, măntncă, dorm, se dis
trează, comunică între el, cu cei de acasă, 
se pot trata în caz. de boală, meditează. 
Locul în care se întîlnesc cel mat des este 
însă popota. Bucătarul e, după păreri una
nime, al doilea om alături de secund, du
pă comandant. Lui Ion Burlaeu îi crește 
inima cit o parașută cînd aude astfel de 
considerații. Are 36 de ani, e brăllean, iar 
Ia uscat hrănește circa 1 200 de guri tot
deauna flămînde. Toate navele pe care 
le-a livrat șantierul, de șapte ani încoace, 
pe el l-au avut bucătar. L-au solicitat și 
alto șantiere : Oltenița. Turnu Seve
ri». E conștiincios, nu-i place băutura, în
grijește de echipaj. A fost șase ani la o- 
cean și știe că un echipa} bine hrănit e 
un echipaj harnic, disciplinat, pe care poți 
conte totdeauna, la greu și la ușor. La 
mesele de protocol tot Burlaeu e chemat. 
La 5 se scoală, intră pînă la coate în cră- 
tiți și își face meseria cinstit. Bucătarul, 
ca orice marinar, trebuie să corespundă 
capriciilor mării. Odată, Ia un marș de 
probă cu motonava Codlea, au fost luați 
pe mare doi bucătari de la I.A.P.L; Pînă 
nu a început furtuna, totul a fost în regu
lă. A treia zi, însă, marea devenise un tă- 
rîm stîncos. Bucătarii erau la podea, 
cioborîți derăul de mare. Alți pasageri „dă
deau mîncare Ia pești", așa se spune de- 
spe cel care nu-și mai pot stăpîni răul...

Răzvrătirea mării a durat trei zile. Oame
nii din echipaj își frămîntau singuri coca 
și 6 epeeau pe plită. Uițiva au scăpat în 
■cambuză. ■:Alții,, vînători ' dibaci, mișcau.', 
friptură. Cum ? Vinau pescăruși. Pasările, 
cbbsite de zbor, erau atrase noaptea de 
lumina reflectoarelor. și se așezau pe ar- 
boradă. Marinarii le vinau cu bețe, ca în 
paleolitic; Ia fel s-a întâmplat și cu bu
cătarii de pa navete Ariahps și Săvinești : 
au7 zăcut 9 zile ! Un echipaj fără bucătar 
e uri echipaj în derivă. Fiecare își caută 
hrană', ne-și mai vede de treburi. Burlacii 
e obișnuit. E tăvălit de mare ca șnițelul 
prin ouă și pesmet. Odată furtuna le-a 
tîrft vasul 80 de mite. în ancoră. Dacă mat 
dura o zi, îi lovea de stând.. Au navigat 
în patru pistoane și au reușit pînă la ur
mă șă intre pe Sulina.

Cînd marca e liniștită șt voiajul lung, 
echipajul se mai destinde, are timp să mai 
rida, Fiindcă după lungi tăceri și încor
dări simți nevoia să aninci tristețea din 
tine cum aruncă, balena jetul de apă din. 
care și-a reținut hrana. Atunci se naște 
nevoia acută de haz. Ca acum, de pildă : 

întru din întâmplare în cabina tubulato- 
rilor. Azi-noaptc, pe la orele două, un 
casetofon transforma întunericul într-o 
muzică molipsitoare. Un marinar bătea în- 
tr-un scaun : își făcuse din linguri și pa
hare un xilofon. Bacus fusese și el scos 
din cambuză, era de față. Tubulatorii nu 
aveau probleme, lucraseră foarte bine în 
șantier. Meritau să se distreze. Deci, sînt 
la Rahel în cabină. Pe masă mă așteaptă 
un avat sărat și uscat. Flăcăul mă îndemnă 
să-I rumeg. E formidabil. Și ar putea 
fi frate geamăn eu un țap... cu bere. A- 
lături, într-o farfurie încăpătoare, așteap
tă1 & stivă de șnițele ! Rumene, de-ți vine 

să muști din ele și cu ochii, .
— Din astea nu zice Ra

hel ; ne siilteți prieten, ăveîh noi clienții 
noștri.

Nu știu uncie bâte băiatul ăsta. Oricum, 
vorba lui ascunde o taină.

— Dacă vreți să vă. veseliți, mai rămî- 
neți cu noi în cabină ; trebuie să apară.

— Cine să apară î întreb.
— Doi colegi cărora le place strașnic 

friptura. Cum rie Văd la masă, curii se in
vită și ei. Acum sperăm să-i mintmm de 
patimă cărnii.

— Cu asemenea șnițele cred și cu, zic.
— Nu vă grăbiți la regrete, șnițelele 

sînt din pînză de sac....
— Ești un ocnaș mizerabil, îl zic eu lui 

Rahel ; ai o minte demnă de un inventa
tor de două parale.

— Parol că nu mint, se strîmbă tipuL 
Dacă doriți să nu mai scăpați cinci zile 
de mirosul de cânepă din gură, poftiți : 
serviți ! Vă pun în gardă însă că nu știu 
dacă bucătarul a spălat sacul de udătura 
de șoareci !

Joacă tare tânărul, îmi zic ; are școală 
înaltă, de Brăilița. Pe ușă intră doi bă
ieți în salopete : Mezinii Ruben și Vasile 
Mocanu. Mă văd plescăind fileul de avat 
și când dau cu ochii de șnițele, le văd nă
rile cum adulmecă, i ar oușocul lui Adam 
alunecă de sus în jos ca b bielă de loco
motivă Pacific.

— Ooo, ce ospățuri î remarcă el alu
zivi. întocmai ca în preacucernica împă
răție a cerurilor. Dar ce-ar fi să fie pre
cum în cer așa și pre pămînt ? Sfinte 
Rahelute, poate ne repartizezi și nouă o 
ureche din asta de elefăntuț. Ion, bucăta
rul, ne-a amăgit astăzi doar cu un pumn 
de sarmale de araci( fasole cu bobul ma

re, n.n.). N-ar strica dacă' în golfurMe sto» 
macelor noastre întărîtate de furtună, ar 
acosta o astfel de fripturică. V-ar fi re
cunoscătoare pînă și pisica de mare, dacă 
'ar mai rămîne din ele vreun oscior.

Spectacol în toată regula. îmi zic ; in
trat însă în complicitate cu Rahel și Ma
rian Bogdan, îmi înăbuș Tisul, intitînd o 
tuse ca atunci cînd îți rămi ne un os în 
gît. Oej doi mariharl nu se grăbesc să-și 
invite colegii la șnițele, ti lasă să-î mat 
întărite mirosul. Știu că în clipa următoa
re vor mușca din nadă. Lucrti care se și 
întîmplă. Cuțite nu sînt, am avut grijă să 
le ascundem, șl băieții, ținînd mai puțin la 
etichetă, duc direct la gură. Trag și trag 
Ide ele și Mezlnu înjură porcul că a 
fost... și porc și bătrîn. Mocanu, dînd da 
niște fire de sfoară între dinți, crede că a 
dat peste o bucată de jambon legat în 
funii. Cînd se dumiresc bine că e sac, 
mutrele lor capătă o înfățișare jalnică. Noi 
ceilalți am căzut pe burtă și nu știm cum 
să ne potolim rîsul.

în cursa asta au mai căzut pe rînd co
legul meu. Lucian Chișu. botezat cu 
citeva ore mai înainte, Inginerul Eugen 
Botezata și alții. Asemenea farse, în lu
mea marinarilor, țin de tradiție. Unor ase
menea păcăliți li se servesc alteori clăti
te cu vaselină, șnițele împănate cu scobi
tori și alte asemenea invenții culinare. Și 
oamenii cad în plasă fiindcă bucătarii le 
prepară eu atîta meșteșug încât puțini pot 
rezista tentației. Afli că ai fost păcălit 
abia cînd produsul e în stomac.

între timp, nava călătorește. „Imensa 
navă, cum zice poetul Baconsky. plutește 
înainte spre același ideal NICĂIERI. Dar 
eu nu sînt decît un pasager de ocazie, E 
tot mai aproape ziua cînd o șalupă va fre- 
bui să mă ducă la țărm. Cum îi spunea 
acelui țărm ?“

Ac^ui țărm îi spune ACASĂ !

N. GRIGORE MĂRĂȘANU H

Au un mers aparte și sînt bărbați în 
toată legea. Dacă țipi ia unul abia mișcă 
o geană. De obicei- poartă o- scurtă de' 
piele sau jachetă cu tot felul de inscripții 
trăsnite, jeans și, chiar dacă au cincizeci 
de ani. cînd n-au ce face. își țin miinile 
in buzunare. Șoferii de cursă lungă sînt 
puternici. O1 caricatură de om nu- stăpâ
nește mașina. Șoferii de cursă lungă sînt 
răi. Nici unul nu te iartă dacă l-ai înșe
lat sau dacă l-ai mințit pentru că nici lui 
mașina nu-i iartă nici o greșeală Șoferii 
de cursă lungă sînt șmecheri și isteți 
pentru că fiecare drum este și-un examen 
de inteligență. Cei motofleți se întorc 
dintr-o cursă ca niște hăbăuci încălecați 
pe mîrțoage. Șoferii de cursă lungă sînt 
oameni de treabă.. Nu-i suportă pe cei 
plingăcioși dar nu sînt în stare să lase 
nici un om la încurcătură. îi întind o 
mină, spun in limbajul tuturor șoselelor 
un fel de O.K. și accelerează. Șoferii de 
cursă lungă sînt oameni, sînt și personaje, 
sînt șl luptători, sînt și mecanici pricepuți, 
și piloți și poate că mai sînt și niște ad
mirabili părinți. „Mă respect pe mine ea 
om și-i respect și pe ceilalți. Chiar dacă 
trăiesc într-o magazie pe roți, încerc 
să-mi apăr demnitatea cu un volan" 
(Ion Buitan).

Poate că și viața noastră e tot o cursă 
lungă pe care de multe ori nu știm cum 
s-o încheiem, clar pînă la urmă tot ne 
ajută cmeva. Viața lor o un șir de curse 
între încărcare și descărcare, un marș de 
bolid care se tîrăște. mormăind pe șoselele 
continentelor, înghițind kilometri și zile 
pentru ca la sosire, în loc să. trăiască o 
clipă de bucurie, sfirșiți, storși de frig sau 
de arșiță, să poposească în imense depo
zite de mărfuri unde îi chinuia așteptarea. 
Să .fii șofer de cursă lungă trebuie să știi 
să-ți omori timpul, să nu-ți spînzuri zi
lele de plictiseală când înaintea ta la 
vamă mai sînt câteva mii de mașini și 
soarele încinge nisipul și europenii sînt 
la un pas de sufocare. Să fii șofer de 
cursă lungă înseamnă să fii camarad, nu 
sperietoare, să știi să-ți alegi colegul de 
echipaj, pe cel eu care ăi putea pleca: și 
la Potul Nord și acolo, dacă" îți rupi picio
rul, în loc să-ți ia mîncarea și schiurile 
și să te abandoneze, rămîne să înghețe 
eu tine, stringind din pumni și încura- 
jîndu-te că mai există o șansă, deși poate 
că nu mai există nici una. . .

Cu volanul se eîștigă o pîine și 
se străbate lumea

„Amâ trecut, pe-o iarnă cumplită. Ia 
ultimul sat din Austria am avut o pană 
de motor. Nu voia să plece nici dacă-i dă
deam de mîncare. Douăsprezece ore l-am 
tot pansat cu fratc-miu, dar tot nu por
nea. Pînă la urmă a bîzîit și, ușor, ușor, 
nc-am tîțît pînă-n Ungaria.. Acolo, în 
plină pustă, și-a dat duhul. Nu mai era 
nimic de făcut. I-anj zis lui frate-miu, 
măi frate, tu ești mai mare și mai înțe
lept, eu mai mic și mai iute, așa câ tu 
stai cu mașina și eu plec după piese. 
M-a luat un tare, un frate de șosea, și 
m-a adus pînă la Oradea. De acolo cu 
altă mașină pînă la Sibiu. Am așteptat 
să vină de la București un tractor și m-am 
tatoa» de l-am luat. Pe drum spre el 
aveam sufletul cit un purice, mă gîn- 
deam oe tace frate-miu în ouată, fără 
căldură și eu lupii care urlau pe lingă 
botul mașinii. Dar la plecare mi-a zis 
„du-te și las' pe mine". Ștefan Florea și-a 
trăit cea mai mare parte din ultimii 25 
de ani în cabine și pe roți. A cărat nisip 
pentru canalele cu cabluri electrice la 
blocuri, a cărat fructe, mirese, stîlpi de 
înaltă tensiune, anifriale, conserve, actori, 
producția de carte a unei edituri, covoare 
și piatră, a dus persoane importante și-a 
luat cu el oameni părăsiți pe marginea 
drumului (asta pînă Ia apariția decretu
lui). „In drum spre Moscova m-a biruit 
zăpada și mă speria gîndul c-o să mă 

acopere. Dar a venit un autocamion care 
avea muncitori pe platformă și-au oprit 
și-am tras toți Ia lopeți pînă am ieșit. La 
urmă cînd le-am spus că ditamai hara- 
baua e încărcată toată cu cărți de poezie 
și cu romane ne-am prăpădit de rîs și 
i-am dat bice mai departe". Viața de șofer 
e un fel de la cine pentru cine și de unde 
pînă unde. E un mod de a trăi, o meserie 
în care afli repede dacă ești sau nu stă- 
pîn pe tine și pe covrigul care-I ții îit 
mină. Mai frumos, dar și mai greu, cu 
volanul se cîștigă o pîine șt se străbate 
lumea. Șoferia e și-un mod de-a descoperi 
ce mult înseamnă să te întorci acasă. Și 
iar de la Ștefan Florea cetire : „Cîte fe
luri de oameni și de nății pe lumea asta, 
în țările de Vest sînt oameni închiși, toți

fon Buitan : „Azi aici, mîine-n Bagdad"

Șoferii de cursă lungă — 
viața pe mai multe roți și continente

trăiesc c<v stih prelată, nu ies de după 
aceeași figură rece. Eu n-am voie sj nu 
merg, da nu vine Unu să-ți zică, ® mâi 
frati-mît» hai bem o bere amândoi și 
să ne povestim cine sîntem. Englezii des- 
căreău o oră și strigau, breake, și mer
geau să bea ceai cu lapte. în Asia, de 
plictiseală, jucam septic Ia vamă șl de 
ne prindeau ne dădeau 40 ele vergele la 
fund și mi ne dădeau pepsi dacă eram în 
pantaloni scurți. Nemții tiu te lasă să 
treci pe la ei cu cauciucurile, uzate și cu 
mașina nevopsită bine. Alții, cum oprești, 
vin și zic, ceabuc, ceabuc și alții te Iacă 
să mori. Mare peisaj și mare panaramă-i 
lumea asta".. Bucuria și necazul șofe
rului de cursă lungă încep cu bună di
mineața și se termină tot cu bună dimi
neața. A rămas. de pomină pățania unui 
echipaj. Aproape de destinație unul a 
placat cu actele pentru o formalitate și ce
lălalt a intrat sub mașină să verifice ceva, 
A auzit cum pornește motorul, a văzut 
mașina cum se duce și a rămas singur pe 
spate, cu soarele, sus, care-1 plesnea pesta 
ochi. După două zile poliția le-a găsit 
mașina, dar era abandonată și goală. Si 
asta era în Italia.
Norocul Iți merge numai atunci 
cînd se învîrte roata

Autobaza 4 Militari (I.T.A. București) 
are sute de șoferi de cursă lunga și sute 

de mașini. în fiecare zi 200 sînt plecate 
pe meridianele globului ca să transporte 
spre diferite destinații mărfuri românești 
și străine. în autobază stau puțin. Revizia 
mașinii, gresarea ei, micile sau mai marile 
reparatii (zile în care șoferii sînt pontați 
2—3, cel mult 4 ore ?), trecerea prin sta
ția de revizie tehnică și la revedere. 
Uneori mai grele decît drumul sînt aștep
tările la încărcare. Și încărcările încă 
se mai fac cum se mai făc, dar docu
mentele se eliberează și mai greu. Uneori, 
o cursă în vestul Europei durează 12 zile 
eu dus și întors iar Românoexport a ținut 
un camion pentru a-i întocmi actele nu 
mai puțin de 14 zile. Viața șoferului de 
cursă lungă înseamnă kilometri și bani. 
Stă roata, stă și câștigul. Transportul 

auto este practicat pentru rapiditate, nu 
pentru foșnetul hîrtiiior. Să zicem că pînă 
la urmă pornesc. Pînă la frontiera, țării 
noastre șoferii de cursă lungă nu 
au voie să depășească viteza de 
50 km/h, conform legii. Chiar dacă nu-i 
surprinde nici un radar, la întoarcere ei 
sint penalizați pe baza diagramei tahograf 
care arată între ce ore a stat, între ee 
ore și cu ce. viteză a mers mașina. Dar ei 
trebuie să aleagă între penalizare (pen
tru depășirea celor 50 km/h) și uzura 
prematură a motorului. Mașinile de cursă, 
lungă au șase trepte de viteză și la regim 
economic, de mens normal, camionul atin
ge 60—65—70 km/h. Din discuțiile purtate 
cu șoferii și cu conducerea Autobazei Mi
litari a reieșit că viteza de 50 km/h im
pusă camioanelor de mare putere este și 
dăunătoare pentru ele, și nerentabilă din 
punctul de vedere al combustibilului și 
mai ales al timpului de efectuare a trans
portului. Viteza maximă admisă e de 
50 de kilometri dar viteza medie este cu 
mult mai mică, abia de 30 de kilometri 
pe oră. Și atunci se ridică o problemă 
simplă de eficientă : nici timp, nici bani, 
nici carburant, nici păstrarea mașinilor. 
Dar ce ?

Trecuți peste aceste necazuri mai mici 
sau mai mari șoferii de cursă lungă intră 
pe magistralele continentelor, în Europa, 
Africa și Asia, Gh. Duca duce motoare de 

Boeing Ia Frankfurt șl motoare de Rolls 
Royce la Glasgow, Ion Negul, la granița 
Kuweit-uiui a fost surprins de un uragan 
care aducea o ploaie cu noroi, ca, apoi, 
iarna, în munții Iranului, la minus 30 de 
grade, să meargă fără oprire, zi și noapte, 
să nu se congeleze motorina. Unul în pat 
sub plapumă, altul la Volan, să scape de 
geruri și zăpezi. Marin Grigore și Tudor 
Leșu, din Vânătorii Mici, județul Giurgiu, 
au prins topirea zăpezilor din munți și 
inundații. La un singur pod, între cîteva 
mii de mașini, au stat zile întregi. „Să 
duci marfă românească și să vezi lumea 
cum se petrece, după ce te înfrunți cu de 
toate, să vezi femei cu zale în nas și mă
gar mort de trei luni la o frontieră și. lă
sat acolo pînă s-a făcut stafidă, să mă- 
nînci lipii tari de parcă ar fi fost întinse 
cu buldozerul, dar să-i respecți pe toți 
e ceva, cu 500 de kilometri într-o zi și cu 
sute de mii de kilometri într-o viață". 
(Marin Grigore). Ion Buitan, un șofer de 
cursă lungă cu un aer de diplomat sau 
de purtător de cuvînt, abia după 700 000 
de kilometri a făcut o pauză de reparație; 
încercați să faceți tot atît sau numai ju
mătate cu autoturismul dumneavoastră 
și-o să vedeți cu ce rămîne^ din el î 
Ion Bădulescu a avut un ghinion șl-a 
stat 7 săptămîni în pană în Turcia iar în 
București conduce autoturismul nu ca un 
funcționar grăbit, ci ca un om care călă
torește pe stradă într-un ceasornic. Gri
gore Bunea cîntă la volan și cînd tace co
legul lui de cursă îi zice, ia mai zî-o pe 
aia cu „Da’ de ce ipăi Voineo ?“ Ce vor
besc între ei doi oameni care stau de 
cîțiva ani în aceeași cabină unde muncesc, 
dorm (în paturi sănătoase), unde mănîncă 
și unde ascultă știrile lumii ? Copilăria, 
anii de școală, poveștile de dragoste, ne
vasta, colegii și iar copilăria, anii de 
școală, nevasta și colegii. își tot povestesc 
îneît au ajuns să-și învețe atît de bine 
viața incit una ar putea fi a celuilalt șl 
viceversa. Un șofer de cursă lungă poate 
face oricînd o autobiografie pentru cole
gul său fără riscul de a greși. Șoferii de 
cursă lungă cu numere de România sînt 
cunoscuți jie șoselele lumii ca niște oameni 
de onoare, buni meseriași, solidari, pri- 
cepuți și plini de umor,- dar, mai ales, 
sînt cunoscuți ca șoferi cu puține acci
dente de circulație, I se mai întâmplă 
cîte unuia. „Eram la Niirenberg și căram 
jumătăți de vacă șl era noapte și venoam 
spre Austria și un frate de șosea, neamț, 
a adormit la volan și-a intrat în mine. 
Se duseseră vacile peste el în cabină. 6 
zile am stat și eu în spital la Niirenberg 
și nu vedeam decît jumătăți de vacă" 
(Grigore Marin).

Șoferii de cursă lungă șînt cel mai ade
sea invidia ți pentru peisajele carele trec 
prin priviri, pentru diminețile în deșert 
sau pe malul Mediteranei, pentru călăto
riile de noapte pe autoband, dar nimerii 
nu-i pizmuieșțe pentru riscurile și greută
țile meseriei, pentru căldurile de 70“ O, 
pentru gerurile cumplite, pentru defec
țiuni și răspundere, pentru așteptare șl 
incidente. Să fii șofer de cursă1 lungă tre
buie să fii un Impecabil luptător pe roți.

Unul dintre ei. Ștefan Florea, mi-a po
vestit cîteva ore despre călătoriile sate 
alături de fratele Iui • mai mare, Marin 
Ilie, Era ca într-o înșiruire de povești vî- 
nătorești cu momente aproape incredibile. 

— Ți-e frate-frate ? am întrebat cu. 
— Sigur că da, a răspuns Ștefan Florea. 

Pînă la urmă tot n-am' înțeles un lucru, 
cei doi bărbați își spuneau frați pentru că 
aveau aceeași mamă sau numai pentru 
faptul că se înhămau mereu la aceiași 
drum î

CORNEL NISTORESCU
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Inteligența românească in acțiune

[ Medicamentele viitorului - PROSTAGLANDINELE
Un tînăr medic secundar în boli in

terne de Ia Spitalul militar central, dr. 
Mihai Cezar Popescu, cercetător de pe 
băncile facultății într-unul din dome
niile ce produc, de circa 20 de ani, o 
veritabilă furtună in medicină și ispi
tesc tot mai multi specialiști, și-a 
asumat, iată, cu tenacitate și entuziasm 
— și cu sprijinul, desigur, al remar
cabilei instituții in care își desăvir- 
șește pregătirea — misiunea de a adu
na intr-o reuniune științifică pe toți 
cei care se preocupă in țara noastră 
de această fascinantă și chiar epocală 
descoperire. Cu alte cuvinte, zilele 
trecute, a avut Ioc la București pri
mul Simpozion național de prosta
glandine, cu prilejul căruia revista a 
organizat o masă rotundă. Cu parti
ciparea medicului primar dr. EXA- 
CUSTODIAN PAUȘESCU, șeful labo
ratorului de medicină experimentală de 
la Spitalul „Fundeni", personalitate 
științifică de reputație internațională, 
primul care a abordat in țară studii 
la nivelul prostaglandinelor și autorul 
a două volume (și singurele, deocam
dată, din literatura noastră de specia
litate — Prostaglandinele în biologie, 
apărut în 1980, și Prostaglandinele în 
patologie și terapeutică, apărut în 
1982 — ; Conf. dr. EUGEN TRUȚIA 
de la catedra de biochimie a Institu
tului de medicină și farmacie din Ca
pitală ; dr. ION URSEANU, medic 
primar in Clinica de boli interne a 
Spitalului militar central, printre ■ pri
mii care și-au asumat responsabilita
tea aplicațiilor clinice ale prostaglandi
nelor în terapeutica umană, și, firește, 
dr. MIHAI CEZAR POPESCU.

RED. : Prin urmare, să începem cu în
ceputul și să lămurim cititorilor ce sînt 
prostaglandinele ? De ce sînt socotite o 
veritabilă descoperire epocală, așa cum 
au fost Ia vremea lor, pancreatina (și în 
consecință insulina), bacilul Koch (și ca 
urmare antibioticele), proteinele, și așa 
mai departe... ?

E. PAUȘESCU : Mă ocup de prosta
glandine de foarte multă vreme, cam de 
pe vremea de cînd se ocupa și Vane, — 
unul dintre cei trei laureați ai premiu
lui Nobel pentru medicină din 1982. Asta 
înseamnă, la mine, 12 ani, la el — 15. Ce 
sînt prostaglandinele și de ce acest in
teres internațional pentru domeniu, încît 
s-a ajuns la decernarea unuia dintre cele 
mai importante premii mondiale pentru 
știință ? Sînt, de fapt, o descoperire 
veche, făcută cu o jumătate de secol în 
urmă, dar în momentul acela nimeni n-a 
putu să sesizeze ce importanță au. De-a- 
bia de vreo două decenii încoace, din 
momentul în care Bergstrom a reușit să 
Stabilească structura chimică a prosta
glandinelor, ele au intrat în atenția cer
cetătorilor. Reprezintă o clasă foarte mare 
și foarte diversificată de compuși biolo
giei activi, foarte activi ; se pare că din
tre toți compușii biologici activi, prosta- 
glandinclc reprezintă clasa cea mai mare, 
cu cea mai puternică activitate. Impor
tanța lor constă, bineînțeles, în această 
extraordinară activitate, dar, mai ales, în 
faptul că sînt foarte diversificate din 
punct de vedere structural și funcțional 
și în faptul că, exceptînd membrana eri- 
trocitului, adică a celulei roșii din singe, 
toate celelalte, absolut toate celulele sînt 
capabile să producă în membrana lor 
prostaglandins. Tocmai, dat fiind distri
buția acestora în organism, au suscitat 
interesul patologiștilor și, din cercetările 
care s-au efectuat mai ales în ultimii 10 
ani, s-a constatat că prostaglandinele in
tervin, bineînțeles, nu în totalitatea lor, 
ci uncie dintre acestea, în foarte nume
roase mecanisme de producere a bolilor, 
începînd cu banala inflamație și termi- 
nînd cu terifiantul cancer, joacă un rol 
în mecanismul de producere al bolii, fie 
cînd e vorba de un deficit într-o anumi
tă prostaglandină, fie cînd e vorba de un 
exces într-o alta... Dealtfel, trebuie reți
nut că în această clasă intră vreo cîteva 
serii, începînd cu seria A și terminînd cu 
seria I, deci, numărați ! — ABCDEFGHI 
—, fiecare serie avînd mai mulți mem
brii, prin urmare sînt foarte multe. Ca 
să vă dau un exemplu, cercetări mai • noi 
au arătat că în numeroase cancere, mai 
ales tumori solide, se pare că joacă un 
rol foarte important în producerea lor 
prostaglandina Ei și tromboxanul A2 care 
este tot un compus similar prostaglandi
nelor, de fapt, un derivat ce ia naștere 
din aceeași sursă din care iau naștere și 
alte prostaglandine clasice. Astea sînt, 
pe scurt, prostaglandinele și cam acesta 
este stadiul a ceea ce se știe despre ele 
deocamdată. Sînt, pentru a concluziona, 
compuși chimici pe care celula îi secretă 
în scopul menținerii unui anumit status 
funcțional și că sînt numai o parte din 
universul ei de compuși, despre care 
cred, așa cum m-au condus și cercetă
rile proprii spre această opinie, că nu 
reprezintă o constelație minoră ci, dim
potrivă, una majoră. Dacă în cadrul ei se 
produc perturbații, fenomene patologice, 
apar, cum am spus, ‘ fenomene de îmbol
năviri. Ba, mai mult, s-a aflat, se știe la 
ora actuală, că în producerea acestor 
compuși există o mulțime de etape, iar 
perturbația se poate produce în oricare 
dintre ele. Și dacă reușim s-o aflăm, s-o 
etăpînim la nivelul uneia incipiente, lu
crurile se pot corecta mai ușor, sau mai 
greu atunci cînd perturbația a intervenit 
la sfîrșitul unei etape.

RED. : De Ia această punere în temă. 

vă rugăm să treceți acum Ia cercetările 
proprii, stimate doctore Păușescu. Sinieți 
unanim recunoscut, acasă și peste hota
re, drept specialistul nr. 1 în materie, 
din România, cel care a dat literaturii 
noastre medicale primele volume, va
loroase și complete tratate, despre prosta
glandine. _

E. PAUȘESUU : De fapt, cele două 
cărți nu sînt lucrurile cele mai impor
tante pe care le-am făcut în materie. 
Evident, ele reprezintă un efort de do
cumentare, un efort de analiză și de sin
teză a foarte numeroaselor date pe care 
le-am adunat din literatura de speciali
tate din toată lumea în acești 12 ani in 
care m-am ocupat de prostaglandine. Ele 
umplu, poate, doar un gol, dar este greu 
să acoperi domeniul, întrucît sînt astăzi 
așa de mult studiate; de echipe așa de 
puternice de cercetători foarte, foarte ta- 
îentați și eu disponibilități tehnice foarte 
mari ; este unul dintre cele mai active, 
cele mai dinamice din cercetarea medico- 
biologică ce are loc pe plan mondial. Iată, 
deși n-a trecut decît un ar de la apariția 
ultimului meu volum, și un nou grup 
de compuși legați de prostaglandine au 
fost puși în evidență, și care sînt intens 
cercetați — leucotrienele. Oprindu-mă la 
ceea ce am făcut noi, la „Fundeni", îm
preună cu colectivul pe care îl conduc, — 
întrucît nu am lucrat numai în .prosta
glandine, obligațiile noastre de serviciu 
au făcut să ne extindem și în alte do
menii, dar nu care să ne îndepărteze de 
membrana celulară — s-a referit pe de 
o parte la relația dintre structură și 
funcție (și în această privință vă pot 
spune că am publicat cîteva lucrări din
tre care unele în reputate reviste de spe
cialitate din străinătate), adică ne-am 
ocupat de relația dintre activitatea lor și 
conformația moleculară, de acțiunea pro- 
staglandinelor asupra biochimismului ce-
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® Au început aplicațiile clinice în anumite boli imune, în reumatism, 
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O Avansează experimentările (și șansele) pentru utilizarea în terapia 
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Ailar, în special, al celui membranic. Am 
considerat că, dacă ele sînt secretate, 
produse în membrană este obligator să 
se afle în relație cu alte fenomene bio
chimice de la nivelul acesteia. De aici, 
în ultima vreme, ne ocupăm de implicațiile 
prostaglandinelor în reacțiile imune ale 
organismului iar lucrarea pe care am 
prezentat-o la această reuniune științifică 
se referă tocmai la implicațiile acestor 
compuși in producerea miocarditei aler
gice și a nefritei alergice, deci imunolo- 
gic. De ce ne-am orientat către această 
direcție de studiu ? în primul rînd, exis
tau lucrările lui. Vane referitoare la 
prostaglandine și inflamații, exista, prin 
urmare, dintr-o dată, o indicație că ope
rează undeva în sistemul imun al organis
mului. în al doilea rînd, faptul că în li
teratura de specialitate există foarte pu
ține date referitoare la implicațiile prosta
glandinelor în ceea ce privește răspunsul 
imun al organismului în situațiile unor 
perturbații. Cele cîteva date cunoscute 
se referă mai ales la imunologia cance
rului și la cîteva boli alergice, de exem
plu, astmul bronșic. în al treilea rînd, 
faptul de a conduce un colectiv Speciali
zat pe imunologie.. Aveam, așadar, și po
sibilitatea de a efectua niște cercetări care 
să mobilizeze resursele profesionale ale 
colaboratorilor și care să se poată efectua 
fără o dotare extraordinar de preten
țioasă.

RED. : Ceea ce s-a soldat eu cercetări 
originale, așa cum aminteați, publicate 
și în reviste științifice de reputație in
ternațională. Ne interesează dacă rezul
tatele au ajuns și în clinică. Lucrați Țn- 
tr-una din cele mai mari unități spiiali- 
eești din țară, adică Ia doi pași de clini- 
cieni, de patul bolnavului, de oamenii 
care se zbat să vindece oameni de cele 
mai diverse boli. Repetăm o întrebare 
cheie, de stringentă actualitate pentru 
oricare domeniu al științei și cercetării 
noastre : cum poate fi scurtat drumul 
aplicării în practică a rezultatelor cerce
tării ? Este o întrebare pentru dumnea
voastră toți cei prezenți aici ?

E. PAUȘESCU : In ceea ce mă priveș
te, trebuie să recunosc că în tot ceea ce 
am făcut — deși poate a existat o apa
rentă îndepărtare de la acest obiectiv —, 
scopul a fost de a vedea cît mai repede 
aceste rezultate aplicate. Părerea mea 
este că nu cei care fac cercetare științi
fică sînt cei care își întortochează această* 
cale. Există, cel puțin în medicină, un 
lucru care trebuie luat în considerație și 
anume că trecerea de la experimentul pe 
animal la introducerea unei metode de 
investigație sau de tratament în clinică 
trebuie făcută cu multă circumspecție, 
deoarece nu o dată ceea ce se obținuse pe 
animal nu prea se potrivește cu ceea ce 
se întîmplă la om, deci fiecare etapă tre
buie minuțios cercetată și testată. Dar 
asta nu justifică lungirea acestui timp în 
mod artificial care se produce, s-o recu

noaștem. Revenind la cercetările noastre 
— am reușit să demonstrăm că prosta
glandina Ei și Fj alfa au capacitatea de a 
preveni producerea unor leziuni alergice 
în miocard, în mușchiul inimii, și în țe
sutul renal, chiar atunci cînd e vorba de 
agresiuni foarte puternice. Asta ar fi o 
indicație deosebit de prețioasă pentru apli
carea clinică. Urmează ca niște clinicieni 
inimoși, în colaborare cu noi, să ducă mai 
departe cercetarea, să transferăm rezul
tatele obținute pe animale de laborator 
într-o investigație clinică. Pasul n-ar fi 
decît dintr-o clădire în alta.

RED. : Cu o condiție ; să se facă, și 
asta cît mai repede, și cu o altă condiție: 
să avem izolate și sintetizate ca medica
mente de serie respectivele prostaglandi
ne. Care sînt preocupările sub acest

E. PAUȘESCU : Pe plan mondial sin
teza lor a fost pusă la punct ; trebuie să 
vă spun că s-a ajuns pînă a se sintetiza 
chiar și derivați ai unora dintre compu
șii intermediari din metabolismul prosta
glandinelor ce au o viață foarte scurtă, 
de domeniul, știu eu, al secundelor. Și 
dacă există în lume, există și la noi, 
nu-mi imaginez că dacă se poate aduce, 
importa, să zicem, Persantin, nu se poate 
aduce o prostaglandină.

RED. : Sîntem însă, intr-un moment 
cînd se cerc științei românești să depună 
mai multe eforturi pentru înlocuirea im
porturilor, pentru a face o serie de 
lucruri, inclusiv medicamentele, acasă. 
Bază materială si umană avem, există !

M.C. POPESCU : Dați-mi voie, după 
știința mea există asemenea preocupări 
pentru sintetizarea unor prostaglandine 
în țară. De colective de chimiști și far
maciști ; eu nu văd departe momentul în 
care s-ar putea utiliza în clinică aseme
nea preparate. Dealtfel nu se folosesc. 
Am realizat o serie de studii, la care am 

să mă refer mai pe larg, cînd îmi va veni 
rîndul, cu prostaglandine de proveniență 
românească, produse obținute prin bio- 
sinteză de către dr. Șerban Tașcă de la 
Institutul de biologie și patologie celu
lară din București, după o metodei con
sacrată căreia însă i-a adus o serie de 
ameliorări originale. Aș dori să subliniez 
în mod deosebit că rezultatele pe care 
le-am obținut cu prostaglandinele noastre 
au fost perfect compatibile cu cele obți
nute cu prostaglandine ale unei mari 
firme din Statele Unite ale Americii.

E. PAUȘESCU : în materie de inter
venție în metabolismul prostaglandinelor 
în condiții normale sau patologice mai 
există și altă alternativă, nu numaidecît 
prostaglandina ca atare ; există o mulți
me de substanțe „clasice", ușor accesibile 
cu care s-ar putea opera, care au rol de 
activatori sau inhibitori ai procesului de 
sinteză ori de degradare a prostaglandi
nelor și am să vă pomenesc, oricît v-ar 
surprinde, de aspirină și indometacin, 
medicamente care sînt la îndemîna ori
cui. Se poate atinge o țintă nu numai 
cu tunul cel mai mare, ci și cu o serie de 
tunuri mai mici. Cred că nu se manipu
lează suficient de bine, înțelegeți ce vreau 
să spun. Nu ajung la patul bolnavului, 
socotite banale și ineficiente, din necu- 
noștință de cauză.

RED, : Socotim că nu s-a răspuns, to
tuși, Ia întrebarea : dacă avem sintetizate 
în țară anumite prostaglandine, dacă 
avem și o serie de alte medicamente, 
ajunse clasice, capabile să intervină în 
metabolismul acestora pentru a vindeca 
niște boli, de ce aplicarea pe scară mai 
largă în clinici se derulează cu încetini
torul ?

E. TRUȚIA : Trebuie să vă mărturi
sesc din capul locului că nu dețin o ex
periență personală deosebită în materie 
de prostaglandine, pentru că, practic, nu 
am lucrat, cu excepția doar a conducerii 
unor lucrări de diplomă ale unor absol
venți al noștri, care, în orice caz, nu se 
ridică la pretenția unor cercetări de talie 
nici măcar națională, domeniul însă m-a 
preocupat prin noutatea lui și prin ceea 
ce am întrezărit că poate să. rezolve în 
viitor. Pe de altă parte, deoarece personal 
întrevăd o legătură între aceste prosta
glandine și un alt domeniu de care mă 
ocup, și care constituie tema noastră de 
cercetare în catedră și în cadrul Acade
miei de Științe Medicale. Este vorba de 
așa numiții radicali ai oxigenului. Așa 
cum spunea aici dr. Păușescu, sinteza 
prostaglandinelor este un proces foarte 
complex cu foarte multe etape și cu 
foarte multe relații, dar în cadrul sin
tezei, cred eu cel puțin, că etapa hotărî- 
toare este chiar prima, respectiv cea în 
care intervine oxigenul și care este ca
talizată de o enzimă — ciclooxigenaza. 
Aici, socot că este un viitor domeniu de 
colaborare între noi, biochimiștii și alți 
specialiști care au îmbrățișat studiul 

prostaglandinelor. Deși doctorul Păușes
cu, prin cele două cărți ale sale, a adus 
■o contribuție într-adevăr importantă ta 
introducerea teoretică a domeniului în 
țara noastră, socot că sîntem într-o fază 
în care trebuie să acumulăm încă mult 
din punct de vedere teoretic șl să între
prindem la un nivel mult mai larg decît 
se face, cercetare fundamentală. Și, mai 
ales, într-un cadru mult mai organizat 
decît are loc în momentul de față.

Simpozionul a demonstrat că preocu
parea esț$ mai mult pe cont propriu, so
litară, pe cine îl interesează, îl pasionea
ză și a aflat despre importanța covîrși- 
toare și perspectivele de viitor ale acestei 
descoperiri cu adevărat epocale pentru 
biochimie și medicină. Este o chestiune 
de pionierat încă.

Sigur că da, întrebarea care și-o vor 
pune unii cititori este cum se face că o 
descoperire făcută acum o jumătate de 
veac, și intens studiată în ultimele două 
decenii, rămîne încă un domeniu atît de 
necunoscut și de nou. Situația nu este 
deloc unică în știință în general și în 
științele biologice în special. Mă gîndesc, 
de exemplu, la acizii nucleici. Au fost 
descoperiti în 1869, dacă-mi aduc bine 
aminte data, și, spre deosebire de prosta
glandine sînt masiv reprezentați, în‘con
centrații foarte mari în toate celulele, 
ceea ce oferă evident, avantajul extrage
rii, lor, a studierii minuțioase. Totuși, din 
1869 pînă în 1944 nu li s-a acordat efec
tiv nici o importanță. Asta ține de evo
luția științei, de felul în care gîndesc oa
menii la o anupniță etapă. Ce idei au. 
în toată perioada aceasta de la începutul 
secolului nostru a dominat ideca protei
nelor. S-au văzut în ele compușii care asi
gură structuri, care asigură atîtea func
țiuni —■ hormonale, în sfîrșit, de trans
port, toate chestiunile acestea imunolo- 
gice... A trebuit să vină un moment, care 
e și cunoscut în literatură,sub denumirea 
de bombă, „bomba lui Avery", care a 
readus în atenția oamenilor de știință 
acizii nucleici. Respectiv, Avery, prin 
niște experiențe relativ simple a demon
strat dintr-o dată că acizii nucleici sînt de
ținătorii informației ereditare, ceea ce era 
atribuit pînă atunci, teoretic, tot pro
teinelor. Ei bine, din 1944, de la această 
„bombă a lui Avery" și pînă astăzi s-au 
făcut în materie de acizi nucleici niște 
lucruri, le știm cu toții, senzaționale, ini
maginabile. Prostaglandinele sînt azi, 
absolut într-o situație asemănătoare. Au 
fost descoperite prin 1933, dacă nu mă 
înșel. Doar semnalate însă, etapa respec
tivă a dezvoltării științei făcea imposibi
lă izolarea lor. Acum însă, reprezintă o 
altă bombă în medicină și de aceea spun 
eă acest prim simpozion de Ia noi, față 
de care mi-am exprimat toată atenția, 
reprezintă ceva, dar nu suficient. Eu cred 
eă chestiunea trebuie oficializată, prinsă 
intr-un program, într-un plan de oare
care anvergură, insemnînd includerea lui 
în planul de cercetare științifică al Aca
demiei de Științe Medicale, care să 
unească eforturile, preocupările izolate 
(existente la ora de față), determinînd 
abordarea atît a unor aspecte fundamen
tale, cît și cercetări experimentale și apli
cative în clinici. Fiihd un domeniu atît de 
nou, este o șansă ce se poate cîștiga pen
tru și de către medicina românească. Deci 
este vorba de niște insistențe și de a 
sensibiliza cît mai mulți oameni pentru 
problemă, să-i difuzăm importanța. Aș 
trece, în context, și Ia latura didactică. 
Vedeți, în actualul plan de învățămînt și 
programa analitică, acordăm prostaglan
dinelor aproximativ un sfert de oră, 
douăzeci de minute, nu pentru că nu le-ar 
trezi interesul studenților, dar în spațiul 
de care dispune disciplina nu pot efec
tiv să le ofer mai mult. Problema Biochi
mie! la ora actuală la noi trebuie catego
ric reconsiderată în învățămînt, dacă 
vrem să-i dăm studentului eu adevărat o 
pregătire modernă și temeinică pentru 
profesia de medic. Este foarte restrîhsă, 
se facb numai în anul întîi și, în plus, 
prezintă dificultatea că trebuie să por
nești de la zero, cum se spune, cînd stu
dentul nu are nici un fel de cunoștințe 
măcar de fiziologie, de fiziopatologie, de 
medicină internă etc., pentru a fi capabil 
să înțeleagă problemele mari, noi, com
plexe și de profunzime ale biochimici. 
Există promisiunea Rectoratului, de a se 
reintroduce, deocamdată drept curs fa
cultativ, la nivelul anilor IV și V. Opinia 
mea este — am făcut-o și în scris — de 
a se întreprinde toate diligențcle pe lin
gă Ministerul Educației și învăță- 
mîntului încît Bibchimia să se pre
dea în anii mai mari, III, IV sau 
V, cînd le-ar fi mult mai util, și 
pe un spațiu ceva mai întins decît se 
face pînă acum (doar în 3 semestre). Se 
află o propunere înaintată la minister de 
vreo doi ani de zile și așteptăm să se ia 
o decizie. Biochimia, așa cum a pătruns 
ea la ora actuală în medicină, în aplica" 
ția practică, nu poate să mai rămînă o 
disciplină printre altele, ca să nu spun 
prea uzitatul cuvînt cenușăreasă. în orice 
caz, trebuie foarte mult gîndit pe linie 
de învățămînt, ce anume să facem, ce să 
păstrăm și ce să dăm la o parte în așa 
fel încît să facem loc noului. Asta e opi
nia mea pe care am afirmat-o mereu. 
Noi pregătim studentul acum, în 1983, dar 
formăm medicul pentru 1990 sau pentru 
anul 2 000.

RED. : în calitate de clinician, dumnea
voastră cum ați ajuns să vă preocupați 
de prostaglandine, stimate doctore Ion 
Urseanu. Ați reușit să scurtați drumul de
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Inteligența românească în acțiune

Ia cercetare. Ia experimentare și aplicare 
clinică in beneficiul bolnavilor ?

I. URSEANU : Eu vreau să vă spun că 
sînt numai clinician și că îmi place să 
citesc. Bazele clinicii se numesc astea. 
Și că reprezint într-un fel acea verigă de 
legătură între experimentator, descoperi
tor și bolnav. Dacă pe lanțul dintre ex
perimentator și bolnav se mai interpun 
și ziariștii, rezultatele pot fi diametral 
opuse !

RED. : Dar ziariștii o fac cu bune in
tenții, ăsta e și rolul lor, de a impulsiona, 
de a ajuta la promovarea noului în prac
tica socială. Ciudat, de ce rezultatele să 
fie diametral opuse ?

I. URSEANU : Ei bine, clinicianul ade
rent la nou cercetează, aplică, studiază, 
fără să-l împingă nimeni de la spate , 
trebuie să se afle în morala lui asta, să 
citească despre fundamentefe medicinei. 
Ea ora actuală, programul în medicină nu 
mai poate fi așteptat numai de la clini- 
eieni, progresul în medicină vine strict 
de la cei care fac cercetare fundamen
tală.

E. PAUȘESCU : Este extraordinar că 
un clinician spune acest lucru !

I. URSEANU : Neaplicare rapidă în 
clinică a noului, a acestor cercetări, nu 
se datorează atît inerției, ci se datorează 
unei griji excesive pentru a respecta acel 
principiu antic al medicinii, să nu dău
neze omului, a nu-i pune viața în pe
ricol. Dar este foarte adevărat că din 
acest punct de vedere, morala noastră mai 
balcanică puțin aicea ne face să fim 
foarte rezervați. Subscriu ideii că aseme
nea masă rotundă, asemenea mese ro
tunde pe tema prostaglandinelor sau a 
altor teme noi, ar fi bine să fie organiza
te de către Academia de Științe Medi
cale, de Uniunea Societăților de Științe 
Medicale, sau chiar de către „Muncitorul 
Sanitar" dar, pe care, iată, le organizea
ză revista „Flacăra". Cu mai mulți spe
cialiști, atît experimentatori cît și produ
cători de produse medicamentoase, cli- 
nicieni ș.a.m.d. Eu am ajuns la prosta- 
glandine pentru că m-au preocupat în
totdeauna explicațiile privind fenomenul 
inflamației în general. Dacă pînă nu de
mult inflamația era privită ca un meca
nism a cărui intensitate trece de la nor
mal la patologic numai pe criteriul pur «1 
intensității, al trecerii de la reacția de 
apărare la reacția de agresiune, era pri
vită deci numai cantitativ, datorită des
coperirii și înțelegerii rolului prostaglan
dinelor s-a trecut și la înțelegerea calita
tivă a trecerii de la inflamația ca meca
nism de apărare la inflamația ca meca
nism de agresiune, mecanism patogen, 
creator de boală. Lucrurile stau destul de 
complicat în continuare, deoarece prosta- 
glandinele nu reprezintă decît o etapă sau 
o verigă a înțelegerii acestui mecanism, 
iar preocupările în ultima vreme, ale 
biochimiștilor se îndreaptă mai curind 
spre acei, — printr-o traducere aproxi
mativă, un barbarism, și nod acceptăm 
mai greu barbarismele — spre acei „gu
noieri", epuratori de radicali acizi, de ra
dicali de oxizi-acizi care pot, în momen
tul de față, să explice ceea ce acum 20 
de ani părea o utopie și anume — niște 
implicații comune a trei mecanisme pa- 
togenice cu totul diferite cum sînt infla
mația, oucogeneza și arteroscleroza. Ca 
să nu mai vorbesc de alte mecanisme. 
Mergînd la rădăcina fenomenului patolo
gic ce generează aceste 3 boli cu mare 
răspîndire, interesul lor la ora de față se 
îndreaptă în mod egal atît pentru prosta- 
glandine și derivații acestora, între care 
un rol foarte important îl are prosta- 
eiclina, cît și pentru acei „gunoieri" de 
radicali acizi. Eu m-am preocupat în 
mod special de folosirea dozelor mari de 
alfatocoferoli (vitamina E) în clinică, 
acest mare accelerator de radicali acizi. 
De asemenea, în ultima vreme, am unele 
preocupări in legătură cu utilizarea în 
clinică a' unei superoxidismutaze ce s-a 
izolat deja în țara noastră. Superoxidiș- 
mutaza este o enzimă specifică, se pare 
cea mal puternică din cele cunoscute pînă 
acum și care s-a folosit deja în clinică 
într-o serie de afecțiuni printre care boa-' 
la de iradiație, reumatismul inflamator, 
cancerul, aplaziile medulare induse da

E. PAUȘESCU : De care se oeupă doc
torul Olinescu, nu ? !

M.C. POPESCU : Da, doctorul Olinescu 
a-a ocupat...

RED. : Și eu ee rezultate clinice, sti
mate doctore Urseanii ? Fără modestie, 
sîntem în fața unor premiere pe care me
rită să ni le relevați !

I. URSEANU : Cu rezultate clinice 
foarte interesante și cu niște perspectiva 
clinice și mai interesante. In cadrul echi
librului între prostaglandine, am testat 
deja, în colaborare cu colegul meu dr. 
Cezar Popescu, prostaglandina F2 alfa în 
tratamentul reumatismelor inflamatorii, 
și anume un reumatism deosebit de difi
cil de îngrijit cum este reumatismul 
psoriazic. Primele rezultate clinice obți
nute sînt deosebit de încurajatoare și ne 

determină sâ considerăm că experimen
tarea pe un lot larg de bolnavi va aduce 
concluzii interesante pe care le vom co
munica la vremea respectivă. încercăm 
să izolăm acum o superoxidismutază cu- 
pru-zinc dependentă care pare să fie cea 
mai interesant ocupată în reumatismele 
inflamatorii, domeniu de care mă ocup 
în mod particular, și, sper, s-o obținem.

RED. : Dacă pot lămuri atît geneza âtî- 
tor maladii cit, mai ales, pot deveni re
mediul acestora, medicamente cu efecte 
sigure și că au devenit deja — cum spu
nea aici tovarășul conferențiar Truția — 
o șansă a medicinei moderne, e, intr-ade
văr, curios că nu există, că nu avem 
coordonat de către forurile științifice me
dicale naționale un program de cercetări 
privind prostaglandinele. Ca student și ca 
tînăr medic, pe dumneavoastră, doctore 
Mihai Cezar Popescu cine v-a inițiat și 
v-a deschis cale în acest teritoriu atît de 
nou ?

M.C. POPESCU : Nu-mi este dat mie 
—• tocmai datorită vîrstei și experienței 
profesionale mai restrînse — să emit opi
nii în legătură cu căile ce merită să fie 
abordate atît în ceea ce privește amploa
rea și organizarea la nivel național a 
cercetărilor în acest sector al prostaglan
dinelor și nici în ceea ce privește moda
litățile ce trebuie abordate de învățămîn- 
tul superior pentru o mai bună pregătire 
a studenților și sensibilizare pentru re.- 
ceptarea noului. Pot să vă spun doar ce 
fac eu, ee rezultate obțin, cum sînt spri
jinit și ajutat pe acest făgaș ispititor, dar 
nu mai puțin greu, al cercetării. în anul 
1976, student fiind, în anul al III-lea al 
Facultății de medicină generală militară 
din București, mi-a atras atenția acest 
grup de substanțe din literatura pe care 
am consultat-o și m-a determinat — da
torez în acest sens un cuvînt de mulțu
mire profesorilor pe care i-am avut și 
care au reușit să mă sensibilizeze față 
de tot ceea ce este nou —- să aprofundez 
problema. împreună cu dr. Urseanu, care 
a reprezentat mentorul meu atît din 
punct de vedere profesional cît și uman, 
am redactat primul meu articol (ie această 
temă și care a fost publicat în Revista 
sanitară militară. Preocupările nu s-au 
oprit, firește, aici, dimpotrivă, m-au in
citat să dezvolt pe cont propriu o cerce
tare în sensul elucidării poziției pe care 
prostaglandinele o ocupă în fiziopatologia 
afecțiunilor umane și, eventual, în tera
peutică. Am să mă opresc asupra a două 
aspecte de patologie cărora le-am dedi
cat interesul și munca mea, iar, în în
cheiere, am să mă refer la cele care au 
reprezentat domenii colaterale de cerce
tare. Și anume — în primul rînd, asupra 
problemei ulcerului. în acest caz, al bolii 
ulceroase gastro-duodenale, lucrurile s-au 
petrecut întrucîtva invers — adică așa 
cum s-a îhtîmplat dealtfel și în cazul 
altor grupe de substanțe biologic acti
ve. Adică, după o perioadă de studii efec
tuate în laborator sau studii experimen
tale efectuate pe animale — desigur, in
complete ca orice studii de început — 
Care s-au întins, ca să cităm pe cele mai 
semnificative, de prin 1968 pînă în 1972, 
deci, după o perioadă relativ scurtă, poate 
prea scurtă, de cercetare fundamentală, 
un colectiv de medici din Singapore, con
dus de prof. Sultan Karim au trecut la 
aplicarea în clinică a prostagladinei Es și 
a unor derivați metilesterici ai acestuia 
pe pacienți suferinzi de ulcer duodenal. 
Ș-au obținut — așa cum au dat publici
tății — rezultate spectaculos de bune, 
comparativ cu terapia clasică, fapt ce a 
atras atenția, lumii medicale mon
diale asupra acestui grup de substanțe. 
După această etapă, lumea cercetătorilor 
s-a reîntors către cercetările fundamen
tale, s-a întors în laboratoare, în încer
carea, în efortul de a elucida mecanis
mele prin care prostaglandina Ea și de
rivații săi au realizat acel efect favora
bil extraordinar. Așa s-a ajuns nu numai 
la obținerea unui suport științific, dar 
s-a ajuns chiar la revizuirea conceptului 
clasic privitor la etiapatogonia și la tera
pia ulcerului. Rezultatele dr. Karim au 
sțîrnit, practic o furtună în domeniul bolii 
Ulceroase, furtună care ne-a acaparat și 
pe noi. în cercetările pe care le-am efec
tuat, începînd din 1981 șl pînă în momen
tul de față și pe care le continuăm, am 
putut dovedi că prostaglandina Ea Și prin
cipalii ei derivați metilesterici nu numai 
că influențează, determină scăderea se
creției dorhidro-peptice gastrice dar, mai 
mult decît atît această prostaglandină Ej 
poate oferi o protecție deosebit de efi
cientă a mucoasei întregului trast diges
tiv față de agresiuni externe exogene, de 
o violență deosebită. Pornind de la aceste 
constatări am putut avansa ipoteza, pe 
care o putem susține pe baza unor stu
dii întreprinse în colaborare cu Clinica 
de la Șimleul Silvaniei, condusă de dr. 
doc. Ioan Pușcaș, studii pe pacienți de 
data aceasta, ipoteza că prostaglandinele 
sînt intens implicate în reglarea, în con
diții fiziologice, a homeostaziei (echili
brului) acidității gastrice. Și anume că, 

printre multiplele mecanisme care parti
cipă la păstrarea acestui echilibru s-ar 
număra, și nu cu un rol secundar, unul 
bazat pe corelația cibernetică de tip in
vers, cunoscută în literatura medicală ca 
feed-back negativ între nivelul prosta- 
glandinetor și concentrația ionilor de hi
drogen în celula parietală gastrică, me
canism care odată depășit — fie în in
tensitatea unei agresiuni, fie de însuma
rea mai multor factori de agresiune, fie 
de prezența unui teren oredispozant 
constituțional genetic poate determina 
apariția bolii ulceroase. Mă refer, în 
special, Ia ulcerul duodenal. Și, re- 
subliniez aspectul arătat mai sus, că 
am obținut toate aceste rezultate poziti
ve cu prostaglandine de proveniență 
românească.

RED. : în calitate de medicamente, în 
ce alte maladii au mai fost testate, ofe
rind speranțe, extraordinarele prosta
glandine ?

M. C. POPESCU : Bazîndu-mă atît pe 
rezultatele studiilor noastre, cît și pe da
tele din literatura de profil de pe plan 
mondial, nutresc speranța că următoarea 
aplicație clinică largă — după cea în ob
stetrică deja consacrată în lume și care 
se realizează și la noi în țară, în Clinica 
„Filantropia" condusă de prof. dr. Le- 
mnete —, va fl în boala ulceroasă. Desi
gur, în momentul de față ar exista din 
multe puncte de vedere posibilitatea ca 
această premieră să aparțină medicinei 
românești, și vom face în acest sens toa
te eforturile ca, în perioada ce urmează, 
să Ie utilizăm curent în tratamentul ulce
rului duodenal, scutind mulți bolnavi de 
intervenții chirurgicale și de mari sufe
rințe. Am fi realizat-o pînă acum, dar 
ceea ce ne-a lipsit a fost tocmai o canti
tate suficientă de prostaglandine. Cel de 
al doilea domeniu în care cercetările 
noastre, și ale mele, s-au orientat este 
cancerul. Și e firesc să fie așa, e firesc 
ca prostaglandinele, aceste medicamente 
minune, cum au. fost citate în repetate 
rînduri de literatura medicală, să fie 
confruntate cu cea mai spinoasă proble
mă a medicinei moderne — cancerul. Cu 
implicație în cele două aspecte esențiale 
ale sale — etiopatogenia (cum se produ
ce) și terapia. Studii recente pe plan 
mondial au adus destule argumente că 
nrostaglandinele sînt intens implicate în 
evoluția tumorilor maligne. Ceea ce am 
încercat să aducem noi în acest domeniu, 
am încercat să aducem anumite precizări 
originale care să contribuie la dezvolta
rea cunoașterii în domeniul cancerului. 
Studiile noastre sînt concentrate pe o se
rie de tumori frecvent întîlnite în clinica 
umană, și cunoscute ca fiind de o agre
sivitate deosebită, punînd probleme clini
cianului mult .mai mari decît alte locali
zări și anume melanomul malign. Cerce
tări pe care le desfășurăm, începînd din 
anul 1979, și ale căror rezultate le-am 
concretizat într-o serie de lucrări ori co
municări publicate ori Susținute atît în 
țară cît și peste hotare. Cît și în privin
ța limfosarcomuilui. Rezultatele experi
mentale ne-au îndreptățit să avansăm 
ipoteza că la baza producerii tumorii de 
tip melanom malign, este posibil să stea 
un deficit cel puțin local, de prostaglan
dină E2. Am corelat această ipoteză și cu 
una dintre ipotezele moderne de circula
ție privind etioptogenia melanomului 
malign, respectiv infecțios-virală. în ceea 
ce privește limfosarcomul, am utilizat . ca 
agent reversor —• descoperind odată cu 
aceasta încă o acțiune benefică a acelui 
așa-zis banal medicament — aspirina, 
care de foarte mulți ani, de decenii de la 
descoperirea sa, continuă să ofere sur
prize lumii medicale. Utilizînd ' aspirină 
in tratamentul limfosarcomului (încă 
odată precizez, pe animale, deocamdată), 
am obținut reversia modificărilor maligne 
către normal. Asta deschide încă o cale 
în terapia unor forme de cancer, folo
sind mdicamente ce ne sînt la îndemîhă. 
Bineînțeles, clinica va determina exact 
coordonatele terapiei.

RED. : Este uluitor ee ne spuneți. Ba
nala aspirină ca citostatic ?

M. C. POPESCU : Nu, nu un citostatic; 
deoarece citostaticele actuale • au anumi
te particularități — așa cum subliniază și 
dr. Păușescu în lucrarea aici amintită —, 
sînt grevate de dezavantaje majore, in
clusiv faptul că sînt carcinogene prin ele’ 
însele. Dar, se deschide calea către utili
zarea unor medicamente țintite direct pe 
boala canceroasă, grevate de puține efec
te secundare și ieftine.

E. PAUȘESCU : Și cu alte puncte de 
impact !

M. C. POPESCU : Adică, se deschide 
calea către o viziune nouă în terapia 
cancerului. Cercetările anilor viitori ur- 
mînd să stabilească, să codifice exact 
modalitatea și formele în care vom utili
za prostaglandinele sau inhibitorii lor în 
terapia cancerului. în orice caz, ceea ee 
putem afirma sigur este că prostaglandi
nele sînt medicamentele viitorului, că 
pot fi folosite atît ca o terapie patogenică, 
deci foarte apropiată de mecanismele 
cele mal intime care au generat bolile 
respective, cît și o terapie foarte apro
piată de natură, utilizînd principii activi 
care sînt produși de înșiși celula respec
tivă, de toate celulele organismelor ani
male (ca și de cele vegetale, cum s-a de
monstrat mai recent). Lipsite deci, de 
antigenitate, • de efectele grave caracte
ristice majorității celorlalte produse de 
sinteză chimică. O meditație firească și 
foarte ușor de mînuit.

RED. : Să sperăm că vom putea scrie 
din nou, în curind, despre izbînzile spe
cialiștilor noștri în această privință și 
mai curind, despre extinderea in clinici 
a prostaglandinelor ca medicație antiul- 
ceroasă. Vă mulțumim pentru participare.

Masă rotundă realizată de 
CICI IORDACHE-ADAM ■

Viața la țară
Retras în lumea obîrșiei mele ol

tene, la Slătioara de sub munții Că- 
pățînii, cu gîndul să nu văd și să nu 
aud nimic decît lumea cărții mele des
pre Dragoste și Revoluție am rein
trat, cu o lacomă bucurie, în univer
sul țăranilor care și ei își așteaptă rîn- 
dul la o nouă poveste pe care m-am 
hotărî! să o numesc Iarba viatului, 
însă îmi dau seama că retragerea e 
un fel de a spune căci viața satului 
a încetat de mult să mai fie o oază 
a însingurării și a liniștii neostenite.

Din toate părțile viața mă asaltează 
agitată și mă supune unui bombar
dament violent în voia căruia mă las, 
pînă la urmă, fascinat, și iar îmi dau 
seama cît sîntem noi toți — și, fireș
te, și scriitorii, datori față de tot ce 
se întîmplă acum în această Româ
nie a noastră.

Toate poveștile țărănești care um
pleau singure lumea Slătioarei, cu 
mistreții care au ajuns pînă sub nu
cii casei mele, cu vulpoiul care a luat 
cocoșul pitic al lui Niculae al Getii 
în timp ce cîinele lui bun dormea dus, 
exact așa cum s-a întîmplat înainte 
de a fi plecat pe front tatăl lui Ni- 
culae al Getii, George, căruia tot așa 
i-a luat vulpoiul un cocoș pitic și 
cîinele a dormit buștean, cu arsul o- 
pincilor din roată de camion ca sâ 
gonească urșii furnicari din prunii de 
sub Aluniș, toate poveștile astea au 
rămas mici, cît casa frînghierului 
Cinte Nae, cocoțată sub căciula Gur- 
ghiului. în locul lor au invadat sa
tul, întîmplările mari ale Revoluției 
care nu încetează să dinamiteze 
vechea istorie și să pună în locul ei, 
ca la Berbești, de care mă despart nu
mai cinsprezece kilometri, temeliile 
uriașului escavator cu care se vor 
decoperta toate dealurile Oltețului și 
Tărîiei în căutarea cărbunelui. Petre 
al lui Toma lucrează și el acum la 
Berbești, la blocuri, și „urmează — 
zice el — să ne mutăm la Horez, să 
zidim alte sute de' apartamente pen
tru fabrica de stofă de mobilă".

Copiii lui sînt șoferi la mină, lu
crează în schimburi, nu prea mai au 
timp nici ei de poveștile vechi ; îi 
întreb ce mai e nou și Costică, ve
cinul meu, 'îmi spune că din sat mi 
prea mai are noutăți, „cit stau eu a- 
casă, dacă mai aud că a murit vreo 
mătușă" ; primărița învăță la Acade
mia Ștefan Gheorghiu și chiar anul 
ăsta mi se pare că dă examen la 
Știința conducerii ; un fost coleg de 
școală, șef sondor spre Tirgu Jiu îmi 
povestește într-un limbaj care mă de
pășește, cum a luat foc, în primăva
ră, sonda lui, „dar nu din vina mea, 
însă numai pe mine m-a retrogradat 
și am vorbit cu adjunctul ministru
lui, care și-a făcut stagiul sub mine 
cînd a ieșit el inginer întîi, să ve
dem" ; la Căminul cultural cu o sală 
concurînd Teatrul Mic, actorii profe
sioniști nu mai sînt. un' eveniment.;, 
de sub Cerna de munte vine un e- 
lectrician să mă întrebe cum poate 
obține un ARO pe motorină, Vică Mu- 
șat vrea volan de 1310, pentru ma
șina lui ; ies în poala Măgurii să văd 
satul care nu mai e decît atît de pu
țin, al copilăriei mele, liniștea scurtă 
e trăznită de o motocicletă, .se aude ■ 
apoi o coasă gîfîind in finul des, un- j 
deva prin Bozăt, „cineva, mai de de
mult, care a rămas acasă, n-a uitat 
că e țăran", inșă e numai o iluzie ! 
fiindcă tînărul cositor e în liberul de 
la minele de grafit și pe urmă un 1 
pasionat de fotbal, dă tare un radio 
și aflu ' rezultatul dintre - Steaua și 
Universitatea Craiova. „De la școala 
veche, la Complexul de croitorie, pe 
partea, stingă, doi kilometri de sat, 
nu mai e nimeni care să lucreze nu- .,{ 
mai acasă" — îmi spune domnul în
vățător Ridiche, unul dintre puțini I 
care n-au renunțat la vaca cu lapte. v 
„Satule, Satule, vatră frumoasă, / 
Departe mai sînt de easă f “ se aude 
dintr-o fereastră glasul Ilenei Sără- 
roiu. „Satule părinte drag, / Și-oi veni 
la 4ine-n prag, / Să-ți sărut cără
rile...".

Autobuzul lucrătorilor de la Ber
bești oprește chiar în dreptul feres
trei și nu se mai aude decît moto
rul ambalat în sec de șofer. Soarele ; 
stă să scapete dincolo de vîrful Mîn-. 
dra într-o. mare de singe. Pe vremea 
asta trecea Gogu Vieru cu vacile din i
Oarba spre casă. Dădea bună sara la i
toată lumea și la copii ! — „Să trăiți, 
zice cineva pe care nu-1 mai cunosc, 
ați mai venit pe la noi ?“ E tînăr, e 
vesel, s-a dat jos din Cursa de Ber
bești. — „Hai, zice el către tovarășul 
său, hai la agricultură". Insă, cum i 
ziceam, soarele dă să scapete. Și to
tuși nu știu dacă se putea altfel. Mar
șul revoluției a dinamitat totul. E 
limpede că o lume nouă are nevoie 
de o matcă nouă. „Măicuță nu-ți pară 
rău, / Că mă duc din satul meu" , 
se aude iar glasul de patefon al ves
titei cîntărețe.

— Hai, zice omul acela tînăr, care 
trebuie să fie zidar după casca de 
constructor plină de var — hal la 
agricultură !

Mă întorc și eu la mașina de scris ; 
am primit de curind o scrisoare în 
care sînt întrebat cînd termin Dra
gostea și Revoluția. La începutul 
toamnei, sper... Pînă atunci, retras în 
lumea obîrșiei mele oltene, la Slă
tioara de sub munții Căpățînii...

DINU SARARU ■



Pledoarii

Tn august ’79, la sfîrșit de vară, într-o 
după amiază cu cer senin și soare blind, 
un om bun și drept, sensibil $i mereu su
râzător, trecea in neființă calm, de parcă 
ar fi fost firesc să fie așa. 11 vizitasem 
la spital doar cu o zi înainte și ml se 
lăuda că se . simte mai bine. Era optimist, 
dar ochii săi albaștri trădau deznădej
dea. îi citeam gindurile și ii înțelegeam 
tăcerile. Și îl încurajam.

De fapt,, era pentru prima oară cind ne 
mințeam. Pentru prima dată, după o 
prietenie sinceră, care durase ani mulți, 
acceptam împreună un scenariu fals, im
provizat. Mărturisesc că aș fi dorit atunci 
din toată inima să mai jucăm împreună 
âcoa piesă absurdă, ai cărei eroi eram, 
măcar încă vreo cîțiva ani. Dar nu s-a 
putut. Bunul meu prieten, omul de spirit, 
generosul și veselul Victor Bunea oste
nise, totuși, de atita boală și renunțase 
să mai lupte cu ea în favoarea vieții... Și 

’gata, totul a fost rezumat într-un în
scris lapidar pe o fișă medicală : cancer. 
-Cumplita boală triumfase din nou. Și 
ce păcat, izbînda ei a frint atunci firul 
Vieții unui, om care iubise atît de mult 
Oamenii. Mai păstrez, însă, o mărturie a 
existenței acestui om bun : un disc pe 
care mi l-a dăruit cîndva. Un disc al său, 
pe a cărui copertă îmi oferise un auto
graf, dorindu-mi mic sănătate și ferici
re... Și, din cînd in cînd, în cite o după 
amiază cu cer senin și soare blind, îl as
cult cintînd „Doi ochi albaștri" sau „Să 
pu te superi dacă plâng"... Cîntecele as- 
^e'a — și ele triste — acum sînt demo
date. în chip firesc, au venit altele și 

';Jte-a.u înlocuit, au venit alții care le cîntă. 
Și in aparența, totul e în ordine. Dar cum 

< famine cu oamenii care se sting „de boa- 
Ta bolilor fără scăpare" 7 Cu atîția și atî- 
țja oameni care se trezesc în fiecare di- 
piineață eu speranța că în sfîrșit leacul 
salvator va fi aflat și numărătoarea in- 
Versă va înceta pentru ei ? — Și astea 
toate, în timp ce noi ceilalți, „sănătoșii 

•^invulnerabili", uneori le refuzăm invo
luntar, alteori de dragul unor principii de 
Ordin medical, chiar și acea rază de spe- 
whță pe care o nutresc întru însănăto- 

țfor. Dc pildă, ce am putea crede, 
^atipco ar gîndi oricare dintre dumnea- 
waștră despre acel medic, care, pe căi 
ocolite, găsește soluția de a-și trimite in 
secret o rudă apropiată la Arad, la atît de 
controversatul lulică Voinea pentru a-i

L-am asistat într-o dimineață pe direc
torul unei întreprinderi.. Așteptau să stea 
do vorbă cu el zeci de delegați ai unită
ților colaboratoare. Secretara i-a adus 
mapa ; un teanc voluminos cu corespon
dențe. „Cite sînt ?“ — am întrebat. „în 
medie, pe zi, vreo 400" ne-a răspuns. 
Pentru fiecare o rezoluție „da" sau „nu", 
uneori cu indicații' și precizări, înseamnă, 
deci, 400 de semnături. Dacă fiecare din
tre acestea îl cere doar un minut de lec
tură, toate la un loc îi consumă directo
rului 400 de minute, deci aproape șapte 
ore de muncă. Ziua de muncă — cum se 
vede — ar fi acoperită doar prin semnarea 
corespondentei ! — am calculat noi.

Dar directorul are el însuși de formu
lat anumite adrese pentru care o cheamă 
pe secretară și îi dictează. Ea vrea să 
scrie repede, dar din cînd în cînd se îm
potmolește, pierde firul cuvintelor și roa
gă — pentru exactitate — să 1 se repete 
formularea. îl privim pe director : fața i 
s-a întunecat, si-a pierdut firuTgîndurilor 
Si oftează cu o anumită resemnare : 
„N-am timp", nu mai am timp să-mi re- 
zolv toate îndatoririle ! Sînt director sau 
conțopist, birocrat !?“.

Poate e și una și alta. De el depinde 
însă să aibă o secretară temeinic pregă
tită profesional (nu doar pentru a avea 
maniere și pricepere pentru pregătirea 
unor cafele aromate), o ireproșabilă ste
nografă. Nu sînt rare cazurile cînd unele 
cadre primind alte însărcinări, in alte 
locuri de muncă, preferă — nu dintr-un 
moft, ci dintr-o reală necesitate — ca un 
colaborator apropiat și util pe stenodac
tilograful cu care a muncit anterior. Pe 
lîngă colaboratorii apropiati, acesta face 
pate din mîna lui. dreaptă. Prin urmare, 
dacă-1 ai — păstrează-1. Dacă nu-1 ai, 
caută-1. Și, dacă nu-1 găsești —■ pregă- 
tește-ți-1.

Este însă greșit să se creadă că steno
grafii și dactilografii buni sînt necesari 
doar pentru cabinetele mari. Timpul cîș- 
tigat prin intermediul lor este binevenit 
Si necesar pretutindeni. Trebuie să-i avem 
deci, iar, dacă vrem să ne chivernisim 
timpul, să devenim noi înșine stenografii 
noștri.

Dealtfel, reflecțiile acestea ne-au fost 
sugerate de profesorul universitar, tova
rășul Ion Dodu-Bălan. care ne spunea :

„O fericită cunoștință cu prof. Gheor
ghe Bosianu, autorul unor originale me
tode de predare a dactilografiei și steno
grafiei, m-au pus în situația de a-mi re
considera propriile metode de muncă. Este 
extrem de important pentru activitatea 
la catedră, ca dealtfel pentru întreaga-mi 
muncă — redactarea de cursuri, prelegeri 
etc. — folosirea timpului în modul cel mai 
scrupulos, mai economicos posibil. Voi 
deveni elevul profesorului Bosianu pen
tru a-mi însuși în timpul cel mai scurt 
cunoștințele elaborate în cele două cursuri 
ale sale — metode moderne de stenogra
fie și dactilografie. Le am în față și mă 
întreb dacă prin originalitatea și noutatea 
lor, pentru că sînt inedite prin metodă, 
conciziune și simplitate, n-ar trebui cît 
mai urgent reeditate în țară și difuzate 
în străinătate. Ne aflăm în fața unei in
teligențe românești, în premieră mondia
lă, care ne este folositoare și de care tre
buie să beneficiem din plin și acasă, și în 
lume. Dealtfel, de ce n-am exporta, pe 
lîngă mașini, utilaje, și alte produse, și 
inteligentă românească scrisă ! Sînt în

aplica „miraculosul" lui tratament, iar a 
doua zi, in cabinetul său, unui bolnav 
care doar pomenește de lulică Voinea ii 
spune „lasă dom'le, nu mai umblați cu 
prostii de-astea, ce, adică vreți să dăm 
viețile oamenilor pe mina unui doctor de 
animale ?“

Nu intenționez neapărat să pledez aici 
nici pentru lulică Voinea și nici pentru 
alții care,, la fel ca el, încearcă — și de 
multe ori reușesc — cu perseverență și 
trudă să domine sau chiar să anihileze 
maladii cărora științele medicale actuale

Gînduri despre oameni
nu le-au aflat încă leacul, dar nici nu 
cred că egoismul sau lipsa de interes pot 
merge pînă ințr-atît de departe, incit do
vezi concludente, rezultate palpabile, să 
fie contestate sau chiar eludate. Și nu de 
alta, dar asta ar însemna in esență o de
reglare a unuia dintre instinctele noastre 
primare — cel al conservării — pentru 
că eu, cel sănătos și nepăsător astăzi, 
chiar medic fiind, pot îngroșa la anul, 
sau in anii următori, rîndurile și așa atît 
de pline ale bolnavilor incurabili preocu
pați de descoperirea unui tratament 
eficace.

Pledoaria pe care mi-o propun — și o 
mărturisesc deschis — este aceea îndrep
tată spre „aflarea leacurilor bune". Și asta 
cît mai grabnic cu putință, chiar dacă ele 
pot veni, surprinzător, dintr-o direcție 
neașteptată. Nu constituie ’ un secret pen
tru nimeni faptul că istoria științelor a 
consemnat nenumărate descoperiri senzaț
ionale, care, au revoluționat idei și pre
cepte sedimentate și general acceptate, 
descoperiri ale unor oameni hotărîți să 
afle cu totul altceva deeîț au aflat, mai 
mult sgu mai puțin din întîmplare. După 
cum nu constituie un secret nici vestea 
sumbră a sporirii pe întreaga planetă a 
numărului bolnavilor incurabili. Oricum, 
nu avem dreptul să ignorăm aprigul 
război din trupurile noastre, luptînd încă 
poate prea puțin pentru viață, bătălie pe 
care, din păcate pentru noi, o socotim 
uneori de la sine cîștigată.

Am pomenit aici un nume și parcă nu 
pot trece, totuși, nepăsător peste el : 
lulică Voinea. Pe omul care îl poartă, 

credințat că, prin interesul și utilitatea 
lor. cele două cursuri „Curs de stenogra
fie" apărut la. Academia „Ștefan Gheor
ghiu" în 1978 și „Metodă de dactilografie" 
de Gh. Bosianu și Viorel Brezeanu. apă
rută în Editura științifică și enciclopedi
că în 1975 — s-ar epuiza din orice librărie 
ca piinea caldă".

Și iată-ne astfel în căutarea unei adrese 
unde urma să-1 găsim pe cel care ne-a 
fost recomandat ca un autor original al 
uneia din nerumăratele soluții de a cîș- 
tiga timp, soluție și metodă, expresie a 
inteligenței românești, „de care trebuie să 
beneficiem din plin și acasă, și în lume".

— Cine sînteți dumneavoastră, tovarășe 
profesor Bosianu?

Să folosim
stenodactilografia

moderna
— Sînt Bosianu, cum dealtfel știați că 

mă numesc încă înainte de a-mi călca 
pragul... ni se răspunde nu ursuz, ci mai 
degrabă printr-o invitație ospitalieră, 
care voia să spună : dacă vreți să mă cu
noașteți și să mă întrebati ceva, ceva care 
vă interesează, treceți direct la subiect.

— Am. aflat că sînteți autorul unor so
luții originale. în premieră mondială. în 
ce constă originalitatea metodelor care vă 
poartă numele ?

— Trebuie să pornim de la o realitate : 
de la faptul că scrisul și cititul obișnuit 
ne fură mult timp. Rapiditatea scrisului 
și cititului este o cerință vitală pentru 
omul modern de azi și de mâine. Modest 
fiind, trebuie totuși să spun că „premiera 
mondială" se referă la faptul că sînt pij- 
mul care a simplificat alfabetul latin ; am 
redus semnele corespunzătoare ale alfa
betului latin la ultima lor expresie gra
fică. Elementul nou constă în faptul că 
am pornit de la necesitatea modernizării 
scrierii tradiționale, pentru care avem re
flexele' formate, condiționate la scrierea 
noastră obișnuită perfecționînd-o prin 
simplificare.

— Dar în dactilografie. care este efica
citatea metodei dumneavoastră ?

— Dactilografia este considerată în ge
nere muncă grea. Aceasta, din cauză că 
se învață și se practică în mod nerațional, 
cu solicitarea excesivă a corpului și a 
minții. Toate metodele folosite pînă în 
prezent se limitează, într-adevăr. la eîteva 
indicatii empirice privitoare la învățarea 
semnelor claviaturii, la mecanica mașinii 
de scris, modul de întreținere a mașinii, 
la repartizarea degetelor pe clape, nedînd 
nici o regulă rațională privitoare la pre
cizia. corectitudinea și rapiditatea mișcării 
degetelor, la formarea reflexelor condi
ționate și la dobîndirea vitezei scrisului. 
Este necesar și bine să cunoști și ortogra
fia, și filozofia, dar se neglijează lucruri 
esențiale. în metoda mea se dau pentru 
prima dată astfel de reguli. Ele contrazic 
total metodele și practicile de pînă acum. 
Aceste reguli nu sînt altceva deeît apli

l-am cunoscut în urmă cu aproape zece 
luni. Citisem, la rîndu-mi, articole în 
„Flacăra" și am fost, sincer, printre cei 
care îl suspectau. ■ Prea erau formidabile 
cazurile rezolvate de el. Și prea era to
tul aproape perfect. Cu aceste gînduri 
i-am trecut pragul casei, într-o seară pe 
la opt. Am stat de vorbă împreună, mai 
mult de două ore. Mă așteptam să întîl- 
nese un om pedant, un bărbat cu halat, 
bărbuță și ochelari, plin de emfază, care 
să-mi ofere coniac și să mă „îngroape" 
în idei și principii medicale, care mai de 
care mai sofisticate, menite să demon
streze „științific" rezolvarea cazurilor 
sale. Nici vorbă ! Mi-a oferit o cafea- 
amestec și mi-a spus, clar, că nu vrea 
deeît să-i ajute pe oameni cu posibilită
țile sale. Șl mi-a mal spus că nu cere să 
fie crezut pe cuvînt : dacă cineva dorește 
și are timp, el îi poate pune la dispo
ziție acelui om corespondența sa (am re
marcat, extrem de bogată), din care re
zultă că unii oameni care l-au solicitat 
„au scăpat de necaz". Curios și — de ce 
să nu recunosc — neîncrezător, am citit 
la întîmplare eîteva scrisori. Cel care „au 
scăpat de necaz", de fapt, scăpaseră de 
moarte. A sunat de eîteva ori telefonul. 
Nu s-a grăbit să răspundă. La un mo
ment dat — ieșise să aducă niște comu- 
lețe de casă — telefonul a sunat din nou 
și am răspuns eu. M-am pomenit că vor
besc cu cineva de pe continentul ameri
can. ; centralista îmi explica, despre omul 
aflat la celălalt capăt al firului, că do
rește sprijinul doctorului lulică Voinea.

...Peste eîteva minute am plecat. Afară, 
în stradă, zeci de oameni așteptau să se 
deschidă ușa și pentru ei. Am stat de 
vorbă cu cîțiva. Majoritatea erau oameni 
scoși din starea critică a bolii lor cumplite 
și veniseră pe picioare în speranța că vor 
reuși să obțină leacurile necesare con
tinuării tratamentului...

Fără voie, m-a cuprins un gînd absurd: 
acela că ar fi trebuit să-i condamnăm 
pe toți bătrînii satelor noastre, care de 
sute de ani recomandau fel de fel de 
leacuri miraculoase și procedee empi
rice de anihilare a bolii — chiar dacă în 
acest mod ah salvat vieți — pentru sim
plu) motiv că ele nu s-au încadrat strici 
în preceptele scrise ale medicinei apro
bate și parafate..»

CONSTANTIN BALACC1U ®

carea principiilor generale ale științei or
ganizării muncii omului, știință care, sub 
numele de ergonomie, folosește rezulta
tele tuturor celorlalte științe care au le
gătură directă ■ sau indirectă cu munca 
omului : fiziologia, psihologia, antropolo
gia. tehnologia...

— Să revenim la stenografie. Ce părere 
aveți despre celelalte sisteme ?

— Nu le-am inventariat. Pot fi zeci, 
pot fi sute de asemenea metode. Oricare 
din aceste sisteme, neavînd nimic comun 
cu scrierea obișnuită, se învață» foarte 
greu. Iată, in lucrarea „Stenografia Sthal" 
de Henri Sthal, -apărută în 1926, la pagina 
13 se precizează : „Această carte nu se 
adresează maselor, ci numai elitei inte
lectuale".

— Cum ati ajuns la metoda dv„ la im
punerea ei ?

— Greu și anevoios.
— Adică ?...
— Am întîlnlt în cale multe obstacole. 

Ca să reușesc, am apelat la lege — scrieți 
Lege cu literă mare. Și legea m-a scos, 
în cele din urmă, la liman : mi-a dat 
dreptate.

— Care sînt satisfacțiile dumneavoastră 
de acum ?

— Un fost elev de-al meu. din promo
ția anilor ’64—’66, Viorel Brezeanu, ml-a 
devenit colaborator și. conlucrând în lua
rea ștafetei, am elaborat împreună un 
curs. Să nu mă întrebati ce sentiment 
încerc știind că Brezeanu predă acum, la 
Academia „Ștefan Gheorghiu", în limba 
română, engleză și franceză metodele 
mele 1

— Cu alte cuvinte — ca să rezumăm — 
dumneavoastră ați modernizat scrisul 
obișnuit, spre deosebire de alte sisteme 
stenografice. care l-au înlocuit.

— Da, aceasta e formularea exactă. 
Scrisul modernizat, cerință a lumii con
temporane. păstrînd integral reflexele 
scrisului obișnuit, va deveni accesibil tu
turor și astfel se va putea realiza o eco
nomie de material (o pagină în loc de 
zece) și de timp (o scriere de cinci ori 
mai rapidă și o citire de zece ori mai ra
pidă) considerabilă.

— în încheiere, vom repeta întrebarea 
cu care am început : cine sînteți ?...

— Un om care cheltuiește multă pasiu
ne pentru defrișarea unor drumuri noi 
în diverse domenii. Iată, am publicat lu
crarea „Fundamentarea științifică a con
tabilității" în care am formulat un nou 
principiu al acesteia, precum și un curs 
de contabilitate cu 10 lecții. Dar 
dacă doriți să-mi cunoașteți sorgin
tea, pot să vă spun că sînt nepotul lui 
Elie Bosianu, cel care a publicat. în 1861, 
primul tratat de stenografie din tara noas
tră și cel care a introdus pentru prima 
dată stenografia în parlamentul Țării 
Românești pe vremea lui Al. I. Cuza.

— Ce v-ați dori acum ?
— în folosul interesului general, să re

cuperăm timpul pierdut și să dăm steno
dactilografiei moderne dreptul de a fi un 
colaborator eficace în ceea ce ne dorim 
cu toții : să fim fiecare, prin posibilitățile 
șl pregătirea noastră, cît mai utili progre
sului societății noastre socialiste.

Cu toate bătăliile câștigate. profesorul 
Bosianu se află abia la jumătatea drumu
lui Pe care și l-a propus să-1 parcurgă.

Să-i venim în întîmpinare !

C. MORARU S

Primim

Tovarășului dr. Florea Dinu

Sînt unul din mulții dumneavoastră 
pacienți, pe care în cele unsprezece 
luni (iunie 1982 — iunie 1983) ne-ați 
tratat și vindecat dg paradentoză. 
Sint foarte mulțumit de perfectele 
lucrări pe care mi le-ați făcut. Pentru 
toate acestea poate ar fi trebuit să 
vă pun în acest plic un număr du 
mii de lei în locul acestei epistole 
de mulțumire, cu cuvinte pe care vi 
le adresez din tot adîncul ființei mele.

Poate vă întrebați -de Ce n-am fă- 
cut-o ? Mă simt obligat moral să mă 
explic. în cela unsprezece luni în 
care am frecventat' scaunul ce cd 
onoare și înaltă profesionalitate îl pa
tronați, cu un calm incomensurabil 
am întrebat și eu cel puțin patruzeci, 
cincizeci de pacienți, de asemeni sufe
rinzi, ce așteptau în sală, cum tre
buie să ne arătăm recunoștința față 
de 'tot ce ați făcut pentru noi ? 
Răspunsul a fost foarte categoric, nu 
de la unul, ci de la toți : „Să nu-i dai 
bani că te dă afară din cabinet". 
Și drept să spun, nu mi-ar fi con
venit o asemenea situație.

De atunci mă tot gindesc cum să 
procedez ? Și mi-a venit ideea scrierii 
acestei scrisori de mulțumire.

Acum vreo douăzeci de ani citeam 
cu mare înfrigurare „Citadela" de 
Cronin,- iar mai recent, acum vreo 
cinci ani, „Spitalul municipal", de 
Barbara Harrison. Cită stimă, cîtă 
admirație aveam atunci pentru per
sonajele ■ principale ale acestor două 
romane, pentru acești doi medici, care 
și-au dedicat întreaga lor viață numai 
pacientilor lor. Ce poate fi mai fru
mos, deeît să fii foarte util acelora 
care se numesc și el oameni I

Acum am înțeles că dumneavoastră 
ați citit de mai multe ori aceste cărți, 
că ați'mai citit și multe altele cu 
subiect asemănător, că ■ poate aveți și 
ceva înnăscut, că aveți aceeași con
cepție despre profesia pe care v-ați 
ales-o, cu iluștrii medici — personaj3 
la care făceam referiri.

Ce păcat că nici unul din cei care 
v-am fost pacienți nu avem puțin ta
lent scriitoricesc ! Să fi putut arăta 
și noi că printre miile de purtători 
ai halatelor albe, „acești agenți ai 
salubrității morale" de la noi din țară, 
se află un personaj real — medicul, 
dr. Florea Dinu, care este cel puțin 
la fel de valoros, dacă nu superior 
celor doi din romane. M-am exprimat 
așa aici, pentru că poate nu am su
ficiente elemente de relație și poate 
de teama de a nu fi subiectiv.

Oricum, aș vrea să mai spun că 
pe mulți dintre noi, paeienții, ne-ați 
readus în rîndul oamenilor. Ce lucru 
penibil e să fii invitat sau să primești 
musafiri ; masa să fie încărcată cu 
tot felul de bunătăți, tu să nu le poți 
atinge, pentru că dinții tăi se mișcă 
precum mărgelele în șir ? Acum pol 
să mănînc orice. Mă simt bine printre 
semenii .mei, cu lucrările realizate 
de dumneavoastră și de valorosul 
tehnician dentar, Malla Eugen, căruia 
vă rog să-i transmiteți stima și con- 
siderațiunea mea.

E greu să exprimi în cuvinte toi 
ceea ce simți, de. ceea ce consider că 
într-o asemenea situație „Un mul
țumesc, domnule doctor 1" spus din 
adîncul ființei tale, are aceeași valoare 
cu a omului căruia le adresezi și une- 
oiâ a aceluia care le adresează.

Profesor CONSTANTIN ȘERBA- 
NESCU, str. M. Emfnescu, bloc 18 P, 
sc. A et. II, ap. 5 — Tîrgoviște, tele
fon 31 771.

P. S. Mi-am permis să vă scriu din 
mai multe motive :

a) Intrînd în cabinet nu mi-am 
putut permite să schimb cu dumnea
voastră cuvinte, văzîndu-vă cît de 
ocupat sînteți și vorba aceea, „căscam 
gura ca la dentist" ;

b) Adresa iț-am repetat-o în scrisoa
re, cu toate că o aveați pe fișa mea 
de tratament, pentru ca ea să cons
tituie o invitație la Tîrgoviște, unde 
aș putea fi un bun ghici al dumnea
voastră pentru monumentele acestui 
oraș ;

c) Fără să mi-o considerați o obrăz
nicie, vă propunem să încercați 
o planificare a pacienților într-un 
mod mai riguros științific și u- 
man. Nu dumneavoastră, ci un 
subaltern pe care să-1 formați în 
acest fel. Vă fac această propunere 
pentru că am mai ascultat opinii prin 
sala de așteptare. Aș dori din toată 
inima să se vorbească despre dum
neavoastră ca despre un om ideal* 
uni om conștiință.
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La 1918 statul național unitar devine rea
litate prin voința tuturor românilor, ex
primată liber în virtutea dreptului la auto
determinare. Această împlinire esențială 
și-a aflat temeiurile în individualitatea 
și evoluțiile societății românești- în seco
lele XIV—XVIII, cît și în dezvoltările an
terioare care au dus, fără întrerupere, de 
la comunitățile geto-dace, la cele daco
române, la poporul român — atestat ca a- 
tare, în scris, — cu ducatele sale din Tran
silvania și Banat — în secolul al IX-lea, 
apoi la cnezatele și voievodatele sale, pînă 
la constituirea Țării Romanești și Moldo
vei independente.

Recenta sinteză De la statui geto-dac la 
statul român unitar, datorată cercetători
lor Mircea Mușat și Ion Ardeleanu și apă
rută prin grija Editurii științifice și 
enciclopedice (1933, p. 726). u-mărește și 
analizează liniile definitorii ale evoluției 
— îndeosebi evenimentele politice și so
ciale marcante — pe întregul interval a- 
mintit. Atenția autorilor poartă asupra 
perioadei 1821—1918; care cuprinde aproa
pe 70%din textul propriu-zis. Prima parte 
se referă la antichitate și migrații, iar 
partea a doua (p. 12—225) — la secolele 
XIV—XVIII.

A fost utilizată o largă informație. în 
primul tind, sute și sute de documente,

Cartea timpului
Arareori o carte de istorie a fost în- 

tîmpinată cu atita interes și satisfacție, 
ca recenta lucrare a istoricilor Mircea 
Mușat și Ion Ardeleanu. intitulată De la 
statui geto-dac la statul român unitar.

Ambii istorici sînt, dealtfel, de mult 
cunoscuți publicului nostru prin substan
țialele lor articole și studii de istorie, pu
blicate în diferite reviste și ziare, precum 
și prin comunicările de la Radio și Tele
viziune.

Lucrarea cuprinde, privită din punctul 
de vedere al desfășurării istoriei naționa
le, o vastă expunere asupra originii și 
dezvoltării poporului român, locuitor în 
spațiul carpato-danubiano-pontic, din zo
rii istoriei sale, intr-o exigentă rigoare 
științifică, și .pînă la înfăptuirea unirii 
sale politice din anul 1918.

Lucrarea a fost determinată — cum 
mărturisesc autorii în densa lor prefa
ță — de faptul „că în ultima vreme, într-o 
serie de cărți, studii și articole apărute 
în străinătate... se strecoară imagini de
formate asupra istoriei noastre naționale, 
introdueîndu-se în circuitul publicistic 
(internațional), teze și idei neargumenta
te, vulgarizatoare, contrare adevărului is
toric". Aceste false aserțiuni, unele din 
ele cu caracter denigrator, calomnios, se 
referă la aproape întreaga noastră istorie, 
începînd de la teritoriul și originea po
porului nostru, la locul său de formație, 
la marile momente ale istoriei sale 
— domniile lui Mircea cel Bătrîn, Ștefan 
cel Mare., Mihai Viteazul, Unirea de la 
1600, unirea Principatelor, războiul pentru 
Independență, proclamarea Unirii din 
1918 — ca și la contribuția noastră la dez
voltarea civilizației și culturii europene.

Astfel de calomnii și-au găsit locul nu 
numai în unele din marile periodice ame
ricane, canadiene, argentiniene, engleze, 
franceze, elvețiene, ci chiar și în unele 
cărți apărute în aceleași locuri, detracto
rii noștri rîvnihd la teritoriul românesc, 
mobilizîndu-și toate forțele pentru a fal
sifica adevărurile istorice . și dreptatea 
unui popor prezent în s‘ofin Europei de 
peste 4000 de ani. „In lucrare — precizea
ză cei doi valoroși istorici — am căutat 
să punem în evidență admirabila capaci
tate a poporului nostru de a se opune 
ferm și eficace năvălitorilor și cotropito
rilor din orice parte ar fi venit, de a de
păși momentele de vitregie și de cumpănă 
pe care istoria le-a iscat în această parte 
a Europei. Vicisitudinile, suferințele nu 
au îngenuncheat poporul român, dimpo
trivă, l-au oțelit, i-au călit viața, i-au 
sporit dragostea de țară, i-au întărit ho-

(Continuare în pag. 18)
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Ojark EVENIMENT

„De la statul geto-dac 
la statul român unitar“

fie inedite, fie atît de puțin folosite îh li
teratura de specialitate a ultimelor dece
nii îneît, practic, ele reintră acum, prin 
volumul de față, în circuitul științific. Este 
•meritul autorilor de a le fi redat în sem
nificațiile lor majore. îmbinîndu-le cu 
concluziile principale și autorizate ale 
cercetării românești și din alte țări, în- 
tr-o expunere ce îndeamnă la citit.

Ideea diriguitoare a sintezei exprimă o 
realitate primordială — dăinuirea fără 
întrerupere a statelor Țării Românești și 
Moldovei în secolele XIV—XVIII, în co
relație permanentă cu evoluțiile întregu
lui popor român, peste hotarele existente 
în diferite epoci. După 1821, se produce 
restaurarea treptată a suveranității exter
ne depline, restaurare organic interde
pendentă cu dezvoltarea întregii societăți 
și cu unirea, la finele primului război 
mondial, a tuturor teritoriilor locuite de 
români'.

Istoria geto-dacilor este privită mai întîi 
prin prisma mărturiilor antichității, con
tinuată cu autorii care arată prezenta și 
participarea înaintașilor noștri la eveni
mentele marcante din sud-estul continen
tului. Utilizînd și unele informații foar
te recente sînt schițate : perioada clasică 
a civilizației geto-dace ; confruntarea cu 
Imperiul roman ; sinteza daco-roman'ă ;

Pagini tic eroică lupta
. în mod firesc, secolului luptei pentru 

emancipare politică și unitate național- 
statală, identificat în istoria României 
prin epoca modernă, autorii i-au afectat 
două treimi din lucrarea lor, veritabilă 
frescă a regenerării și redeșteptării po
porului romanic de la Dunăre.
i Apariția și dezvoltarea conștiinței na
ționale în secolul al XVIII-lea, pătrun
derea și asimilarea filozofiei luminilor au 
conferit un rol militant operelor înfăptui
te în țările române, în primul rind de 
dascălii Școlii ardelene. în contextul mul
tiplelor evenimente care au marcat în
ceputul epocii moderne, un loc aparte îl 
ocupă revoluția de la 1821, condusă de 
Țudor Vladimirescu. Fără a-și propune o 
analiză amănunțită, întrucît aceasta s-a 
făcut deja în cîteva lucrări de referință, 
unele foarte recente, Mircea Mușat și Ion 
Ardeleanu se opresc și insistă asupra co
ordonatelor majore ale revoluției, des- 
prinzîndu-i semnificațiile prin formularea 
unor temeinice judecăți de valoare, rezul
tate dintr-o argumentare riguroasă, ba
zată pe atît de diverse și bogate surse 
documentare interne și externe.

Generată de necesitățile stringente ale 
progresului economic, social, politic și 
cultura}, revoluția de la 1821 a fost de
zavuată de țarul Rusiei și înăbușită prin 
forța armelor de către sultanul Turciei, 
întrucît devenise purtătoarea dorinței de 
libertate și emancipare națională a în
tregului popor român : „Politica nefastă 
și intervenția brutală a marilor puten — 
se subliniază î» lucrare —, determinată 
de teama pentru pierderea dominației lor, 
nu a.u putut lichida cuceririle revoluțio
nare ale românilor. Lupta lor s-a înscris 
ca un moment important în mișcarea de 
eliberare a popoarelor din sud-estul Eu
ropei" (p. 234).
' Obiectivele fundamentale ale revolu

ției din 1821 au fost numai aminate, prin 
înăbușirea ei, dar cele imediate, înlătu
rarea domniilor fanariote și restabilirea 
celor pămîntene, au fost atinse • „Lupte
le revoluționare, care au îmbrăcat nume-' 
roase forme, au continuat în țările româ
ne aproape fără întrerunere după 3821. 
Ele reflectau dorința poporului român 
de a înlătura asuprirea socială, feudală, 
ca și dominația străină, de a recuceri 
drepturile naționale, de a făuri un stat 
național modem, independent și unitar" 
(p. 235).

Sub ocupația otomană, în Principate
le române — precum cu deplin temei 
precizează autorii — are loc un reviriment 
al forțelor politice novatoare, dornice de 
progres, reprezentate de boierimea mica

(Continuare în pag. 18)
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succesiunea migratorilor și raporturile a- 
cestora cu comunitățile daco-romane și 
românești.

Această primă parte este continuată de 
o a doua în care se arată : constituirea 
Țării Românești și a Moldovei ca state 
independente ; un secol de confruntări ale 
românilor cu Imperiul otoman ; unirea 
țârilor române sub Mihai Voii V’tea->1 ; 
secolele XVII șl XVIII, avînd ca fir diri
guitor individualitatea politică a statelor 
de la sud și est de Carna+i, în ’ n ■, ■- 
rări deosebit de complicate determinate 
do confruntarea în zonă, a două, ulterior a 
trei mari imperii — otoman,, habsburgic 
și țarist. Este analizat cu atenție și do
cumentat felul cum dominațiile străine 
s-au instaurat și exercitat asupra unor 
întinse teritorii românești. Românii —• 
fie transilvăneni, fie munteni, fie moldo
veni, își formulează programe politice cu 
principii și țeluri care își vor dovedi în
treaga lor însemnătate în secolul al 
XIX-lea.

Partea a treia, sub genericul „Statul ro
mânesc în epoca modernă" (p. 227—701) 
cuprinde perioada 1821—1918 în care ritmul 
și calitatea dezvoltării depășesc întreaga 
evoluție de pînă atunci.

DINU C. G1URESCU ®

Romanul unei aspirații
Impunătorul studiu rezultat din colabo

rarea dintre Mircea Mușat și Ion Ardelea
nu, De Ia statul geto-dac la statul român 
unitar (Editura științifică și enciclopedică, 
1983), reconstituie romanul unei aspirații 
statornice. Parcursul unei istorii de mai 
multe milenii este narat cu a'petit evident 
pentru suspans și culoare, dar în egală 
măsură cu o pasiune lucidă, cu un entu
ziasm cenzurat, autorii heuitind nici o 
clipă să imprime efortului lor o temeinică 
ținută științifică. Elanul românilor spre 
unitate și ngatirnare, afirmat încă diji 
zorii ființei lor și pînă în dramaticul și 
fericitul an 1918, oferă. întregului nu numai 
o necesară coerență, ci, mai mult, confir
mă o vocație de căpătîi, prin a cărei ne
încetată lucrare poporul de la Dunăre și 
Carpați și-a păstrat intactă identitatea, 
consolidîndu-și un profil distinct în civili
zația Europei și a lumii.

Succesiunea capitolelor respectă cronolo
gia cunoscută și consacrată a marilor pe
rioade istorice, cu un accent oportun pe 
toate actele relevante din planul conser
vării instinctului național și al emancipă
rii Iui depline în momente' prielnice, prin 
întruparea în evenimente memorabile, la 
scara intereselor unanime. Respectînd 
programatic „adevărul legic, obiectiv, con
form căruia contemporaneitatea unei na
țiuni reprezintă sinteza majoră a trecutu
lui său, iar viitorul ei își are rădăcinile 
puternice sau firave în realizările prezen
te", autorii întreprind o analiză amănun
țită a etapelor fundamentale prin care 
poporul român și-a sincronizat existența 
cu ritmurile și evoluția civilizației ome
nești în ansamblu, reliefînd totodată, cu o 
justificată mîndrie, toate ideile și acțiunile 
vizionare, capabile să anunțe cit uii ceas 
mai devreme statura și țelurile majore ale 
zilei de mîine. Implicit, amplul studiu ne 
dezvăluie cum funcționează motorul pro
gresului în istorie și cu cît combustibil au 
cotizat românii la funcționarea acestui 
rnotor. Grăitor fiind faptul că inițiativa 
românească s-a afirmat cu întîietate, atît 
intre vecini, cît și în întregul spațiu euro
pean, mai cu seamă atunci cînd istoria’ se 
cerea urnită din punctele moarte, spre ori
zonturi profitabile nu numai pentru noi.

Aniversări mai importante din ultimii 
ani au prilejuit apariția a numeroase con
tribuții științifice la limpezirea trecutului 
îndepărtat al românilor, în speță fiind mo
mentul. însemnătatea și conșecințele apa
riției statului dac centralizat și indepen
dent în antichitatea continentului. De ase
menea, lămurite în parte de istoriografia 
mai veche, problemele mari ale existenței
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Desene pe asfalt

Olossa la
„Hoarc alDastra“

Nu ne-am găsit timp să sărbătorim cen
tenarul emineseienei Flori albastra ale 
cărei petale de sunet ne lunecă în auz 
reverberînd în noi emoții adolescentine 
ca. în clipa îndepărtată în care. ni s-a 
părut că am cunoscut-o. Floare albastră 
a apărut în „Convorbiri literare", numă
rul din 1 aprilie 1873, la o jumătate de 
an de la citirea sa de către însuși autorul 
ei în ședința „Junimii". Perpessieius so
cotește Floare albastră ca fiind „dintre 
cele mai puțin înțelese din poeziil^ lui 
Eminescu, în orice caz din poeziile cele 
mai supuse neînțelegerii, și încă din cauza 
desăvârșitei lor grații". Slavici o credea 
„ceva mai bună", „bunișoară" părîndu-i 
Înger și demon.

Nu ne-a rămas manuscrisul complet al 
Florii centenare și gindul ei (rădăcină ? 
tulpină ?) generează tecțiuni contrarii ale 
versului final. Plătind tribut ușurinței 
cu care, în epocă, se căuta a se explica 
fiecare detaliu al poeziei potrivit unul 
model livresc ce-1 va fi sugerat s-a cre
zut că Floare albastră n-ar fi deeît trans
plantul în grai românesc al unei formule- 
simbol aparținînd spațiului germanic. 
Floarea albastră ar semnifica' fericirea 
ideală și nu (cum avea să explice mai 
tîrziu Bogdan-Duîcă într-o mod" tă ten
tativă de a „traduce" greaua „pafta a me
taforei eminesciene" „o fată fruijtoasă, 
nebună,. iubitoare". Criticul a.împins am
bițiile investigației pînă în a plasa în 
Ipoteștii copilăriei poetului drama reală 
a iubirii dintre poet și fata frumoasă- 
nebună-iubitoare.

Q localizare a florii ? De ce nu, numai 
că o asemenea încercare e pe cît de ane
voioasă, pe atît de inutilă: floarea albas
tră concentrează în date generice de im
placabilă forță sugestivă însăși icoana 
iubitei eminesciene. Iubita blondă, ete
rică și paradoxal stenică, împodobită cu 
păr lung, în care mierea luminii amestecă 
flori de tei, iubita cu mers de copilă și 
cu porniri pătimașe, complicînd ceremo
nialul erotic plin de naivitate și umor 
cu presimțirea unui apropiat moment de 
amărăciune. Floarea albastră ne duce cu 
gindul. la imaginile unei desăvîrșite sim
plități dar acumulînd în tiparele fluide 
o tăcere plină de enigme. Autorul Enigmei 
ptiliei, George Călinescu, a explicat cel 
mai bine grația mecanismelor ce pun în 
mișcare versuri de o curgere în aparență 
calmă dar implicînd desfășurarea unor 
planuri de gîndire de magică profunzime.

• Mașinăriile liricei erotice eminesciene, 
at it de muzical articulate, seamănă doar 
cu truda unui Leonardo proiectînd pen- 

•tru serbările casei' Sforza, mecanisme în 
care jocul e cortina ce ascunde un labo
rator ambiționînd concurarea naturii. 
Detașîndu-se de romantismul european, 
de cel german mai ales, Eminescu se 
dovedește a fi în cîntecele sale de dra- 
goste un vizionar fără egal, un filozof 
dublat de un organist punînd în mișcare ' 
nemaiauzita sunete în tuburile unei fun
damentale orgi. ’

Nimic nu poate fi dislocat din stihurile 
împietrite sublim în tiparele limbii ro
mâne. Nici măcar un ciob colorat, nici 
măcar o fărîmă de mortar. Un singue 
cuvînt al versului ce încheie floarea al
bastră a fost de ajuns să ne stîrnească 
neputincioasa nedumerire, ne-am trudit 
să-l explicăm și altfel deeît l-a conceput 
Eminescu și ni s-a părut că ne cufundăm 
într-un deșert al cenușilor de floare.

„Convorbirile" cu, altfel răi corectori 
ne-au propus versul „Totuși este trist în 
lume" citit mai apoi „Totul este trist în 
lume" și s-ar putea umple o carte cu 
demonstrațiile pro și contra. Ibrăileanu 
credea surprinzător în gratuit-concluziva 
„totul" ca și, în zilele noastre, lorgu Ior
dan. Perpessieius credea în magia formu
lei efectiv mai totalitare deeît... „totul" 
care e acel „totuși" condescendent și 
amar, scrum al unei flăcări consumate. 
Călinescu opta fără convingere pentru 
același „totuși" și e greu de crezut că 
pînă la ipotetica descoperire a manuscri
sului procesul totul-totuși nu va mai 
atrage alți pasionați.

Eu cred că, măcar în acest caz, se 
cuvine să onorăm priceperea fratelui co
rector al sfîntului plumb al „Convorbiri- 

’ lor literare" acceptînd versul 22 al Florii 
albastre așa cum mina zețarului l-a scos 
mai apoi din casetele tipografiei cu gestul 
mozaicarului din Ravenna ce o imagina 
pa împărăteasa Bizanțului.

Totuși î
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0 prestigioasa aniversare

Societatea Scriitorilor Români
-75 de ani

B Miercuri, ie Ateneul Român a avut loc o adunare oina- 
giaiă. consacrată împlinirii a 75 de ani de la crearea Societății 
Scriitorilor Români. ■ ■

La .'adunare au participat scriitori, reprezentanți ai unor 
Instituții centrale, organizații de masă și obștești, ai uniuni- 

r lor și asociațiilor de creație, activiști de partid și de stat, 
reprezentanți ai oamenilor muncii, ai tinerei generații.

Tovarășul Petru Enache, membru supleant al Comitetului | 
Politic Evocativ, secretar al C.C. ăl P.C.R., vicepreședinte 
al Consiliului de Stat, a dat citire Mesajului adresat Uniunii 
Scriitorilor de tovarășul Nicolae Ceaușescu, secretar general 
al Partid ului Comunist Român, președintele Republicii So
cialiste R cmânia.

Mesajul a fost primit cu. vii și îndelungate aplauze de către 
participant!, cu sentimente de profundă satisfacție și grati
tudine pentru atenția pe care partidul, secretarul său gene
ral o acordă dezvoltării neîntrerupte a literaturii și artei, a 
culturii românești, pentru climatul prielnic și posibilitățile 
pe care societatea noastră socialistă le oferă scriitorilor, 
tuturor creatorilor, de a realiza opere pe măsura epocii mă- 
refe pe ca re o trăim, de a-și spori contribuția la creșterea 
gradului de -civilizație al întregului nostru popor.

In continuare, a luat euvîntul președintele Uniunii Scriito
rilor, Dumitru Radu Popescu, care s-a referit la istoricul 
Societății Scriitorilor Români, la activitatea și sarcinile ac
tuale ale scriitorilor din țara noastră.

Semnficația evenimentului aniversat, aportul Societății 
Scriitorilor Români Ia dezvoltarea culturii românești au fost 
evocate în eavintările de salut rostite de Suzana Gâdea,.mem
bru. supleant al Comitetului Politic Executiv al C.C. al 
P.C.R., președintele Consiliului Culturii și Educației. Socia
liste, Ion Ursa, membru supleant al Comitetului Politic Exe- ‘ 
cutiv al ..C.C. al P.C.R., primvieepre,ședințe al Consiliului 
Național ; v "a. Știință și Tehnologie, Ion Teoreanu, ministrul 
educației și mvățămîntului, Cornel Nedeleu, muncitor la 
întreprind.veri „Timpuri Noi", Szilagy Dezideriu, redactor 
șef al ziarului „Elore", Pantelimon Găvănescu, prini-secretar 
al .Comitet ului -Central al Uniunii Tineretului Comunist, 
Eduard E^enburger, redactor șef al ziarului „Karpaten- 

, run Ischau", general colonel Vasile Mllea, prim-ădjunct al 
ministrului apărării naționale, Ilie Rădulescu, vicepreședinte 
al „Consiliului Ziarișțlor, director general al Radiotele- 
v^S-mii Române.

în închei urea adunării omagiale, participanți! la adunare 
ș ai adoptat.. textul scrisorii adresate tovarășului Nicolae 

Ceayșescu., secretar general al 'Partidului Comunist Român, 
președintele Republicii Socialiste România.

triumful unui stil
Ap-- •■'pe toate personajele din 

.cele i . ppveșîtei ale. Banchetu
lui, iii .na cârti semnată de 
Miree i Horia Simionescu, sînt 
cuprinse de febra creației sau 
medito > ă asupra resorturilor ei 
cele 'iresi intime. Ele caută cu 
obstin • ț ie să descopere meca- 
niSmiil după care se alcătuiește 
o lucrare, de la un simplu ra
port polițienesc pină la un -ro
man de anvergură. în Luceafă
rul de noapte un autor este ur
mărit în timpul elaborării unei 
narațiuni pină cînd cade, sece

rat deasupra paginilor scrise. 
Alt scriitor, cel din Preparative 
pentru o ninsoare, se aventu
rează în construcția unei case ; 
inspirația lui a secat și de aceea 
caută contactul cu concretul. 
„Scrii o carte cu scoabe și cuie 
prevăzută cu streașină", îl a- 
vertizează un prieten. Eroi pre
cum cei din Scopul sau cauza, 
poartă o discuție palpitantă 
despre ce fel de întîmplări tre
buie să fie istorisite într-o nu
velă. Uneori, ca în Acceleratul 
complimentelor, Corespondența 
mea cu domnul Arouet, zis Vol
taire, Banchetul apar ca per
sonaje autori reali : Voltaire, 
Lucian, Diodor, -Caragiale. Mir
cea Horia Simionescu conturea
ză din cuvinte un spațiu privi
legiat unde totul se desfășoară 
sub auspiciile literaturii, muzi
cii, Personajele sale, contrariate 

de viață, redevin pe acest tărîm 
puternice. Marea lor spaimă este 
aceea că nu mai pot crea, a- 
ceasta însemnind pentru ei a 
Coborî în mediocritate și letar
gie, a ajunge la cheremul tutu
ror întâmplărilor. La mulți ani 
de la terminarea războiului, 
maiorul din Coloană în marș 
forțat încă își mai istorisește 
isprăvile de pe front tocmai 
pentru a-și demonstra forța de 
a crea lumi imaginare, pe care 
să le guverneze ca un suzeran 
atotputernic. La fel, eroii din 
Banchetul încearcă să reziste, 
unor întîmplări potrivnice pur- 
tînd discuții interminabile și 
pline de învățăminte despre des
tinul omului și al artei. .Creația 
este pentru eroii lui Mircea Ho
ria Simionescu o emblemă a li
bertății, o pavăză contra . orică
rei amenințări, semnul sigur că 
pot domina . evenimentele cu 
care se confruntă uneori fără 
voie, garanția că pînă la sfîrșit 
își voi’ păstra identitatea și că 
nu vor comite din frică acțiuni 
neconforme cu aspirațiile lor. 
împotriva hazardului și a de
zordinii, a urîtului și a fărăde
legii ele recurg la forța cuvîn- 
tulul. Iar acest superb elogiu 
adus puterii creatoare capabile 
să ivească alte universuri, unele 
dd dimensiuni modeste, altele 
fascinante prin grandoarea lor, 
este rostit in fraze de o sim
plitate elegantă, de un rafina
ment la care puțini dintre scri
itorii noștri de azi au ajuns. 
Mircea Horia Simionescu își su
praveghează cuvintele ca un co
mandant oștite, știe cînd să le 
poruncească să. înceapă atacul 
și cînd să se retragă, cînd să 
iasă victorioase și cînd să se 
lase învinse. El ne invită lă un 
adevărat banchet lingvistic in 
care vorbele cele mai banale 
sînt înveșmîntate în haine stră
lucitoare, ce atrag imediat a- 
tenția. Neologisme și neaoșisme, 
expresii mai puțin cuviincios 
de xostit la o sindrofie și altele 
savante sînt montate cu dexteri
tate în proze superbe, compuse 
parcă pentru, a experimenta fe
lul în care se comportă cuvin
tele în diferite contexte. Un 
amfitrion amabil ni le. prezintă 
fără grabă, rînd pe rînd, ea și 
gum: ar dori ca nici una din 
vorbe să nu treacă neobservată. 
De o transparență de cleștar, 
această carte are un farmec 
deosebit și captivează fără a re
lata întîmplări care să te tină 
cu sufletul la gură prin acu
mularea unor elemente miracu
loase. Și totuși, momentele de 
impas, de derută prin care tre
ce oriej creator înainte de ă se 
așeza clin nou la masa de lucru 
și a deveni din nou redutabil 
sînt înregistrate cu o fervoare 
care se comunică și cititorului, 
constrîns la un moment dat să 
parcurgă paginile ca și cum ar 
urmări rîndurile unui reportaj 
senzațional.

Banchetul este o sărbătoare a 
euvîntului și un triumf al unui 
stil de neconfundat.

GEORGE ARION SI

Spectacol
„de ccUipă“

Zbor deasupra unui cuib de 
cuci, un text cu o carieră spec
taculoasă (mai. puțin a romanu
lui lui Keri Kesey și mai mult 
a dramatizării lui de către Dale 
Wasserman, prezentată în pre
mieră mondială în 1963, la Court 
Theater și reluată apoi în zeci 
și zeci de montări pc multe 
din scenete lumii), este pentru 
noi nu numai titlul' celebrului 
film al. Iui Milos, Forman, ci și 
al uneia dintre cele mai bune 
premiere ale acestei stagiuni, 
datorate Naționalului bucureș- 
tean. în jurul metaforei — deja 
clasice — a spitalului, a mala
diei, semhifrcîn.d în,' tradiția 
simbolică a prozei, și teatrului 
conteiftporap maladia sistemului, 
degradarea sistemului și a po
ziției individului. în cadrul lui, 
regizorul Horea Popeseu gîn- 
dește un spectacol rotund în 
sugestii și sensuri, bine verte
brat, omogen și, cu forță 
de captare. „Cuibul de • cuci", 
populat de ființe marcate 
profund, amputate psihic, izo
late printr-o operație socia
lă de „rebutare" artificială, 
devine, scenic, un spațiu hiper- 
tensionat, dezvolți nd toate im- 
plieâțiile motivului dramatic al 
spațiului închis.

Dj.nam'itînd pur' și simplu at
mosfera aseptică, înghețată, ste
rilă a clinicii de psihiatrie, 
Randle P. McMurphy, tip de 
picaro modern, cum a și fost 
numit, readuce pentru scurt 
timp în conștiința locatarilor 
„cuibului de cuci" dimensiunea 
logicii,, a gîndirij, a simțirii 
dezinhibate. ©oștel Constantin, 
actor eu o arie largă de dispo
nibilități interpretative, de la 
comedia spumoasă la rolul de 
măre încărcătură dramatică, rea
lizează, .fără. îndoială, aici una 
dintre marile creații ale carie
rei sale. Exploziv, vital, senti
mental, cu un umor cînd gros, 
hohotitor, cînd șfichiuitor, iro
nic, el „umple" scena, antre- 
nînd întreagă distribuție în rit
mul său alert. în rolul india
nului Bromden, Florin Piersic 
domină scene . întregi din spec- 
ta’ool prin forța interiorizată a 
prezenței sale, prin alunecările 
bine controlate dintr-un regis
tru în altul. Personajul lui este 
un permanent contrapunct la 
ceea ce se întîmplă pe scenă, o 
permanentă’ conectare la etalo
nul umanității pure, strivite, dar 
încă nemaculate de mizeria mo
rală. în aceeași linie eu mai ve
chiul său succes din Oameni și 
șoareci, Bromden este, pentru 
acest actor admirabil (cheltuit 
însă, din păcate, prea mult în 
ipostaze scenice ■ rutiniere) o 
reușită indubitabilă. Miss Hat
ched figurează, prin jocul Olgăi 
Delia Mateescu, forța coercitivă 
a sistemului, obstinația de ma
șină infernală a unul caracter 
deliberat schematic, exponențial 
schematic, am zice. Olga Delia 
Mateescu este aici severă, avînd 
strălucirea funestă a lamei de 
cuțit; privirea ei are . putere 
hipnotică, iar gestul e alb, 
strîns controlat, eficient. Un 
singur reproș și-ar afla poate 
Ioc, referindu-ne la acest rol : 
faptul că, refuzîndu-i-se cel pu
țin o nuanță, anume atracția 
față de vitalitatea și farmecul 
lui McMurphy, personajul ră- 
mîne, în anumite privințe, obo

sitor de rectilinîu. O evoluție 
bine condusă are și Gewge 
Motoi (Dale Harding), pendu- 
lînd cu abilitate între postura 
de psihopat isteric șl cea, gro- 
tescă, de lider al pâciehților cli
nicii. Claudiu Bleanț face în 
Billy Bibbit unul din rolurile 
cele mai izbutite din spectacol, 
apreciat ca atare de public. 
Amestecul de ingenuitate, lași
tate și friabilitate psihică este 
excelent tradus de calitățile ă- 
cestui foarte tînăr actor (încă 
student la I.A.T.C.). Două ro
luri feminine bine realizate 
datorăm Vivianei Alivizach® 
(Candy) și Cezarci Dafinescu 
(Sandra), care aduc . cuibare, 
aplomb, dezinvoltură și o oare
care doză, necesară, de vulgari
tate în scenele în care apar. în 
roluri de mai mică întindere, 
dar păstrînd tot timpul tonusul 
bun, susținut al întregii echipe 
— Marian Hudac (Cheswick), 
Valentin Plătăreanu (Martini), 
Alfred Demetriu (Scanlon), Ale
xandru Drăgan (df. Spevey) ș.a.

Datorată, fără îndoială, și dis
tribuției inteligent alesp de 
către regizorul Horea Poposea, 
calitatea primordială a acestui 
spectacol este omogenitatea. 
Deși Coste! Constantin și Flo
rin Piersic își păstrează necon
tenit unghiul de prim plan, ei 
nu se izolează nici un moment 
în atenția publicului. De aceea, 
trebuie spus că Zbor deasupra 
unui ouib de cuci este, înainte 
de orice, succesul unei trupe, 
ceea ce se poate spune . despre 
tot mai puține spectacole.

TANIA RADU ■

0 noapte la Veneția
O întîlnirc cu opereta este 

întotdeauna reconfortantă, cu 
condiția ca muzica și libretul, 
precum și realizarea artistică, 
să se ridice Ia cerințele gustu
lui artistic al publicului zilelor 
noastre ; așa cum a fost cazul, 
de pildă, cu recenta premieră a 
Teatrului de Operetă, „O noapte 
la Veneția", de Johann Strauss 
— fiul, în versiunea româneas
că, semnată de. V. Ti’muș, după 
libretul lui F. Zeii și Richard 
Genee.

Pornind de ia ideea că spec
tatorul de astăzi intuiește și ac
ceptă convenția teatrală, dar că 
acest pact creat între -scenă și 
public are totuși o limită, că 
epoca ducilor, bogați și cuceri
tori, ca și a senatorilor senili a 
apus de mult timp, regizorul 
George Zahar eseu a căutat să 
diminueze „îngroșările" acestor 
tipuri de personagii, să cîștige 
„timpi morți" ‘ introducînd chiar 
în uvertură baletul, prin acesta 
acțiunea cîșțigînd o narâție 
curgătoare, iar publicul fiind in
trodus, chiar de la început, în 
atmosferă. Pe de altă parte, 
conducătorul spectacolului și-a 
dat seama — probabil — de să
răcia ideatică a textului Inițial 
și, drept urmare, a căutat să 
pună în .mișcare toate compar
timentele scenice, pentru ca, în 
acest mod, soliștii, corul și ba
letul să creeze acea permanentă 
zarvă, specifică piețelor italie
nești, chiar dacă acțiunea se 
petrece în Veneția, în piața Sân 
Marco, unde înainte vreme stă- 
pîneau dogii, cu solemnitatea 
lor, iar astăzi turiștii, eu o alt
fel de larmă.... In această con
cepție, regizorul George Zaha-

■ Tulburătoare a fost 
revederea cu Nicolae 
Herlea în Bărbierul din 
Sevilla pe scena Sălii Pa
latului, vineri, 24 iunie 
1983. în acea seară artis
tul poporului împlinea 35. 
de ani în slujba cîntu- 
lui. Vocea sa strălucitoare 
și expresivă, gravată pe 
heriumărâte discuri și de
venită simbol între gla
surile celebre de - bari- 
toni ai lumii, jocul său 
actoricesc de o mare 
plasticitate și de un fi
resc spectaculos, convin
gător, fără stereotipii și 
calofiiii, s-au etalat încă 
o dată în ■ fața unui pu
blic care a umplut Sala 
Palatului pînă aproape de 
rîndurile de sus. Cîtă 
vreme avem un astfel de 
public opera nu- este în 
pericol, Din păcate ma
rile no'astre voci încep să 
se. retragă, după pensie 
marii noștri soliști nu pot 
eînta decît benevol, adică 
fără posibilitatea de a fi 
stipendiați pentru uriașul 
lor efort, iar reprezen
tanții generației tinere de 

eîntăreți cutreieră alte 
scene ale lumii și se în
torc din ce în ce mai 
puțin pe acasă ! Nicolae 
Herlea iese la pensie. E- 
veniment de necrezut. 
Opera se pregătește să 
ne ofere la începutul sta
giunii viitoare un spec
tacol întreg dedicat lui 
Nicolae Herlea la care 
celebrul -artist va avea 
posibilitatea să invite 
cîțiva ; din partenerii ală
turi de care a cîntat de-a 
lungul carierei sale ex
cepționale. Ce păcat că 
această aniversare B-a 
petrecut în anonimatul 
banalelor știri de presă!

■ Ceeaceiee poate re
proșa spectacolului Ham
let de • Shakespeare în re
gia lui Nicolae Scarlat pe 
scena Teatrului Național 
din Tîrgu Mureș este in
aderența unor actori din 
jurul interpretului prin
cipal Ja concepția specta
colului. Dar în nici un 
caz nu i se pot reproșa 
spectacolului costumele 
absolut extraordinare prin

atmosfera pe care o cre
ează, prin aspectul și co- 

-loritul lor care caracte
rizează fiecare personaj 
în parte și . eare^f îm- 

, preună, realizează impre
sia upei, policromii spec
trale, a unei lumi care 
putrezește și degenerează 
In crimă și coșmar. Anca 
Pîsiaru, autoarea costu
melor,, este la această oră 

• unul dintre artiștii sce
nografi reprezentativi 
pentru scena . româneas
că. Să nu uităm costu
mele expresive semnate 
de Anca Pîsiaru la spec
tacolul eveniment Barbui 
Văcărescul și De oceisio 
Gregarii pe scena Tea
trului Bulandra !

■ Continuă seria succe
selor lui Radu Gheorghe 
în Suedia. Actorul care 
știe să cînte și să facă 
tumbe, care știe să expri
me printr-o extraordinară 
plastică a corpului Idei și 
sentimente, om de im

provizație și de spirit 
pentru eare scena este un 
continuu prilej de rein- 
ventare a mijloacelor de 
comunicare cu specta
torii, geniu comic în stare, 
să facă să rîdă Și o o- 
glindă, Radii Gheorghe ■ a ’ 
fost una dintre descope
ririle Cenaclului Flacăra 
căre i-a oferit prilejul de 
a-și exprima talentul 
multilateral' prea cenzurat 
de piesa de teatru pro- 
priu-zisă. Lui Radu 
Gheorghe trebuie să-i dai 
o scenă în care să im
provizeze, fără teama că 
va greși sau va pune un 
accent greșit, să cînte și 
să facă pantomimă pen
tru eă e în stare să re
prezinte pe scenă orice 
metaforă, orice idee, 
orice lucru. Păcat că Tea
trul Național din Bucu
rești, al cărui actor este, 
nu i-a oferit pînă acum 
acest prilej. Deocamdată, 
Radu Gheorghe va mai 
rămîne un timp în Sue
dia, la cererea publicului 
din această țară.

■ Marian, Naeu, po
doabe (a se citi, totuși, 
sculptură), galeria Cena
clu, pasajul Hanul eu 
Tei. La prima vedere, 
expoziția sculptorului 
Marian Naeu este (sîn- 
tem tentați să spunem 

.pare să fie) cel mult o 
expoziție oarecum mai 
ciudată,. în sensul că pa
nourile și vitrinele găz
duiesc o sumedenie de 
ppdoabe-bij.uterii,. plus 
eîteva desene intens co
lorate, un fel de proiecte 
ale unor foste sau viitoa
re podoabe-bijuterii. Ar,, 
fi vorba, cu alte cuvinte, 
de o expoziție în care in- 
tri, privești oțelul toox 
sau, dacă âm sesizat noi 
bine, argintul patinat al 
brățărilor, cerceilor, co
lierelor, inelelor, și în
cerci să-ți închipui tot 
felul de sisteme de prin
dere, adică de cheutori, 
dar, firește, încerci să-ți 
închipui, mai ales, cam 
cum ar înfrumuseța ele 
mina, gîtul, urechile șl. 
în general, grația unei 

femei. Din acest punct de 
vedere, strict utilitar, rîn
durile de față ar fi fost 
altfel scrise, dacă am fi 
interpelat o eventuală be
neficiară a acelor podoa
be-bijuterii. Dar singure
le remarci în posesia 
cărora am intrat —și ele 
ne-au fost, oferite de un 
coleg de-al sculptorului 
Marian Nacu — au fost 
următoarele : . moderue.
interesante și foârțe-f«ar
te curajoase. în ceea ce 
privește execuția, a con
tinuat interlocutorul: nos
tru, el însuși creator de 
podoabe, vă pot spune că 
este nu numai impeca
bilă, dar și foarte greu de 
realizat. Aceste cinci ca
lități oferă' unei podoa
be-bijuterii dreptul de-a 
fi considerată, în felul ei, 
p adevărată: sculptură.

Și-ntr-adevăr, privite 
mai cu atenție, podoabele 
lui Marian Nacn etalau. 
In ceea ce privește mo
dernitatea, o linie care 
oscila între deșignul mai 
nou, de tip industrial, Șl
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rescu s-a bucurat de colabora
rea a doi artiști de o înaltă pro- 
fesionalitate, maestra de balet 
Mihaela Atanasiu și coregraful 
Victor VJase, care au creionat, 
printr-o mișcare continuă a tu
turor interpreților, vivacitatea 
și umorul italian, ca și grația 
și frumusețea expusă printr-un 
superb balet. Toată această co
laborare a echipei Zaharescu —- 
Atanasiu — Vlase, la care s-a 
adăugat și scenografia funcțio
nală, semnată de Mihai Mă- 
deseu, lipsită însă de culorile 
vesele și de florile tipice case
lor și balcoanelor florentine sau 
venețiene, această mise-en- 
seene, deși a avut cîteva slăbi
ciuni de maț mică importan
ță, inerente, s-a bucurat de 
o muncă stăruitoare a întregului 
colectiv artistic din Splai, toți 
artiștii întrecîndu-se pe ei pen
tru a concura la realizarea unui 
cit mai bun spectacol.

Compartimentele mari au fost 
integral solicitate, achitîndu-se 
cu brio de sarcinile primite. 
Astfel, corul, sub conducerea 
unui nou și tînăr maestru. Va
lentin Gruescu, a cîntat cu o 
îngrijire și o nuanțare cu care 
nu prea ne-a răsfățat pînă 
acum ; orchestra dirijată de 
Liviu Cavassi a sunat mult mai 
omogen, mai acordat și cu mai 
puține decalaje ; iar baletul a 
dovedit pe lingă suplețea pro
fesiei și acel mult dorit fior ar
tistic, care înalță pe culmile 
frumoase ale artei atît. pe inter
pret cit și pe spectator, actul 
creativ dînd naștere la acea 
unică și căutată comuniune 
între rampă și sală. Să mai no
tăm și cîteva adăugiri în pre
mieră, ca adaosul coregrafiei în 
uvertură și în alte momente, 
care, altminteri, ar fi putut fi 
statice ; Mihaela Atanasiu se 
dovedește și de această dată ca 
una dintre cele mai înzestrate 
maestre de balet, atît în con
cepție, cit și în realizare, ba 
chiar și în ceea ce privește creș
terea unor cadre tinere, căci 
Marian Sișu, Marina Hudae și 
ceilalți soliști balerini ne-au în- 
eîntat în totalitate.

Principalele roluri solistice 
cuprind, fiecare, mai mulți in- 
terpreți. Referindu-ne la o sin
gură distribuție vizionată (re
dacția revistei noastre nefiind 
invitată la premierele celor trei 
distribuții, ca și în alte împre
jurări), considerăm că realiză
rile cuplului Liliana Pagu — 
Eugen Savopol (Annina — Ca- 
ramello) "este meritorie, ca mij
loace muzicale și scenice ; die- 
ția, muzicalitatea, dezinvoltura, 
posibilitățile vocale au fost e- 
talate pe rînd și au împletit 
două personaje care se mișcă 
dezinvolt și care domină — net 
— spectacolul. Alături de ei, 
Rodiea Truică și — mai ales.— 
Emil Spătarii (Ciboletta și Pap- 
pacoda) obțin aplauze bineme
ritate ; să subliniem și tinere
țea' lor efectivă, fizică și tea
trală, ei fiind considerați, ală
turi de alți tineri aflați de cu- 
rînd la rampa operetei, drept 
eadre de nădejde ale instituției. 
De asemeni, apreciații și experi- 
mentații soliști, ca Valii Nicu 
iescu (Agricola), Eugen Fană- 
țeanu (Ducele), Margareta Ni- 
euleseu (Barbara) și alături de 
ei lancu Groza, Cristian Fopes- 
eu, Dimitrie Dunea — în rolu
rile celor trei Senatori — (une- 
ori însă cu o tentă umoristică 
prea îngroșată) complotează ar
monios distribuția solistică a 
spectacolului.

Este neîndoielnic faptul că 
recenta premieră a Teatrului de 
Operetă din București consti
tuie un pas important pe dru
mul perfecțiunii, către care tre
buie să tindă orice artist. Ei 
vădește din plin că pe lingă 

personalitățile creatoare cunos
cute, în ani, ai scenei din Splai, 
au apărut totodată valențele 
unor tinere talente, care au fost 
crescute, încurajate și scoase la 
rampă de conducerea teatrului. 
Iar spectatorii, care umplu pînă 
la refuz această veche sală, re
levă setea de muzică a publi
cului nostru, prilej de reflecții 
și de întrebări pentru alte ma
nifestări muzicale, în care cei 
de pe scenă sînt mai numeroși 
decît cei care-i ascultă, dar, 
despre această chestiune vitală 
pentru arta românească, vom 
discuta cu alt prilej.,.

CLAUDIU NEGULESCU M

-> roitiu
„300 de ani 
de folclor muzical 
românesc8

Emisiunea de folclor „Miorița" 
din 8 iulie 1972 făcea cunoscut 
ascultătorilor radio, în cursul li
nei mese rotunde patronate de 
binecunoscutul prof. univ. et- 
nomuzicolog Harry Brauner, pe 
un tînăr interpret de cîntece 
vechi de dragoste și balade, ta
lentat, original, pe nume Ale
xandru Mica.

Cine este Alexandru Mica ? 
Specialist în limbile coreeană 
și japoneză, studiate la Pyong
yang, în Republica Populară 
Democrată Coreeană, absolvent 
al Facultății de lintdM slave din 
cadrul Institutului de limbi și 
literaturi străine, autor al mai 
multor discuri la „Electrecord», 
printre care „Cîntece de vitejie 
—1877», „Cîntece de revoltă — 
1007“, „Rămîi mîndro sănătoasă", 
cu piese folclorice despre anul 
1918, Alexandru Mica este nu 
numai un iubitor al folclorului 
muzical românesc ci și un ade
vărat „arheolog" în - materie. 
Făcînd o documentare pentru 
o teză de doctorat, audiază la 
arhiva Institutului de folclor 
nîii de fonograme cu cîntece 
folclorice din sudul Munteniei, 
Vlașca, Teleorman, culese pe la 
începutul secolului de reputati 
specialiști ca George Breazul, 
D. G. Klriac, Constantin Brăilo- 
iu și alții, și se dedică redării 
cîntecelor vechi /pentru marele 
public !

Cunoscut publicului larg prin 
discuri, înregistrări Ia radio și, 
mai ales, apariții la Cenaclul 
„Flacăra", acest mare iubitor a) 
cîntecului popular românesc, 
fără a deveni cântăreț pro
fesionist, Alexandru Mica, îi 
aduce acum un nou omagiu, ini
țiind, împreună cu o tînără or
chestră a Liceului de artă . .Geor
ge Enescu", la Ateneul Român, 
un ciclu de zece concerte ex
traordinare sub titlul „300 de 
ani de folclor muzical româ
nesc" și redescoperind cu ajuto
rul unei interpretări personale 
vechi cîntece, printre primele 
consemnate de culegătorii de 
folclor din țara noastră.

în cursul acestor concerte, A- 
lexandru Mica reproduce, cu vo
cea rapsozilor dc odinioară, trei 
sute de cîntece, pe care le-a în
registrat și Ia radio, repertoriul 
său acoperind o perioadă uria
șă de trei sute de ani de la cu
legerile lui Daniel Speer, apă
rute la Viena în jurul anului 
1050, pînă în zilele noastre. Re

marcabilă este contribuția cre
atoare a solistului Ia definitiva
rea- unor variante din punctul 
de vedere al însoțirii mfizicii cu 
textul poetic, fiind nevoit să 
suplinească absența unor do
cumente muzicale privind cir
culația variantelor, căutînd în 
arhive echivalentul sonor cel 
mai potrivit versificației sau, 
în cazul unor manuscrise ce 
conțineau- numai melodia, fără 
text, să caute și să găsească tex
tul cel mai potrivit.

Ceea ce ne propune Alexan
dru Mica în cadrul acestor con
certe este și îmbinarea istoriei 
cu exigențele artistice contem
porane, prin prezentarea în for
mulă voeal-instrumentală de 
tip folcloric tradițional a unor 
documente muzicale din secole
le XVII și XVIII, aflate în ma- 
nuscrise în țară și în străinătate, 
mareînd uri moment cultural de 
o deosebită importanță. Ale
xandru Mica evocă, el nu repro
duce numai, devenind un tip de 
rapsod, neputîndu-și stăpîni 
imaginația, ajutat de o voce cla
ră, plină de expresivitate, cu 
inflexiuni ce par intr-adevăr a 
veni dintr-un alt secol, stăpîntad 
cu dezinvoltură mijloacele de 
expresie specifice cîntecului 
popular românesc.

Această serie de concerte re
prezintă un moment cultural im
portant în cunoașterea cîntece- 
îor populare și a istoriei lor, de
spre care interpretul-creator A- 
lexandru Mica spune : „Adăpaț 
la izvorul de lut șl simțire ai 
neamului românesc, cîntecul 
popular renaște mereu cu o pu
tere nesecată, semn viu al per
manenței noastre spirituale cre
atoare neostenite".
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Viața in alb 
și negru

Nu știm care dintre factorii 
următori au determinat reveni
rea la filmul alb-negru ; facto
rul economic, faptul că s-a 
eon.statat perisabilitatea calita
tivă în timp a actualelor peli
cule color, sau avalanșa noilor 
mijloace video — cert este că 
la noi, ca și aiurea, revenirea 
la alb-negru s-a produs cii 
brio. După „LA CĂPĂTUI, 
LINIEI", de Dinu Tănase, iată 
că și acest ultim film al lui 
Mircea Veroiu, „SFÎRȘITUL 
NOPȚII", se înscrie în seria 
unor realizări avînd certe ca
lități artistice.

Pendulînd între „social" și 
„policier", filmul lui Veroiu se 
impune în primul rînd prin 
realismul imaginii (excelent a- 
cest operator Dorii Mitran !), 
prin cîteva interpretări remar
cabile : Mircea Diaconii (în ro
lul procurorului ; atenție însă : 
marele nostru tînăr actor co
boară parcă aici, deși abia per
ceptibil, propria sa „ștachetă" 
interpretativă, se simte adică 
reluarea unor anumite, de a- 
cum, „scheme") ; Gheorghe 
Visit (absolut identic, deși apa
rent ceva mai nuanțat, ca per
sonajul din „FALEZE DE NI
SIP" al lui Dan Pița — în ro
lul presupusului ucigaș) ; Cor
nel Fatrichi (remarcabilă inter
pretarea cunoscutului nostru 
balerin într-un rol, aici, de es
croc-feroce — din păcate, per
sonajul său pierzîndu-se pe 

parcursul acțiunii, fără nici o 
"explicație) ; în sfîrșit, făcînd 
parte din „aria sentimentală" 
a peliculei, surprinzătoarea 
Magda Catone, precum și fru
moasa și sensibilă Mariana 
Buruiană . — căreia simțim 
nevoia să-i atragem atenția că 
dicția sa formată la o școală 
de teatru jenează puțin, vocea 
ei sunînd prea bine, cam prea 
curat în film.

Regizor de mare pertinență 
intelectual — cinematografică, 
Mircea Veroiu nu poate totuși 
salva rezolvarea facilă a „sche
mei" polițiste, grefată încă din 
scenariu, (și care se bazează, în 
fond, pe o grosolană coinciden
ță de nume : strada pe care lo
cuiește marele filatelist care 
urmează a fi jefuit se numește 
„Aversa", la fel ca și întreprin
derea la care intenționează 
a se încadra presupusul delinc
vent... ! E prea de tot !) ; în 
plus, lipsește o secvență finală 
„by color" de astă dată, care 
nu servește filmul cu nimic, 
dimpotrivă, derutează prin idi
lism, prin „făcătură".

Acestea însă sînt scăderi, 
spuse poate cu brutalitate dar 
e vorba de un regizor ca Ve
roiu ! — ce nu poate împiedica 
plăcerea, bucuria de a vedea și 
chiar revedea acest film.
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Orchestrația lirica
Amestecul de senzualitate și 

sfială specific adolescenței a 
atras de la început atenția asu
pra poeziei Caroline! Ilica. Iată 

Că acum tînăra poată ne oferă 
un spectacol liric fastuos, rea
lizat cu mijloace poetice costi
sitoare : Tirania visului (Edi
tura Cartea Românească, 1982). 
Totul în acest volum, de la 
somptuoasa prezentare grafică 
(autor : Traian Filip) și pînă la 
versurile prdpriu-zise, orches
trate savant, ca pentru un con
cert prezentat de o filarmonică 
la sărbătorirea a o sută de ani 
de la înființare, exprimă do
rința autoarei de a-și depăși 
condiția. Dintr-o școlăriță cu o 
coroniță de flori sălbatice in 
plete ea vrea să se transforme 
într-o doamnă împodobită cu 
brocarturi grele și bijuterii,

într-o oarecare măsură a- 
ceasță transformare prematură 
îi reușește. Bună cunoscătoare 
de poezij (traduce și antolo
ghează în mod curent, iar une
ori și comentează versurile 
unor colegi de generație), Ca
rolina Ilica a găsit un mod in
genios de a-și construi cartea. 
Multe poeme sînt îngemănate — 
ca două variațiuni pa o temă 
dată — astfel îneît se comple
tează reciproc sau reverberează 
semantic unul în altul, creînd o 
inimitabilă senzație de murmur 
liric. Iată un singur exemplu :

„După nopți și nopți de in
somnie, am adormit pe muzica 
toropitoare și hipnotică a ploii ; 
era darul toamnei.

Cînd m-am trezit, n-am gă
sit putere să mă ridic din pat.: 
capul meu împovărat ca o stelă 
ținea în inscripții de nedeslu
șit visele pe care nu mi le-am 
mal putut aduce aminte nicio
dată".

Aceasta este varianta intitulată 
Dintr-un demult (vis). Ur
mează Varianta intitulată Din- 

tr-un demult : .
„Zile de toamnă, ploi minu

țioase, / Tristeți fără pricini, 
fără sfîrșit. / A foi de nuc —• 
tot aerul miroase — / Dintr-un 
demult, dintr-un copilărit. 7/ 
Evlavioase frunze se proster
nă / Către pămîntul sfînt, ca 
pentru predici. ■/ Iar capul tău, 
pe visătoarea pernă, /. E-un bo* 
lovan în care te împiedici".

Se observă imediat că artifi
ciul are farmecul lui. Iar la ni
velul întregii cărți iși dezvăluie 
un evantai de posibilități, da
torită faptului că poeta nu-1 
folosește mecanic, ci cu o maxi
mă larghețe, asociind poeme . 
care reprezintă două „puncte de 
vedere", ale îndrăgostitului și 
îndrăgostitei, poeme care n-au 
comun decît un element secun
dar (transformat astfel intr-un 
discret laitmotiv) sau poeme 
care n-au nimic comun, dar îm
preună compun o anumită at
mosferă. Unii comentatori al 
volumului și-au exprimat prea 
repede inaderența la această 
structură în joc de oglinzi, con- 
siderînd-o sofisticată. Alt as
pect al somptuozității ar trebui 
incriminat și anume tendința ' 
autoarei de a personifica ab- ' 
stracții, ca pe vremea lui Pe- < 
trarca. „Mirarea și Nerăbdarea I 
sînt fetițele cu care se joacă", ; 
„Oh, tu ’ești Singurătatea ! i-a 
strigăt dintr-odată", „Copilul- ■ 
orfan al Speranței", „El are me- ’ 
reU trădători favoriți : Gestul, ", 
Vorba și Visul" — toate aceste j 
noțiuni scrise cu majusculă, j 
chiar dacă sînt introduse cu un 
fel de răsfăț lingvistic, imprimă 1 
versurilor o notă de vetustețal

Acesta este nrincipalul "motiv । 
pentru care citind cartea înce- ; 
pem do la un moment dat șâ ig
norăm punerea în scenă și în- . 
cercăm să o descoperim pe Ca
rolina Ilica de altădată. Și o 
descoperim. Fiind una dintre 
cele mai talentate poete de Ia 
noi, ea reușește adeseori să 
transforme poezia într-un fel de 
magie erotică. Ca șarpele sedus , 
de fluierul vrăjit al îmblînzito- . 
rului, o senzualitate irezistibilă 
se desface spiralat in sufletul 
cititorului presupus de această 
poezie. Interesant este că actul 
de seducție pofta îi săvîrșește la 
rece, păstrîndu-și permanent 
o.siguranță, o precizie și chiar : 
o cruzime de chirurg. Carolina 
Ilica descrie ca nimeni alta ' 
exact acele scene care, prin- ■ 
tr-un tulburător echivoc între : 
castitate și vinovăție, creează o 
tensiune erotică maximă : „O i 
vară dulce, dinaintea verii : / : 
nehotărită și pretimpurie, f 
Flori trecătoare ca dragostea își : 
desfată corolele / sub soarele : 
pur. // Cine respiră ca'-n somn 
și surîde / în iarba-ncîlcită ? / 
Ofelia, / visîndu-se / de fecio
ria ei despodobită".

Dar senzualitatea nu are, în 
Tirania visului, doar această 
formă explicită, ci se insinuează 
pînă în cele mai fine capilare i 
ale poemului. chiar și atunci 
cînd este vorba de altceva decît i 
de dragoste, de exemplu d« i 
moarte : „Dar într-o bună zi, pe 
lacul negru al pămîntului ne- j 
gru. a fost găsit un nufăr : pe- | 
talele înfoiate și ușoare dor- | 
meau incestuos noste sepalele i 
grele. // M-am dat în lături, ca 
această' minune să aibă mai ; 
mult spațiu". • i

A venit momentul ca poeta 
să-și Iadă o ediție de autor (de
sigur, selectivă) pentru a scoate 
din ceața unor tiraje reduse ș£ 
a unor formule ezitante tot ceea 
ce a scris mai bun pînă în pre
zent, |
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formele mai vechi, mai 
îndulcite, parcă romanti
ce, sau, de ce nu, parcă 
baroce ale bijuteriilor de 
altădată, bijuterii cp care 
ochiul nostru se obișnuise 
parcă prea mult. Sculp
torul, într-un intuit a- 
eord cu evoluția — și în 
acest domeniu atît de 
gingaș — a conceptului 
de frumos, a avut - cura
jul, pentru ca, lucrând cu 
materiale nu prea ieftine, 
neapărat este nevoie și 
de curaj, să propună for
me și linii noi, interesan
te. Ia concluzie, o expo
ziție nu atît ciudată, cît. 
reușită.

. ■ în Editura Militară, 
colonel Gh. Bejancu și co
lonel dr. V. Mocanu sem
nează o interesantă istorie, 
a drapelului, românesc, 
sub titlul Chemarea din 
wieoiw. „Din istoria lui 
(a drapelului, n.n.) minu
nată ce trasează una din 
liniile primordiale ale în
săși Istoriei noastre, așe
zăm, între Copertele, aces
tui volum, așa cum le-am

Ia documente, ’cro

nici, cărți de istorie, de 
memorialistică, beletristi
că .și publicistică, cîteva 
povestiri" — precizează a- 
utorii în paginile intro
ductive ale cărții. Redac
tat într-un stil cald, pa
tetic chiar pe aldcuri, u- 
șor declarnativ, dar cu e- 
vidente și binevenite in
tenții de persuasiune pe
dagogică, volumul evocă 
momente cruciale ale is
toriei "noastre avînd în 
centrul lor, ca personaj 
și ca reper moral și afec
tiv, drapelul. .

■ La trei ani de la dis
pariția lui. Marin Preda, 
consemnăm cu bucurie o 
nouă ediție din scrierile 
sale, alcătuită de Mircea 
lorguleșcu și tipărită de. 
Editura Militară. Este vory 
ba de o antologie temati
că, reunind trei . dintre 
nuvelele apărute în întîi- 
nirea din pământuri (Al
bastra zare a mortii, Sol
datul cel mititei, îndrăz
neala) și două fragmente 
de. roman, extrase, din 
Moromeții și,, respectiv, 
din Delirat Antologia în

cearcă o grupare a texte
lor pe tema războiului, 
propunând astfel „o cale 
de acces către opsra ce 
constituie obiectul* selec
ției", după cum precizea
ză Mircea lorguleșcu în- 
tr-un Cuvînt înainte foar
te consistent și la obiect. 
Lectura volumului, de
parte de a lăsa impresia 
de „trunchiere" forțată, 
acoperă bine o altă, afir
mație a autorului ediției:: 
„Textele cu tematică mi-, 
litarii ale marelui scriitor 
păstrează aștfel integral 
spiritul întregii lui lite
raturi". în așteptarea u- 
nor necesare reeditări — 
nș gindirn, mai ales la Cel 
mai iubit dintre pămin- 
tenl, carte devenită deja 
un .,mit editorial" -- sa
lutăm gestul do prețuire 
față de opera marelui 
prozator și în același timp, 
de profesionalism, al edi
turii și al autorului recen
tului volum Albastra zare 
a morjii (Editura Militară, 
1983).

■ Purtând amprenta *- 
celuiași spirit de dăruire 

și simț artistic, ultimul 
număr ăl revistei, școla
re a elevilor Liceului „U- 
nirea" din Focșani — Re
vista noastră ne-a sosit 
recent la redacție, etalând, 
un sumar și de astă dată 
bogat, divers, interesant. 
Ca întotdeauna prezenți la 
toate aniversările lite
relor românești, cu gîn- 
dul și cu condeiul, redac
torii revistei acordă un 
spațiu important come
morării a 125 de ani de la 
nașterea lui Barbu Ștefă- 
nescu Delavrancea. despre 
caro Emilia St. Milicescu 
și. prof. Petrache Dima 
•poartă un amplu și dens 
Diaiog literar, în care 
confesiunea, amintirile, 
amănuntul inedit între
gesc în chip profitabil 
portretul marelui scriitor. 
O frumoasă pagină de 
memorialistică, scrisă cu 
afecțiune și cu delicată 
condescendență semnează 
prof. Nicolae Mohorea, 
la aniversarea lui Nichita 
Stănescu. Rubrica Memo
ria documentului prezintă 
un text inedit de Tudos 

Arghezi.. descoperit în 
arhivele liceului, repre
zentând o dedicație auto
grafă la un jubileu al 
acestei școli. Un alt inter
viu, al cărui interlocutor 
este de această dată So
lomon Marcus, alături de 
creații ale tinerilor cola
boratori și realizatori ai 
revistei (un Debut parcă 
mai puțin substanțial ta 
acest număr) și de.arțico- 
le pe teme de lingvistică 
(semnate de conf. dr.. GIi. 
Poalelungi, conf. dr. Ion 
Diaeaneseu, prof. Lucre— 
ția Șaigâu) sînt numai câ
teva din propunerile ulti
mului număr al Revistei 
noastre.-

* Apariția volumului 
antologie; modest intitulat 
Intîiuire eu eroi din lite
ratură și teatru, de Alice 
Voinesciț, constituie, fără 
îndoială, un nou eveni
ment editorial prilejuit de 
Editura Emineseu. Ediția, 
reunind o bună parte din 
cele mai reprezentative 
scrieri ale autoarei publi
cate în volum sau în peri
odice sau rămase - în ma

nuscris, este alcătuită de 
Dan Grigoresca, care sem
nează și un amplu, docu
mentat. pertinent studiu 
introductiv. Volumul, în^ 
sumînd peste 800 de pa
gini, tinde să fie un por
tret reactualizat al acestei 
scriitoare pe nedrept in
trate într-un con de um
bră, o binevenită readuce
re în areulație a creației 
unui om de aleasă cultu
ră și. de vastă informație, ■ 
unei personalități care a 
potențat capacitatea de 
sinteză, spiritul deschis, 
protfuxtd cultural al unei 
generații de căpătîi în 
cultura română, aceea 
dintre cele două războaie 
mondiale. întâlnire eu e- 
rei din literatură și tea- 
«ru este o restituire opor
tună, rodul unei fericite 
"inițiative editoriale.

Rubrică realizata de 
ADRIAN DOHOTARU,

VICTOR NITÂ si 
ÎANIA RADO ■
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La Dumbrăveni . 
nu ne-a oprit 
nici ploaia
Localitatea: Dumbrăveni, 21 iunie 1983, 

orele 20, stadionul din localitate, și orele 
23 și 15 minute la Casa de cultură.

Durata : 2 ore și jumătate primul spec
tacol, 2 ore al doilea.

Spectatori : 3 000 pe stadion, 600 in sală. 
Atmosfera : Bună — în prima parte ; 

caldă, intimă — în cel de-al doilea spec
tacol.

Calitatea spectacolului : Un spectacol 
început bine, întrerupt datorită furtunii, 
continuat în sală, lipsa posibilităților de 
sonorizare determinînd un spectacol-șe- 
zătoare, în care impresia generală a fost 
de mare intimitate.

Numărul extrem de mare de scrisori 
primite în ultima vreme la redacție ne-a 
determinat să programăm, fulger, un nou 
turneu, turneu din care se desprind două 
stagiuni — în județele Sibiu și Timiș. Ast
fel, marți 21 iunie, în ziua cea mai lungă 
a anului, ne-am aflat din nou pe drum, 
spre Dumbrăveni, pentru prima oară. 
Spectacolul, început bine, a avut totuși 
mult de suferit, absența poetului Adrian 
Păunescu, reținut la București, fiind de
terminantă. Și de această dată, ca la 
Slobozia, neșansa ne-a „surîs" : după 2 
ore și 15 minute a început furtuna. Ra
falele foarte puternice de ploaie și vîn‘ 
au determinat întreruperea spectacolului. 
Sosește și Adrian Păunescu. Pe fața-i udă 
i se citește oboseala și părerea de rău. A 
venit pe un drum greu, cale de 350 km, 
pentru a ajunge la un spectacol deja în
cheiat, peste voința noastră. Analizează 
situația și, fiindcă mulți spectatori nu 
plecaseră, îi întreabă dacă vor să ne mu
tăm cu ce mai avem, cu ce putem, la Casa 
de cultură, pe care chiar el. o deschide, 
ajungînd înaintea tuturor . acolo, aprinde 
luminile și, cot la cot cu noi, toți uzi pînă 
la piele, ajută Ia așezarea spațiului scenic.

Așa cum eram, lumea deja năvălise în 
sala devenită neîncăpătoare, reluăm spec
tacolul de unde s-a rupt. Desigur, fără

| Cenaclul Flacăra |
| al Tineretului |

Revoluționar 0
| TOPUL |

| MUZICII TINERE

| Talon de |
I participare |
| nr. 1
I iulie 1983 | 

sonorizare lucrurile păreau mai compli
cate, dar repede în sală se instaurează o 
atmosferă intimă, caldă. Se cîntă, ca la 
gura sobei (dar ce bun era un foc în sală), 
cînțece de țară sau de intimitate, întoc
mai ca la o șezătoare la care toți se cu
nosc și totuși se string pentru a-și depăna 
gîndurile.

Seara plină de întîmplări, de la Dum
brăveni, ne-a făcut să regretăm că nu am 
venit mai repede prin acele locuri, dar se 
pare că uneori și zece ani sînt puțini cînd 
e vorba de un act de cultură săvîrșit întru 
simțirea și sufletul omului.

Tulburătoarele
armonii de Sibiu,
Mediaș, Mîrșa
Localități : Mediaș, 22 iunie, orele 20, 

stadionul din Mediaș ; Sibiu, 23 iunie, 
orele 20, stadionul „Șoimii” ; Mîrșa, 24 
iunie, orele 20, stadionul din localitate ; 
Mediaș, 25 iunie, orele 20, stadionul din 
localitate ; Sibiu, 26 iunie, orele 20, sta
dionul „Șoimii".

Durate : 6 ore Ia Mediaș în prima seară 
și 5 ore și 50 de minute în seara de 25 iu
nie ; 5 ore și 30 de minute la Sibiu în 23 
iunie și 7 ore și 7 minute în 26 iunie ; 6 
ore și 15 minute la Mîrșa.

Noutăți : Primul turneu al trupei „Iris" 
din nou cu Cristian Minculesbu solist ; 
revenirea lui Mircea Boian ; „Acropolis" 
din Galați, tot la primul turneu ; prezența 
marii maestre internaționale șaliiste Mar
gareta Mureșan, prilej pentru a se dis
puta în timpul spectacolelor simultane de 
șah ; revenirea lui Geo Stanică, la „Vol
taj", nesemnificativă.

Număr de spectatori : 18 000 în cele două 
spectacole din Mediaș, 5 000 ia Mîrșa, 
35 000 în cete două spectacole de la Sibiu.

Atmosfera : De excepție la Mediaș, bună 
în prima seară la Sibiu, în ultima zi Si- 
biul fiind la cea mai mare înălțime, sur
prinzător de caldă și apropiată seara de 
la Mîrșa.

Topul Cenaclului Flacăra
Clasamentul realizat a fost întocmit pe baza scrisorilor primite în ultima 

săptămină. Reamintim iubitorilor noștri că pot trimite opțiunile pe adresa redac
ției, sub anențiunca Topul Cenaclului Flacăra, alăturindu-Ie talonul de partici
pare. Configurația topului este următoarea :

Așteptăm propunerile dv. în continuare.

Piesă Interpret Autor Punctaj

1. Antiprimăvara Vasile Șeicaru Vasile Șeicaru 544
2. La nunta ta Ștefan Hrușcă Ștefan Hrușcă 471
3. Mărturie Ducu Bertzi Ducu Bertzi 343
4. Totuși iubirea Majay Gyozo Majay Gyozo 336
5. Să ne iubim Gil loniță Gil loniță 335
6. Elegie I Poesis Poesis 311
7. Muntele Constantin Dragomir Constantin Dragomir 399
8. Cîntec pentru

Oltenia Valeriu Penișoară Valeriu Penișoară 242
9. Dor de Eminescu Alexandru Zărnescu Alexandru Zărnescu 221

10. La o cană eu vin Ecoul Ecoul 204

Șanse de revenire în primele zece locuri : Pro Mustea, Andrei Păunescu.

Calitatea spectacolelor : Avînd toate 
condițiile, Ia Mediaș s-au reușit două 
spectacole excepționale, Sibiul a revenit 
în primele zece locuri datorită spectaco
lului din seara zilei de 26, iar Mîrșa se 
compară prin ceea ce a fost cu spectaco
lul nostru minunat de la Satu Mare.

Aportul organizatorilor : Posibilitatea 
organizării unei stagiuni de 6 zile în ju
dețul Sibiu se datorează preocupării in
tense pe care o manifestă față de cul
tură conducerea județului Sibiu, tovarășul 
prim-secretar Vasile Bărbuleț, căruia ti 
mulțumim pentru șansa revederii cu pu
blicul sibian. Membru al cenaclului pe 
toată această perioadă, nelipsit din punc- 
tele-cheie, tovarășul Toader Țureaș, se
cretar cu probleme de propagandă al ju
dețene! U.T.C. Sibiu. Pentru modul în 
care au sprijinit desfășurarea actului ar
tistic, mulțumim organelor de interne, • 
iov. li. col. Popa Vasile.

Intrăm în spectacolul de la Sibiu după 
o seară minunată la Mediaș care pare: de 
nedepășit. Și Sibiul, joi seara, nu va de
păși Mediașul. Zăpezile de altădată s-au 
topit pînă către munte și doar a doua zi 
le vom putea revedea de la Mîrșa. Nu 
înseamnă că prima seară »la Sibiu nu a 
fost o seară bună. Dar obișnuiți, și actori 
și spectatori cu pomul lăudat... Ceea ce 
credem că a avut un rol important în 
schimbarea serii ar putea fi simultanul de 
șah Ia 8 mese, disputat de marea noastră 
maestră internațională Margareta Mure
șan, una din primele 9 jucătoare de șah 
ale lumii. Premieră absolută, cine a mai 
văzut simultan de șah pe fond de muzică 
rock, de cîntece din întreaga lume ? 
Noi ! Și cu mare bucurie am descoperit 
un apetit abia ghicit pentru un sport al 
minții, șahul. Va veni ziua de duminică. 
Pînă atunci a fost însă Mîrșa. Aici, ca și 
în multe alte locuri, am venit fără pre
judecăți.. Și gîndirea a fost dreaptă. Pre- 
sensibilizarea oamenilor la lucrurile fun
damentale : viața, moartea, bucuria, tris
tețea, prin ceea ce este de fapt Cenaclul 
Flacăra, a dăruit celor prezența un spec
tacol de o profunzime și de o intimitate 
puțin întîlnite. De fapt nu s-a întîmplat 
nimic special, doar muncii grele de fie
care zi a spectatorilor le-am dăruit și 
dedicat munca noastră cu tot ce am avut 
mai bun în ea, la cel mai înalt nivel, 
înainte de-a anunța cîntecela de pace,

poetul Adrian Păunescu, rezumînd simul
tanul de șah, disputat și aici in fața see- ia
nei, a spus : „Astă seară pe câmpul de or
bătaie nu au murit decît pionii de șah". Si
Și asta înseamnă Pacea. Mulțumind șansei fi
acordate șahului, nu putem să ' nu mulțu- jd
mim în primul tind condițiilor de pace, de gr
libertate datorate garantului, libertății tu
noastre, președintelui Nicolae Ceaușescu, bx
condiții în care , singurele bătălii se dau rîi
pe tabla de șah. Și totuși am minți dacă pa
am spune că. nu .s-a întîmplat ceva. ’ cis 
fost ceva, acel ceva ce rupe ritmul, ex 
dă puls sau încetinește bătaia vieții, a Iu.
venit o scrisoare; Nu de la un om oare- ne
care, ci de la un tînăr Invalid, prezent cil
la spectacol. Scrisoarea aceasta deter- zi<
mină pe scenă o stare emoțională puter- su
nică. Poetul Adrian Păunescu- îi dedică io
o poezie lui și tuturor nedreptățiților ac
vieții... O recită plîngînd, o., chitară plînge eo
„Souvenir de Pamamc", din întuneric se se
apropie de scenă un cărucior cu un om faf
avînd fața scăldată în lacrimi;. iar undeva ne
în depărtare, un tren sfîșie prelung noap- Tr.
tea cu țipătul tuturor nedreptățiților soar- roi
tei. Ca în Munții Făgărașului din fața Pu
noastră, viața are culmile și prăpăstiile pri
ei, singurul lucru care ne leagă fiind de
omenia, capacitatea de solidarizare cu de

na:

Programul Cenaclului
Vineri, 1 iulie — Deta, stadion
Sîmbătă, 2 iulie — Arad, stadion 
Duminică, 3 iulie — Alba Iulia 
Luni, 4 iulie —■ Brașov, stadionul 
municipal
Marți, 5 iulie — Ploiești, stadion
Miercuri, 6 iulie — Moreni, stadion
Joi, 7 iulie — Pucioasa, stadion
Vineri, 8 iulie — Tîrgoviște, sta
dion
Sîmbătă, 9 iulie — Călărași, terenul 
de handbal.
Toate spectacolele încep la ora 
2^,00.

cei vitregiți de soartă. Și „la Mîrșa sta
rea de emoție care ne leagă este puntea 
de lacrimi". Cînd luna „plină a acestei 
vieți" agățată de vîrfurile Făgărașilor s-a 
desprins, aruneîndu-și laptele peste munți, 
cîntăm „Pe urmă vom pleca fiecare acasă / 
Și munții vor pune misterul la loc", dar 
rămînem pentru totdeauna _cu Mîrșa care 
„prin lacrimi de emoție va* fi pentru noi 
port la Marea Neagră". „Noi avem de voi 
nevoie / Ahoe !“, așa strigau în prima 
seară tinerii din Mediaș, iar noi ne-am 
conformat. Am venit. sîmbătă la Mediaș, 
la cererea insistentă a publicului. Vocația 
de pace, starea de spirit, profundul simț 
al istoriei care caracterizează în generai 
generația noastră,’ toate acestea le-am gă
sit la Mediaș puternic reliefate de un pu
blic care în anumite momente s-a depășit 
pe sine însuși dîndu-și foc la cămașă și 
la propriu și la figurat. Că au fost mo
mente în care a trebuit să asculte doar, 
fără a putea cîntă, cînd publicul medieșean 
striga : „Forța Flacăra / Tu ești tinerețea 
mea" sau „Trăiască, trăiască, trăiască, să 
trăiască / Moldova, Ardealul și Țara Româ- 
nească", au fost, și - au fost excepționale, 
la fel cum la „Doina lui Vasile Lueaciu" 
despre care tinerii ar trebui să știe mai 
multe, cîntată de Magdalena Finna, sta
dionul întreg a reluat fiecare vers. Iar 
cînd luna și-a făcut apariția ei rece, dar 
plină de făgăduinți, prin intermediul lui 
Ionel Văduva, „ne-a vizitat pentru două 
minute excelența sa muzicală Ludwig van 
Beethoven" cu a sa minunată „Sonata 
lunii". „Voi anii tineri să nu-i dați min
ciunii / La Mediaș se cîntă „Sonata lunii". 
Așa a fost în noaptea de 25 spre 26 iu
nie, eram vii, eram sănătoși, visam o zi 
mai bună pentru toți și cîntam împreună".



biu, prin lunci"

luminică a venit rîndul Sibiului să-și 
'anșa față de el și față de celelalte 
din județ. Și a reușit. Duminică 
a revenit la locu-i de frunte. Un 
emoționant : la această. întim- 

literar-artistică a participat și un 
de specialiști chinezi din .agricul- 
prezenți în țara noastră. A fost tul- 
>r să vezi niște prieteni chinezi mi* 
-se de număral mare de partici- 
la o manifestare culturală. De pre- 
că ;au îhcă din țara lor despre 
nț jclului Flacăra al Tineretu- 
evc. .ponar. A doua zi, ei au ținui 
rat să se înțîlnească din nou cu 
membri ai cenaclului, cu care oca- 

oetul Adrian Păunescu a scris ver- 
n cinstea oaspeților, omagiind setea 
de cultură și frumos. Fie ca 
tă seară de iunie să fie o .seară a 
lului păcii. Fie ca acest. spectacol să 
sfășoare sub semnul dragostei noastre 
de țară, față de conducătorul ei 
sit, tovarășul Nicolae Ceaușeșcu. 
scă pacea mondială !“ Cintăm „Așa-i 
nul", cintăm apoi cînteee de pace, 
cui sibian cîntă în picioare, delegația 
inilor noștri chinezi primește flori 
membrii cenaclului, participă alături 
treg stadionul la momentele închi- 
năcii. libertății, prieteniei între toate

popoarele lumii. Nevăzut, un mesaj de 
pace șe ridică spre univers și toată seara 
va fi un dulce poem de pace. Pacea cu 
toate ale ei, ale vieții, și Sibiul prile
juiește momentul restituirii, acestor locuri 
a cîntecului „lancu la Țebea" compus de 
Adrian Păunescu la Săliștea Sibiului în- 
tr-o casă de oameni buni, Ana și Ion 
Hașiganu, acum aproape un an. „Flacăra", 
cuvînt compus din șapte litere, legat de 
cifra minunilor lumii, este încă și pentru 
noi un miracol. Cum altfel am putea în
țelege sutele de tineri care după orele 3 
ale nopții recitau cu Adrian Păunescu 
„Odă în metru antic", în fața hotelului, 
prilejuind cea de-a 999-a întîmplare din 
existența cenaclului, săvîrșind apoi la 
distanță, de 11 ore, ore din zi și din noapte, 
trecerea neobservată, dar pentru noi mai 
mult decît jubiliară, peste spectacolul 1 000 
(amînat de A.P.. și dedicat gălățenilor 
campioni, așa cum de fapt au trecut ca 
număr multe .întâmplări fără măcar a ne 
da'seama că îmbătrînim), într-o despărțire 
pe cară nu ani dori-o definitivă, că între 
foarte, foarte buni prieteni.

DUCU BERTZI S
Ați citit cronicile cu numărul 992, 993, 

994, 995, 996. 997, 998, 999, 1001.

tacratugic șa grafie ; mm sijnunan ac șan eu margareta iviureșaa 
Fotografii ds ELENA CHERA

Lui Radu
Un tînăr invalid mă roagă 
Să-i spun ceva mingîietor 
Și ochii mei îl văd prin noapte 
însingurat in cărucior.
Ce pot să-ți spun spre mîngiiere, 
în ce cuvinte să închid 
Durerea mea și-a tuturora 
Că ești pe viață invalid ?
Așa-i făcută existența, 
Așa-i destinul pe pămînt, 
Să fie mii de arbori teferi 
Și între ei și-un arbor frînt.

Dar mult mai vinovată-i lumea 
Care-ar putea cinstit lucra 
Nu pentru moarte și războaie 
Ci, iată, pentru dumneata.

Visez eă te-o salva știința, 
Visez eă ieși din cărucior 
Și-apropiindu-te de scenă

Moldovan
Scrii un bilet, încetișor.

Visez că aș citi acolo : 
„Vă mulțumesc la toți acum 
Că piân voință și tandrețe 
Azi pot călca și eu pe drum".

Dar nu-i așa, aici la Mîrșa, 
Un tînăr invalid mi-a scris 
Să-i mîngîiem pe toți infirmii 

. Și-1 văd în sinea lui închis.

Cîntați cu noi și cu chitara 
Un cîntec dulce pentru-ăcei 
Ce sînt dezmoșteniții soartei 
Și mai gîndiți-vă la ei.

ADRIAN PĂUNESCU &

24 iunie 1983
Stadionul din Mîrșa, în timpul specta
colului Cenaclului Flacăra

Starea de spirit
cu puls 200
Miercuri 22 iunie 1983. Din toate păr

țile Mediașului se îndreaptă spre stadion 
grupuri de tineri. Marea de capete din 
preajma.stadionului crește văzînd cu ochii, 
deși pe porțile’lui de intrare se scurg con
tinuu oameni. Cenaclul F.lacăra la Me
diaș ! . Vestea, venită eu aproape o săptă- 
mină înainte, a conectat imediat la linia 
de înaltă tensiune a entuziasmului muni
cipiul de pe malurile Tîrnavei. Cu o ju
mătate ■ de oră înainte de începerea ma
nifestării, stadionul din Mediaș este arhi
plin și întîrziații care găsesc loc pe căile 
de. acces se pot declara mulțumiți. De cînd 
există acest stadion se pot număra pe 
degetele unei singure mîini ocaziile cînd 
s-a mai asistat la o asemenea afluență, 
de public .!

Tribunele se încălzesc repede. Adrian 
Păunescu e în zi bună. Cîntă Flapo. Ur
mează Ducu Bertzi și tribunele cîntă, 
odată cu el, „Cînd s-o-mpărțit noroeu'“ 
și „Omul pădurii". Tensiunea așteptării 
acumulată în cele aproape nouă luni cît 
a lipsit cenaclul din mijlocul tinerilor me- 
dieșeni promite încă de.la început să se 
descarce într-un spectacol magnific.

Dirijate de Adrian Păunescu, tribunele 
A și B ale stadionului cîntă alternativ ; 
timp de cîteva minute, la Mediaș își des- 
fășoară activitatea un mare cor al lumii. 
Grupul satiric „Mesaj" face ca stadionul 
să se cutremure de rîs. Și atmosfera se 
încălzește continuu, ireversibil șl, apa
rent, neîmpiedicată de nimic.

Totuși, intervine ceva, un lucru nedorit 
de nimeni : se creează, poate și datorită 
entuziasmului prea mare, între public și 
scenă, un alt mod de comunicare decît 
bilețelele, vorbirea directă, mod care pro
duce dezordine în rîndul spectatorilor. 
Conducătorul cenaclului dovedește că știe 
să facă educație și nu ezită : declară că 
spectacolul se va desfășura fără el, pre
zintă programul și apoi se retrage. Spec
tacolul, care promitea atît, amenință să 
degenereze din cauza unora certați cu re
gulile de comportare. Citva timp, acest 
lucru se întîmplă. Dar această stare de 
lucruri nu poate continua ; în timpul reci
talului lui Valeriu Sterian și al Companiei 
de sunet, tinerii din Mediaș simt nevoia 
acută de-a participa la întîmplărea de 
muzică și poezie și de-a comunica. Con
ducătorul cenaclului revine la locul care 
i se cuvine, în mijlocul tinerilor.

Abia la ora 22, odată cu recitarea poe
ziei „Pacient", întînfplarea de la Mediaș 
a început cu adevărat. La ora 10 noaptea 
apare pe harta României, pentru cîteva 
ore,«fun vulcan activ, cel din Mediaș. 
Intr-adevăr, stadionul devine un vulcan : 
odată cu cintecele venite parcă din adîn- 
cul istoriei, „Jurămînt la Putna", „lancu 
la Țebea", „Treceți batalioane române 
Carpații" și cîntecul care exprimă atît de 
bine tinerețea și dorința ei de pace, este 
vorba de „O șansă păcii", se aprinde totul 
în jur, tot ceea ce poate arde : de la su
fletele tinere șl pînă la făcliile care alungă 
din jur noaptea. Atmosfera este atît de 
incendiară îneît pînă și cerul (pînă atunci 
acoperit cu nori și amenințând cu ploaia) 
se înseninează. Apariția lunii este salu
tată de Ionuț Văduva cu inegalabila „So
nată" dedicată ei de către Beethoven. 
Voievodul limbii române este cîntat de 
Alexandru Zărnescu cu „Dor de Eminescu", 
acompaniat de vocile și pădurea de brațe 
care, ca bătute de vînt, reiau ultima vo
cală a numelui său. Recitalurile forma
țiilor rock „Voltaj", „Pro musica" și „Iris", 

. «1 și cele ale lui Valeriu Penișoară, Mag
dalena Firma, Ștefan Hrușcă și Vasile 
Șeicaru, ca și umorul lui Nicolae Cenan 
creează tot ceea ce se mai poate crea : 
„dulcea nebunie" «sare este cenaclul (așa 

cUjri spunea cineva în tribună) atinge 
punctul culminant.

. O femeie în vîrstă aflată în vecinătatea 
ineâ, întinerită «far și speriată de ceea ce 
vede, se întreabă cu voce tare ce este în 
realitate Cenaclul Flacăra. Încerc să-i 
răspund acum : stimată prietenă (pentru 
că, indiferent de vîrstă, cei care asistă 
împreună la o întîmplare a Cenaclului 
Flacăra devin prieteni pentru cîteva ore), 
Cenaclul Flacăra nu este un spectacol 
propriu-zis, cu artiști și spectatori, nu este 
nici o manifestare în care „tineretul își 
face de cap" (așa cum spunea inițial 
dînsa), ci este o evoluată formă de difu
zare a culturii și de educație, acesa de la 
inimă la inimă și, mai mult, Cenaclul Fla
căra este o stare de spirit la care este 
imposibil să nu aderi, starea de spirit a 
tinereții.

Această stare de spirit cuprinde totul 
și pe toți, chiar și pe cei obișnuiți cu ea. 
Adrian. Păun eseu nu-și regretă revenirea. 
Mai mult, este într-o formă de zile mari, 
spune giume, își recită propria poezie 
„Repetabila povară", creînd o stare de 
spirit extraordinară împreună cu cîntecul 
lui Hrușcă „Rugă pentru părinți", .recită 
apoi din Eminescu „Odă în metru antic", 
din Esenin și din Blaga, făcînd din spec
tacolul de la Mediaș un spectacol cu puls 
200. Iar tinerii din tribune sînt atît de 
entuziasmați și participă cu atîta convin
gere la actul artistic incit conducătorul 
cenaclului ajunge la concluzia că doar 
încă un spectacol ar putea răspunde setei 
lor de cultură. Astfel, în uralele care pro
babil se aud pînă la mari depărtări ale 
mulțimii, Adrian Păunescu promite că ce
naclul va reveni la Mediaș în 25 iunie 
1983. Este, poate, cel mai frumos dar care 
se putea face acestor iubitori în forați a 
ceea ce reprezintă Cenaclul Flacăra.

Ce va fi sîmbătă la Mediaș ? Nimeni nu 
știe. Se știe însă precis că, așa cum 
spunea Adrian Păunescu, publicul din 
Mediaș asaltează primele locuri ale clasa
mentului neoficial al celor mai reușite 
spectacole.

RAȚIU DANIEL 1
pentru toți prietenii de la Liceul 

„Automatica*

Cenaclul Flacăra

in concert

In curînd, chiar foarte curînd, 
poate chiar săptămîna viitoare, 
cei care îndrăgesc muzica șl poe
zia tînără românească vor avea la 
dispoziție primul album al Ce
naclului Flacăra. Albumul va cu
prinde 3 discuri cu 22 de cîntece 
și 3 poezii. Interpreți : G: I nul 
„2 și 1/2", Cătălin Cond: răcie. 
Ion Hagiu, Mircea Vintilă, Grupul 
„Ecoul", Constantin Dr gom r. 
Ion Zubașcu, Mihaela Popescu, 
Gil loniță, Adrian Păunescu, 
George Nicolescu, Mihaela Giur
giu, Ducu Bertzi, Vasile Șeicaru, 
Nicu Alil'antis, Mihail Stem, Ște

fan Hrușcă, Arpad Domokoș, 
Victor Socaciu, Alexandru Zăr- 
nescu. Acompaniază formația 
„Continental".

Albumul prezintă înregistrări 
din concertul susținut în Sala 
Studioului de concerte al R.T.V. 
în iunie 1982. Alăturat discurilor 
albumul conține un pliant de opt 
pagini bogat ilustrate cu aspecte 
de la întîlniri ale Cenaclului 
Flacăra cu publicul, precum și 
cu fotografii ale membrilor ce
naclului.

Deci, în curînd, la Casa de 
discuri Electrecord, va apărea 
primul album

CENACLUL FLACARA 
IN CONCERT



Fincăro pag. 18 S3Cu Ion Voicu la Iutarcerea dintr un turneu peste hotare
— Stimate maestre Ion Voicu. v-ați în

tors recent dintr-o călătorie „profesio
nală" peste hotare. Vă rugăm să ne t©»-. 
neti eîteva lucruri. despre itinerarul, 
«copurile și rezultatele ei.

— M-am întors nu demult din Anglia 
și Austria. Această călătorie are într-un 
fel o semnificație deosebită. Pe de o ■ 
parte, pentru că am luat parte, ca mem
bru al juriului, la invitația personală a 
lui Yehudi' Menuhin, la primul concurs 
international de vioară „Yehudi Menu
hin", ce se va desfășura de acum înainte 
din doi în doi ani în capitala Marii Bri- 
taaiiă. Iar pe de altă parte, pentru că 
m-am simțit întotdeauna foarte bine cin- 
tind .in fata publicului vienez.

— De ce? -.
— Poate fiindcă austriecii sînt mai 

apropiati temperamental de moi, românii, 
au un fel asemănător de a simt* muzi-, 
ca. într-o sală de concert austriacă. regă
sesc ceva, din atmosfera Ateneului nost™,

— Să ne întoarcem la Londra. Care a 
fost nivelul tinerilor noștri coneurenți ?

— Ca Întotdeauna, foarte bun. Faptul 
că numai Dinu Bilciurasc-u a obținut Di
ploma specială a juriului și aprecierea de
osebită a lui Yehudi Menuhin se datorează 
doar .'împrejurării că eșantionul de copii 
chinezi (pentru că „Yehudi Menuhin" 
este ur concurs destinat tinerilor violo
niști de la 7 la 20 de ani) a constituit ,0 
adevărată revelație, adjudecîndu-și, pe

bună dreptate, mal toate premiile. Așa
dar, concurența a fost foarte serioasă. Cu 
toate acestea, pentru Dinu Bilciurescu. la 
cei 12 ani ai săi, rezultatul obținut este 
excelent. Evident, satisfacția mea este cu 
atît mai mare cu cît el este și elevul meu.

— In ultima vretne, școala muzicală ro
mânească se dovedește a fi în cea mai 
bună formă. O salbă de premii interna
ționale, obținute la concursuri de inter
pretare, încununează activitatea foarte 
tinerilor noștri muzicieni. Care credeți că 
ar fi explicația acestei „explozii" de ta- 
lente?

— „Explozia" de care vorbiți este de 
fapt permanentă. Sintem un popor care 
naște numeroase, talente. Așa am fost 
dintotdeauna și nu numai în muzică. Nou 
este poate faptul că aceste talente au în 
mai mare măsură posibilitatea să se con
frunte în astfel de competiții. Avem.; o 
școală de vioară excelentă, moștenită, fi
rește, de la George Enescu. E un fapt 
recunoscut de către mulți muzicieni ie 
talie mondială. Pe tradiția franceză, re
prezentată de Enesou, s-a grefat școala 
sovietică la care s-au format multi Vio
loniști de după război, printre care și 
Ștefan Gheorghiu și eu, de pildă. Aceas
tă combinație de metodă a dat, cum se 
vede, rezultate deosebite.

— Socotiți așadar că actuala formulă a 
tnvățămintului artistic de la noi asigură 
o dezvoltare corespunzătoare acestor ta
lente ?

— Desigur că se face foarte mult la noi 
pentru acești copii talentati care muncesc 
enorm pentru a-și sluji talentul. E ne
voie însă de încă mai multă preocupare 
din partea noastră, a tuturor celor din 
acest domeniu, pentru a le asigura o for
mație echilibrată din punct de vedere 
artistic, pentru a-i ajuta să nu-și iroseas
că forțele, să nu obosească prematur. Și, 
în acest sens, aș vrea să spun un fapt care 
poate că o să contrarieze : găsesc că e o 
greșeală scoaterea în public a micilor 
violoniști sau pianiști, ș.a.m.d. de talent 
la o vîrstă cînd ei încă nu sînt pe deplin 
formați, cînd singura lor preocupare tre
buie să rămînă studiul. Statutul de ve
detă precoce este, cred eu, profund dău
nător.

— Această problemă a formării tineri
lor muzicieni pare să vă preocupe în mod 
deosebit. Este adevărat ?

— Da. Am o pasiune mai veche pentru 
descoperirea $ îndrumarea celor tineri, 
îmi place să încep eu studiul viorii eu 
un- copil. Țin mult la un principiu : ace
la de a-i pune eu vioara în mină, de a o 
lua de la alfabetul viorii. Și cred că nu 
greșesc. Dealtfel, rezultatele încep Să se 
arate în ce ,-i privește pe cei foarte tineri. 
Mă gîndesc la Dinu Bilciurescu.

—• Pe care nume mizați îndeosebi ?
— MihaeSa Martin și Liliana Ciulei 

sînt. fără îndoială, două violoniste de ta
lent și de perspectivă. Apoi, mizez pe 
acest băiețel de 12 ani despre care a tot 
venit vorba în discuția noastră (poate 
cam mult !) și pe Milena Toma. «

— Cine este Milena Toma ?
—- O vedeți în camera de alături. Se 

pregătește de studiu Intr-adevăr, ală
turi, o fetiță înăltuță, cu trăsă
turi vioaie și plăcute și pe care o cre
zusem nepoata maestrului Voicu, în
cearcă de mai multă vreme. în surdină, 
corzile viorii. Iată povestea ei : Acum un 
an și jumătate, cînd Milena avea 6 ani 
și ceva, mi-a fost pur și simplu adusă 
acasă tocmai din Africa de Sud de către 
părinții ei. Tatăl este de origins română, 
iar mama — .iugoslavă; M-au implorat s-o 
ascult și s-o pregătesc pentru concursul 
de intrare in școala de vioară a lui Ye
hudi Menuhin. Am ascultat-o și am înțe
les din prima clipă că mă aflu în fața 
unui talent deosebit și am zis : copilul 
ăsta rămîne la mine. Si a rămas. A reușit 
prima la concursul pentru Menuhin, dar 
și ea și părinții ei au dorit ca Milena să 
rămînă în România. Milena are acum 8 
ani și cred că va fi o revelație.

(Am ascultat-o cîntînd. Un sunet ferm, 
avântat, un aplomb cuceritor, o intonație 

perfectă, o evidentă plăcere de a cînta, 
un echilibru -învederat. în rest, oră obiș- 
multă de studiu. „Poziție fixă gamă ! 
Mina mai sus ! Cotul ! Mi, mi mai sus ! 
Vibrează, vibrează puțin sunetul, apoi 
stingi...")

— Cînd va „ieși în lume" Milena Toma?
— Nu prea curând. în orice caz, nu 

înaintea viratei de 10—11 ani. Pînă atunci, 
muncim.

— Dar uite că am nedreptățit călătoria 
dumneavoastră la Viena.

— Da, dar nu am fost numai la Viena. 
Acolo ani cîntat cu orchestra Tonkunstler. 
Pe urmă am făcut un turneu la Linz.

—• După cite știm, publicul v-a apreciat 
în mod deosebit, ca și critica de speciali
tate.

—■ într-adevăr. în general artiștii ro
mâni sînt foarte bine primiți peste ho
tare. După cum spuneam, publicul vienez 
este de. o calitate deosebită. Da, «m 
avut succes.

Pentru că modestia maestrului Ion 
Voicu a curmat aici relatarea, o continuăm 
noi, prin intermediul cronicarilor muzi
cali care au fost martori la succesul său 
deosebit pe eîteva din marile scene ale 
Europei :

Luxemburger Wort : „Concertul pentru 
vioară și orchestră de Ceaikovski a fost 
executat solistic la un înalt nivel de că
tre Ion Voicu. Intonație precisă, frazare 
dibace și plină de sensibilitate, virtuozi
tate gîndită, nici o tendință de sentimen
talism emfatic, o puritate naturală si dis
cretă a sunetului..."
. Grenoble : „Nici un centimetru liber 
vineri seara pe băncile de la Saint-Jean 
(Grenoble) la concertul simfonic al Filar
monicii „George Enescu" din București. 
(...) Aceasta s-a datorat în primul rînd 
interpretării solistului Ion' Voicu, violo
nist de o impresionantă virtuozitate".

The New Herald : „Un violonist român 
de o excepțională înzestrare. Ion Voicu, 
și lucrarea tînărului compozitor • suedez 
Daniel Bortz au constituit momentele de 
vîrf alâ celui de-al treilea concert susți
nut de Albany Symphony Orchestra la 
Albany’s Palace Theater. Interpretarea 
dată de ton Voicu Concertului pentru 
vioară și orchestră de Mendelssohn a în
trunit toate calitățile : o tehnică străluci
toare, comparabilă cu cea a lui Heifetz, 
intonație perfectă, superb simț muzical. 
Concertul din acea seară a fost, fără în
doială, pentru publicul din sală, cel mai 
bun dintre cele auzite în ultima vreme".

Un mare violonist, un nume de repu
tație de mult internațională. Ion Voicu 
este însă, dincolo de toate acestea, o cosî 
știință artistică. '

TAMA RADU H

(Urmare dl» pagina 13)

Cartea timpului
tădrea tic a nu ceda în fața nici unei 
greutăți. de a nu pregeta în fața nici unei 
jertfe | ■ nlr>! apărarea ființei etnice și de 
stai".

Carte:- iștoriciîor Mircea Mușat și Ion 
Ai dc-lemi e scrisă pe o largă bază do
cumentarii, începînd de la primele noas
tre cronici și arhive și pînă la marii" 
sinteze, r evise de A. D. Xenopbl, N. lar
ga, Coo t. C. Giureșcu, precum și pe cea 
mai largă informație de presă română și 
străină. Un loc proeminent ocupă în lu
crare fi depozițiile istoricilor străini, 
francezi, englezi, italieni, germani, ruși, 
bulgari, polonezi, maghiari și alți istorici 
de buiiă-ptedmță și de înalt nivel știin
țific.

Informațiile și comentariile acestora se 
referă nu numai la unele teritorii româ
nești, ci la toate provinciile noastre, isto
rice, cîntate de V. Alecsandri, M. Emi- 
nescu, George Coșbuc, Octavian Goga, 
Șt. O. Iosif, Barbu Delavrancea, M. Șa- 
doveanu. Aron Cotruș și de atîți alți 
poeți, rcțnaijcieri și dramaturgi, valorifi- 
cînd astfel vechea afirmație a lui M. Ko- 
gâliiiceanu,' că neamul nostru se întinde 
pînă acoto, pînă unde se întinde limba 
română.

Scrupulos redactată în toate capitolele 
ei, lucrarea menționată se impune înde
osebi prin paginile — care sînt cele mai 
multe — dedicate Războiului pentru inde
pendență din 1877, luptelor pentru desă- 
vîrșirea unității naționale și statale după 
cucerirea independenței (1878—1914), pro
vinciilor românești aflate sub stăpînirea 
străină, participării României la primul 
război mondial, culminînd cu capitolul 
„România, patria tuturor românilor". 
România din. 1918, România de la Chișl- 
n'ău, de lă Cernăuți, de la Alba Iulia. 
Odată cu evenimentele respective, sînt 
subliniate și marile personalități care, re- 
prezentînd masele populare, au știut să 
călăuzească înspre ele și să le înfăptu
iască. Ultimul capitol e consacrat recu
noașterii internaționale a unirii tuturor 
țărilor române (tratatele de la Versailles, 
Saint Germain, Neuilly, Trianon).

în acest capitol. sînt relevate în mod 
obiectiv contribuțiile aduse la încheierea 
tratat aloc* de pace menționate de principa
lii bărbați de stat ai epocii : Georges 
Clemenceau, Wobdrov Wilson, David 
Lloyd George, Al. MiUerand precum și 
alții, prea puțin cunoscuți de către ti
nerele generații. ,

Nici o altă lucrare apărută în. ultimele 
decenii nu cuprinde un mai bogat mate
rial documentar și arhivistic asupra desă- 
vîrșirli unității de stat a României, ară- 
tînd cum „forța, dreptului a triumfat asu
pra dreptului forței".

Cu toate, acestea considerăm că linele 
episoade ar .fi trebuit adîncite mai mult, 
iar unele personalități înconjurate de mai 
multă lumină.

Prin viziunea largă și lucidă a autorilor, 
prin caracterizarea exactă a situațiilor și 
aprecierea personalităților înregistrate, 
stilul adecvat subiectului, precizia și bo- 
găția bibliografic^ -demnitatea tonului 

elemente care fac din lucrarea De Ia sta
tul geto-daC la statui român unitar una 
din cele mai solide lucrări de istorie a 
timpului nostru.' .

Pagini de eroică luptă
și mijlocie, în timp ce boievimea - mare, 
deținătoare a tuturor privilegiilor, pre
fera să rămînă peste hotare, . revenind 
abia după aranjamentul survenit între 
Rusia și Turcia, prin Convenția de la 
Akkerman din 1826. Din acel moment și 
pînă la Congresul de pace de la Paris 
din 1856, forțele progresului vor fi me
reu copleșite de cele conservatoare, caro 
au găsit sprijin în Curtea protectoare..

Ocupația armată a Principatelor' româ
ne. instituirea regimului regulamentar se 
vădeau opere de o uimitoare cutezanță, 
menite a ie desființa Suveranitatea inter
nă, adică autonomia, ciuntită adeseori, 
dar rămasă intactă instituțional. Autorii 
nu precupețesc nici un efort în a de
monstra avatarurile protectoratului ța
rist, care, în loc-să îndeplinească scopul 
exprimat prin chiar denumirea sa pe- 
ricUta drepturile de suzeranitate ale 
Porții, în scopul desprinderii Principate
lor și pierderii autonomiei tor. Cu citate 
dintre cele mai concludente, luate din 
ojiere cunoscute și recunoscute. prin 
obiectivitatea lor, autorii însoțesc perti
nent întreaga lor . demonstrație științifică.

Primejduit ,în ființa națională ,și stata
lă, poporul român sa ridică cu însufle
țire și dragoste.de neam pentru a-și apă
ra drepturile din vechime la existență de 
sine stătătoare. Apare tot mai frecvent in 
scrieri, presă numele de Dacia, român și 
România, aluzii evidente la dorința arză
toare de emancipare politică și unitate 
națipnal-statală. Viitorii conducători ai 
revoluției de la 1848 o pregătesc cu asi
duitate peste hotaro, apoi în țară.aO im
presionantă ridicare la luptă & întregii 
națiuni ‘ române pentru libertate naționa
lă și emancipate socială a fost involuția 
de ia 1848. .^lonopolizai-ba statului, prin 
instituirea regimului politic regulamen
tar, trebuia anihilată prin democratizarea 
lui, posibilă numai printr-o revoluție de
mocratică și socială, ceea ce a și fost 
programul revoluției de la 1848 : „Comu
nitatea revendicărilor esențiale ale pro
gramelor de la 1821 Și 1848 — afirmă au
torii precum și continuitatea perfectă 
dintre cele două momente dovedesc o da
tă mai mult că Revoluția de la 1848, fiu 
a fost nici «ediția românească» a eveni
mentelor" din februarie de la Paris, nici 
produsul unor" spirite ■ gehei*oase, depăr
tate de realitatea .românească și ghidate 
de lecturile asidue ale unor scrieri străi
ne. Revoluția de la 1848 din țânte- româ
ne își are rădăcinile rfiplintate idînc în 
societatea românească și ea este .expresia 
unui amplu efort de soluționare pe cale 
revoluționară a crizei societății feudale 
întreprins de forțele progresiste", (p. 245).

Din toate și din tot, rezultă cn evidența 
ten dința generală în Ptincipatete române 
de abolire a protectoratului țarist. Salva
rea acestui* a și determinat esonțial- 
mente înăbușirea revoluției, ale cărei ur- 
mări vor consta în ’ cristalizarea- conștiin
ței naționale, pregătirea și înfăptuirea. 
Uairii, cart nu va întîszia să se împli

nească peste un deceniu, ea rezultat al 
voinței unanime a întregului popor. Abo
lirea protectoratului țarist și stabilirea 
unui nou. statut internațional al Principa
telor 'române au oferit condițiile favora
bile luptei pentru Unire. Autorii sublinia
ză pregnant geniul creator al poporului 
român în lupta șa dreaptă, plină de sa
crificii pe calea înfăptuirii grandiosului 
ideal al unității statale.

Cu multiple și adecvate extrase din do
cumente, dintre cele mai elocvente, Mir
cea Mușat și Ion Ardeleanu își urmează 
consecvent și logic firul demonstrației 
lor, care-1 călăuzește pe cititor spre des
lușirea semnificațiilor majore ale actului 
înfăptuirii Unirii Principatelor, ale mari
lor reforme întreprinse sub domnia lui 
Cuza-Vodă, ale anilor pregătirii și recu
ceririi independenței de stat, a Româ
niei.

Evidențierea trăsăturilor fundamentale 
ale unor evenimente de cea mai mare 
importanță din întreaga istorie a poporu
lui român, precum revoluțiile de la 1821 
și 1848, Unirea și Independența, care își 
găsesc reflecta,rea în veritabilele pagini 
ale luptei pentru demnitate națională, se 
constituie într-o întreprindere științifică 
și patriotică, de un larg interes.

Romanul unei aspirații
și evoluției statului românesc în feuda
lism au fost și sînt nu. o dată, dezbătute 
cu folos pentru conturarea în conștiințe a 
unor imagini și raționamente fidele ade
vărului istorie. Cu un discernămînt dictat 
de însuși, caracterul sintetic al întreprin
derii lor, paginile scrise de Mircea Mușat 
și Ion Ardeleanu și-au anexat creator o 
sumă de concluzii asupra cărora nu insis
tăm, avînd în vedere masiva lor circulație 
publică, rezervîndu-ne totuși datoria de a 
le remarca semnificația de cîștig spiritual 
net, ca parte constitutivă a unui cîștig, na
țional. Contopite fiind într-o istorie care 
nu mai este tratată pe felii și comparti
mente, asupra concluziilor amintite auto
rii proiectează lumini noi, înțelesuri noi, 
avantajoase și clarificatoare. Și, . dealtfel, 
sînt și în drept și calificați s-o facă. Dacă 
cercetăm cu atenție presa și literatura 
istorică din ultimul deceniu, constatăm că 
la statornicirea acestor concluzii și Mircea 
Mușat și Ion Ardeleanu au contribuit me
todic și decisiv,

în consecință, ne concentrăm atenția 
asupra secțiunii intitulate Statul românesc 
In epoca modernă, a treia și ultima parte 
a studiului,cup.ripzîhd peste două treimi 
din întinderea lui. Secțiunea în discuție, 
de fapt, reprezintă și justificarea și coro
larul întregii sinteze. Pe parefirșul ei, au
torii introduc în trama argumentației nu 
numai contribuții documentare noi, ci și 
interpretări de o remarcabilă adecvare la 
substanța evenimentelor, la logipa și inter
dependența lor. Timp spinos și controver
sat, nu numai în istoriografia noastră, ci 
și în istoriografia vecinilor noștri, veacul 
cuprins între revoluția Iui Tudor Vladimi- 
rescu' și Unirea din 1913 explică întreaga.: 
istorie a românilor. Nu întîmplător, in 
această secțiune și tensiunea dramatică ă 
paginilor: este alta, și‘ cuvîntul e mai alert, ' 
iar densitatea pledoariei, firesc, atinge 
punctele ei culminante în capitolele dedi
cate participării României ]a primul război 

mondial și constituirii statului unitar ro
mân, riguros și legitim delimitat terito
rial, îh acord deplin cu adevărurile etnice 
și istorice.

Cum este lesne de înțeles, nu vom răpi 
cititorului savoarea lecturii, specificînd 
doar că ea se dovedește a fi fastuoasă și 
tonică. Insă ne îngăduim, în schimb, să 
subliniem cu tăria cuvenită o certitudine 
implicită a sintezei lui Mircea Mușat și 
Ion Ardeleanu : istoria românilor nu are 
culise și echivocuri. Turpitudinea și vicle
nia sînt noțiuni necunoscute în această 
istorie. Ca și pînda ocaziilor sau politica 
faptului împlinit. Abordînd frontal și des
chis, dar cu tot tactul impus de împreju
rări, toate marile împliniri .ale acestui se
col dramatic, înaintașii noștri au statorni
cit un stil și o practică distinctă în rezol
varea problemelor cheie ale unei națiuni. 
Tenacitatea și consecvența reprezintă mar
ca lor și, totodată, garanția succesului lor. 
îneît, adevărul poporului român s-a impus 
totdeauna cu puterea lucrului implacabil 
în 1859, In 1877, în 1918. Iar o istorie în 
cuprinderea căreia abuzul, ilogicul și ires
ponsabilitatea nu își afla locul este neîn
doielnic o istorie menită să răzbată, me
reu, spre corolarul firesc și așteptat al 
tuturor etapelor ei. Cum s-a și întîmplat 
dealtfel, în ciuda tuturor piedicilor și vici
situdinilor înfruntate în timp, cu curaj, 
destoinicie și mult sacrificiu.

Intru totul demne de remarcat sînt do
cumentele, îh parte inedite, prin care au
torii dovedesc ecoul dreptății și adevăru
lui istoriei noastre în conștiința lumii. De 
asemenea, operind în acest plan o distinc
ție necesară între actele pur diplomatice, 
zămislite în cancelarii, și gesturile de larg 
asentiment popular, de nemistificat și ne- 
pretabile la contrafacere, descifrîndu-Ie 
intercondiționarea sau divergența, autorii 
degajează eficient conștiința istorică de 
tributul plătit subordonării la documentul 
irelevant, în contradicție cu spiritul de 
justiție al maselor. Din acest punct de 
vedere, chiar mișcarea muncitorească și 
socialistă’ din România este mai organic 
decît orîcînd integrată în fluxul idealuri
lor și acțiunilor. întregii națiuni. Fapt care 
deschide amplul studiu al lui Mircea Mu
șat și Ion Ardeleanu spre contemporanei
tatea țării și ne oferă criterii suplimentare 
continuității și tradiției. „Trăgîijd învă
țăminte din lupta sa îndelungată și grea 
pentru unitate națională și independența 
de stat — conchid autorii. —, poporul ro
mân, care în decursul istoriei sale a cu
noscut consecințele nefaste- ale dominației 
străine și prețul greu al dobîndirii unității 
și- libertății," acționează conseevent~pentru 
dezvoltarea prieteniei' și colaborării cu 
toate țările socialiste, cu țările în curs de 
dezvoltare, cu țările nealiniate, cu toate 
statele lumii, fără deosebire de oririduirea” 
socială, militează cu fermitate peptru 
securitate și colaborare în Europa, pentru, 
dezarmare și, în primul rînd, dezarmarea 
nucleară, pentru lichidarea ’ 'subdezvoltării 
și realizarea . unei noi ordini economice 
internaționale, pentru afirmarea princi
piilor noi de relații între, state, pentru edi- 
ficatea unei lupii- mai buhe și mai drepte 
pe planetă nbâstră". Cu alte cuvinte, ne 
aflăm înaintea unui .exemplu elocvent de 
fortificare și susținere a unor adevăruri 
ale zilei- de astăzi prin recurs la adevărul 
istoric. ■ :

dragoste.de
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atelier literar

Gh. Sb. : E și mult mi- 
> metism, un lirism „in

dus" prin efort lexical 
de poetizare. Dar sînt, 
poate, și niște înclinații 

i organice (și anume spre 
poezia de atmosferă, de 
„stare"), care plutesc deo
camdată în ambiguități 
comode, margyrale, negă
sind încă nervul esențial, 
plenar, al expresiei. Ceva, 
în „Intîia scrisoare", „Po
veste de dragoste", 
„Scurt metraj". Să ve
dem, în continuare.

Alina Puiu, C. M. Că
runții, Inia : Nu sînt lu
cruri noi de semnalat. 
Trebuie să citiți multă 

! poezie, să vă confruntați 
mereu, în ce scrieți, eu 
ce-au scria marii meșteri 
ai genului. Numai așa pu
teți face progrese.

V. S. : N-a fost mei o 
mustrare, ci o simplă a- 
preciere critică (ale cărei 
argumente rămîn, din pă
cate, valabile și pentru 
paginile de-acum...). Evi
dent, treceți printr-un 
răstimp nefavorabil poe
ziei (scrise) — scrisoarea 
e deplin edificatoare. în
țelegem, și rămînem în 
așteptarea zodiei bune.

I* Bejan : Sînt, parcă, 
unele progrese, în ulti
mele plicuri („Singurăta
te", „Suflet", „întrebare", 
„Iubește-mă“, „Portret", 
„Vis"), dar nu lipsesc nici 
naivitățile și șovăielii?. E 
necesar să acordați mai 
mult timp lectiirii și stu
diului, mai ales în dome
niul poeziei.

O. Damian : Multe lu
cruri frumoase, în prea 
numeroasele plicuri (...fa
ță de timpul, spațiul 
și populația „atelieru
lui" !...), adeverire con
vingătoare, decisivă, a 
primelor semne („Intros
pecție", „Elegiile", ,.Dor“, 
„Sub scutul", „Ci la- 
Să-mă“, „Neliniște", bună 
parte din „Semne"). Mai 
există desigur (mai ales 
printre „Semne") și nițel 
lucru de gherghef, de- 
obicei livresc, mai există 
(mai ales prin elegii și ce
lelalte ' de aceeași factură) 
verbozități torențiale, re- 

S «jAm.ovn erandilocventă

etc., dar toate rămîn sub 
garanția bunelor ginduri 
și a lucidelor „măsură
tori" din scrisoare. Dinco
lo de toate, e vorba de 
evidența unei vocații.

V. R. — Bistrița : Vir
tuozitate ritmică, înveliș 
lucios (ușor desuet), dar 
„miezul" e adesea mă
runt, firav. Ceva, în 7, 11, 
23, 29.

Blanca : Regretăm, dar 
nesiguranțele expresiei 
(mai ales în formularea 
unei glume) pot cauza 
neînțelegeri și dificultăți 
și mai mari !... (Nu ve
dem unde ar fi vina 
noastră.)

Niște olteni : Cunoaș
tem sinistrul caz. Din 
păcate, lucrurile par să 
se fi rezolvat, prin inter
vențiile interesate și lip
site de scrupule ale unui 
„Mărin" de-al dv. !...

Prof. Gh. T. : în sfîrșit, 
s-a spart gheața ! Felici
tări, mulțumiri pentru 
carte (și pentru frumoa
sele vorbe) și.„ multe 
înainte !

C. Iliescu s Un procent 
creșcînd de confecție, ar
tizanală și doar cîteva pa
gini mai inspirate și mai 
însuflețite („Vine vîn- 
tul“, „Constatare", „Spre 
mărturie").

N. G. : Cîteva lucruri 
bune, mai vechi și mai 
noi („Heraldică", „Obse
sie", „Cîntee", „Nimic n-o 
să cer"). Scrisoarea dv. 
ne-a adus lămuriri im
portante. Nu trebuie să 
abandonați lupta și să vă, 
lăsați pradă descurajării ! 
Stă în puterea dv. să gă
siți cheia tuturor proble
melor (și a studiilor vre
melnic părăsite, și a ceea 
ce numiți „evadare", și a 
stărilor de insatisfacție, 
și depresiune). Dacă vă 
putem ajuta cu ceva, o 
vom face din toată ini
ma. (E bine, desigur, să 
vă luați un pseudonim 
pentru „poșta atelieru
lui".)

S. P. Oprea :. Confir
mări concludente, în ma
joritatea paginilor (nu și 
în cele în care se întîm- 
plă, uneori, alunecări în 
livresc, «i nororștiol. Do

rința dv. se află deja pe 
agenda noastră. (în trea
căt fie zis, scrisorile și 
manuscrisele, după un 
vechi și bun obicei, tre- 
bue semnate !...).

D.-M. Blaj ; Pagini re
lativ îngrijite, în care 
predomină, însă, compu
nerea de efort, „la rece",
adesea cam convențională 
și lipsita de freamăt. 
Cîteva pagini par să de
pășească oarecum acest 
nivel („Domnișoara Po- 
găny", „Cenușa" III, „Ul
ciorul", „Imposibilitate", 
„Fîntîni") și să îngăduie 
unele speranțe.

Gh. Dtr. : O senzație dg 
diminuare (a lirismului ?, 
a vibrației spontane ?...) 
proporțională cu evidența 
unui plus de ariditate, de 
efort exterior, artizanal. 
Multe pagini presupun un 
cititor „tare la matema
tică" și la alte specialități 
înrudite (lucru care, cei 
puțin în ce ne privește, 
rămîne, vai !, un biet 
deziderat pios și hime
ric !...). Vom menționa 
totuși (nu fără o umbră 
de îndoială) : „Tehnologie 
modernă", „Tehnicism", 
„Aplicații", „Stare de 
existență", „Mîhnire",
„Banchetul".. Mulțumiri 
pentru vorbele bune ! 
(Am primit ambele 
plicuri.)

Ariei : Printre pagini 
cam inerte și opacej cîte- 
vd mai deschise comu
nicării : „Optimism",
„Recviem", „Exiluri", 
„Flash" (ultimele două 
debutind convenabil, pen
tru a eșua în finaluri de 
ceață artificială, de nepu
tință a opțiunii și a cris
talizării). Mulțumiri pen
tru carte.

A. Mohai : Prea încăr-
cate, încîlcite, nebuloa
se... Comunicarea e, poa
te, o iluzie, dar fără ea, 
ce mai rămîne ?...

N. Troc : Veștile dv. 
ne-au cam întristat. Ne 
puteți telefona, firește.

GEO DUMITRESCU ■

N.R, Manuscrisele nu 
se înapoiază.

Neram născut, probabil, pe un meri- 
I dian al culorii. Dar și pe o paralelă ce 

ține de toată feeria sudului. La aceas
tă interferență cu o paletă cît Dacia, 
s-a născut o școală de pictură care 
nu are pereche decît în Franța și Ita
lia. Ba și în Olanda, mă trage cineva 
de mînecă. Ba și în Anglia îmi trage 

! -ineva un ghiont.
Românii au adunat, de fapt, la ei, 

meridianele și paralelele, inventînd pe 
cont propriu un alfabet al culorilor în 
care se recunosc toți ceilalți, recunos- 

j cîndu-ne, totuși, toți, cu. o anume spe- 
' cificitate, cu un ton unic. Fie că se 

cheamă Voroneț, fie că se cheamă 
Luchian, romanii sînt coloriști. Tonitza 

I și Ciucurencu sînt coloriști. Lucian

Grigorescu a fost și el un mare eolo- 
. rist. Un ultim colorist, Mihai Bandac, 
«are ne pune sub ochi o retrospectivă 
pe miniatură. îl reeunoășteîn în toate 
pe măsură :

—• finețea tonurilw
—■ transparență
— suavitate
— strălucire cromatică
— dor de doină veche și arsă
—• tranșanța liniei este și cînd nu 

trebuie
— știința de a pune punct acolo unde 

nu te aștepți, dar nu brutal, surdini- 
zînd punctul într-o gamă de sugestii 
care face, muzică.

Acesta e Mihai Bandac, iarăși prin
tre noi. într-un album care se cheamă 
„Anotimpurile", album pe care, recu
nosc, l-am primit cu dedicație. Dar 
nu-i mulțumesc. îl rog, cînd va avea 
timp să ne .mai dea un ciob din paleta 
lui de geniu. Mulțumesc.

IUE PURCARU B

ATU DE STINGHER
EI dorea să zboare spre cer, 
atît era de tăcut, de stingher. 
Toți îl conjurau, că locul lui 
era pe soclul unei statui, 
care să le-arate timpul frumos, 
nordul în viață, mersul pe jos. 
îl decorau, ori de cite ori 
le vorbea despre lună, privighetori. 
Dacă-i cădea vreo lacrimă-n gură, 
se jurau eă simt în piept o arsură. 
Dacă mîna-i era parfumată și tristă, 
la ochi își duceau cîte-o batistă, 
Și ca să nu mai fie atît de stingher, 
l-au așezat eu pieptul spre cer, 
apoi, cu smerenie, cu duioșie, 
i-au montat și două aripi de hîrtie.

Niculae Alexandru Vest

PARADOX
Execută triunghiul, profesore, 
daeă-ți dă mîna, 
cercul într-un cerc de foc închide-I 
daeă-ți stă în putere 
decapitează cilindrul 
cînd îți trece prin gînd 
spînzură trapezul, 
execută orice amintește 
de contur și formă 
dacă toate-acestea te-au costat 
dar nu te-atinge de punct!

Lorena Pâvâîan

EPISTOLE GALBENE
în primele mele rinduri află eă scriu poezii 
nu, nu-ți mai trimit scrisori în neștire
și nu, să nu-mi păstrezi o amintire 

frumoasă
va trebui să o merităm
păstrează-mi o amintire adevărată :
cale din nenorocire în nenorocire
precum Iov în cursele Satanei 
și nici acum nu m-am lepădat de tine

""t rmr>in r“ -yiii>i ii i—mu , mm mi-. ,

pioî de rouă fost-au epistolele noastre 
amintirile țiuie ca o mașină de scris 
ar trebui oprită odată...
Nu plînge, spuneai,
lacrimile sînt grindina sufletului 
ai grijă, spuneai, 
răutate bumerang e greșeala, 
oprește-te din visare, spuneai, 
visul este luxul giiidirii — 
mai serie-mi o epistolă, îți spun, 
de netezit ridurile-acestea
ploi de rouă fost-au epistolele noastre 
mă afund în epistole galbene
ea-ntr-o pădure de brazi.

Elena Radu

MAI BINE, PLEACĂ
Dacă eu iubesc Bistrița 
mai bine pleacă 
și nu-mi spune eă nu-i de iubit 
mai bine pleacă 
și nu-mi spune că-i tulbure, 
că așa-mi place mie, 
tulbure, ea viața ochilor mei

Dacă eu iubesc castelul de zăpadă 
mai bine pleacă 
și nu-mi spune eă-i rece 
mai bine pleacă 
și nu-mi spune că-i strident de alb, 
că așa-mi place mie, 
alb și rece ea fruntea unui înger

Dacă eu îți spun 
„pe tine te iubesc" 
mai bine pleacă 
și nu-mi spune 
eă nu te merit 
eă nu mă meriți 
eă nu ne merităm 
mai bine pleacă 
și lasă-mă să te iubesc 
unu bine pleacă...

Ana Cornell

ÎNȚELEPCIUNE
E-atîta timp de cînd mă-ntreb 
oe rost au toate obiectele... 
un pat răvășit, de nesomn... 
o oglindă plictisită de-ntrebările 
mute’ ale aceluiași chip... 
o fereastră condamnată la 
aceeași priveliște...
o masă cu cărți (gîndurile de care 
s-au lepădat alții mai 
norocoși decît mine) 
niște sertare în care adun 
toate lucrurile de care nu 
eîiit încă hotărîtă să mă plictisesc... 
un lighean în care mă-spăl 
să am măcar dimineața iluzia 
că n-am nici o vină...
o luminare pe care o aprind 
de eîte ori mai moare ceva în mine... 
nu album eu resturile încremenite 
ale celorlalți ani...
De-atîta timp de cînd mă-ntreb... 
am ajuns un înțelept : - 
le-am priceput rostul și 
l-im uitat pe-al meu...

xSHa

©ane Mire»

Noua frontiera

a sufletului uman

Cu apariția volumului de artă 
Anotimpurile al lui Mihai Bandac, 
cultura română trăiește un eveni
ment de primă mărime. Asemui 
această desăvîrșită carte de artă, 
care reproduce o parte însemnată 

. din capodoperele pictorului într-un 
tipar de excepție pentru nivelul 
atins de reproducerea de artă la 
noi, cu apariția Poemelor luminii al 
lui Lucian Blaga sau al Jocului ' 
secund al lui Ion Barbu de dintre 
cele două războaie.

Evenimentul picturii lui Bandac, 
de o tulburătoare chintesență a spi
ritualității spațiului nostru tocmai 
prin aceasta are o virtute univer
sală, pentru câ pictorul nu repro
duce natura ci o recreează în -sen
timent.

Măreția acestor picturi, a acestor 
opere de artă stă, după opinia noas
tră, în profunda lor personalitate 
Care, prin adîncime morală, se 
transformă în impersonalitatea 
artei populare. Impersonalitatea 
profund personală a operelor lui 
Mihai Bandac ne amintește de unul 
din criteriile de bază ale esteticului 
gîndit ca o culminație a eticului.

Dulceață culorii nu implică eîtuși 
de puțin moliciunea. Vastitatea 
comprimată .a peisajului nu mai 
implică de multă vreme ochiul. E 
vorba de o retină a retinei, e vorba 
de-a dreptul de starea inefabilă a 
naturii obiective. '

Opera lui Mihai Bandac, ca șl 
opera altor mari creatori ai ndștri 
și de pretutindeni, ne sugerează o 
posibilă definiție a stării de grație, 
adică a inefabilului : inefabilul — 
este înțelesul înțelesului cuvîntului.

în cazul picturii lui Bandac avem 
de-a face cu o recreere a realului, 
cu o artă a construcției, iar mi cu 
o degenerare a realului prin sinir 
bol. El epime natura sa interioară 
naturii obiective într-un nesfârșit și 
impersonal război al Troiei. Ave !

NICHITA STĂNESCU ■
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I Un muzeu in labirint* - ------ 7--
i Problema Courbet '

Scena se petrece pe la mijlo
cul secolului XIX, pe un drum 
orăfos, undeva aproape de Mont
pellier. Drumul e galben, de cu- 
.oarea deșertului, in jur, cîmp 
ars de soare, chiar abrutizat de 
soare, cu puțină vegetație, și a- 
ceea prăfoasă, stropită cu două 
flori roșii, doi maci se pare. Dar 
sine sînt personajele ? în primul 
rînd, el, Courbet, autorul tablo
ului. Cu un fel de rucsac in spi

nare, unde are uneltele de ■ pictor, cu pălăria în mină (evi
dent din cauza căldurii, nu din alte motive) și cu capul dat 
pe spate. Se uită cu superioară bunăvoință la cei care 
i-au ieșit în intîmpinare. Ca și cum le-ar spune : „lată, 
domnilor, aveți șansa să mă puteți saluta". Ceea ce și 
fac. dealtfel, Alfred Bruyas, un simpatic admirator și co
lecționar din Montpellier, căruia ii place să fie pictat, și 
servitorul său.

Pe un asemenea drum ar fi putut trece și Don Quijote. 
Dar nu, să ne păstrăm iluziile și tristețile pentru altădată. 
Acest călător cu barba în vînt, cu alură impunătoare, chiar 
semeață, n-are absolut nimic din atitudinea cavalerului. 
Dimpotrivă. Și pe urmă, aici nu sîntem în Spania. Sîntem 
în Franța, unde iluzia a fost totdeauna privită cu prudență, 
și în fața unui pictor care rîde de reverii. Rosinanta nu se 
zărește nici ea prin preajmă. Intre timp, a fost înhămată la 
o diligență care se vede ceva mai încolo (o observăm greu 
pentru că e aproximativ tot de culoarea drumului), înde- 
părtîndu-se ; Rosinanta a fost pusă să facă ceva util. Ca 
să nu mai spunem că în tot acest peisaj, în ciuda luminii 
meridionale, nu există (și nu întîmplător) nici p moară de 
vînt ; nici o adiere de utopie. Totul e exact, concret, realist, 
întrucît domnul Courbet e convins că un pictor nu trebuie 
să-și piardă vremea cu fantasme.' El trebuie să picteze doar 
ceea ce vede.

Dacă ținem neapărat să-l comparăm cu cineva, o putem 
face. E un Narcis vagabond, ușor impertinent, mîndru de 
libertatea lui în aceeași măsură în care e mîndru de talen
tul lui. Cu bățul înfipt în praf, ascultă, probabil, urările de ' 
bun venit ale Iul Alfred Bruyas care l-a invitat la Montpel
lier. Observați, în sfîrșit, că dintre cele trei personaje, sin
gurul care are umbră e el. Și că pînă și clinele pare să ia 
parte la emoția momentului, privindu-l pe drumeț admira
tiv, în timp ce stăpînui său îl salută pe oaspete : „Bună 
ziua, domnule Courbet".

Sub acest nume e cunoscut și tablou! : „Bună ziua, dom
nule Courbet”. Și ne mușcă șarpele să ne imaginăm o dis
cuție posibilă,

— Sînteți obosit, domnule Courbet ?
— Unul ca mine n-are voie să obosească, domnule Bru

yas. Am de străbătut un drum lung. Nemurirea e vastă, 
înțelegeți ?

— Da, înțeleg. Și nu vă ascund că vă admir și pentru 
această încredere.

— Eu am știut totdeauna ce vreau. Familia mea a vrut să 
fiu avocat. Eu am ales să fiu pictor. Am știut că pictura 
îmi va da celebritatea. Tot așa știu că arta trebuie să fie 
concretă, să reprezinte numai lucruri reale și existente. 
Ceea ce nu se vede nu e de domeniul artei.

(Domnul Bruyas a tăcut, desigur. Ar fi putut să întrebe 
de ce și-a mai pierdut timpul Dante descriind Paradisul, 
Infernul și Purgatoriul ; și unde or fi văzut grecii zeii lords 
marmură ? sau unde o fi văzut Rembrandt, în natură, 
noap’ea din tablourile lui ? 'Dar domnul Bruyas e o per
soană bine crescută. In calitate de gazdă, știe că nu e 
frumos să-și contrarieze - și încă de la sosire - oaspetele, 
în plus, din moment ce e un admirator al lui Courbet, 
există toate șansele să gîndească la fel. Riscă doar, o 
întrebare timidă.)

— înseamnă că excludeți imaginația ?
- N-o exc'ud. Dar imaginația trebuie să mă ajute să 

găsesc expresia cea mai completă a unui lucru existent, 
nu să creez acel lucru. Artistul n-are voie să născocească. 
(Oare G.oethe spunea că te edifici cel mai bine asupra 
unui om cunoscînd de ce anume își bate joc ?) Dacă 
doriți, aș fi în stare să refac cel mai buri tablou dl meu 
pentru a vă dovedi că nu sînt sclavul hazardului. Vă repet, 
nu mă interesează decît ce e real și vizibil. Eu nu pot picta 
decît ceea ce am văzut.

(De data aceasta, Bruyas nu mai riscă nici o întrebare.
Firâște, fiind un om instruit, el înțelege că din perspec

tiva oaspetutui său mai mult de treisferturi din istoria artei 
ar trebui aruncată la coș. Și, poate, îi trec prin minte și 
alte nedumeriri. De felul acesta: Dacă se oprește la 
ceea ce se vede, la „ceea ce este", arta renunță la ceva și 
mai important, la „ceea ce ar putea să fie". Ea renunță 
nu numai la un drept, acela de a visa, ci și la o datorie, 
aceea de a spera. își închide drumul. Face din realitatea 
imediată un zid dincolo de care refuză să privească. Și, în 
felul acesta, nu se condamnă ea cu orgoliu la o umilință ț 
Umilința de a se trarisforma într-un fel de grefier al zeilor, 
în loc să fie un judecător al lor și al lumii în care trăim... 
Dar nu, domnul Bruyas n-are obiecții. Cu atît mai puțin 
servitorul său care așteaptă plictisit ca discuția dintre 
stăpînui său și pictor să se încheie pentru a-l conduce pe 
oaspete la vilă.) .

OCTAVIAN PALER H

P.S.
Intr-un post-scriptum la o cronică literară consacrată

Polemicilor mele cordiale, în revista Tribuna, Ion Vlad îmi 
। reproșează o afirmație dintr-un'recent interviu. E dreptul 
J său, după cum era — și este în continuare — dreptul meu 
ț să cred ceea ce am afirmat. Deși, sincer vorbind, nu 
1 înțeleg ce anume l-a surprins pe autorul „Lecturilor con

structive". Că am spus despre Ion Vartic, ion Pop și 
Marian Papahagi că sînt străluciți intelectuali ? Dar 

i bănuiesc că Ion Vlad, a cărui obiectivitate o cunosc, e de 
/ aceeași părere.. Atunci, poate,*opinia mea că, numai lec- 
ț tori sau asistenți la Universitatea din orașul de pe Someș, 
| ei au valoarea unor conferențiari de la Sorbona ? Dar

asta e în defavoarea Parisului, nu a Clujului.., 

i
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Simple note

loan Missir (II)
Cred că aceia care-mi parcurg 

însemnările au reținut din pre
zentarea ce i-am făcut-o Iui Ioan 
Missir și unicei lui cărți Fata 
Moartă, ca și din redusele șiruri 
biografice, că era atașat politi
cește de Nicolae lorga ; și e cazul 
să precizez că înjghebarea lui 
politică ; nu era o firmă ispiti
toare și' că cine îl urma în arena 
vieții publice și a luptelor sociale, 
pe marele nostru istoric, și cărtu
rar, o făcea dintr-o pură și în
temeiată- admirație de spirit și nu 
atras de mirajul puterii cu per
spectiva locmalelor și a gheliruri
lor, ori să-șt satisfacă veleități de 
parvenire și ambiții de carierism, 
ci pur. și simplu fascinat de gi
gantica și covirșitoarea lui perso
nalitate. Fiindcă Nicolae .lorga era 
în fond 1— aș putea spune tară să 
greșesc — și partidul și steagul 
și programul. Și Ioan Missir va ră- 
mîne sclav amintirii, eu statorni
cie, și după nelegiuitul și drama
ticul său sfîrșit.

Reîmprospătez unele date pen
tru cititorii mei care nu le au la 
îndemînă, sau nu le știu, ca să 
completez și ca să se înțeleagă 
mai ușor compoziția umană și fer
mitatea de caracter a omului, așa 
cura au fost in toată existența sa 
și cum vor rezulta din ultimele 
două epistole ce le mai posed, pe 
care le voi reproduce mai jos.

La 27 -noiembrie 1940, în cadrul 
unui vast program de asasinate, 
Nicolae lorga e ucis mișelește, ca 
și Virgil 'Madgeăru, ca și deținuți! 
politici masacrati la Jilava, toți 
victime ala aceleiași verzi și sinis
tre doctrine de pistol și de crimă 
— obedientă sucursală hitleristă 
autohtonă — care a zguduit sufle
tește întregul neam și ne-a pîn- 
gărit Istoria, Mai fuseseră atîtea 
înainte și trebuiau să se săvîr- 
șească în; continuare numerose al
tele. dacă rebeliunea legionară de 
la 21—23 ianuarie 1941 — soldată 
și ea eu atîta singe nevinovat — 
n-ar fi fost hărăzită eșecului, cum 
se cunoaște. Și este, desigur, clar 
pentru oricine că atîta vreme cît 
au fost implicati în actul de a 
cîrmui Statul, orice demers care 
le era ostil și îi condamna impli
cit, direct ori indirect, n-avea nici 
o șansă să aibă vreo consecință re
paratoare — decît doar riscul, pen
tru cel ce ar cuteza să o facă, să 
fie și el sancționat de dementa și 
monstruoasa lor ideologie — dar 
după rebeliunea care fatal i-a a- 
lungat din formațiunea ministe
rială, oamenii au început să ca
pete glas, să-și manifeste fățiș 
simțămintele și să. vină cu pro
puneri. Și între primii se situează 
Ioan Missir, care cinci zile mai 
tîrziu de la lichidarea rebeliunii, 
adică la 28 ianuarie 1941. îi adre
sează lui Ion Simionescu. ce în
deplinea atunci funcția de pre

Biblioteca în aer liber

Odăi cu cârti
Poezia se cheamă Despletire, 

o găsim în cel mai nou volum 
de versuri al lui Gheorghe Tomozei, 
Ninive, volum apărut acum cîleva 
luni, și poate fi înțeleasă cu ușu
rință : „Odăile goale / în care ea 
își despletește părul / își umplu 
brusc pereții / cu cărți..." Poetul 
iubește o femeie, o privește cum 
își despletește’ părul și vede cum, 
în jurul ei, totul se umple de 
cărți. Simplu. Totuși de ce tocmai 
cărți ? Explicațiile îți stau la în
demînă : e deajuns să cunoști bine 
opera importantului poet și să 
mai știi cite ceva și. din viata lui 
ca să nricepi — sau măcar să în
cerci să pricepi... Clar : cînd își 
zărește iubita, se gîndește la se- 
menele ei din cărțile de versuri 
ale lumii. Sau vrea să spună —• 
cu galanteria binecunoscută a 
marelui poet — că ar fi în stare 
să umple biblioteci cu poeme 
despre desfacerea parfumată și 
mătăsoasă a țarului ei. Sau poale 
că poetul iurește atît de mult 
buturugile desfăcute în foi și scrise 
care sînt cărțile îneît le vede ădu-

Ultimul troleibuz 
spre Oh. Cutând

.....l-ara luat într-o duminică se
nină de 19 iunie (zi care coincide 
cu nașterea lui Gh. Călinescu, pe 
care-1 venera), la cimitirul Sf. Vi
neri, care-1 chemase la ea pentru 
totdeauna într-o noapte spre Vineri, 
îl chemase pe domnul Paradis, căci 
dacă vreodată, vreun om, va fi co- 
borît din paradis, nu ar fi arătat’ 
altfel decît el, veșnic cavaler înalt 
cu ochii albaștri. Omul sincer, onest, 
făcut numai să-i ajute pe alții, iu
bind eu patimă lăcrimîndă marile 
valori ale civilizației și culturii ro
mâne, pe Eminescu (căruia i-a con
sacrat o antologie de poezii dedicate 
acestuia de alți poeți, la Ed. Juni
mea, 1972, ediția, a il-a urmînd să 

ședinte al Academiei Române, a- 
ceste rînduri olografe, îndeajuns 
de grăitoare :

„Botoșani 28 ianuarie 1941. Mult 
stimate domnule profesor, desi
gur că ați primit scrisoarea mea 
trimisă odată cu certificatul ce
rut. Vă arătam în scrisoare că îm
părtășesc cu o deosebită gratitu
dine sugestia dv. de a înființa în 
biblioteca comunală o .galerie" a 
tuturor acelora ce au fost sau sînt 
botoșăneni. Chestiunea am adus-o 
în discuția consiliului de primă
rie, alcătuită astăzi din șefii tu
turor instituțiilor locale și din frun
tașii cetățenilor. Le-am citit scri
soarea și vă închipuiți lesne
ce efect a avut că a căpătat apro
barea tuturor. Bineînțeles, loca
lul „bibliotecii", acela care l-ați 
vizitat, nu corespunde din nici un 
punct de vedere cerințelor și sco
pului. Am fost cu toții impresio
nați cînd președintele Camerei 
de Comerț ne-a declarat că ne pune 
la dispoziție sala de ședințe și alte 
două camere pentru bibliotecă. E 
tot ce poate fi mai frumos; Prin ur
mare, în principiu, sîntem pe dru
mul cel bun. Am vorbit și cu Ti- 
beriu Crudu care ține să pună u- 
mărul. (Tiberiu Crudu, profesor 
și scriitor, la data respectivă di
rectorul Școlii Normale din Bo
toșani, născut în 1882. Nu-i cu
nosc anul decesului, n.n.) însă este 
cum vedeți un „însă", contăm pe 
sprijinul dv. efectiv și real. în ca
litatea de președinte al Acade
miei, puteți contribui sau mai exact 
înfăptui cea mai mare parte din ce 
va rămîne.la Botoșani. Știu bă ați 
făcut mult și pentru liceul Laurian 
(care după mine ar trebui să se nu
mească Nicolae lorga). De aceea, în 
numele tuturor botoșănenilor, vă 
rog să ne dati tot concursul pe 
care și locul pe care-1 dețineți și 
relațiile dv. vă îndreptățesc a ni-1 
da. Ca botoșănean veți face ceea -ce 
n-a făcut încă nimeni. E numai în
ceputul, căci am putea lărgi sfera 
de activitate apelînd la pictori și 
sculptori originari de la noi. îmi 
place să cred că răspunsul va fi cel 
pe care-I dorim și-I așteptăm cu 
toții. Din volumele Academiei vor 
lua drumul Botoșanilor acelea pe 
care le veți socoti de folos. Vă 
rog să primiți expresia celor mai 
bune sentimente, I. Missir".

Transcriu, de asemenea, aidoma 
și textul celei de a doua scri
sori :

„Botoșani 17 martie 1942. Mult 
stimate domnule Simionescu. Am 
primit astăzi o carte poștală cu 
data de 13 martie 1942 și răspund 
imediat așa precum am răspuns și 
la cealaltă din luna trecută prin 
care vă mulțumeam arătîndu-vă că 
faotul poate fi considerat împli
nit. Cu alte cuvinte, biblioteca ora
șului înfiintîndu-se în localul Ca
merei de Comerț urma și urmea
ză să începem a o completa cu 
ceea ce oamenii de bine si de în
țelegere vor găsi că trebuie să 
avem pentru a lăsa ceva în tîrgul 
nostru. Cît privește casa în care a 
locuit, sau casele în care a locuit 

nîndu-se ca niște făpturi ale mi
nunii ori de cite ori are loc un 
gest fundamental al iubirii, cum 
e acesta, al desfacerii părului. Sau 
poate că poetul e singur și visează, 
sau poate...

Simplu, simplu. îl privești mîini- 
le lungi, slabe, cu unghiile mîn- 

.cate (cite kilograme de unghii de 
poet o fi mîncat în viața lui ?), 
le vezi adunate arghezian pe o 
carte, răsfoind-o cum ar răsfoi o 
crizantemă, îți amintești și niște 
versuri ceva , mai vechi. Tot desme 
cărți : „Tot ce am, albastrul, icoa
nele, / ție ți-s servi. / Tutun ? 
Uite tabachera / cu nervi. / Liniștea 
o beai amară ? / îți plac amintirile 
mele ? Mai ia ! / Casa nu, casa 
fiind imaginară / nu ți-o pot da... /I 
Numai ia-ți laba / de pe coapsa / 
cărților meîe / legate în piele / 
de piersică !“ Sînt versuri scrise 
acum doisprezece ani, pe vremea 
cînd, la Tomozei, cărțile aveau 
coapse și piele de piersică ; acum 

prefacere fundamentală — des
facerea părului cald și sălbatic al 
femeii aduce el aminte de cărți. 
Prefacere... Sau nu ?

Sau nu ! Pentru că are dreptate 
un celebru istoric literar : poeziile 
pot fi rezumate, pot fi chiar în
țelese perfect. Cu un singur amen
dament : pot fi rezumate în o mie 
de feluri total diferite, și tot în- 
tr-o mie de feluri înțelese. Altfel, 
ca o femeie fără nici o taină, poe

apară), pe toți scriitorii români, fi
lozofi, cărturari, lingviști, oameni 
politici (pe care-i aniversa în rubri
ca sa Calendar din România litera
ră), cărora le întocmea de ori cite 
ori era nevoie bibliografia operelor, 
era un om informat, o informație 
caldă de dragoste și iubire pentru 
poporul român.

Fostul elev al lui Pompiliu Con- 
stantinescu, Traian Lăzărescu, fos
tul coleg de școală al pictorului Uță 
Ardeleanu, al lui Eugen Barbu, ca 
și acesta era un avizat împătimit in 
ale tipografiei, un secretar de re
dacție impecabil, desăvirșit, cum 
numai Mircea Grigorescu a rnai 
fost,

Ziaristul, istoricul literar (se a- 
flă în manuscrisele sale, Dicționarul 
complet al scriitorilor români de la 
origini pînă azi, Dicționarul de pse
udonime al scriitorilor români de la 
începuturi pînă în prezent, parțial 

marele dispărut lorga, vă pot da 
următoarele date : de multe ori noi 
botoșăneni! — cîțiva oameni sen
timentali — ne-au pus în minte 
să cumpărăm casa de pe strada li
ceului — astăzi strada N. lorga — 
aceea de care vorbiți și dv. : cu 
acoperișul pleoștit, cu stîlpii de la 
ceardac aproape căzuți. Aceasta cu 
atît mai mult cu cît lorga. mer- 
gînd acolo cu vreo cîțiva botoșă
neni, ne-a declarat : «uite aici am 
stat în anii... și îmi aduc aminte 
că la cotruțul ista îmi plăcea să 
citesc și să scriu.» („cotruț" —? 
moldovenism rar întrebuințat în
uzul vorbirii, care înseamnă lo
cul liber dintre cuptor și perete, 
dintre Sobă și perete, parte sau 
colț din vatră, n.n.). Am luat con
tact cu proprietarii"— mai mulți 
comoștenitori — care înțelegînd 
fals intențiunile noastre, au în
cercat să ne speculeze. Am oferit 
cîteva sute de mii de lei, deși 
pentru alții casa este fără va
loare. Piedicile ni le punea un 
oarecare pretor, care socotea că 
poate realiza un profit enorm dată 
fiind personalitatea lui lorga. As
tăzi mi se pare că au murit din 
ștăpînii locului șl voi căuta să 
reiau firul rupt de vitregia vre
murilor și pentru unii și pentru 
alții. Vă voi ține la curent cu rea
lizările noastre. In orice caz, 
deoarece sînteți cine sînteți și aveți 
legături trainice în București și 
fiindcă vă străduiti sufletește să se 
facă ceva pentru lorga vă adresez 
o rugăminte : interveniți pe lingă 
ministrul -Petrovici, de e nevoie, ca 
cel puțin liceul din Botoșani să 
poarte numele „Liceul^ Nicolae 
lorga". I se cuvine aceasta pentru 
consideration! pe care nu trebuie 
să vi ie enunț. Ca vechi botoșănean 
și contemporan al lui ați bineme
rita de la orașul nostru dacă ați 
pune umărul. Am intervenit astă 
vară în acest sens însă nu mi s-a 
răspuns, deși cererea am făcut-o în 
calitate ofipială. Dacă vă face plă
cere și dacă timpul vă îngăduie 
ne-ați face cinste să veniți în va
canța Paștelui sau mai tîrziu la 
Botoșani. Ați ține o conferință la 
teatrul „Eminescu" și am strînge 
un fond care să alimenteze ce do
rim să înfăptuim. Rămîne să cîn- 
tăriți propunerea mea și să hotă-- 
rîți. Oricînd veți veni sînteți bi
nevenit. Rugîndu-vă- să stârniți 
pentru ce v-am rugat în numele tîr- 
gului și mulțUmindu-vă pentru in
teresul ce ni-I purtati, vă rog să 
primiți cele mai devotate salutări. 
I. Missir".

Nu știu ce a putut împlini din 
ceea ce năzuia să împlinească Ioan 
Missir. N-am mai văzut Botoșanii 
din 1933. Poate că o dată să mai 
ajung să-l revăd... Aici. însă, n-ana 
voit decît să arăt comportamentul 
aceluia care ne-a lăsat Fata Moartă, 
un om de altădată, de integrități 
morale și de sensibilitate elevată, 
cu alte moravuri și reacții, cîfi 
nu se practic^ atît de curent și de 
dezinvolt uitarea fată de cele ce-au 
fost și față de cei ce nu mai sînt.

L. KÂLUSTIAN

zia ar muri pe loc.
Ninive, o admirabilă carte de 

poezii semnată de Gheorghe Tomo
zei. Călătorii cu dirijabilul, un op 
conținînd note de călător prin lu
me, ale aceluiași. Proză, desigur, 
și iată o mărturisire care, la ex
trem de discretul poet, tulbură : 
„începutul de bătrînețe în care am, 
intrat..." Cochetărie și nu tocmai ’ 
Proză, deci, dar din cînd în 'cînd 
— și aici — versuri. De pildă, des
pre „oasele cărților" : „Le lustru
iește ploaia, / plimbate din gură în 
gură, / crapă de frig, / se albesc 
de sete — / cuțite translucide / în
fipte în / coastele morții." Și se 
ivește încă un înțeles al poeziei 
Despletire : cărțile fiind vietăți 
ca și oamenii, atunci cînd deschizi 
un volum de poeme, pe pereți în
cep să se desfacă pletele femeilor 
iubite, iar atunci cînd femeile îsi 
despletesc pletele pereții se um
plu de cărți blonde și brune și roș
cate.

în orice volum de poeme, din- 
totdeauna, se află — ta ce pagină T 
—■ doi tineri care se sărută. La 
Tomozei, ei se sărută într-o cameră 
plină de cărți. Opurile se fac mai 
mici în firidele lor și încearcă 
să se gîndească lâ altceva ; nu iz
butesc, de vreme ce, ca în versul 
celebru al lui Ion Barbu : „Ca frun
tea vinului cotoarele roșesc".

FLORIN MUGUR 0

publicat în paginile Convorbirilor 
literare, Antologiile de poezii dedi
cate lui Arghezi. Sadoveanu și alte
le). a fost prețuit în scris sau ver
bal de oameni de cultură și litere, 
de scriitori.

Dincolo de marea lui iubire pen
tru scriitorii neamului, de omenia, 
de noblețea sa, Gheorghe Catană 
purta în el un mare suflet visător- 
poetic în trunchiu-i de scrimer, 
care-1 făceau să fie tînăr mereu, 
brad ce nu se schimbă, însă omul 
din el era și mai de ne-ntrecut și 
de aceea îi spun, la ultimul său 
ceas pămintesc :

Fie ca visul să-ți fie frumos 
pînă Ia revenirea din șoapte, 
la deplina întoarcere, 
să te cheme codrul muntos 
și ploaia din ape..

SANDU STELIAN M



Flacăra la dispoziția dumneavoastră

ișnciația locatarilor din 
ia Giurgiului nr. 67—77, 
E, sectorul 4 sesizează că, 
l fiind vechi, a solicitat 
‘ea instalației de încălzire 
limbarea a ceea ce trebuie 
ibat. După repetate de- 
■fi, I.C.R.A.L. Berceni i-a 
ficat pentru trimestrul 3 
981, dar lucrarea nu s-a 

. Nici planificarea din 1932 
tost respectată. S-a făcut 
și o nouă planificare : tri- 

rul 3 din 1983. Dar, în timp 
unele apartamente au fost 

abate caloriferele fără să 
ișurate, altor locatari li se 
a că nu-i de-ajuns să aibă 
i la calorifere, și că ele vor 
chimbate numai dacă se 
g. Oare nu este nimeni în 
1 să facă lumină în aceste 
tici dominate de bunul plac 
a micile afaceri ale unor 
ători incorecti ?
Serviciul exploatarea tele- 

unicațiilor din Direcția ge- 
>Iă a poștelor și teleconru- 
țiilor — răspunzînd la scri- 
ea lui A. M. din Cluj-Na- 
r, privind nepredarea unei 
grame destinatarei Lili Mi- 
n din Brașov, strada Jupiter 
4, ap. 2, fără indicarea scării 
icul are trei, scări), — ne face 
oscut că factorul care nu a 
dovadă de suficient interes a 
sancționat conform statutu- 

disciplinar. Cu proiesionali- 
, bună-cuviință și simț al rea- 
ții, oamenii direcției gene- 
3 din M.T.Tc. au scris în răs- 
isul oficial trimis celui afec- 
: „Vă cerem scuze pentru 

dăcerile pricinuite, asigu- 
du-vă, pe viitor, de o bună 
vire“.
1 Procuratura Generală a de- 
rat recurs extraordinar, la 
ere lui Ion și Florica Dumi- 
șcu din comuna Tunari, sec
ul agricol Ilfov, împotriva 
fizici civile nr. 1902, din 23 
ie 1982, a Tribunalului muni- 
>iului București.
F Direcția farmaceutică și a 

ii medicale din Ministe-
1 . Aății : în legătură cu 
rigoarea trimisă de Dopp Mi
jea din Cernavodă, prin care 
licită medicamentul BEROTEC 
’RAY, vă comunicăm că sîn- 
m în măsură să-i satisfacem 
Terea, dar să ni se comunice 
tresa exactă pentru a-i expe- 
a produsul. O rugăm, deci, pe 
■a interesată, să comunice ur- 
mt direcției farmaceutice adre- 
i completă.
■ Consiliul popular al secto- 

ilui 1 : Vă comunicăm că pe- 
tionara Grădinara Alexandra 
fost reintegrată împreună cu 

milia în domiciliul din Calea 
iriviței nr. 162, ap. 26, la soli- 
itarea Procuraturii Generale 
R.S.R.
■ La scrisoarea lui Alexan- 

ru Mihai din Fălticeni, Direc- 
ia circulație din Inspectoratul 
leneral al Miliției ne răspunde 
:ă „s-a dat dispoziție serviciului 
:irculație din I.J. Suceava al 
U.I. pentru a efectua schimba- 
■ea motorului la autoturismul 
leținut de petent“.

■ Consiliul popular al secto- 
ru 2 răspunde că în urma 
sci i lui Dragoș Gheorghiu, 
Grupul de șantiere nr. 2 Bucu
rești, strada Făinari nr. 1, a e- 
fectuat remedierile necesare la 
blocul 47 din șoseaua Ștefan cel 
Mare.

■ Ministerul Industrializării 
Lemnului și Materialelor de 
Construcții, în urma scrisorii 
trimise de Marilena Purdea din 
Tîrgu Jiu, strada Griviței, bloc 
A 5, ap. 5, răspunde că, fată de 
constatările de pînă acum, con
ducerea ministerului a dispus 
reîncadrarea dînsei la I.M.C. 
Tîrgu Jiu, pe un post corespun
zător pregătirii pe care o are, că 
se vă adinei controlul gestiunii 
în legătură cu aspectele semna
late și se vor lua măsurile co
respunzătoare.

■ în urma scrisorii trimise 
de Carmen Bianu din comuna 
Crucea, județul Constanta, ne 
răspunde direcția sanitară ju
dețeană că medicul Chircev Va
leriu, pentru consum de băuturi 
alcoolice, (chiar și în timpul 
serviciului) și neîndeplinirea 
multor sarcini profesionale a 
fost sancționat cu „retragerea 
gradației pe o perioadă de trei 
luni“, timp în care i s-a schim
bat și locul de muncă „pentru 
asigurarea asistenței de specia
litate la dispensarul Ghindă- 
rești". De asemeni s-a hotărîtsă 
fie chemat în fața colegiului de 
disciplină pentru abateri de la 
normele deontologice.

E La scrisoarea trimisă de 
Mihaela Crețu din Piatra Neamț 
ne răspunde Consiliul popular 
al județului Neamț : Aspectele 
cu privire la abaterile unor ca
dre de la regulile de comerț sînt 
întemeiate. Astfel, lucrătorilor 
Sava Gheorghe, și Chirițescu 
Floarea de la unitatea nr. 20 
Piatra Neamț li s-a trimis la 
procuratura locală dosarul de 
verificare gestionară din care 
rezultă un minus de mărfuri de 
27 745,90 lei și la ambalaje

Scrisoare comentată

Buletinul de Tecuci
La Baroul colegiului de avocați din Tecuci s-a ținut, nu de

mult, un concurs, organizat conform tuturor canoanelor, pentru 
ocuparea unui post de secretară, adică de funcționară de birou. 
După susținerea exigentelor probe, pe primul loc s-a clasat tî- 
năra Jenica Zaharia, domiciliată într-o suburbie a municipiului. 
Avocații au primit-o cu bunăvoință, numai că, la sfîrșitul a 
peste șaizeci de zile de lucru efectiv, făcut cu toată dăruirea, a 
fost chemată și, spre totala ei dezamăgire, i s-a spus să-și caute 
un alt loc de muncă. Motivul principal invocat? Nu are buletin 
de Tecuci și nu i se poate emite decizia de încadrare...

Bine, bine — ne scrie intrigată femeia —, dar condițiile de 
concurs nici n-au prevăzut o astfel de clauză. Am buletin de 
Drăgănești și, ca să-mi fac buletin anume de Tecuci, miliția lo
cală mi-a cerut o adeverință că sînt încadrată. Adeverința asta 
însă baroul n-a voit să mi-o elibereze și uite așa m-am învîrtit 
două luni într-un cerc vicios din care m-am ales doar cu o viză 
de flotant, insuficientă însă pentru perfectarea încadrării' mele 
pe postul obținut prin concurs. Și mai ciudat e faptul că. repro- 
șîndu-mi-se în plus cum că aș fi avut, chipurile, relații sus-puse, 
concursul a fost anulat și s-a organizat un altul la care mie nu 
mi s-a mai dat voie să particip. Cu ce drept ? Astfel, cînd să mă 
bucur și eu ca țot omul că, în sfîrșit, după atîta trudă și alergă
tură, îmi găsisem rostul, mă pomenesc fără serviciu. Ca și soțul 
meU, mecanic la I.A.S., am absolvit Liceul nr. 1 Tecuci, am o di
plomă, așadar vreau să muncesc onest, dar din cauza unor oa
meni incorecți, am ajuns acum o disperată stăpînită iremediabil 
de sentimentul inutilității. Ce vină am eu în toate astea ?

Categoric, Jenica Zaharia n-are nici o vină. Adevărații vino- 
vați sînt organizatorii concursului. Ei au Încurcat rău lucrurile, 
dovedind — da, tocmai dumnealor ! — o superficială cunoaștere 
a prevederilor legale. Dacă, într-adevăr, Legea 12/1971 și dispozi
țiile comitetului executiv al Consiliului popular județean Galați 
prevăd expre că la asemenea concursuri au voie să participe 
numai concurenți din localitatea respectivă, atunci de ce nu 
s-au avut în vedere și nu s-ău respectat de la început prevede
rile în vigoare ? ! De ce nu s-a comunicat aceasta din capul lo
cului tuturor candidaților, și numai câștigătorului, după ce 
a lucrat ”60 de zile cu sîrg.

Este un fel de joc de-a uite popa, nu e popa, cu destinele 
unei absolvente care abia a pășit încrezătoare in viață.

MIHAI STÂNESCU

1 067,70 lei. în prezent, aceștia 
sînt suspendați din funcție.

■ La scrisoarea lui Constan
tin Codreanu, Consiliul popular 
al municipiului București ne 
răspunde că acesta a primit di
ferența de combustibil, contra
valoarea fiind suportată de 
Metrea Doru care a înstrăinat 
400 kilograme de lemne. Cazul a 
fost predat organelor de cerce
tare penală.

■ Consiliul popular al secto
rului 1, în răspunsul la scrisoa
rea lui Ion Trîncă, precizează : 
Conducerea I.U.C. Grivița Roșie, 
reanalizînd cererea sus-numitu- 
lui, a hotărît să-i acorde trans
ferul, avînd în vedere că între
prinderea nu are vacante pos
turi de maistru.

■ Procuratura Generală : S-a 
declarat recursul extraordinar 
cerut de Maria Pantelimon din 
satul Cozia, comuna Pristol, 
județul Mehedinți.

■ Spitalul clinic „Dr. Gh. Ma
rinescu" : Ca răspuns la scrisoa
rea tov. Rădulescu Constantina, 
pentru îngrijirea fiului său, vă 
facem cunoscut că i s-a răspuns 
direct de către tov. dr. Gheorghe 
Panoza, care a chemat bolnavul 
în clinica de neurochirurgie 
pentru a fi internat și a i se 
stabili posibilitățile terapeutice.

■ La scrisoarea unui grup de 
locatari ai blocului nr. 54, strada 
Gării, Bacău, ne răspunde Con
siliul popular județean că „în 
prezent liftul funcționează nor
mal, de la data de 1 mai a.c., 
iar conducerea de la Exploata
rea de administrare a fondului 
locativ de stat și de la Șantie
rul de construcții și reparații 
au fost atenționate asupra mo
dului cum se execută reparațiile 
și întreținerea lifturilor în 
blocurile din municipiu, precum 
și asupra modului cum se face 
încadrarea în graficul de exe
cuție a lucrărilor de întreținere 
și reparații".

■ Doresc din inimă, cu toată 
sinceritatpa, să vă aduc la cu
noștință' că, datorită intervenției 
revistei dv., am fost internată 
operativ în Institutul de exper-» 
tiză medicală și recuperarea 
forței de muncă din București, 
unde am fost supusă unor ana
lize și testări. Pentru aceasta vă 
rog să primiți din partea mea 
cele mai profunde sentimente de 
recunoștință. (Ana Bogoescu, 
București, șos. Pantelimon nr. 
254)

B Peste zece mii de locuitori 
ai Gorjului și din județele în
vecinate s-au adunat, în ziua de 
5 iunie 1983, pe Cîmpia Soarelui

de la Padeș și au adus omagiul । 
lor Eroului de la 1821. Iată, sur- [ 
prins pe peliculă, un moment 
din timpul acestei impresionan
te adunări. (Vasile Barbu, om al 
muncii ia Muzeul județean din 
Tg. Jiu).

■ în numele lucrătorilor din 
cadrul Sectorului de plantații și 
amenajarea zonei CFR Ciulnița, 
tov. Ioan C. Năstase, șeful a- 
cestui sector din Regionala CFR 
Constanța, ne roagă să-l spriji
nim în procurarea documenta
ției necesare construirii unei in
stalații pentru producerea bio- 
gazului trebuitor încălzirii unei 
sere floricole realizată din posi
bilități locale. Cum noi nu dis
punem de astfel de documenta
ții, facem la rîndu-ne un căldu
ros apel către cei ce le dețin să 
trimită urgent la Ciulnița pro
iectul unei asemenea instalații. 
Treabă pentru care le mulțu
mim anticipat.

■ Mai multe familii de gos
podari din satul Bidiu, comuna 
Matei, jud. Bistrița Năsăud, în 
numele cărora semnează Grigore 
Cadar, Andreua Samson, Gheor
ghe Păvălin, Iulian Petras și 
Beni Ion, ni se plîng printr-o 
scrisoare că un consătean de-al 
lor, pe nume Grigore Abadi, a 
captat doar pentru el izvorul 
fîntînii care ani de-a rindul 
le-a asigurat apa atît de necesa
ră. Deși nu avea dreptul, tribu
nalul a fost indus în eroare și 
i-a dat acestuia cîștig de cauză, 
iar gospodarilor le mor vitele de 
sete, deoarece foarte greu pot 
aduce pe deal apa de la mare 
distanță. Fîntînile săpate de ei 
rămîn seci, întrucît apa, dato
rită înclinației terenului, se duce 
toată pe un tub, direct în fîn- 
tîna consăteanului lor Abadi.

Trebuie făcut ceva pentru ca 
apa să ajungă la toți.

■ Ministerul Sănătății, Direc
ția farmaceutică și a aparaturii 
medicale, pornind de la solici
tarea Sofiei Teodoru din Galați, 
ne aduce la cunoștință că, în 
dorința de a satisface cerințele 
handicapaților, st preocupă de 
asimilarea în producția între
prinderii de produse ortopedice 
și protezare București a căru
ciorului acționat electric, după 
modelul realizat de un colectiv 
al catedrei de mecanică fină din 
cadrul Institutului politehnic 
București. După omologare, se 
va trece la producția de serie.

■ Uișco Teodor din Criștioru 
de Sus, județul Bihor, sesizează 
din nou absența din magazinele 
de specialitate a caietelor pen
tru potcovitul cailor și boilor 
de muncă, precum și a raluri
lor pentru confecționatul roți
lor de căruță. In plus, deși nu 
lipsesc din comerț, unele unelte 
de uz gospodăresc, precum lo- 
pețile. furcile și greblele, nu au 
durabilitate și, datorită proastei 
execuții, se deformează foarte 
repede și se rup.

n Consiliul popular al muni
cipiului Tîrgoviște, comitetul 
executiv, referitor la scrisoarea 
lui Valeriu Bucur din Tîrgoviș
te, micro VT, bl. 39 B, ap. 59, 

prin care reclamă că apartamen
tul in care locuiește se infiltrea
ză apa datorită defecțiunilor 
existente la instalațiile de la 
nivelele superioare, a dispus ca, 
pînă la sfîrșitul acestei luni, 
IJCL să execute remedierile ne
cesare.

Dorim să fim înștiințați dacă 
deficiențele au fost sau nu re
mediate în termen.

■ Sint Cassel Ionică din Cra
iova, bd. 1 Mai, bl. I — 83, ap. 
11, și apelez la bunăvoința dv. 
de a mă ajuta să aflu de soarta 
unor oameni care au suferit un 
groaznic accident de automobil 
chiar în fața ochilor mei, în ziua 
de 1 Mai a.c., pe șoseaua Rîm- 
nicu Vîlcea — Sibiu, în locali
tatea Grădinari. Doi din ocu- 
panții mașinii — o Dacie 1300, 
cu număr de București — după 
cîte am înțeles, tată și fiică, 
grav accidentați, cărora am în
cercat și eu, cum am putut, să 
le dau primul ajutor, au fost 
transportați de urgență la spi
tal. M-a impresionat mult în
treaga scenă și de aceea sînt 
foarte îngrijorat de soarta aces
tor oameni. Pe cei ce îi cunosc 
îi rog să-mi trimită vești despre 
sănătatea lor.

H Comitetul municipal al fe
meilor Timișoara : La scrisoarea 
tovarășei Mariana Golban, adre
sată răvistei Flacăra, prin care 
solicită sprijin în vederea gă
sirii unui loc de muncă, vă co
municăm că petenta a fost în
cadrată desenator tehnic la fi
liala din Timișoara a Institutu
lui de proiectări Titan Bucu
rești. S-a declarat mulțumită de 
modul de soluționare a scrisorii.

S Subsemnatul Pîrșoagă Mu
gur din Alexandria, jud. Teleor
man, str. Agricultori nr. 18, do
resc să mă ajutați în găsirea 

copilului meu Radii Pîrșoagă, 
care a dispărut de la domiciliul 
sus-menționat în ziua de 27.07. 
1982 și n-a fost găsit nici pînă 
astăzi. Adăugîndu-i fotografia, 
aș vrea să mai menționez că 
este surdo-mut, in vîrstă de 23 
de ani, paralizat pe partea stin
gă ; nu-și poate spune numele, 
iar cînd merge, merge greoi, 
aplecat spre stingă. Este de sta
tură potrivită, brunet, cu părul 
și ochii negri. Cei care îl recu
nosc sau știu ceva despre el îi 
rog din suflet să-mi dea de 
știre la adresa de mai sus ori să 
anunțe miliția.

■ Centrala industriei tricota
jelor, în legătură cu scrisoarea 
adresată revistei noastre de 
Rada loniță din Buzău, ne face 
cunoscut că, în urma analizei 
efectuate de inspectorul șef al 
IJCCP Buzău, împreună cu di
rectorul întreprinderii de trico
taje din localitate, sus-numitei 1 
s-a anulat sancțiunea pecuniară.

■ Gheorghe Manafu din Or
șova, str. Ștefan cel Mare, nr. 4 
ne roagă să transmitem mulțu
mirile sale cele mai călduroase 
prof. univ. dr. Paul Cernea, șe
ful clinicii de oftalmologie din 
Craiova, și Întregului personal 
mcdico-sanitar al clinicii care, 
dovedind o înaltă probitate pro
fesională, i-au redat vederea, 
printr-o reușită operație, toc
mai atunci cînd își pierduse 
orice speranță.

■ Procuratura Generală, răs
punzînd memoriului adresat re
vistei de Brașoveanu Nastasia 
din Focșani, ne anunță că cele 
sesizate ’ au fost examinate și, 
constatîndu-se că sînt întemeia
te, a declarat recurs extraordi
nar care a'fost trimis Tribuna
lului județean Vrancea pentru 
judecare. Tot recurs extraordi
nar a fost declarat și în cauza 
petiționarei Tona Rizu din com. 
Cerna, jud. tulcea. în acest 
caz însă,. recursul a fost trimis. 
Tribunalului Suprem pentru ju
decare.

• „FLACARA” nu ia în considerare scrisorile ano
nime și nu primește acte originale. Scrieți-ne cît mai 
concis. Și nu uitați să vă iscăliți. Precizați eventual 
telefonul unde vă putem găsi. Audiențele se țin zilnic 
între orele 10-13.

■ Un grup de tineri din satul 
Saligny, com. Mircea Vodă, jud. 
Constanța, pentru care își asumă 
răspunderea- semnăturii Popa 
Gh. Dumitru (Țucu), ni se 
plînge că în satul lor activita
tea cultural-artistică și în genere 
întreaga viață spirituală se află 
în mare suferință. In pofida fap
tului că aici se află tm cămin 
cultural destul de spațios, acesta 
este folosit ca depozit DCA, 
pentru strîngerea linii de oaie 
contractate.

li Ministerul de Interne, 
I.G.M. — Direcția circulație ne 
comunică fantul că petiționarul 
Olariu Dumitru din București, 
prezentînd sentința civilă emisă 
de Judecătoria Petroșani, și-a 
dovedit nevinovăția și, că ur
mare,i-a fost restituit permisul 
de conducere. W-x*Srirea a fost 
comunicată și Miliției munici
piului București spre luare la 
cunoștință.

■ Bădița Petru Toda, scriind 
în numele a peste 60 de consă
teni de-ai săi din Criscioru Hu
nedoarei, face anei la bunăvoin
ța noastră și ne solicită să in
tervenim direct pentru întreți
nerea unui drum comunal de
venit imnracticab’l. cu toate că 
— zice omul — materialele de 
carieră si chiar navetele sînt la 
doi pași depărtare.

MIHAI MER1ȘANU S

Poșta redacției
Asoc. locatarilor bl. 57, str. Sf. 

Ioan. Moș — București : Valoa
rea lucrărilor da întreținere, re
parații și. înlocuiri la părțile și 
instalațiile comune revin ca obli
gații legate proprietarilor. Cal
culul se face proporțional eu co- 
ta-parte de proprietate indivi
ză a fiecăruia asunra respecti
velor părți și instalații comune 
B Gheorghe Voiceseu — Brașov: 
Poate beneficia de bursă pe bază 
de contract cu o întreprindere 
H Ion Mazilu — București : Cei 
care lipsesc din imobil, una sau 
mai multe luni, anunțind, în 
scris, despre .aceasta comitetul 
asociației de locatari nu partici
pă pe perioada resnectivă la pla
ta cheltuielilor aferente consu
mului de apă, taxei de canaliza
re, consumului energiei electrice 
necesare funcționării cremato
riului, combustibilului necesar 
preparării apei calde, ridicării 
gunoaielor menajere și vidanjării 
B Gheorghe Avram — Frincești 
(Vilcea) : Dacă nu vă puteți în
țelege, ca între frați, apelați la 
autoritățile locale O Nicolae 
Vlaicu — Deva : Chiria se recal
culează ori de cîte ori intervin 
modificări la veniturile pe fieca
re membru din familie, schim
bare de domiciliu, mărirea sau 
micșorarea membrilor din fami
lie B Maria Bogdan — Brăila : 
Nu la noi, ci la revista „Femeia" 
pentru rubrica „Copiii noștri" ■ 
Teodor Man — Timișoara : Vă 
puteți înscrie la învățămîntuL 
seral în condițiile precizate în 
revistele „Forum" nr. 2 și 3/1983 
B Lucia Pătrașcu — Cluj-Na- 
poca : Femeile au, dreptul la 
concediu de maternitate plătit, 
care se acordă înainte de naște
re — 52 de zile și postnatal — 
60 de zile. Cele două perioade 
pot fi compensate între ele ■ 
Asociația de locatari (? !) — 
București : Răspunsuri detaliate 
la cete 15 întrebări, găsiți în sta
tutul asociațiilor de locatari Bl 
Gh. Apostol — București : Com
petența de acordare a transferu
lui în interesul serviciului revi
ne conducerii unităților intere
sate B Dionisia Trușcă — Cra
iova : Este necesar ca pentru 
încadrarea dv. pe un post didac
tic din județele Dolj, Galați sau 
Tulcea să faceți personal demer
surile respective la inspectora
tele școlare ale județelor menți
onate Ei Ion Văduva — Bucu
rești : Este ilegală cumpărarea 
în scop de revînzare a produse
lor agroalimentare B Ion Pălii» 
— București : în situația în care 
doi abonați la serviciul telefonic 
fac schimb de locuință și nu sînt 
rude pînă la gradul III, pot pre
lua fiecare instalația telefonică 
in cauză, dar această operație se 
încadrează la „mutări" plătin- 
du-se taxa respectivă ■ Vladi
mir Chiseev — Reșița : La con
siliul popular municipal.

MARGA NEDELEA E



Patru oameni de teatru afirmă:
Trăim cel mai înalt

Este limpede, pentru oricine se informează, că teatrul românesc a cu
noscut în ultimii zece ani un reviriment la nivelul dramaturgiei. Dacă pînă
în acel moment teatrul românesc era cunoscut prin valoarea spectacolelor, 
a experimentelor teatrale, în ultima vreme se afirmă tot mai mult prin piesa 
românească de actualitate politică, filozofică, morală și socială cu mare 
aderență la public și eu forță de percuție în planul ideilor. Personalitățile 
care domină în acest moment teatrul românesc sînt mai ales dramaturgii. 
Piesele apreciate mai mult de critici sînt cele care, prin diverse modalități 
de expresie, sondează problematica omului contemporan. Cu toate acestea, 
piesa istorică, piesa document, piesa parabolă, piesa poetică are spectatorii 
săi și se întîmplă rar ca spectacolele să se joace cu săli incomplete. Sînt 
teatre care își fac rețeta de casă cu dramaturgia contemporană românească.

Care sînt cauzele acestui reviriment al teatrului, în speță al dramatur
giei ? Ce a cîștigat teatrul românesc prin această dramaturgie ancorată în

actualitate, prin această dramaturgie implicată profund in plan politic și în 
plan etic ? în ce măsură „conflictul dintre nou și vechi" își găsește expresia 
cea mai adecvată prin piesele scrise în ultima vreme ? Ce se întîmplă cu 
„spectacolele-problemă" 7 Cine aprobă intrarea unei piese în repertoriu 7 
Care este aportul criticii la promovarea unui teatru nou, revoluționar ? In ce 
măsură spectacolul de teatru cu piesa românească este sub nivelul drama
turgiei și din ce motive au trecut regizorul, actorul și scenograful pe planul 
doi ? Răspunsurile, după cum veți vedea, sînt, în general, în acord deplin 
cu fenomenul. Am păstrat și opinii aflate la antipod care consideră, de pildă, 
că Spectacolul a rămas deasupra dramaturgiei și că dramaturgia nu atinge 
încă nivelul de esență și de simbol cerut de spectatori, că piesele din ultimul 
timp sînt doar tentative de a atinge stratul superior al literaturii dramatice 
românești. Cert este că problema rămîne deschisă și dezbaterile pot con
tinua.

Alexandru Toci lese uPoate exista un conflict intre „Mne“ și „mai bine"? Da, eu condiția să nu învingă „răul“!
Tudor Popescu:Cel mai mare eiștig al teatrului contemporan? Publicul

— Prin urmare. Alexandru Tocilescu, 
care Sînt după părerea dumneavoastră 
câștigurile dramaturgiei din ultimii ani ?

— Teatrul a cîștigat interesul oamenilor 
prin capacitatea de asumare a responsa
bilității celor scrise, printr-o profundă 
ancorare în politic și prin creșterea răs
punderii față de actul artistic, față de 
spectacol. Mai mult ca oricînd scriitorii 
au devenit ecoul cetății. Problemele reale 
ale oamenilor nu au trecut pe lîngă ei 
fără să-și găsească exprimarea, dacă nu 
răspunsul.

— Chiar răspunsul 7 Credeți că drama
turgia trebuie să dea și soluții ?

— Dacă piesa de teatru ridică proble
mele oamenilor și se adresează oamenilor, 
solicită implicit și un răspuns. Pentru că 
în acest caz dramaturgul e purtătorul de 
cuvînt al celor care întreabă și nu găsesc 
un răspuns. Răspunsul la întrebările spec
tatorilor trebuie să fie Implicit. Piesa 
pune probleme, dă de gîndit și obligă pe 
spectator să răspundă sprijinindu-se pe 
elementele, pe argumentele supuse dez-
baterii de către dramaturg. Răspunsul 
său este însă direct proporțional cu ca
pacitatea de înțelegere și de sinteză a-fie
cărui spectator în parte. Iar când indivi
dul devine colectivitate, devine masă, în
tr-o sală de spectacol, răspunsul nu poate 
fi deeît suma tuturor capacităților crea
toare ale oamenilor din acel moment. A- 
ceastă sumă o reprezintă, în fapt, ceea ce 
denumim în mod curent opinie publică. 
Deci, publicul prezent intr-o seară, într-o 
sală de spectacol se constituie în opinie 
publică și receptarea pozitivă sau negati
vă a unui text constituie reacția opiniei 
publice la fenomenul prezentat dezbate-

și a trăi pentru ceilalți, a te gîndi la des
tinul unei societăți ca formă de existență 
supremă a individului. „Conflictul dintre 
nou și vechi" înseamnă a face deosebirea 
dintre familie și societate, dintre a avea, 
tu și a da celorlalți tot ce ai mai bun în 
tine, dintre a fi tu însuți și a dori, sau 
chiar a lupta, ca toți să se afirme. In
tr-un cuvînt: conflictul dintre eul egoist 
și eul social. Pentru că dușmanii reali ai 
unei societăți revoluționare sînt cei care 
consideră că revoluția a fost făcută pen
tru ei. în această ordine de idei, pentru 
astfel de oameni, covorul din biroul șe
fului e cel mai mare dușman al subalter
nului, vila cel mai mare dușman al gar
sonierei iar semidoctul dușmanul bibliote
cii.

— Crezi că poate exista un „conflict 
între bine și mai bine" 7

— Da. în sensul în care mai binele este 
dușmanul binelui ! Și, evident că nu în 
sensul în care ne prezintă teatrul radio
fonie și televizat acest așa zis conflict. 
Spre deosebire de ceea ce se întîmplă îri 
teatrele propriu zise, la radio și la tele
viziune — care parcă nu au cîștigat ni
mic din experiența acestor ani — oame
nii nu mai sînt oameni, eroii... prea, nu 
mai au familie, prea sînt căsătoriți cu
producția, prea fac copii cu... indicatorii 
de producție și cu planul, își petrec con
cediile pe șantier, se hrănesc cu inovații 
și dorm pe realizări. Nu crede nimeni ast
fel de eroi. Așa se și explică faptul că

rii.

nici una din piesele, sau aproape nici una, 
nu poate fi jucată pe scenă dar nici pie
sele adevărate nu pot apărea pe micul 
ecran ca să dea o imagine reală asupra 
situației bune a dramaturgiei noastre. în 

. ■ , . acest sens televiziunea nu poate face con
ta ce măsură^au cîștigat ^ramaturgii carență teatrului și teatrele pot fi liniș- 

_s tite : nu-și vor pierde spectatorii nicio
dată ! De ce nu se joacă la televiziune

din contactul eu publicul cetății și ce a-
nume au cîștigat 7

— Dramaturgii au învățat să lupte cu 
Inerția, comoditatea, lenea în gîndire, es-

piese scrise de Marin Sorescu, de Tudor 
Popescu, de Dumitru Solombn, de D.R. 
Popescu, de Paul Cornel Chitic, de Iosif 
Naghiu și de Radu F. Alexandru ? Mai

camotarea adevărului, cu lipsa de respon
sabilitate în fața istorie!. Au învățat să ,, „„ . ___
lupte chiar și cu unii factori din sfera muit deeît atît, de ce nu se joacă pe mi-
teatrului și care s-au dovedit nereceptivi , ................................... ~ ■
la evoluția societății, interesați, mai mult, 
de destinul lor, de post sau de remunera
ție deeît de public și de exigențele aces
tui public. Dramaturgii au învățat să 
lupte împotriva tuturor relelor societății 
noastre, scriind și promovînd ceea ce este 
CU adevărat nobil. Dar în primul rînd dra
maturgii au învățat să scrie mai bine, 
profesionist vorbind. Acest lucru a venit 
cu timpul și cu experiența. Oamenii sînt 
mai adevărați în piesele scrise în ultimii

cui ecran principalii ' reprezentanți al 
dramaturgiei românești de-a lungul tim-

• purilor 7
— Cum se reflectă această evoluție

zece, cincisprezece 
plecși, cu biografii 
reacții mai firești.

ani, sînt mai com- 
mai complete, cu 
adică mai vii, mai

credibili în ceea ce întreprind pe scenă. 
Se simte că, în acest moment, ceea ce a 
fost odată un deziderat major — inspira- 
țî-vă din realitate ! — a avut, efect. In 
acest sens au evoluat și Paul Everac și 
Tudor Popescu, și D. R. Popescu, și The
odor Mănescu, și Ion Bâieșu, și Radu F. 
Alexandru.

— Vorbeați de conflicte puternice. Care 
sînt ele 7

— De pildă, se vorbește din ce în ce 
mai des de „conflictul dintre nou și 
vechi". în documentele de partid această 
formulare apare de multă vreme. Dar 
conflictul real dintre nou și vechi a cîști
gat în profunzime, cel puțin în ceea ce 
îi privește pe dramaturgi, în ultimul timp.

— Ce reprezintă acest „conflict dintre 
Bou și vechi" 7

—- Lucrurile sînt foarte simple pentru 
că de fapt acest conflict este conflictul 
dintre spiritul mic burghez și spiritul re
voluționar, între a trăi bine, a dormi bine

spectaculoasă a dramaturgiei la nivelul 
actului artistic, al punerii în scenă ?

—- Adică al spectacolului... Ei bine, spec
tacolul nu este Sub nivelul dramaturgiei. 
Spectacolul a fost la un moment dat pes
te dramaturgie. Dar la ora âfetuală drama
turgia’ are valori și o percutanță pe care 
nu le-a avut niciodată. Mai înainte de a 
aborda acest subiect e necesar să recu
noaștem rolul criticii de teatru în relan
sarea dramaturgiei și a artei spectacolu
lui. Critica românească de teatru este
extrern de pretențioasă.
nească de
pretenții de

Critica româ-
teațru are haremuri

nivel
și

spectacolele pe care
mondial pentru 
le discută. Fă«ră

a aduce în prim plan mari valori teore
tice critica noastră a. reușit, prin prac- 

' tica de zi cu. zi, de seară de seară, să în
curajeze și să stimuleze revirimentul dra
maturgiei și al artei spectacolului în 
România. De pe această platformă înaltă 
de calitate nu mai putem da înapoi. Cri
tica nu ne lasă să scădem nivelul percu- 
tanței unui text pus în scenă sau nivelul 
interpretării, pentru că operează cu cri
terii și cu exigentă care situează mișca
rea teatrală românească la un înalt grad 
de temperatură a ideilor și a esteticii 
spectacolului. Valoarea din ce în ce mai 
ridicată a dramaturgiei românești a fă
cut ca mulți regizori tineri să-și facă un

(Continuare in pag. 24)

— Tudor Popescu, sînteți unul din dra
maturgii care s-au afirmat în ultimii ani. 

O afirmare furtunoasă. In eîteva stagiuni 
piesele dumneavoastră au făcut înconju
rul teatrelor din țară. Erați, Ia un moment 
dat, dramaturgul cel mai jucat.

•— Eram. între timp s-a considerat că 
sînt. prea jucat și am fost ușor îndepărtat 
din linele repertorii. Lucrul acesta nu mă 
sperie, , nu mă intimidează. Scriu mai de
parte Realitatea noastră e atît de bogată 
în subiecte demne de a intra în literatură, 
demne de a fi aduse și supuse pe scenă 
judecății opiniei publice. îneît e destul să 
treci prin viață, atent lâ tot ceea ce se 
întîmplă în jurul tău, ca să intri în starea 
de a crea.

— Afirmația că teatrul dumneavoastră 
e „gazetăresc" vrea să însemne că are 
mai mult comun eu efemerul deeît cu du
rabilul, Gazetăresc, adică e eonjunetural, 
cu percuție imediată, fără valoare eternă.

— Âș fi eșuat, cred, în dramaturgie în 
zona efemerului, dacă nu aș fi învățat un 
lucru esențial : să dezvolt un conflict dra
matic printr-o bogată și variată tipologie 
umană. Și apoi, celor care se grăbesc să 
afirme că teatrul meu sau al altora este 
efemer, țin să le amintesc că o judecată 
de acest nivel e dată în timp și de public. 
Desigur, situațiile din unele piese semnate 
de mine vor fi depășite de mersul înainte 
al societății, dar problemele oamenilor ră- 
mîn valabile, reacțiile lor față de aceste 
situatii exprimă un anumit mod de a se 
manifesta în existent, mod reprezentativ 
pentru o anume epocă. Și apoi. noi. cei 
care sântem uneori invinuiți de cochetă
rie cu efemerul gazetăresc al vieții, chiar 
dacă dispărem ca dramaturgi, chiar 
dacă nu vom supraviețui ca dramaturgi 
vreau să spun, putem trăi cu conștiința 
împăcată că ne-am făcut datoria ca oa
meni de atitudine, că ne-am sacrificat 
condeiul luptînd pentru afirmarea a tot 
ceea ce e frumos, luptîndîmpotriva im
posturii, a incompetenței, a fugii de răs
pundere. a prostiei, a lașități! etc.

— Ce înțelegeți prin „conflictul dintre 
nou șl vechi" în teatrul românesc ?

— Starea de conflict nu e o stare pe 
care O descoperă dramaturgia, starea de 
conflict nu e un accident, ci o stare nor- 
mală în evoluția societății. Dialectica pre
supune această stare continuă de conflict. 
Prin urmare, sțarea de conflict mi e doar 
pentru că vrem noi. dramaturgii, ci pen
tru că ea există, independent de noi. Pe 
de altă parte, diritotdeauna în societate 
oamenii au coexistat, într-un raport mai 
mult sau mal puțin antagonic. Iată, de 
pildă, „conflictul dintre nou și vechi" 
funcționează și la nivelul factorilor de de
cizie din teatru. Unii oameni cu funcții de 
răspundere nu cred că viața, între timp, 
adică de când o cunoșteau ei mai bine, 
s-a schimbat. Uneori, constată acest lucru 
chiar la nivelul propriei lor familii și li 
se pare că viața a devenit aberantă pen
tru că nu se mai încadrează în limitele 
lor de cunoaștere. Astfel de oameni au 
fost poate, cîndva, la promovarea în aces
te funcții de răspundere, reprezentanți ai 
noului dar, treptat, au devenit reprezen
tanți ai vechiului, pentru că nu mai se
sizează schimbarea, evoluția. în societate 
„conflictul dintre nou și vechi" este ex
trem de dinamic și acoperă aproape toate 
domeniile de activitate. Un om rămîne ti-

năr și sănătos câtă vreme este capab , 
se înnoiască, să’trăiască puternic „conu^c- 

' tul dintre nou și vechi" la nivelul interi
oarelor sale de conștiință. Vechi este, da 
fapt, tot ceea ce face ca viata să încreme
nească, sau care vrea ca viața să încreme
nească. să involueze pentru că altfel ar 
depăși nivelul (unora sau altora) de com
petență. Prin urmare, un conflict, o stara 
de conflict trăim la iot pasuL Problema 
este să sesizăm acest conflict și să învă
țăm de ce parte se află adevărul celor 
care vor veni după noi, adevăr care creș
te din adevărul nostru.

— în ce măsură credeți că dramaturgia 
românească a sesizat acest conflict și l-a 
reprezentat pe scenă 7

— De mai mulți ani s-a instaurat un 
climat de fertilă colaborare între forurile 
responsabile cu destinele teatrului româ
nesc și creatori. Acest climat deschis, de 
mare cinste și probitate, de competentă și 
înțelegere a făcut ca, în anii pe care îi 
trăim, dramaturgia românească să cunoas
că un salt extraordinar, de la adevărurile 
false la adevărurile reale. Altfel spus, dra
maturgia a reușit în acești ultimi ani să 
se suprapună pe adevărata stare de lu
cruri a zilelor noastre- Nu în mod epider
mic cum am spus ci sondînd în profunz* 
me existența noastră de toate zilele 
încercînd să fie fidelă adevărurilor vit 
noastre, nu ale altora ! Noi, dramaturgii, 
am înțeles că e nevoie de un teatru al ce
tății, un teatru cinstit, adevărat, câre să 
devină un instrument eficace de educației 
cu efect imediat dar și de perspectivă. 
Sarcină extrem de nobilă căreia ne-am 
devotat cu credință și cu bună-credință. 
Nu cred că s-â scris cîndva teatru la noi 
din rea-credihță. Eventual, a fost inter
pretat ca de „rea-tredință" un autor sau 
altul, pînă la un anumit nivel ai discu
țiilor. Vechiul cedează greu prerogativele 
sale ! Așa se întîmplă că adeseori unele 
piese care au fost taxate ca fiind de „rea- 

credințâ" să devină vîrfuri de lance ale 
dramaturgiei noastre în lupta împotriva 
racilelor societății; să reprezinte succese 
da prestigiu ale teatrului românesc și să 
întrunească sufragiile necondiționate ale 
publicului. Educarea unei noi conștiințe 
nii se face cu piese care trădează viața 
ci cu piese eare o transfigurează prin 
adevăr nu prin minciună. De aceea nu 
sînt de acord cu unii ..eșteți" care împart 
dramaturgia în „negativă" și „pozitivă". 
Negativă fiind aceea care se ocupă de 
aspectele negative iar pozitivă aceea care 
are un instinct imnic. Nu trebuie șă ne 
speriem de o dramaturgie care sesizează 
aspectele negative ale societății, care cri
tică, de o dramaturgie care înfierează 
ceea ee este vechi, depășit, ceea ce frâ
nează mersul înainte al societății. Sigur 
că teatrul generalizează o anumită situa
ție, o anumită stare de conflict, dar asta 
nu înseamnă că teatrul, că dramaturgia, 
vrea să arunce un blam asupra societății ! 
Dramaturgia vrea să vindece societatea de 
erori, vrea să contribuie, spectaculos, 
e adevărat, la acțiunea de înfrumu
sețare a omului, la formarea unei no! 
conștiințe, înaintate. Ea nu a afirmat ni
ciodată vechiul, nu a promovat atitudinile 
retrograde.

— în concluzie, care ar fi principalul 
cîștig al teatrului românesc contemporan?

—■ Publicul. Teatrul românesc din ul
timii zece sau cincisprezece ani a câștigat, 
de partea sa, publicul !



moment al teatrului românesc
Michaela Tonitza:După părerea mea, teatral românesc, ca dramaturgie, nu a atins încă momentul adevărului

Valentin Silvestru:Să nu uităm că răspundem in fața istoriei de destinele teatrului românesc
— Micliacla Tonilza, cum se vede din 

perspectiva secretariatului literar al unui 
teatru dramaturgia propusă spre lectură 
și din care se alege repertoriul unei sta
giuni ?

— Din întîmplare, am o experiență bo
gată în lecturi de teatru. Am fost mem
bră în nenumărate comisii de lectură prin 
teatre și la televiziune, am făcut parte' 
din jurii care urmau să decerneze premii 
de dramaturgie și cred că mi-am putut 
face o imagine mai realistă asupra teatru
lui care se scrie la noi.

— E un privilegiu completat și de faptul 
că ați lucrat ani de zile intr-unui dintre 

mai dinamice colective teatrale de la 
« Teatrul Mic, și de faptul că ați fost, 
de asemenea, mulți ani, cadru didactic u- 
• ' ersitar.

• Cert este că majoritatea celor care 
scriu, celor care ne trimit piese la secre
tariatele literare sînt marcati de clișee, de 
poncife și, cu tristețe vă spun, cufundați 
în mediocritate pînă dincolo de limita to
lerabilă. Unele clișee sînt impuse de ma
eștrii luați drept model, altele sînt impu
se de viața de zi cu zi, de lectura ziarelor, 
de emisiunile de la televizor sau de la 
radio. Un mod de a gîndi „stas". Drama
turgia pe care o primim tratează proble
mele vieții cu un conformism laș, trist, 
cenușiu, realitatea e neinteresantă în pa
gina dactilografiată. Cauzele unui astfel 
de conformism se află în existența unei 
autocenzuri periculoase, care împinge pe 
unii la teamă de adevăr și la crispare în 
fața problemelor reale ale oamenilor (și 
chiar ale lor personale). Ca și cum cineva, 
dinainte de a scrie, ne-ar obliga să scriem 
în „norme" și „dogme". Alte piese eșuează 
într-un teren marginal, într-o mahala a 
problemelor reale ale vieții, în conflicte 
nesemnificative, exotice. Mulți apelează 
la parabola cu sensuri filosofice generale 
și care se înscrie într-o zonă atempora1ă 
și imponderabila. Un astfel de teatru este 
r -esar dar nu în primul find. Noi încă

m nevoie de un teatru realist, de un 
t, „Au al adevărurilor fundamentale ale 
v tii, de un teatru care să se poată su-

>une pe elementele reale ale existen- 
y_., fără a le reproduce prin hîrtie de 
calc, ci prin transfigurare poetică adevă
rată, nu falsă, împrumutată. Teatrul con
temporan operează la nivel mondial, 
mai mult ca oricînd, cu o dramaturgie 
realistă, la nivelul investigației în con
știința oamenilor secolului nostru. Tea
trul document e teatrul zilelor noastre, 
al zilelor pe care le trăim, nu al unor pro
bleme inventate. Ceea ce mă nemulțumește 
ciod citesc piesele de testru pe care le 
primesc la secretariat este o anume pu
doare în abordarea directă, pferpendicu- 
lară, dură, necruțătoare a realității. In a- 
cest sens literatura noastră dramatică are 
încă enorm de făcut.

— Oare dramaturgia noastră dintre cele 
două conflagrații se situează din acest 
punct de vedere deasupra celei care se 
scrie acum ?

— S-a scris teatru mai bun între cele 
două. războaie mondiale dar nu cred că 

m-ar mai interesa, acum, acest tip de 
teatru.

— Mi se pare că există totuși în drama
turgia românească de astăzi piese de re
zonanță care pot intra în fondul principal 
al literaturii noastre dramatice.

— Cîteva. -Puține. Nu am ajuns încă la 
o sinteză. Sinteza e așteptată. Piesele de 
teatru, sau majoritatea pieselor de teatru 
scrise pînă acum nu au încă forța pe care 
o au faptele de viață pe care le trăim în 
fiecare zi. Viața e mult mai interesantă 
deeît arta.

— Vă dau dreptate. Viața e un autor 
mai bun.

— Dacă poezia este de mulți ani secto
rul cel mai înalt al vieții noastre literare, 
dacă proza vine cu suflu puternic din ur
mă și se consolidează prin roman și prin 
nuvelă inspirate din cea mai stringentă 
realitate, despre dramă nu putem spune 
același lucru. Drama și comedia nu au a- 
juns încă la o cristalizare originală și 
puternică în plan literar. Sigur, sînt marii 
maeștrii : Horia Lovinescu, D. R. Popescu, 
Paul Everac, dar ei sint singuri și de 
mult...

— Dar în plan spectacular, vreau să 
spun în planul actului creator scenic nu 
s-a produs nici un reviriment ?

— Insuficiențele dramaturgiei au fost 
suplinite pînă acum inteligent și cu mare 
consum de imaginație de către regizori, 
scenografi și actori. Avem oameni de tea
tru de mare profesionalism care au salvat 
de multe ori piesele românești de la sche
matism, declarativism și fals curaj peri
ferie.

— Credeți că trăim un moment de vîrf 
al artei spectacolului ?

— Da, evident. Există, în ultimii ani, 
și un spirit de competiție pe care l-a im
pus Teatrul Mic și spectacolele „fierbinți" 
de la Dinu Săraru. Sint obiectivă, crede- 
ți-mă, și vorbesc „dinăuntru", în perfectă 
cunoștință de cauză. Deci, spectacolul e de 
valoare internațională, dramaturgia — nu.

— Și cum vedeți dumneavoastră ieșirea 
din acest impas ?

— Prin renunțarea la falsele pudori, la 
autocenzura oneroasă care face să esca
motăm adevărurile esențiale, printr-o co
laborare permanentă a autorilor drama
tici cu teatrele. Poate că e bine ca. un 
timp, dramaturgii să fie afiliati pe lingă 
teatre ca împreună cu echipa de actori, 
regizori și scenografi să împlinească cu
sururile dramaturgiei. Doresc să lucrez în 
tr-un teatru în care dramaturgul să facă 
parte din echipă, din colectiv, textul să 
fie o operă deschisă lucrată în colaborare,

— Prin urmare considerati că dramatur
gia noastră contemporană este încă sub 
nivelul dramaturgiei care se scrie în 
lume ?

— Avem nevoie de o dramaturgie rea
listă pe care alții o fac mai bine. Proble
matica pieselor noastre are un caracter 
provincial și adeseori conjunctural, incit nu 
poate stîrni interes universal. Cel puțin.

(Continuare în pag. 24)

— Tovarășe Valentin Silvestru, opiniile 
în legătură cu actualul nivel al drama
turgiei românești diferă. Se întîmplă ca 
unii să nege valoarea pieselor de teatru 
scrise în ultima vreme.

—■ După părerea mea momentul pe 
care îl trăim este cel mai înalt din în
treaga istorie a teatrului românesc : ca 
front al dramaturgilor, cuprindere tema
tică, pondere în viata socială și chiar ca 
fond de bibliotecă. Nu și ca prezență în 
repertoriu. Piesa românească și-a cîștigat 
dreptul de a fi jucată cu. preeminență. 
Ea este servită de cele- mai bune forțe 
din teatre (vorbim de regizori, actori, 
scenografi etc.). E jucată cu dragoste, nu 
cu silă. Este extrem de agreată de pu
blic.. Piesa românească este căutată de 
public mai mult deeît piesa străină. 
Pentru că piesa românească răspun
de, în sfîrșit, nevoii publicului de 
a se vedea pe sine, pe scenă, la lu
mina rampei, cu toate frămîntările și 
stările sale de conflict. Nu e un secret 
pentru nimeni că teatrele își realizează 
indicii de plan cu ajutorul piesei româ
nești. Pentru că piesa românească se 
scrie azi cu un acut simț politic al cri
ticii, cu o înaltă răspundere civică și 
într-o expresie dramatică modernă.

— Spuneați că Ia ora actuală există un 
larg front de dramaturgi (ca număr 
de persoane și ca forță de creație)...

— Există un decalaj între rițmul în 
care apar piesele noi, de valoare, și rit
mul în care acestea devin spectacole. Asta 
din cauza unor factori inhibitori, a unor 
confuzii de ordin teoretic și administra
tiv. Acest decalaj între opere dramatice 
bine scrise și răspîndirea lor pe scenele 
tării riscă, în ultimele luni, să se adân
cească datorită unei eronate considerări 
a dramaturgiei românești de la nivelul 
unor birouri cu ferestrele închise spre 
realitatea imediată. Unora li se pare că 
dramaturgia nu ar fi fidelă reali
tății românești contemporane, că ea ar 
oglindi numai anumite aspecte, de pre
ferință negative, în dauna aspectelor po
zitive. Și toate acestea uitîndu-se că
teatrul operează la nivelul conflictului,
în fapt, realitatea e dominată de o sumă 
de contradicții politice, economice și
chiar sociale care își găsesc rezolvarea 
în timp în procesul evoluției vieții. Or, 
în ultimii zece, cincisprezece ani. tocmai 
acest drept la starea de conflict reală și 
l-a cîștigat dramaturgia care luptă îm
potriva fenomenelor negative șl contribuie 
din punct de vedere spiritual la dezvol
tarea socială. Teatrul românesc a părăsit 
ilustrativismul unei perioade revolute și 
a plonjat adine în realitate oglindind 
tocmai acest proces de luptă între ceea 
ce acționează în sensul progresului și 
ceea ce reprezintă regresul. în felul 
acesta dramaturgia românească este 
profund revoluționară. Nu lasă să doarmă 
liniștiți pe cei care cred că pămîntul nu se 
învîrte deeît în jurul lor. Evident, nu e 
nimeni îndemnat să scurme în. gunoaie. 
Cine cunoaște literatura dramatică a lu
mii știe cît de sănătoasă este. în acest

sens dramaturgia românească contempo
rană. Cum adică ? Literatura lui Sorescu, 
D.R. Popescu, Paul Everac, Romulus 
Guga, Theodor Mănescu, Tudor Popescu, 
nu e pozitivă ? Cum am avea per
sonaje viabile în dramaturgie dacă 
ele nu ar fi negative cînd . este 

> cazul ? ' Cu cine mai luptă eroii po
zitivi ? De aici și pînă la blocarea sa
tirei nu a fost deeît un pas pe cale să 
se producă. Unde ? într-o țară care i-a 
dat pe Caragiale, pe Mazilu, pe Baranga, 
pe Băieșu ș.a. După unii comedia ar fi 
latura umbrită a vieții sociale deși, se știe, 
ne face să rîdem, ne face „să ne despăr
țim de trecut rîzînd". S-a întîmplat, nu de 
puține ori, ca unele piese din această 
categorie să fie blocate la un moment 
dat de diverși factori, ca ulterior să fie 
„dezlegate" ca spectacol pe stena și să 
cunoască un Succes extraordinar la pu
blic. Semn că acolo nu era trădată reali
tatea. Dar nimeni nu a răspuns, nimeni 
nu a fost tras la răspundere pentru a- 
ceastă întîrziere. Trebuie pornit de la 
ideea că teatrele își cunosc mai bine 
publicul iar forurile județene de partid 
care aprobă intrarea în repertoriul tea
trelor cunosc mai bine realitățile sociale 
specifice. Dar la ora aceasta e greu de 
spus cine anume aprobă o piesă de 
teatru. O propune teatrul, o citește Co
mitetul de cultură și educație socialistă 
la nivel județean, care, la rîndul său, b 
propune cu un referat Consiliului Culturii 
și Educației Socialiste. Și cu toate aces
tea sînt cazuri în care anumite piese 
aprobate într-un teatru, într-un oraș, 
într-un județ nu sînt aprobate în altele.

— E posibil ea unele piese de teatru 
să intre în asemenea litigii chiar la ni
velul unui comitet județean de cultură 
sau la nivelul Consiliului Culturii și Edu
cației Socialiste.

— Astfel de litigii trebuie, după pă
rerea noastră, rezolvate printr-un larg 
consult democratic cu oamenii de spe
cialitate care cunosc nu numai probleme
le de natură estetică specifice teatrului 
dar cunosc bine și temperatura realității, 
a vieții de zi cu zi. Criticii de teatru nu 
sînt numai oameni de bibliotecă, de pildă, 
pi și oameni care trăiesc intens actuali
tatea, pentru că sînt obligati să-si veri
fice ontiunile estetice în racord fierbinte 
cu realitatea. Litigiile dm viața teatrală 
nu se rezolvă nrin telefon. Nu poți juca 
o piesă la telefon. Ea nu noate fi înre
gistrată pe bandă de magnetofon, pentru 
că aria teatrului e o artă vizuală, nu au
ditivă !

— Teatrul românesc a cunoscut în ul
timii ani o efervescență extraordinară fa 
nivelul comunicării cu publicul nun in
termediul festivalurilor, al colocviilor, al 
intilnirilor, al seminariRor de teatru unde 
se constituia prilejul unui schimb util de 
oninii și al unei informări bogate asupra 
fenomenului. în u’timele luni însă, mai 
precis în ultima stagiune, aceste întîlniri 
cu profund caracter de lucru, dar șl

(Continuare în pag. 24)

tn concluzie: HÂTRUL (NSEAHNĂ STĂRI DI CONFLICT
Nu împărtășim entuziasmul unora dintre colaboratorii noștri la această 

dezbatere. Majoritatea teatrelor din țară au atins momentul de vîrf în pro
movarea dramaturgiei românești de înaltă rezonanță printre spectatori și de 
mare acuitate politică și socială în stagiunile trecute. La nivelul anului 1983 
se constată o anumită timorare în programarea unor premiere cu piese ro
mânești angajate în profunzime în miezul conflictelor epocii. Pe de altă parte, 
dramaturgi de primă linie ca Paul Everac, Marin Sorescu, Tudor Popescu sînt 
din ce în ce mai rar prezenți în repertorii față de anii trecuți. Or, aceștia 
au asigurat, între alții, forța de șoc și de percuție a teatrului românesc în 
rîndul spectatorilor. Ca problematică, de asemenea, teatrele rămîn datoare pu
blicului. Dacă piesa de dezbatere politică, de analiză a erorilor trecutului și 
chiar ale prezentului, dacă lupta pentru adevăr, pentru sinceritate, pentru 
promovarea noului în relațiile dintre oameni, dar și la nivelul tuturor as
pectelor vieții sociale, a cîștigat interesul spectatorilor și a determinat o nouă 
afluență a publicului la teatre, piesa faptului anonim de viață, a dilemelor 
individului, a dramelor de familie, a tinerilor, a bătrînilor, a oamenilor mă
runți, a rămas pe planul doi. în spatele conflictelor spectaculoase și de in
teres gazetăresc se află interioare de conștiință prea puțin cercetate, dacă nu 
cumva chiar neglijate. Este adevărat că drama ontologică și teatrul istoric 
au cunoscut un reviriment impresionant și într-un registru literar și inter
pretativ unic în istoria literaturii și artei spectacolului, dar drama politică, 
drama document în care omul să se regăsească pe sine cît mai fidel în con
textul istoriei mai mult sau mai puțin recente a fost, de asemenea, amînată 
de pe ordinea de zi. Credem că e necesară o mai profundă, viguroasă și caldă 
aplecare a dramaturgilor asupra aspectelor complexe ale omului, la nivelul 
producătorului real de bunuri materiale și spirituale și mai puțin la nivelul

„vieților de excepție" sau ale „cazurilor speciale". Dacă s-a cîștigat deja un 
înalt nivel de profesionalism în arta scrisului pentru scenă e timpul să cobo- 
rîm în miezul fierbinte al existenței intime atit de frămîntate a individului.

în raport cu dramaturgia, spectacolul cu piesa românească nu a ajuns 
deeît în rare situații la un acord strălucit. Credem că va trebui să funcțio
neze o colaborare cu adevărat creatoare și fără orgolii false între autorii ro
mâni și regizori, scenografi sau actori. Din păcate, sînt încă rare cazurile 
în care teatrele se anunță programatic ca laborator consecvent de creație în 
acest sens. Ca să nu mai vorbim de faptul că în ultima vreme sînt, ’ de ase
menea, foarte rare situațiile în care consemnăm un experiment valabil la 
nivelul artei interpretării. Fapt care se explică și prin aceea că studiourile 
teatrelor, care pot lansa dramaturgi și regizori cu puncte de vedere origi
nale, nu mai sînt laboratoare experimentale ci au împrumutat profilul să
lilor obișnuite de spectacol. Dar asupra acestei probleme ne propunem să 
revenim.

într-un cuvînt, teatrul românesc a cîștigat prin dramaturgie, a cedat 
terenul la nivelul valorilor de excepție în arta spectacolului (aceasta și da
torită faptului că mari regizori români lucrează aproape în exclusivitate în 
străinătate), a cîștigat de partea sa publicul pe care nu mai are voie să-1 
piardă reîntoreîndu-se la o dramaturgie a falselor realități și încearcă încă 
timid să pătrundă în universal.

Ne facem, în continuare, o datorie de onoare prin publicarea tuturor punc
telor de vedere fertile dezbaterii noastre.

Dezbatere realizată de ADRIAN DOHOTARU H 
Fotografii de PAUL AGARICI



Un om, un om obișnuit, un iubitor de 
frumos, să-i zicem, vrea să-și cumpere un 
tablou, o lucrare de artă • Ce 1 se oferă 
în cele trei galerii ale Fondului Plastic, 
Arcade, Apollo și din nou Arcade, aflate 
în zona străzii Lipscani, mai exact spus 
pe strada Șelari, strada Blănuri șl în pa
sajul Hanul cu Tei 0 Tot ta pasajul’ Ha
nul cu Tei, o galerie extrem de interesan
tă, Ceramica 0 Ce. i se oferă Ia sectorul 
de artă,al Consignației 0 întîmplări mai 
mult sau mai puțin semnificative în lu
mea. comerțului cu arta • Ne îngăduim 
un sfat : alegeți, pentru dumneavoastră, 
un tablou semnat de Florin Niculiu, Ion 
Musceleanu, Traian Brădean, Constantin 
Piliuță, Margareta, Sterian, Ion Pacea, So
rin Ionescu, Sorin Ilfoveanu, Ștefan Cât- 
ția, Horia Bernea, Ion Grigore, Virgil Al- 
mășanu, Benone Șuvăilă, Semproniu Iclo- 
zaa, Vladimir Șetran, Gheorghe Calea, 
Vasife Cazar, Georgia Naoâruș, Soiru 
ChinMlă, Dragori Vițelar», Brăduț Cova- 
Bu, Gheorghe Șaru, Ervant Nteogosian, 
Zamfir Dumitrescu, Rotii Noel, Liwta 
Suhar, Ștefan Pelmuș, Cicerone Cioban u,. 
Alin Gheorghiu, Wanda Mihuleac, Dons 
Rotaru, Octav Grigorascu, Romeo Zam- 
fireseu, Costin Neamț», Luminița, Frâți- 
iă, Carmen Cula, Radu Dârîngă, Virgil 
Mancaș, Paul Atanasiu • Galeria Ce
ramica vă așteaptă cu lucrări semna
te de Ion Berendea, Rodica Mazilescu, 
Ioana Șetran, Silvia Radu, Vasile Cercel, 
Alexandru Gheorghe, Lucia Maftei, Te
reza Panelli, Gheorghe Rizoiu, Maria Lă- 
zăvescu și George Filipescu.

Deci, un om, un ora obișnuit, un iubi
tor de frumos, să-i zicem, vrea să cum
pere un tablou, o lucrare de artă. îi sînt 
necesare, credem noi, o sumedenie de in
formații și adrese care să-1 ajute- să-și în
deplinească dorința. In consecință, una 
dintre menirile reportajului de față, pen
tru care am bătut la pas cîteva din Ga
leriile, de artă ale Fondului Plastic, pre
cum și marea Consignație a Bucureștiului, 
ar fi aceea de a pune- Ia dispoziția marelui 
public exact acea listă de informații și 
adrese cu care mai marii sau mai micii 
colecționari sînt, firește, familiarizați.

Astfel, pe strada Șelari, la numărul 13, 
lingă celebra- Curte a Sticlarilor, iubitorii 
de frumos sînt așteptați de- galeria Areade. 
Rețineți numărul de telefon al acestei ga
lerii : 15 85 78. Puteți suna între orele 
10—18. Iată ce ne-a declarat gestionarul 
acestei galerii, Petru Romoșan : „îi putem 
asigura, pe cei care au călcat pragul ga
leriei noastre acum 10 luni, să zicem, că 
Arcadele și-au schimbat tafă-ișarea com
plet. Astfel, dacă înainte vreme, pe pa
nourile noastre își găseau loc a sumede
nie de lucrări aparținînd unor pictori mai 
mult neavizați decît talentați, în marea 
lor majoritate amatori și autori ai unei 
picturi de gang sau kitsch, total lipsită de 
valoare artistică, astăzi, prin cîteva ferme 
și exacte măsuri luate la nivelul conduce
rii Uniunii Artiștilor Plastici din țara 
noastră, precum și a factorilor de resort 
din cadrul Fondului Plastic, cel ce expun 
sînt numai și numai membri ai Uniunii și 
ai Fondului Plastic. Cu alte cuvinte, nu
mai și mimai pictori profesioniști și eu o 
îndelungată și apreciată activitate artis
tică, inclusiv expozițională. Mal mult de
cît atît,. pentru a preîntîmpina- orice nea
juns, toate lucrările, dar absolut toate, 
fără nici o excepție,, primesc girul unei 
comisii extrem de severe, extrem, de exi
gente, comisie care, totodată, fixează și 
prețul în parte al fiecărei lucrări".

Nc vom referi în continuare la alte 
două galerii, Apollo și Ceramica, amin- 
două aflate în celebrul pasaj Hanul ca 
Tei, pasaj care găzduiește și binecunos
cuta Consignație- Deci, galeria Apollo, te
lefon 16 23 40, gestionară Viorica Zaharisi, 
o femeie- care de-a lungul a 7 ani de cînd 
face meseria asta consideră că „nimic nu 
poate fi- mai trist decît să trăiești ta afara 

artei, a picturii, a muzicii, a literaturii, a 
teatrului". Cu alte cuvinte, trăind în 
preajma tablourilor, Viorica Zaharia a 
descoperit frumusețea ideilor, a sentimen
telor. O întrebăm dacă, între atîtea șl atî- 
tea tablouri ține Ia unul anume în mod- 
deosebit. „Mai bine și mai bine ana să vă 
povestesc că mi-a fost dat să am spre vin- 
gare un tablou eare, la început,, mă ta- 
triga. Tabloul respectiv, despre care foar
te mulți oameni spuneau că este foarte' 
frumos, reprezenta o vînzătoare de flori. 
O Mtrînă vînzătoare de flori într-un pei
saj de iarnă. Mă simțeam atît de tristă și, 
în același timp, atît de mîngîiată ta tris
tețea mea atunci cînd priveam acel tablou, 
incit mi-a fost foarte greu să-l vînd. 
Aproape că nu voiam să mă mai despart 
de el. Dar cîte alte zeci șl sute de întîm
plări n-am trăit eu între acești patru pă
reți ai galeriei, printre tablourile mele 1 
Au fost, desigur, și întîmplări triste, cu 
oameni care își dau aere de mari cunoscă
tori, dar dacă îi auzii cum vorbesc despre 
tablouri te-apucă jalea, nu alta. A venit la 
mine, într-o zi de ploaie, an tractorist. 
Mi-a spus că el e tractorist și că, pînă stă 
ploaia, să-I las să se uite la tablouri. L-am

Dosarul comerțului cu artă

De la ciubucul picturii de gang 
la șansa de a oferi pacea frumosului

lăsat,, firește. Cînd să plece, mi-a mulțu
mit, dar mi-a spus că Iui nu-i plac ta
blourile acelea, că de ce se omoară lumea 
să le cumpere. I-arn spus că lumea nu. se 
prea omoară să le cumpere. Și i-am mai 
spus o mie de alte lucruri. El bine, după 
ce m-a ascultat cu atenție,, mi-a mulțu
mit că i-am luat, cum a spus el, un văl • 
de pe ochi -și că, dacă nu mă supăr,, et are 
să vină în galerie și cu copiii lui ca să 
învețe și ei ce e frumosul. S-a ținut de 
cuvînt, a venit, avea o fetiță și un băiat. 
Și, pînă la urmă,, pentru camera copiilor 
lui, conșultîndu-se cu ei, cu copiii, a cum
părat un tablou. Pentru copiii mei, pentru 
educația lor, este foarte important să aibă 
pe perete un tablou adevărat și nu cine 
știe ce urîțenie, cum credeam eu înainte 
că este pictura. In clipa aceea, vă rog să 
mă credeți, am simțit cu adevărat că eu 
nu vînd tablouri ci ofer oamenilor o- șansă 
de-a se afla în fața frumosului",

Alături de Apollo, răspunzînd la același 
număr de telefon, 16 23 40, galeria Cera
mica. Interlocutoare, Manela Profeia, din 
partea căreia aflăm că ziua în care a vîn- 
dut cele mai multe obiecte de ceramică a 
coincis cu o anume zi cînd un autobuz cu 
turiști străini, care veniseră pentru un 
spectacol Ia Rapsodia Română, aflată în 
apropierea Hanului cu Tei, s-au rătăcit și 
au fost atrași de frumusețea arhitectonică 
a pasajului unde, spre bucuria și uimi
rea lor au descoperit galeria Ceramica. 
„N-ar fi oare nimenit, se întreabă Ma
nela Profeta, ba turiștilor străini să ® se 
indice, între atîtea și atîtea puncte de 
atracție pe care Ie are Bucureștiul, șf 
Hanul cu Tei ? !“ Subscriem acestei între
bări cu caracter de sugestie pentru cei 
care alcătuiesc itinerariile turiștilor 
străini.

La ieșirea din pasajul' Hanul cu Tel, 
spre strada Blănari. la numărul 18, o altă 
galerie a Fondului Plastic, mai puțin cu

noscută, numită tot Arcade, probabil o 
anexă a Arcadelor de pe strada Șelari nu
mărul 13. Interlocutoare, Ioana Dobre. 
Deși cu o vechime de numai 4 ani în 
acest „foarte frumos comerț cu arta",, cum 
ține să-și definească domeniul muncii, 
Ioana Dobre ne mai face mărturisirea că 
„primul dintre oamenii care, trecînd pra
gul acestei galerii, și-a schimbat toate pă
rerile despre, pictură .sînt chiar eu, cea 
care Vînd lucrările de artă“. Constătăn»; 
că și atei, la Areade-ă, ca să-i zicem- așa, 
expun, ca și la Arcade și Ia Apollo, cam 
aceiași pictori.

Deci, în loc de concluzie, plăcut sur
prinși de atmosfera civilizată a galeriilor 
vizitate, dar mai ales de calitatea majo
rității pînzelor, realitate care confirmă 
eficiența energicelor măsuri stabilite de 
conducerea Uniunii Artiștilor Plastici și a 
factorilor de resort din cadrul Fondului 
Plastic, măsuri care au închis, pentru tot
deauna, accesul nonvalorii pe panourile 
galeriilor Fondului Plastic, contribuind 
astfel la educația artistică a marelui pu
blic, precum și Ia satisfacerea necesităților 
sale spirituale, deci, cu o astfel de stare 
de spirit, am urcat scările Consignației al 

cărei sediu se află tot în pasajul Hanul cu 
tei. Ne-am îndreptat, desigur,, spre secto
rul cu. tablouri. Primul lucru care ne îm
piedică să privim tablourile este lumina 
mult prea scăzută, inadecvată chiar. Cu 
toate acestea deslușim semnătura unui 
pictor pe o pînză : V. Martinescu. Litere 
mari, inconfundabile. Dar, stupoare, bile
țelul care, ca și în cazul mai tuturor lu
crărilor, se străduie să ne ofere unele 
amănunte, ne anunță că ne aflăm în fața 
unei pînze de... Moroșann. Lăsăm la o 
parte faptul că bilețelele sînt scrise aido
ma rețetelor medicale, adică sînt aproape 
indeserifrabile^ Lăsăm la o parte chiar și. 
faptul că a fost posibilă o astfel de con
fuzie între V. Martinescu șl Moroșanu. La 
urma-urmelor, amîndoi sînt cu litera M. 
Ceea ce nu putem lăsa de-o parte este 
faptul că, în pofidă atîtor și atîtor dezba
teri privind invazia picturii de gang, a 
kitsch-ului, Consignația, cu o ambiție 
demnă de o cauză mai bună, continuă să 
sprijine, neclintită, o astfel de non-pic- 
tură, non-valoare, non-artă. Dar, dincolo 
de cele aproximativ 100—»Î5O de așa-zise 
tablouri, întîlnim cîteva lucrări care pur și 
simplu ne uimesc. între surprize, o pînză 
uriașă semnată de Gh. Petrașcu și eva
luată la 38 800 lei. în aceeași ordine de 
idei, o Marină semnată de Th. Pallady și 
evaluată la 23 000 Iei. O altă nînză. Frea
mătul pădurii, semnată de L Țueutescu și 
evaluată, la 20 700. Nu putem, trece cu ve
derea nici cele două lucrări aparținînd Iul 
Schweitzer-Cumpăna, evaluate la 13 80S și 
19 440 Iei. Ne mirăm apoi că un, maestru 
precum Paul Miracovici a fost evaluat, 
pentru o lucrare foarte îngrijită și bine 
păstrată, la numai 2 300 lei ! Am fi dorit 
profesional vorbind, ca ziarist deci, cîteva 
informații, dar Georgeta Barbu, suprave
ghetoarea sectorului, ne-a refuzat catego
ric și ne-a îndrumat, spre biroul de pre
țuri „Acato, cu- tevarășa prețuiioare,. veți 

afla tot ce vreți să aflați. Au mai fost 
pe-aici și alții, de la: televiziune, și și-au 
bătut joc de noi cu emisiunile lor. Eu, 
de-atunci, m-am învățat minte, nu mai 
vorbesc cu nimeni nimic.. La tovarășa pre- 
țuiteare, acolo să mergeți". în fața unei 
atît de categorice, atitudini, ne-am văzut 
obligați să cedăm, Ntunai că tovarășa 
prețuitoare, pe. numele dînsei Ecaterin»- 
Popescu,: lipsea. Măi exact, spus era: în 
concediu medical. Informația ne-a fost 
oferită,, cu zîmbetul pe buze, de colega 
dînsei, o altă prețuitoare^ tovarășa Elena 
Eremia, care, prin dialogurile eu cîțiva 
clienți, ne-a ufmiț, pur și simplu, cu cu
noștințele sale în domeniul porțelanurilor, 
al lemnului sculptat artistic, sau al altor 
decorațiuni interioare, în tot acest timp, 
cu o amabilitate total: opusă celei mani
festate de supraveghetoarea Georgeta 
Barbu, ne-a explicat cum că Ecațerina 
Popescu, colega dînsei, a fost rănită de un 
client care voia să vîndă un așa-zis gobe
lin, dar care gobelin era o simplă stamț>ă ! 
Și respectivul client, continuă Elena Ere
mia, i-a dat colegei mele cu tabloul’ în 
cap. Colega mea s-a ferit, dar colțul ramei 
i s-a înfipt. în umăr. Da, da» vin aici tot 
felul de oameni și trebuie să ai foarte 
mare grijă cum vorbești cu ei, chiar dacă 
îți aduc trei farfurii ciobite sau două căni 
de faianță care nu sînt bune la absolut ni- 
mic“. Lăsînd la o parte acest trist incident 
care ne-a făcut să. privim cu o oarecare 
compasiune munca prețuitoarelor de la 
Consignația, am aflat că majoritatea ace
lor oribile pînze expuse spre vînzare fac 
parte dintr-un fond mai vechi de lucrări 
care,, pentru a fi seoase. din sector, trebuie 
să îndeplinească vîrsta-.de cel puțin trei 
ani. Așa prevede legea Consignației și,, 
pentru a fi expuse, clientul a plătit un co
mision. Originea unora dintre aceste lu- 

. crărl este extrem de simplă : au fost adu
se spre vînzare de proprietarii care, mai 
de demult sau mai de devreme, le-au 
cumpărat în cine știe ce împrejurări. Va
loroase sau nu, ei vor să le vîndă. Același 
statut’ îl au și lucrările aparținînd unor 
adevărați maeștri ai picturii române. Dar 
să revenim Ia acea- categorie de așa-zise 
tablouri, o categorie, numeroasă, din ce în 
ce mai numeroasă, intrucît este vorba 
chiar de către, acele lucrări care aparțin 
unor pictori amatori, sau, în cel mai rău 
caz, unor adevărați profesioniști ai pictu
rii de gang. Acești pictori, dacă termenul 
nu este, totuși, exagerat, trec, cu o ciu
dată ușurință, peste tot felul de prevederi 
privind acordarea dreptului de a expune 
și a vinde prin Consignație. Intrucît, cu 
aprobările în buzunar, dar și cu sumele de 
comision achitate, vin cu cîte patru-cinci 
lucrări, comisia de prețuire, alcătuită din 
cele două prețuitoare, șeful serviciului 
comercial 3 sau merceologul aceluiași ser
viciu din cadrul I.C.L.-Universal, plus 
alte cinci persoane, între care nimeni nu 
are o pregătire de specialitate, comisia, 
deci, este- obligată să rețină, să prețuiască 
și să expună respectivele lucrări. Deci, 
cum s-ar spune, Consignația este pur și 
simplu obligata să achiziționeze zeci și 
zeci de lucrări care, de cele mai multe ori, 
doar prin ramă pot. fi socotite ca tablouri, 
iar uneori nici prin ramă măcar. De ce 
n-ar acționa, și la acest nivel, o comisie 
din partea Uniunii Artiștilor Plastici 2 ! 
Neprimind la fața locului nici un răspuns 
la această întrebare, urmează să-l aștep
tăm în continuare chiar din partea condu
cerii U.A.P. Altfel, prin vecinătatea cu 
Consignația, foarte bine organizatele, 
acum, galerii ale Fondului Plastic luptă 
în mod inegal, ea prețuri, cu un adversar1 
care, profită nu numai de naivitatea unor 
cumpărători, ci si de cea a celor care au 
menirea de a stabili, și pentru Consigna
ție, an cadru cît mai exact pentru un cît 
mai exact comerț eu artă adevărată

VKTOR NIȚÂ g

(Urmări, din pagt 22-2'3}

Alexandru Tocilescu 
titlu de glorie din montarea unei piese 
românești. Piesa românească îi lansează, 
adeseori, în circuitul teatral. Regizorii ti- 
nari s-au apropiat cu1 îndrăzneală de pie
sa românească și au contribuit în câteva 
rînduri Ia finisarea- unor texte dramatice, 
astăzi, de referință și demne de tipar 
internațional. Consider că este de datoria 
noastră, a creatorilor de. spectacole să a- 
firmăm, prin teatru, punctul de vedere al 
generației pe care o reprezentăm, să im
punem dorința noastră de a lupta împotri
va a tot ceea ce este rutinier sau opac în 
mentalitatea și în viața contemporanilor. 
Publicul care a fost ani de zile adeptul 
spectacolului cu piese străine unde: inven
tivitatea regizorului glosa spectaculos pe 
conflicte mai mult sau mai puțni majore, 
dar to orice caz -exotice, s-a reîntors ta 
problematica sa pentru că o regăsea de 
acut interes pe scenă.. Amintiți-vă că la 
un moment dat pînă și dramaturgia româ
nească își plasa acțiunea în alte părți ale 
lumii ca să poată opera Ia nivelul unui 
conflict cu mai mare încărcătură de tri- 
nitrotoluen. Oamenii; au redevenit inte
resați de problemele timpului lor tocmai 
pentru că dramaturgia românească re
descoperea viața de toate zilele Ia nivelul 
marilor și micilor sale conflicte. Teatrul 
românesc cunoaște o mare afluență de 
public bine pregătit să judece un spec
tacol, care știe să afirme, să confirme sau 
să respingă un spectacol. După un spec
tacol recent, eu o piesă românească, Ia 
aplauze, un spectator a aruncat pe scenă 
la picioarele actorilor un program de sală 
in care își exprima dezacordul față de 
piesă, față de autor : „Ne-ați făcut să 
pierdem timpul ;. nu astea stat problemele 
socielății noastre în felul acesta nu vet 
-intra aieiodată in istoria dramaturgiei ro* 

mânești*. Cuvintele erau semnate fra- 
most de un inginer, cu nume real, cu- a- 
dresă și carte de vizită.

Michaela Tooîtza
la acest, nivel al literaturii noastre drama
tice. Poate că sînt eu prea exigentă dar 
în urma lecturilor de piese din dramatur
gia contemporană mondială constat că m 
putem dialoga. Și acest dialog riscă să ne 
rămmă din ce în ce mai departe cită vre
me nu vom juca teatrul contemporan de 
pe mapamond, reprezentat prin piesele de 
vk f, și de ultimă oră, nu pe cel# depăși
te, scrise ctf cincizeci sau o sută de ani în 
urmă. Știu, e necesar să ne încadrăm șl 
noi, cei din teatru, în regimul de econo
mii al celorlalte sectoare de activitate dar 
efortul valutar necesitat de jucarea pie
selor de teatru ale lumii este minim. Va 
deveni însă- extrem de mare pierderea 

. pe care o vom înregistra prin întrerupe
rea dialogului dramaturgiei noastre cu lu
mea. Efectul se va repercuta în timp. Arta 
și cultura nu pot progresa în condițiile 
izoMrfi.

— Dramaturgia românească nu poate 
aspira, cel puțin deocamdată la univer
salitate și nici măcar la reprezentativita- 
te din punctul de vedere a istoriei lite
raturii române?

— Efortul de a ajunge la esență, la o 
nouă sinteză mai bine zis-, este vizibil și 
demn de stimat dar au cred că putem 
vorbi deocamdată de o dramaturgie re
prezentativa pentru epoca noastră.

— Critica a semnalat exact contrariul 
și anume că dramaturgia românească #- 
bia acum este demnă de a intra în marea 
competiție a teatrului mondial,

— Critica noastră de teatru este sub 
nivelul fenomenului teatral. Este sub ni
velul spectacolului. Critica noastră tea
trală funcționează oi mijloace depășite, 

foiletonrstice. Critica e tributară stilului 
cronicii dramatice interbelice. Nu se face 
o critică științifică. Din nefericire am avut 
mulți studenți care visau să ajungă cri
tici și să publice în marile cotidiene sau 
hebdomadare dar, odată ajunși fa postura 
de a decide, de a scrie și-au părăsit am
bițiile de a face o critică bazată pe prin
cipii științifice, riguroase, obiective și s-a® 
transformat și ei în critici „de serviciu",

— Deci, care este după părerea dum
neavoastră, compartimentul care funcțio
nează bine Ia această oră în teatrul ro
mânesc ?

— Cel al spectacolului. Avem regizori 
buni, actori de valoare mondială, sceno
grafi așijderea, dar mai avem încă, mult 
pînă să' înregistrăm piesele reprezentative 
și dramaturgii reprezentativi ai epocii. 
Epoca pe care o trăim este peste- cea ee 
se scrie in teatrul nost ru.

Valentin Silvestra
sărbătoresc, pentru oamenii de teatru, 
cu profund caracter democratic pentru 
că se crea prilejul vizionării unor spec
tacole de către un public care nu are 
acces la aceste spectacole din alte centre 
de cultură, nu au mai avut Ioc cu 
aceeași intensitate și în același ritm.

Toate acestea erau și mai sînt încă 
festivaluri închinate dramaturgiei româ
nești — pîrghie excelentă pentru ridica
rea valorii teatrului nostru. Festivalul 
teatrului de actualitate de ia Timișoara, 
Festivalul teatrului contemporan de la 
Brașov, Festivalul teatrului de comedie 
de la Galați, Festivalul teatrului istoric 
de la Craiova,. Antologia celor mai bune 
spectacole cu piese românești de. îa Cluj- 
Napoca, ofereau creatorilor prilejul de a 

se verifica periodic cu alțl oameni de 
specialitate și de a se confrunta cu alte 
«pinii și cu mer®u alt public. Ca să nu. mai 
vorbim de seminarîile consacrate unor 
dramaturgi afirmați sau în plină afir
mare. Cred că asemenea întruniri nu 
trebuiesc pierdute din vedere. E necesar 
să menținem ceea ce au cîștlgat și există 
toate premisele să menținem și să ridi
căm nivelul dramaturgiei Ia cote valorice 
mai înalte. Cu o singură condiție să nu 
uităm ce răspunderi apară de umerii 
tuturor celor implicați în arta scene». 
E verb* de destinul- teatrului românesc.



Onorată instanță a moralei laeara

Patru muncitori de la C.L.F. Fălticeni, 
județul Suceava, ne-au sesizat că ia u- 
nitatea în care lucrează se petrec o serie 
de abateri, vizînd cu precădere incorecta 
normare și retribuire a muncii, părtini
rea de către director a rudelor sale în
cadrate pe diferite posturi călduțe, nera
ționala folosire a forței de munca și a 
mijloacelor de producție etc. Ne-au im
plorat să intervenim urgent, întrucât — 
se plângeau ei ■— „nu mai putem răbda 
ca retribuțiile să ne fie ciuntite în mod 
nejustif icat iar batjocura directorului să 
devină din zi în zi mai insuportabilă"-.

■— Care ar fi concret acele rele ? —■ 
i-am îndemnat să ce destăinuie.

•— Sînt aceleași, ■neschimbate, pe cave 
vi le-am spus și în scrisoare ! — intră 
primul în vorbă, cei mai tânăr dintre toți, 
electricianul auto Vasilică. Adică, una 
ar fi că, deși sîntem calificați, facem cu 
totul altceva decît ne-am pregătit. Anul 
ăsta, în februarie, de pildă, am fost tri
miși patru zile să lucrăm la împrăștiatul 
îngrășămintelor chimice pe un lot aparți- 
nî»d unității, și am fost plătiți doar cu 
10 lei pe zi...

— Pe ce posturi sînteți. vă rog, înca
drați ?

— Am acceptat să fim încadrați «a mun- 
eltori auxiliari, cu retribuția după nor
mă. Adică în regie, ca să ne realizăm re
tribuțiile de bază.

— Norma ați reatizat-eî
— Cred că da, deși n-am stat până la 

sfîrșitul programului... Că ni s-a defectat 
agregatul și >-am mai putut lucra... Era 
și frig.

—- Și au i-ăți ispas .aste dtrebteruW H
— Ba da, -dar să .știți că « om rău. Ne 

înjură, ne amenință că, dacă nu mun
cim, ne dă afară. în loc să se ocupe de 
întreprindere, ca toți oamenii să fie 
mulțumiți, <hinmiaN'-«e .grijă doar de 
rudele sale. De fiu-său Gheorghe Dăs- 
călescu, de noră-sa ParascMva, de gine
rele său Secrieru Viwel, de ftoul fiicei 
sale Potolincă Mihai și de soția acestuia. 
Angela, și de alții... pe eare-i protejează, 
îi pune mereu la primă. Pentru ei tov. 
director e mumă, pentru noi — dumă.

— Mai aveți și alte necazuri.»
— Lucrăm uneori și bite 10—12 we pe 

zi -și nu ni se dau corect zilele libere 
1 compensație ! strigă Gheorghe Buta.
— Eu'— intervine din nou Vasilică 

■^usu — am propus în ședința COM să 
psim benzile transportoare, dar tov, 

,ilector n-a fost de acord, zicea ta asta 
ar fi o prostie și de atunci nu mai are 
ochi să mă vadă.

— Nu se ocupă de condițiile noastre 
de muncă ' este de părere loan Mihai, 
instalatorul. Muncim sub cerul liber, prin 
ploaie, prin frig și noroi și să vedeți nu
mai în ce hal de deteriorare se află gru
pul nostru social. Instalațiile sanitare 
sînt într-o stare de nedescris. Zac des
completate, curg -și sînt murdare, iar noi 
tot reparăm la ambalaje.

Mecanicul Mihai Rădeanu adaugă 
calm : Numai pe noi ne normează și ne 
folosește la toate muncile posibile 4 ’a 
încărcat și descărcat, la măturalul curții 
și la reparatul lăzilor, tot la treburi ne
calificate, care n-au nici o tangență cu 
pregătirea noastră. Apoi poarta de acces 
din unitate spre gară o ține mereu în
chisă. cînd am putea face transporturi 
directe, fără să mai ooolim pe la capătul 

străzii ; o suprafață de 1,5 ha teren, deși 
anul trecut a fost muncită, n-a produs 
mai nimic, cică ar fi fost calamitată... 
Merele se duc în plin sezon tocmai la 
Berchișești, pentru a fi tăiate și semiin- 
dustrializate, iar cartofii se păstrează de
pozitați la 30 de kilometri distanță, în 
timp ce la noi, la Fălticeni, muncitorii 
sezonieri sînt trimiși acasă...

Discuția cu tov. Constantin Dăscălescu, 
omul cărunt care de aproape 20 de ani 
conduce CLF-ul, a durat <riteva -ore. Am 
aflat, printre altele, că an de an centrul 
și-a realizat și depășit sistematic sarci
nile de plan la toți indicatorii, -că, fiind 
bine dotat și organizat., oolectivui r-e- 
strîns pe care-1 conduce preia, păstrea
ză și -vehiculează anual peste o sută de 
mii tone de fructe ți legume, îndeosebi 
cartofi, mere și struguri, asigură semi, 
î iustrializarea și conservarea unei mari 
castități de tomate.

—- Tovarășe director, acești oameni pe 
care i-ați ascultat deja aici și dv, spun 
totuși că vă -purtați -urii cu ei, îi bruscați 
și-1 înjurați...

Excesul de umanism 

niciodată nu strică
— «JStat, e drept, aspra ou cei i-ndis- 

eipiinați. Sînt mereu eu .gura mare pe 
ei, dar de înjurat, n» i-am înjurai nici
odată. Nu fac asta !

—- Se plîng cei patru că le-ați tăiat zile 
dia retribuție.

— Recunosc, sînt zilele cînd au plecat 
înainte de sfușitul programului. Legea 
mă obligă să procedez astfel și voi pro
ceda și in viitor cu -oricare săvîrșeșie -o 
astfel de îiîdisciplinâ.

— V-ați premiat toate rudele...
— Nu eu, personal, ci COM-ul i-a pre

miat anul trecut pe toți cei cane au avut 
realizări deosebite. Unele -dintre rudele 
mele încadrate aici, inclusiv doi dintre 
cei care mi reclamă, au fost premiate cu 
sume între 108—400 lei. Tabelele pot să 
confirme. Toate lucrează cinstit în munci 
direct productive și pot spune că sînt 
naaâ exigent cu ele deeK -cu alia,

— Folosiți -oameni calificați in munci 
auxiliare ?

— Da, eeâ care au insistat să-î înca
drăm în astfel de munci. Am acceptat 
reciproc condițiile, neavînd momentan 
alte posibilități. In orașul acesta micuț, 
locurile sînt încă destul de limitate, alt
fel, -poate nu -ajungeam să fiu acuzat 
că-mi protejez rudele. Vă asigur însă că 

-nu am săvîrșlt nici o ilegalitate. Și fiul 
merț, Și ginerele, și nonă-mea, fiind ca
lifica^ motostivuitori, trebuia și ei să 
lucreze undeva. Am încercat, dar nu 
le-am -putut găsi alt loc. Uneori, în plin 
sezon sau atunci cînd este nevoie acută, 
îi bag și pe ei chiar și la reparat de am- 
balaje, Ia lăzi adică. Ce să le fac ? !

— Cu suprafața aceea de 1,5 ha cum 
stau real lucrurile ?

— Am avut-o anul trecut însămîntaiă 
cu castraveți și cu ceva roșii și varză. 

A fost calamitată întreaga cultură și sîn
tem in litigiu cu unitatea care ne-a fă
cut pocinogul.

— De ce n-u deschideți poarta dinspre 
gară 1

— Pentru că, prin proiect, avem o sin
gură poartă principala. N-avem un ăl 
doilea portar. O ținem închisă și pentru 
a preveni -sustragerile.

Toate aceste puncte fierbinți, ta afiat, 
au mi făcut și -obiectul unei -cercetări 
întreprinse de comitetul județean de 
partid și de -consiliul județean al sindi
catelor. Cu unele excepții, vizînd condi
ția precară a grupului social, în cea mai 
mare parte aspectele negative nu «mu 
confirmat. Puțin adevăr și prea multă 
minciună în spusele alarmante ale celor 
patru din Fălticeni. Vasile Rusa a mers 
pînă intr-acolo înc-ît. incitat de unul din
tre prietenii săi, a declarat că directorul 
primește bani de la oameni și prunii ii 
bate, că șefa de producție bea peste mă
sură, că un oarecare șef de depozit sem
nează doar -formal condica și nu vine' la 
lucru. Solicitat să concretizeze, .să aducă 
martori și probe, tînărul a mărturisit in 
final că el a auzit doar, și nu dispune 
de datele palpabile pe care — zicea — 
noi avem datoria să le căutăm.

Si le-am -căutat cu insistență aproape 
o jumătate de zi și nu le-am găsit. A- 
proape toți cu -care am vorbit ne-au spus 
numai lucruri bune despre director și 
despre .șefa de producție, care e și se
cretară de partid. O garanție asupra in
tegrității morale a oelor doi ne-a oferit-o 
însuși primarul -orașului, căruia i-am so
licitat părerea și ne-a prezentat câteva 
din dovezile muncii și corectitudinii tor. 
în schimb, am aflat că toți cei patru nu 
se împacă deloc eu disciplina și cu 
munca. Ba, mai mult, Răileanu a fost 
prins cu conserve ferate. Buta a avut 
■cîndva., în altă parte, lipsă în gestiune, 
dacă rețin bine, tot el a fost S’.irprins 
-consumând băuturi ă-lcoolice în unitate.

— Ce vi s-ar putea -imputa dv. -per
sonal, tovarășe director ? Principial, au
tocritic vorbind...

— întîrzieBea punerii la- punct a gru
pului sanitar... Unele deficiente reale >n 
distribuirea șd normarea forței de muncă.

— La care am adăuga că, uneori, 
dumneavoastră, -cei di® conducese, ®-ați 
lucrat colectiv cu cei case au mai greșit 
din cînd în cînd...

— Eu am fost poate -prea concesiv și 
cicălitor cu unii.. în toc să fi pus hotărît 
piciorul în prag și să-i fi lăsat de la în
ceput să-și încerce șansa în altă parte. 
Acum, dhiar dacă-i .cam tirziu, o să cău
tăm, totuși, să-i aducem și pe tinerii 
.ăștia pe calea cea bună. Da. probabil o 
să vă mirați — am să propun COM-ului . 
să studieze posibilitatea să le restituim 
chiar și banii reținuți (e vorba doar de 
câteva sute de lei de fiecare... — n.a.), 
să le dăm să îndeplinească nu numai 
atribuția auxiliare, ci și unele sarcini pe ’ 
măsura calificării lor. Pentru că acum, 
îmi dau eu bine seama, asta i-a îndâr
jit cel mai mult împotriva meat" teama 
firească și îndreptățită a descalificării. 
La urma urmei, -nu vreau să mi desco
torosesc ușor de nimeni, cu atît mai pu- ' 
țin de oameni calificați.

Uneori, e bine că nu ne grăbim.
MIMAI STĂNESCU

Ultimul chef— 

prima trezire
Deși folosea de mult o anume tac ită 

în frecventarea localurilor publice din 
Tîrgoviște, din județul Dîmbovița și chiar 
de prin alte părți — așa, ca să „nu bată 
la ochi" — lui Constantin Nițelea, șei£ 
secție confecții metalice din întreprin
derea județeană pentru prestări servicii 
către populație, tot i se dusese vestea de 
mare petrecăreț. La o asemenea remarca 
se adăuga, în mod firesc, întrebarea j - 
„de unde atiția bani ?“ Mai ales că, une
ori nota de plată la o singură es 'apadă 
depășea retribuția legală pe o lună de 
zile... Și chefurile se țineau lanț...

-Numai că, în-tr-una -din zilo, jw>e= 
gătește, cu abilitatp, o afacere fraudu
loasă de proporții : sustragerea și valori
ficarea în interes personal a unei mari 
cantități de tablă. Intrase deja în legătură 
cu trei cetățeni din comuna Gura-Șuții —■ 
Nicu Stăneseu, Marin Toma și Ion Du
mitru — amatori să cumpere tablă, deși 
știau că va fi procurată pe -căi dubioase 
(în paranteză fie spus, aviz celor dispuși 
să intre în asemenea relații de afaceri 
nelegale. Urmările sînt binecunoscute,..).

Cum în gestiunea proprie nu avea can
titatea necesară de tablă pe care o solici
tau cei trei cetățeni din Cura-Șuțn, C. N, 
a obținut o aprobare de la întreprindere 
pentru a ridica 4 509 kg tablă de la ate
lierul confecții metalice Sălcuța — chi
purile pentru nevoile secției pe care © 
conducea.

Operațiunea a decurs ca într-o secven* 
ță de film polițist bine regizată. Cei pa
tru se prezintă la Sălcuța cu un tractor 
cu remorcă (închiriat de la S.M.A. Titu), 
se emite avizul de expediție pentru secția 
din Tirgoviște ț este încărcată iu remor
ca tractorului cantitatea -de 4 509 kg ta
blă și... totul pare a fi în regulă ! Numai 
că, puțin mai încolo, Nițelea lata celor 
trei avizul de expediție, așa, pentru, 
„orice eventualitate", iar el pleacă spre 
Tirgoviște, bine d-ișpus și puțin cam gră
bit, .uitîndu-se mereu la valiza-diplo-ftat 
pe care o avea în mină.

Suspans-ul pentru spectatori — dacă o 
asemenea scenă ar fi fost jmovtaJizată 
într-un senrt-unetraj — avea să apară 
mai întîi în comuna Gura-Șuții, în cSpa 
cînd cei care începuseră să descarce ta
bla s-au .pomenit lingă ei cu o echipă a 
miliției, apoi, ceva mai tîrzta, la tocuta-ța 
lui C. N. din Tirgoviște, unde acesta abia 
sosise, pe șapte cărări, de ia restaurant și 
acum rămăsese perplex, în fața aceleiași 

■echipe a miliției, care pretindea că cei 
peste 60 000 lei din valiza-diplomat ar 
avea o proveniență -dubioasă.

Au urmat cercetările de rigoare, tar 
instanța de judecată tea condamnat pe 
Constantin Nițelea la 5 ani închisoare, 
pentru delapidare. Cu acest prilej, a fost 
reBefată și sursa altor venituri ilicite, 
care îi permiteau fostului șef secție -con
fecții metalice aă frecventeze -aproape 
zilnic restaurantele.

MIHAI GROZAVU

în seara zilei de 5 septembrie 1982, tînă- 
ra familie Gheorghe și Angela Cosma din 
Oradea, în virstă de numai 25 și, respec- 
v, 27 de ani, sa îndreptau eu motocicleta 

către comuna bihoreana Sălard. să-și va
dă copilul. în înserarea acelei duminici 
'otocicleta se lipea de asfalt. O căruță 
juneea agale în față. Se pare că -din față 

venise un autovehicul cu faza lungă. 
Din spaimă ori din pierderea momentană 
a controlului și deci și a ghidonului. Cosma 
Gheorghe intră . în căruță. Soții Cosma 
decedează. Tragicul eveniment a descum
pănit pe moment familiile Cosma dinspre 
tatăl decedat și Matei dinspre mama dece
dată. în viață a rămas Cosma Cosmin 
Gheorghe de 1 an și 4 luni, care se găsea 
la acea dată la bunica dinspre tetă, la Să- 
lard. numărul de casă 317.

A început o luptă acerbă între cele do
uă familii nu atît pentru viitorul lui Cos
min, ci, mai ales, pentru bunurile rămase ! 
De la familia decedată a rămas un aparta
ment proprietate personală <str. Ostașilor 
nr. 31, bloc AM-10, apartament 14. Ora
dea). A mai rămas un C.E.C. de 70 000 lei, 
altul de 15 009 lei. precum și bunuri mo
bile și imobile din respectivul apartament. 
Autoritatea tutelară de la nivel de județ 
și municipiu, știa exact aiteația creată. O 
regăsim într-un referat întocmit de tova
rășul Suciu Me&nte. de la Consiliul popu
lar județean Bihor. Mobilai era. așadar, 
„intenția și dorința fiecăruia de-a acapara 
bunurile rămase" (am citat din respectivul 
referat — n.n.). Un frate al defunctu- 
tului, -Cosma Crăciun. intră -prin balconul 
vecinului Molnar Gavril; cică, pentru un 
certificat necesar actelor de deces. Frații 
lui Cosma Gheorghe au schimbat de do- 
uă-irei ori iala de la intrare în aparta
ment, deși înțelegerea între cele -două fa
milii fusese alta. Familia lua Matei Teo
dor a mers ceva mai departe. $i^a instalat, 
pur și simplu, fiul în apartament. Matei 
Viorel este găsibil la adresa din Ostașilor 
31. Șoferul Nica loan, din Oradea, ne spu
nea că au existat discuții și cu banii de 
înmormântare. Matei Ileana propusese „să 
vindem butelia și blana și să acoperim 
cheltuielile de înmormântare". Cheltuieli 
care aproape în întregime au fost suporta
te de Cosma Pavel, unul dintre cei 7 frați 
Cosma.

în scopul de a păstra intacte bunurile 
minorului, s-a instituit o curatelă. Prin 
Certificatul de moștenire nr. 1 404 din 1982, 
unic moștenitor devine Cosma Cosmin 
Gheorghe, minorul de 1 an și 4 luni. Fi

resc, au existat și anchete sociale. Există 
la dosar. Prin Decizia nr. 1 046 din 25 sep
tembrie 1882. bunicul dinspre mamă. Ma
tei Teodor, devine tutore. Mergem pe 
urmele anchetelor sociale. La numănal de 
casă 317, din Sălard, locuiește Cosma Ilea
na. N-o găsim acasă în prima zi. -O găsim, 
în schimb, la rude, cu copilul -Cosmin. în 
Oradea. Are o casă ide țară zdravănă. Ve
cinii au păreri în .general bune despre fa
milia Cosma. Ileana Cosma și-a crescut da 
greu cei 8 copii și-și crește și acum, cu. 
neslăbită dragoste, cei 19 nepoți, iar cu 
Cosmin, 20. Firește, unii din ei vin la țară 
doar pe perioada vacanțelor. „Mamă, și 
pe al meu trebuie ,să mi-1 ții".. a spus re
gretatul Gheorghe, iar măicuța Ileana 
Cosma nu s-a opus. Ușa la ea acasă se
deschide foarte des.

Ușa care se deschide foarte des
Ne oprim la casa lui Matei Teodor, stra

da Grădinarilor j». 34, Oradea. Casă bună 
ca de țară și aceasta. Spațiul e mobilat 
eorespunzător. Aici locuiesc Matei Teodor 
și Elena, Matei Lunuța și fiica ei Lidia, 
precum și Matei Emilia. Intre timp. Matei 
Viorel s-a mutat în apartamentul defunc- 
ților. Ce spun oamenii ? Regăsim la do
sar declarația lui Bonta Aurel și Maria, 
str.. Eftimie Murgu 68/a. Ei declară că : 
„nu știu ca familia Matei să fi avut relații 
rele cu vecinii și nici cu fiica decedată". 
Tomescu Hortensia, str. Grădinarilor nr. 
33. scrie că „fiica lor venea uneori la ei. cu 
copilul, înainte de deces". La dosar găsim 
numai declarații pozitive. 'Sîntem însă în 
posesia următoarelor declarații, Lucaciu 
Gheorghe, str. Oazaban nr. 2, bloc P 6, ap. 
2 : „Pe data de 22 mai am fost rugați de 
familia Cosma Gheorghe și Angela să le 
îngrijim copilul, pentru a putea merge la 
nuntă. Am fost rugați pe motivul că mama 
numitei Cosma Angela a refuzat copilul 
pe o perioadă de 24 ore". Apostol Marga
reta, str. Ostașilor nr. 31, bloc AM-10, ap. 
22 : „La începutul lunii august, Cosma An
gela a fost nevoită să-și reia serviciul, 
după concediul de maternitate. A apelat 
la ajutorul mamei sale care domiciliază 
în Oradea și care a refuzat îngrijirea co
pilului. Neavînd altă posibilitate, a fost 
nevoită să apeleze la ajutorul soacrei sale, 
care locuiește în comuna Sălard". Scorța

Irina, str. Grădinarilor nr. 32 : „Fiind ve
cină cu familia Matei, cunosc bine -pe de- 
funcții Angela și Ghiță Cosma. Au oferit 
copilul spre îngrijirea familiei Matei, care 
a refuzat categoric să îngrijească de el, 
spunând că ea este bolnavă și că dacă mai 
îngrijește de un copil, moare. Astfel Ghi- 
țișor a fost dus și îngrijit de mama dece
datului Gheorghe Cosma în comuna Să
lard, unde se afla și in momentul cînd s-a 
produs accâdeiitul. Poate dacă era copilul 
la Oradea nu s-ar fi întâmplat tragicul 
eveniment"

Toate aceste declsu-ații, bune, rele., ar fi 
trebuit să ie regăsim la dosar. Nu le-am 
găsit. Ancheta socială făcută în comuna 
Sălard a fost superficială. Șutau Melinte 
s-a îăsat impresionat de spusele primaru
lui din Sălard, Petrul Pavel, și anume că 

acest copil „ar erește mai bine la Oradtea". 
Dar nu primarul avea căderea să între
prindă corect cele două anchete sociale, 
ci Suciu Melinte și autoritatea tutelară 
municipală. Herlaș Traian, șeful autorității 
tutelare de la nivelul municipiului Oradea, 
nu știe, efectiv ce să spună despre starea 
de lucruri creată. Nici prezentul și nici 
perspectiva n-au stăruit în judecarea 
dreaptă a acestui caz. în urma unor an
chete sociale uni laterale și părtinitoare s-a 
luat decizia de tutelă despre care anterior 
aminteam. Totul pornește de la anchetele 
sociale realizate. Judecătoria Oradea, în 
consecință, în ședința publică din .9 no
iembrie 1982, -obligă -pe Cosma Ileana să-l 
predea pe minorul Cosma Cosmin Gheor
ghe lui Matei Teodor . Tribunalul jude
țean Bihor, în ședința publică din 14 ia
nuarie 1983. respinge ea „nefondat recursul 
civil introdus de Cosma Ileana, cu domi
ciliul în Sălard 316 (I), împotriva Ordo
nanței prezidențiale nr. 6 411 din .9 noiem
brie 1982, pronunțată de Judecătoria Ora
dea pe care o menține în totul".
în condițiile nou create, familia Coana se 

adresează Consiliului popular al munici
piului Oradea, apoi Consiliului popular 
județean. Intr-adevăr, se declanșează ® 
nouă anchetă, dar situația rămîne ne
schimbată. între timp, relațiile dintre cete 
două familii s-au înrăutățit atît de mult, 
îneît florile de pe ua mormînt gi celălalt 

manmint erau călcate în picioare de <> par
te și de cealaltă dintre părțile iraolicate. 
Deși grija pentru creșterea minorului -Cos
ma Cosmin ar fi trebuit să unească, iar nu 
să dezbine cele două familii.

La timpul respectiv, s-a refuzat înfierea 
solicitată de Cosma Pavel, pentru a evita 
confuriunea de bunuri. înfierea, se știe, 
poate fi parțială sau totală. Am ^discutat 
cu factorii de resort următoarea alternati
vă : Vinderea bunurilor mobile și imobile, 
iar banii să fie depuși CONDIȚION AT pe 
C.E.C.-uI băiatului, astfel ca el să-i poată 
ridica doar la majorat. Acesta este și su
portul moral al anchetei noastre. Acesta 
a fost și punctul nostru .strategic,, să zic 
așa. Familia Matei se opune categoric vte- 
zării bunurilor și apartamentului. Matei 
Teodor ne scrie negru pe alb „Tovarășul 
redactor după ce m-a întrebat dacă aș fi 
de acord să ie vînd toate bunurile rămase 
copilului și banii să se depună la C.E.C„ 
lucru cu -care nu sînt de acord J". Cosaaa 
'Pavel, fratele defunctului, cu -apartament 
proprietate personală, cu bani depuși pen
tru autoturism, dorește să înfieze -copilul, 
„Toate bunurile să fie vândute. Banii să 
fie depuși la C.E.C.-ul copilului, să poată 
intra în posesia lor doar la majorat Do
resc să-l înfiez, doar e copilul fratelui 
mea*. Am pus această soluție și Benei 
Cosma, din Sălard, care ne-a spus : „Mie 
nu-mi trebuie nimic, în afară doar de a 
fi lăsată în pace să-mi cresc nepoții. Pe 
Cosmin nu-1 dau de lingă mine nici în 
ruptul -capului. Eu l-am crescut de mic. Cu 
mult drag voi îngriji de el. știind că nu 
mă are decît pe mine. Cu mine doarme, cu 
mine a început să povestească. J i lecă- 
toriile și tribunalele să-1 ia cu mine cu 
tot".

Tovarășul Ioan Chivari, secretar ; ■ Con
siliului popular municipal Grad's, ne-a 
declarat : „Dacă familia Matei »■ opune 
soluției găsite, va trebui sâ sistam tataia. 
Să încredințam cwatela în fav-oare । cuiva 
pentru valorificarea bunurilor m și 
imobile. Să consemnăm banii pe a.imele 
copilului cu clauza — DEPUNERE CON 
DIȚIONATA. Abia anoi să stabilim tute
la sau înfierea ; înfiere care și ea poate 
fi eu drepturi restrinse sau depline". Așa
dar factorii de drept știau bine ce aveau 
de făcut. Cunoscuseră din start cazul ca 
deosebit de dificil. N-au procedat cores
punzător, expediindu-1 ca pe .unul dintre 
multe altele. Păcat. Acum vor fi nevoiți 
să reia totul de la capăt.

COmN SĂLAJAM ■



De la trimisul nostru special la Izmir

Atletismul rem'nose, ca și cel inter
național, cmoa-te în u’tima vreme o 
amplă revenire datorită fantasticelor per
formanțe obținute ne diferitele stadioane 
ale lumii. Dacă amintim numai de Ani- 
șoara Cușmir este, c-edem, suficient pen
tru a demonstra "ele de mai sus. Din pă
cate, atletismul a t'ave’sat o perioadă 
anonimă care. în •-•■n fel. a fost, ponte, 
preludiul mari’~r rezultate ale zilelor 
noastre. Cu aceste «înduri am plecat, ca 
trimis al revistei Flacăra, la recent în
cheiatele Jojuri ra’-anice de atletism, 
care s-au ținut la Dmir, în Turcia. Curio- ■ 
zitatea mea era c” at‘t mai justificată, 
cu cît doream să văd dincolo de stadion 
viața și preocună-'ln celor care ne incintă 
ochiul atunci cînd la nrăiină, pe culoare 
sau în fața ștachetei își adună toate ener
giile pentru a obține un centimetru în 
plus sau o secundă în minus. Conștient 
că atunci cînd aceste rîndurl vor vedea 
lumina tiparului statisticile vor fi de mult 
încheiate, am căutat să rețin pe hîrtie 
acele momente legate direct sau indirect 
de activitatea sportivilor noștri, care a1t- 
fel nu puteau f; cunoscute. Mărturisesc 
sincer că regret”! meu a fost accentuat de 
faptul că marile nume ale atletismului 
nostru lipseau, e’" immlnd să demonstreze 
remarcabilele realizări românești la Ed- 
monton, acota v”de în aceste zile se des
fășoară Universiada. Atunci cînd aceste 
două concursuri vo- fi luat sfîrșit, munca 
gre.a va revem s=1-’St'oneri1or. care cu dis- 
cernămînt. ob’ectMtM* și principialitate 
vor trebui să nv-cendă la alcătuirea echi
pei românes+’. r--c st ne reprezinte la 
primul C-mn’o-’t mondial de atletism ce 
va avea loc, în c’^nst. în Finlanda.

Pe atleți i-am î-V-it în holul aeropor
tului Otonon’, cu nudn înaintea decolării 
avionului. în ata-a înălțimii și robustefii 
eterogene, — n Ima să se mt-evadă
că este vo”’’a dn o e«hi”ă de atleți. Li
niștiți. discinlin-r: calmi, ei și-au ocunat 
locurile în fvMn. p^ata că pe unele fe<e 
se puteau dos-u-n grila și emoțiile unei 
confruntări de anvergură. Nimeni nu lășa 
să se întrevadă că ne pierdui lui a stră
lucit cîndva o medalie oUmnică sau bal
canică. Sin"’”’e1n manifestă"! notabile în 
avion, atît la nle”ar.?, c’t și 1a revenirea 
în țară, au fost aplauzele adresate nilo- 
tilor, drent m-’V-mire pentru modul ex
celent în ca-e ..au nus“ avionul pe sol. 
Pe aeroportul d’n Turnir, conducătorii lo
tului sînt întimomaH cu flori, amabili
tate și cuvi”te de îmbărbătare d’’n partea 
reprezentanților atletismului turc.

Sîntem -îmbarcați în două autocare și 
îată-ne făcmd cunoștință cu atmosfera 
turcească. Pînă a străbate centrul Izmi- 
sului, sîntem confruntați cu un peisaj mai 
puțin obișnuit ochilor noștri. Strada pare 
sufocată de negustori care pentru a-și 
etala marfa și nentru a-ti atrage atenția 
folosesc cele mai diverse si mai ales biza-e 
mijloace comerciale. Acest peisaj ne va 
urmări, dealtfel, pe toată perioada șe
derii noastre ’n Turcia. Fără discuție ca 
puținul timn liber de care am dispus l-am 
pierdut pe‘căile întortocheate și fără de 
ieșire ale ce’ebrulul bazar turcesc, luînd 
cunpștin' ă de o niată si un mod de a face 
comerț comniQt străin novă. Alături de 
cochetele magazine de biiuterii, pescarul 
îsi etala fără rmi vn fel de complex va
rietățile sale de neste. Desnre bazarul 
turcesc s-a snT’’s si se va mai scrie. m-O” 
tiv pentru ea^e renunțăm la orice tenta
ție de a-1 a^rof-mda.

Din păcate, lotul nostru a fost cazat la 
Băile Balcova, stațiune aflată la 10 km 
de oraș. Distanța aceasta a avut o proasta 
influență asupra psihicului sportivilor 
noștri, căci imposibilitatea de a lua con
tact cu lumea de dincolo, dădea o anu
mită nervozitate. E drept că la Balcova a 
existat un climat de liniște care, credem 
noi, a fost binefăcător, dar am fi ne
drepți dacă nu am spune că localitatea 
fiind încă în construcție, betonierele lucrau 
oît era ziua de mare. Dar cel mai mult 
Ze-au chinuit căldurile, care variau între 
30 și 38 de grade. Dacă te gîndeșți ca 
atunci cînd am părăsit țara ploua și eia 
frig, cu multă ușurință poți realiza va
lorile termice la care au fost supuși. atleții 
noștri. Așa cum am mai spus, Balcova 
fiind în curs de construcție, putem afirma 
că de fapt atleții au fost cei ce au inau
gurat-o. Din aceste motive am fost con
fruntați pe aproape toată perioada cu fel 
de fel de mici neajunsuri care puteau fi : 
uși care nu se închid, ferestre care nu se 
deschid sau apa din baie care se oprea 
exact cînd aveai mai multa nevoie de ea. 
Și pentru a pune punct final capitolului 
cazare, mă simt obligat să remarc că or
ganizatorii nu au ținut seama, în ce pri
vește hrana, că era vorba de un lot de 
atleți, care erau chemați pe un soare to
rid să dea totul din fibra lor musculara, 
în pofida acestor greutăți, atleții noștri 
au fost la înălțime.

Primul om despre care aș dori să vor
besc se numește Mihaela Peneș, nume, 
sigur, care nu mai are nevoie de nici un 
fel de recomandare. Am început cu 
Mihaela Penes, pentru că ea purta răs
punderea lotului de la Balcova, răspun
dere pe care și-a asumat-o cu competență, 
dragoste și profesional itate. Niciodată obo
sită, Mihaela Peneș și-a însoțit în fiecare 
dimineață atleții de la decatlon sau.hep- 
tatlon participînd cu interes și emoție la 
fiecare probă. Totdeauna politicoasă dar 
fermă, Mihaela Peneș a găsit sprijin și 
înțelegere din partea antrenorilor, majo
ritatea trecuțl de mult, de prima tinerețe.

Apoi, se cuvin cîteva cuvinte despre ei, 
antrenorii, oamenii din umbră care și-au 
dovedit competența, găsind de fiecare

Imagine de la deschiderea oficială, la Izmir, a jocurilor Balcanice

Un colț pitoresc din Izmir

dată cea mai bună tactică pentru elevii 
lor. Este interesant să-i urmărești la lucru 
pe acești oameni, care din cauza meseriei 
au căpătat o anumită deformație în modul 
de a gîndi. Pentru ei orice eveniment de 
familie este reținut în funcție de calen
darul sportiv. Iată un exemplu : în 1968, 
cînd era Olimpiada de la Mexic s-a născut 
fiul meu. Sau, anul acesta, odată cu Bal
caniada de la Izmir, fetița mea dă baca
laureatul. Această dragoste de profesiune, 
conjugată cu cea de familie, le dă o anu
mită mulțumire, dar și foarte multe griji, 
lată-i în prima zi iscodind delegațiile ad
verse, pentru a afla, cu un ceas mai de
vreme, ce atleți străini au venit. Liniș
tea lor înceta sau grijile se amnlificau, 
atunci cînd auzeau că la o anumită probă 
au venit din tabăra adversă nume sonore. 
Fiecare informație însemna schimbarea 
planului tactic al elevului.

Iată și ziua deschiderii. Frumosul sta
dion Ataturk reușește să adune în burta 
sa circa 6 000 de oameni, număr care, 
după noi, va rămîne aproape invariabil 
de-a lungul celor trei zile de concurs. 
Defilarea concurenților se face concomi
tent cu parașutarea unor sportivi, ceea ce 
a dat un plus de farmec și frumusețe căci 
parașutiștii aveau la picior niște bombe 
fumigene, care dădeau spectaculozitate 
deschiderii oficiale. încet» întrecerile, iar 
noi obținem primele două medalii de aur. 
E bine, îmi șoptește Romeo Vilara. foarte 
competentul cronicar de la ziarul Snortul, 
atrăgîndu-mi atenția că alături de noi. 
sau pe stadion, sînt foarte multe figuri 
ale atletismului de ieri, azi antrenori sau 
conducători de delegații. Și pentru că 
sîntem Ia acest caoitol doresc să reamin
tesc emoționanta revedere a lui Ion Ol
tean cu fostul mare alergător de garduri 
grec Giorgios Marselos, actualul secretar 
permanent »al Jocurilor Balcanice.

Ni se atrage atenția asupra lui Ivan 
Ivancici, atletul iugoslav care în ciuda 
celor 47 de ani a reușit să cîstige nroba 
de aruncare a greutății, completîndu-și 
panoplia cu încă un titlu balcanic.

Și a fost ziua a doua care, ne lîn^ă 
multe bucurii, ne-a adus imensă mîhnire 
atunci cînd am urmărit nroba de mars, 
probă unde eram, cum plastic s-a expri
mat un antrenor, regii Balcanilor, nentru 
ca azi să nu avem nici un reprezentant.

în autobuz, îri drum spre stadion, aveam 
să fim martorii unui spectacol pe cit de 
inedit, pe atît de pitoresc. într-o mașină 
decapotată, împodobită sărbătorește, stă
teau doi copii îmbrăcați în superbe costu
me albe, peste care aveau o pelerină nea
gră cu paiete, iar pe cap un fel de coroană 
domnească, de asemenea, frumos împodo
bită. Alături de ei, dar ceva mai jos pla
sați, doi muzicanți. Unul cîntă dintr-un 
fluier de lemn, iar celălalt batea la tobă, 
o melodie tipic turcească. Mașina era 
urmată de alte cîteva. Se mergea încet, 
pentru ca spectacolul să poată fi admirat 
de toată lumea. Aveam să aflu mai tîr- 
ziu că acești copii împlineau vîrsta ma

joratului și că plimbarea pe străzile Izmi- 
rului nu era decît preludiul marelui eve
niment, al trecerii la majorat, care în 
Turcia capătă dimensiunii mărețe.

Și a fost ziua a treia, ziua finalelor, 
care aveau să se desfășoare după-amiaza. 
Dimineață, o parte a delegației a fost in
vitată să viziteze celebrul Efes. Plecarea, 
din păcate, a fost întîrziată, pîerzîndu-se 
inutil aproape un ceas. Mare păcat, foarte 
mare păcat, căci timpul irosit la plecare 
s-a răsfrînt asupra celui afectat vizitării. 
Lipsiți de ghizi am purces printre ruine 
mai mult instinctiv decît elaborat, din 
care motiv foarte multe lucruri au scăpat 
ochilor noștri. Orașul unde s-a născut He- 
raclit, pe unde au călcat Antoniu și Cleo
patra, este atît de impresionant. încît este 
imposibil să faci zece pași fără să nu te 
oprești. Numai vestigiile vechiului teatru 
cer, după părerea mea, cîteva ore pentru 
a le putea admira înainte de a rămîne 
uluit. Dar trebuie să mulțumim organi
zatorilor pentru această inițiativă și nu 
pot încheia drumul nostru prin Efes fără 
a aminti pățania lui Ion Zamfirache, cu
noscutul nostru discobol, care în mod

Ion Zamfirache a pierdut aurul la arun
carea discului, dar a văzut Efesul 

obiectiv nu trebuia să meargă la Efes, 
avînd după-amiaza concurs. Era înnebunit 
și a găsit pînă la urmă înțelegere din 
partea Mihaelei Peneș, asigurînd-o însă 
că dacă nu va lua locul I, va lua locul II. 
Evident, Ion Zamfirache este întrecut de 
veteranul Iosif Nagy, participant la 17 
balcaniade, care l-a întrecut cu 10 cm. 
Puțin jenat, după concurs, Zamfirache 
vine la masa presei pentru a ne zice : 
„Am pierdut locul I, dar am cîștigat Efe- 
sul". Sîntem total alături de el, pentru că 
posibilități de a-și demonstra forța mai 
sînt berechet anul acesta. în plus, meda
lia de aur tot în România a venit.

Lăsînd specialiștilor să tragă concluziile 
rezultate în urma celei de-a 42-a balca
niade de atletism, tentăm să facem unele 
observații. Cunoscuta atletă Maricica 
Puică, cu toate că se află intr-un an lejer 
în ceea ce privește pregătirea ei atletică, 
a acceptat să meargă la balcaniadă unde, 
din păcate, a clacat la ambele probe pier- 
zînd locul I la 3 000 metri și abandonînd 
la 1 500. Din tribune am urmărit volupta
tea cu care alerga cea căreia cu ani in urmă 
i se. zicea gazela Carpaților, am suferit 
pentru ea, și am întrebat-o dacă n-a gre
șit venind la balcaniadă.

— Am venit aici pentru a ajuta echipa 
noastră și pentru a nu pierde contactul 
cu marile concursuri. Dacă nu se întîm- 
pta la 3 000 metri acea busculadă neferi
cită, cîștigam. La 1 500 metri am mers 
numai pentru a ajuta-o pe junioara Mar
gareta Keszeg, care a obținut un meri
toriu loc doi. Vă rog să notați că .durerea 
unui atlet cînd pierde o cursă este de ne- 
descris. Tot ce-mi doresc este ca atunci 
cînd mă voi retrage, să nu uit nici o clipă 
ce înseamnă o competiție de anvergură 
pentru un participant. Anul acesta mă 
pregătesc serios și vâ rog să faceți public 
că eu, Maricica Puică, voi avea un cuvînt 
de spus la olimpiada de anul viitor — 
ceea ce am și făcut.

La maraton am avut un singur om, Ni
colae Dumitru, venit pe locul cinci, în 
infernala probă de foc, a ceea ce în mare 
se numește atletism. „Nu am cunoscut 
traseul, din care motiv mi-am pierdut 
tempoul. Era normal să ni se spună timpii 
din cinci în cinci kilometri. Din păcate, 
nici un alergător străin nu a primit timpii 
decît la kilometrul 20. Atunci am aflat că 
am mers prea tare, atunci mi-am dat sea
ma că primul loc este pierdut. Nu mai 
puteam reface, cu toate că „m-am agă
țat" de grec, în ideea că acesta mă va 
trage. La kilometrul 30 am crăpat, așa 
zicem noi momentului critic. Dar țineți 
minte că ceva n-a fost în regulă cu apa 
pe care am primit-o. A avut un gust du
bios, dar după 20 de kilometri de aler
gare la 36 de grade, nu m-am putut re
ține să n-o beau. Eu știu ce spun, pentru 
că pînă acum am 18 maratoane oficiale".

Ne-a lăsat o bună impresie Hora Toboc, 
cunoscut pînă acum numai în probele 
de 400 metri garduri și plat, care, se pare, 
va avea un cuvînt greu de spus la 
proba de 800 metri, care, chiar dacă a 
avut neșansa să-i cadă alergătorului grec 
în fată, ne-a demonstrat calitățile excep
ționale pentru această probă.

Așadar, echipele României au venit 
acasă aducînd un număr de 32 me
dalii, din care 10 aur, 11 argint, 11

La 47 de ani, iugoslavul Ivancici a ară
tat că mai are un cuvînt de spus la arun

carea greutății 

bronz. Iar pe echipe, formația feminină 
a ocupat un merituos loc unu, cu un to
tal de 170 puncte, în timp ce echipa mas
culină a ocupat locul IV cu 151 puncte, 
Cei ce iubesc atletismul au remarcat de 
multă vreme că echipele feminine sînt 
mult mai bune decît cele masculine. Teorii 
sînt multe și poate cîndva le vom vedea 
fundamentate de specialiștii în problemă. 
Ceea ce dorim să consemnăm este că săp- 
tămîna viitoare Clubul Metalul orgar’- 
zează în pădurea Băneasa un marat - 
pentru femei. Socotim că acest lapidez 
anunț nu mai are nevoie de nici un cuvînt 
în plus, căci se spune că cei 42 195 km 
sînt traversați de dragele noastre atlete 
cu capul sus, ceea ce, trebuie să recu
noaștem, nu este un lucru la îndemîna 
oricui.

Am lăsat intenționat pentru final nu
mele celui care a gîndit și purtat întreaga 
răspundere a întrecerilor atletice de la 
Izmir. El se numește Victor Firea, altă 
dată nume sonor al atletismului nostru, 
căruia, din acest colț de pagină, îi trans
mitem felicitările noastre.

DAN BIRLADEANU S



Sport

Campionul mondial 

in așteptarea șalangerului
Numele actualului campion mondial de 

șah Anatoli Karpov (U.R.S.S.) s-a înscris 
în ultimii ani, de cînd a cucerit titlul su
prem, pe lista cîștigătorilor superturnee- 
lor de mari maeștri. Nu întâmplător Kar
pov este considerat cel mai constant și 
mai tenace jucător matematic al zilelor 
noastre. El este preocupat continuu de 
îmbunătățirea tehnicii de joc. în ședințele 
de presă pe care le susține, parcă tot mai 
des. pentru popularizarea șahului, Kar
pov declară : „Mie, după fiecare turneu, 
îmi trebuie aproximativ o lună ca să pri
vesc și să întăresc ceea ce am jucat la 
recentul turneu, unde mi-au apărut difi
cultăți".

Puțini sînt jucătorii care au reușit să-1 
înfrîngă în partidele directe pe campio
nul mondial. Nu demult, în ianuarie, o 
statistică făcută de ziarul Californian 
„PLAYER CHESS NEWS" desemna clasa
mentul jucătorilor care au suferit cel mai 
redus număr de înfrîngeri pe anul 1982. 
Pe locul întîi apare de această dată sue
dezul Ulf Andersson eu numai patru în
frîngeri (una. la Londra, una la olimpiada 
de la Lucerna, una la interzonalul de la 
Moscova, și o a patra înfrîngere la super- 
turneul de mari maeștri de la Bugoino), 
în timp ce Karpov, prima oară pe locul 
doi, a pierdut cinei partide (două la Mar 
del Plata si cîte una la Tilburg, Torino și 
Londra). S-ar fi putut ca numărul de par
tide decise să fi fost cu totul altul dacă la 
•^tâmpiada de șah de la Lucerna cei doi 

ători s-ar fi întîlnit în partida directă.
■r după cum se știe, Tolia a renunțat în 

.târna clipă să-1 mai întâlnească pe Ulf 
cedînd locul la masa întâia colegului și ri
valului său mai tânăr Garri Kasparov. Ga- 
rri a așteptat sub tensiune ca Tolia să 
hotărască dacă va juca împotriva suede
zului, care constituie pentru campionul

Stop®@® box

Nici vara și nici iarna.

Atunci cînd?
Cu fiecare zi ce trece ne dăm tot mai 

mult seama că organizatorii^ cluburilor 
sportive continuă să stea cu mîinile în 
șold, tratând cu nepăsare problema orga
nizării galelor de box în aer liber. Cu 
ani în urmă, amatorii de spectacole pugi- 
listice din principalele orașe ale tării 
”"oau posibilitatea să urmărească nume- 

se reuniuni interesante care cuprin- 
,u cîteva meciuri ..vedetă" și întâlniri 

„mire tinerii pugiliști care-și verificau 
potențialul de luptă în meciuri cu decizii. 
Este de neînțeles cum o serie de secții 
de box importante ca de pildă : Steaua, 
Dinamo. Rapid. Metalul. Voința și atâtea 
altele, țjosesoarete unor arene elegante și 
încăpătoare, nu mai organizează astfel de 
gale eu care ne obișnuiseră în trecut. Ne 
amintim că sîmbăta seara sau duminica 
dimineața fie la Floreasca. Dinamo. Ciu
lești sau la Arenele Romane susținătorii 
acestui sport se întâlneau în jurul ringului 
pentru a urmări dispute spectaculoase și 
făceau cunoștință mai devreme cu viitorii 
campioni ai tării.

Astăzi, calendarul boxului este foarte 
sărac în astfel de manifestări. în afara 
Centurii de aur sau a Mănușii litoralului 
la care se adaugă și Campionatele națio
nale nu mai există alte competiții de am
ploare. în schimb, tot mai multi pugi
liști de la diferite cluburi sau reprezenta
tive ale unor orașe evoluează pe ringurile 
din străinătate. Considerăm că federația 
acordă cu prea multă ușurință aprobarea 
participării unor boxeri în galele inter
naționale ce au Ioc peste hotare. în felul 
acesta văduvind publicul nostru de a ve
dea la lucru pe campionii noștri și în alte 
ocazii și nu numai la Centura de aur sau 
alte reuniuni pe care le organizăm foarte 
rar.

Este cazul să arătăm că nu sîntem împo
triva participării în străinătate a boxeri
lor, care și acolo își pot completa baga
jul lor de cunoștințe. La ora aceasta însă

Hipism

Avanderbi
în atmosferă de sărbătoare, ultimul 

test oficial al generației celor mai buni 
cai de 4 ani. a fost făcut duminică pe 
hipodromul din Ploiești. în programul 
celor 10 alergări de trap a figurat cea 
mai importantă cursă a zilei, „premiul de 

mondial unul dintre cei mai incomozi ad
versari. Kasparov a remizat eu Andersson 
la mutarea a 17-a.

în pregătirea anului competițional 1984, 
care include și meciul pentru titlul mon
dial, Anatoli Karpov participă la turnee 
foarte puternice. între 11—25 februarie 
1983 a concurat în superturneul de mari 
maeștri — categoria 14 — de la Linares 
(Spania). Turneul a'fost cîștigat nescontat 

de ex-campionul mondial Boris Spasski 
(U.R.S.S.), care a realizat 6,5 puncte (+3, 
—-0, =7).'Karpov aeumulînd doar 6 puncte 
a împărțit locul secund cu Andersson. Jo
cul lui Karpov de această dată, deși nu a 
fost înfrînt, a fost considerat drept stan
dard, fără strălucire, el pierzînd 4 puncte 
prin cele 8 partide egale și cîștigînd doar 
două partide.

Kasparov, care își anunțase și el parti
ciparea la Linares, datorită devansării ter
menului de. desfășurare a meciului său cu 
Beliavski, a renunțat să mai participe fi
ind înlocuit de marele maestru sovietic 
Gheller. Această modificare a fost contes
tată de talentatul jucător iugoslav Ljubo
mir Ljubojeviă, care s-a restras de pe lista 
de participare, concursul desfășurîndu-se 
astfel numai cu 11 participanți. Motivația 
dată publicității de către campionul iugo
slav a fost modificarea tăriei'turneului și 
complicarea pregătirii specifice la adver
sar.

între 3—27 aprilie 1983 la Moscova s-a 
desfășurat finala celui de-al 50-lea Cam
pionat al U.R.S.S. —, întrunind elita șahu
lui sovietic. Campionul mondial Anatoli 
Karpov a cîștigat prin 9,5 puncte (+5, —1, 
=9) acumulate printr-o nouă manieră de 
joc. Karpov a avut cel mai slab start din 
ultimii ani în această finală rămînmd în- 
tr-un pluton de jucători, din care s-a 
desprins în ultimă instanță prin mai mul
tă șansă decît prin jocul său altădată 
atît de exact. Se pare că A. Karpov a fo
losit ideea promovată de fostul campion 
mondial Emanuel Lasker, deținător al ti
tlului suprem între anii 1894—1921. că în 
jocul de șah mutarea cu valoare de sur
priză psihologică poate crea contrașansa 
chiar dacă linia de joc nu este riguros 
exactă. La fel ca și la Mar del Plata și de 
această dată Karpov a pierdut o partidă 
în fața unui jucător aproape necunoscut 
pe plan internațional, la gruzinul Zurab 
Asmaparasvili, debutant în finală. Iată 
această partidă jucată în runda a V-a în 
care Karpov cu piesele albe a fost surprins 
din deschidere de o noutate teoretică :

KARPOV — ASMAPARASVILI
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nu există nici un criteriu pentru ea a 
echipă să facă deplasarea în străinătate. 
Ar fi recomandabil ca federația să con
diționeze astfel de deplasări peste hotare. 
După părerea noastră considerăm că sec
țiile de box ale unor cluburi pot între
prinde turnee peste graniță numai dacă 
în anul respectiv au organizat cel puțin 
4 gale interne și cel puțin una internațio
nală, pentru a se putea efectua schimbul 
respectiv cu echipa străină care ne vizi
tează. Ar fi de datoria federației să elu
cideze această problemă spinoasă. Nu este 
posibil ca un sport ca boxul, care se 
bucură încă de o mare audiență la pu
blic, să se zbată intr-un asemenea anoni
mat. Dacă nici vara și nici iarna nu avem 
gale de box, atunci ne punem întrebarea 
cînd se organizează la noi aceste gale. 
Ne uităm la televizor să-1 vedem doar 
pe Holmes, o dată sau de două ori pe an?

PAUL OCHIALBI ®

P.S. în general, biroul federației 
noastre de box cit și cel al comisiei mu
nicipale de specialitate, foruri care diri
jează bunul mers al acestui sport, sînt 
alcătuite din oameni lipsiti de inițiativă.

încercare", pe 2 400 de metri, cu handi
capurile respective. Spectacol interesant. 
Driverii vedeau „premiul de încercare" 
ca fiind o luptă între Sadău / Mircea 
Ștefănescu / și Trifoi / Gheorghe Tăna- 
se /. Cursa a fost totuși o surpriză. Sa
dău a cedat în ultima turnantă, chiar' 
intr-un cronometraj foarte bun, lăsînd 
loc de luptă sportivă între Strunga / I. 
Oană, / Trifoi și Krauss / I. Crăciun I. 
A fost o sosire foarte strînsă, cîstigată 
de Trifoi / l’25”08 / la o distanță de nu
mai o secundă față de Strunga. Victoria 
lui Trifoi îl numește favoritul nr. 1 al 
derbiului, ce va avea loc peste două 
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Aici partida s-a întrerupt, dar Karpov a 
cedat fără să mai reia jocul. Se spune că 
Asmaparasvili a pregătit de mai mulți ani 
împreună cu antrenorul, său acest nou plan 
adoptat în deschiderea Pirc-Ufimtev. dar 
nu I-a pus în practică așteptând cu răbdare 
confruntarea cu campionul mondial.

Kasparov, campionul U.R.S.S. de anul 
trecut, nu a participat la finală fiind obosit 
după susținerea meciului cu Beliavski. Ad
versarul său, deși înfrînt, a participat la 
această ediție jubiliară a campionatului 
sovietic și alături de ceilalți 11 mari ma
eștri, 2 maeștri internaționali și doi maeș
tri ai sportului, dar nu a reușit să intre 
în lupta pentru titlu. în final obținînd un 
modest loc 13 prin cele 7 puncte cumulate 
(+3, —4, =9). Ex-campionul mondial Mi
hail Tal. un alt pretendent la titlul de 
campion al U.R.S.S., s-a retras după 5 
runde din motive de boală. Cu toate aces
tea Karpov a avut de luptat strîns cu Po
lugaevski pentru obținerea locului I. Pe 
Lev Polugaevski numai neșansa l-a adus 
pe locul III : în runda a 13-a, în poziție 
superioară a „înghițit" un mat într-o mu
tare la Petrosian, iar în ultima rundă a 
pierdut la Malaniuk, marinarul de 25 ani 
din Sevastopol, debutant în finală. Astfel 
Polugaevski a rămas la un punct distanță 
de Karpov (care remiza comod în ultima 
rundă, asigurîndu-și locul I) și a fost de
pășit de Tukmakov,

Karpov nu joacă niciodată prea des în 
turnee. Are un ritm competițional bine 
stabilit. Campionul mondial consideră că 
pentru un mare maestru este suficient să 
joace cam 100 de partide pe an (el prefe
ra 70—80 de partide), neflind adeptul șa
hiștilor deveniti, „rutieri".

între 23 iunie—3 iulie campionul mon
dial își anunță participarea la Plovdiv 
(Bulgaria) în campionatul european pe 
echipe, unde echipa U.R.S.S. are de a- 
părat titlul european în compania echipe
lor Angliei, Danemarcei, Olandei, Iugo
slaviei, R.F.G.. Bulgariei și Ungariei. Dacă 
în competițiile individuale, deocamdată, 
Karpov îl evită pe Kasparov și invers, în 
competițiile pe echipe rivalitatea acestor 
două strălucite talente aduce echipei na
ționale un bagaj de puncte deosebit de 
mare.

MARGARETA MUREȘAN 3

membri care nu urmăresc decît să înso
țească o echipă în străinătate. Noul pre
ședinte al federației numit cu multă vre
me în urmă abia zilele trecute a fost 
prezentat echipei cu care va lucra. Noi, 
ziariștii, nu-1 cunoaștem. Acest lucru nu 
ne oprește insă de a.-i ura succes în 
această nouă muncă obștească. Sperăm 
că poate într-o zi în cadrul unei confe
rințe de presă o să avem prilejul să-i 
stringem mina și să-i aflăm intențiile 
sale de redresare a boxului românesc.

O jumătate de echipă din care fac 
parte și cîțiva medaliați cu bronz la cam
pionatele europene de la Varna s-au pre
gătit in comun Ia Snagov, înconjurați de 
antrenori, medici și alte cadre retribuite 
ale federației, pentru a participa la o 

șușă în Spania. Reamintim cititorilor că 
Spania în lipsă de boxeri de valoare n-a 
participat în acest an la „europene". Ci
neva mi-a șoptit că băieții trebuie re
compensați după efortul depus la Varna 
iar altul mi-a atras atenția și mi-a de
clarat : „începem să ne pregătim pentru 
turneul olimpic de la Los Angeles".

Gluma ni se pare bună.

săptămîni, chiar dacă nu este obligatoriu 
să fie și derbist. Reuniunea hipică a 
mai avut două alergări pe 2 400 de metri, 
ambele cîștigate de caii formației Mircea 
Ștefănescu, Solstițiu și Copist. Succes de 
public și de casă. Cursa amatorilor a re
venit lui Mihai Manea. Rudy, învingin- 
du-și fratele. Bogdan Manea, care a fă
cut însă o excelentă alergare cu Retuș, 
în rest... echipa de călărie „Petrolul", în 
frunte cu antrenorul ei. nu degeaba a 
pariat pe Trifoi. A ieșit cu 4 foi. Bașca 
ceilalți norocoși.

B.ENA ȘTEFĂNESCU

Rugby

Relații internaționale
în ultima vreme, țara noastră a fost 

vizitată nu numai de oameni politici im
portanți, ci și de unele person dități mar
cante în lumea sportului și îndeosebi a 
celui cu balonul oval. Astfel, la ultimul 
derbi R.C. Grivița Roșie—Steaua, am avut 
plăcutul prilej al întâlnirii cu Ray Wil
liams, secretarul general de la Welsh 
Rugby Union (Țara Galilor), venit la noi 
pentru perfectarea jocului internațional 
din toamnă dintre reprezentativele noas
tre. Aprecierile față de rugbyul nostru, 
atît ale lui Ray Williams, cit și ale înso
țitorului său, Glyn Maddocks, au fost mă
gulitoare și pline de respect, concluzio
nând că „Țara Galilor va trebui să fie 
în cea mai bună formă pentru a ieși cu 
bine la 12 noiembrie". Firește că întâlni
rile internaționale au un rol hotărîtor în 
ridicarea nivelului tehnic și al performan
țelor noastre și ne bucurăm ori de cite 
ori ele tind să devină „tradiționale". în
tr-o asemenea competiție, de curind, cam
pioana republicană Steaua, confirmînd 
valoarea ei ascendentă, a învins la Mos
cova cu 12—11 echipa Academiei de avia
ție „lurî Gagarin", formație care stă la 
baza naționalei U.R.S.S. de rugby. Să mai 
reamintim că tot Steaua, în primăvara 
aceasta, a învins pe stadionul din Ghen- 
cea Selecționata Armatei Franceze cu 
19—17 (9—9). Aceste două frumoase vic
torii, deși realizate „la mustață", după 
o expresie bătrînească, vin să certifice 
statutul matur al rugbyului românesc și 
vitalitatea lui structurală.

Pe de. altă parte, ne sosesc vești plă
cute din turneul „italian" al echipei noas
tre fruntașe Farul Constanța, care a în
vins, rind pe rînd : A. S. Milano (32—12), 
Selecționata Lombardiei (44—13), o Com
binată Internațională, compusă din rug- 
byștâi irlandezi și italieni (26—15) precum 
și Italia B (24—11). rezultatele fiind obți
nute, după cum reflectă scorurile respec
tive, într-o manieră categorică și cu 
aplomb de mare echipă.

Datoria noastră este însă aceea de a 
sesiza și unele delăsări de neînțeles din 
partea F. R. Rugby și a conducerilor ju
dețene și orășenești responsabile cu a- 
ceastă activitate,- așa cum s-a întâmplat 
în cazul turneului din țara noastră a Se
lecționatei de tineret a Angliei, cînd, 
atât Universitatea Timișoara cît - și Poli
tehnica Iași au dat o replică mediocră 
impecabililor rugbyști britanici, pierzîn- 
du-se astfel o nouă ocazie a afirmării și 
confruntării echilibrate din partea tinere
tului nostru rugbyst, ceea ce nu ne mai 
putem permite în nici un caz pe viitor.

Confruntările la cel mai înalt nivel tre
buie deopotrivă de atent pregătite în orice 
împrejurare și este imperios ca „Să ne 
cunoaștem mai bine adversarii", așa cum 
opina, intitulîndu-și articolul său critic 
din ziarul „Sportul", colegul Tiberiu 
Stama.

Prestigiu] nostru trebuie cucerit și men
ținut Ia fiece treaptă valorică !

Recoltele rugbyului
După acea frenetică „Primăvara rug- 

bynluî" desfășurată la sfîrșitnl lunii apri
lie din acest an pe Stadionul Tineretului, 
reunind peste 700 de eonii din toată țara, 
iată că duminică 19 iunie, pe același sta
dion, care este vatra rpgbyuhtâ românesc, 
am asistat Ia finalele din cadrul „Dacia- 
dei" la juniori.. Competiția interjudețeană 
șl interurbană Ia care au participat nu
meroase formații, precum selecționatele 
Cluj (antrenor Chihaia Octavian), Pi
tești (antr. Vișan), Brăila, Brașov (antr. 
Haralamb N.), Timișoara (antr. Florea), 
a adus în finală pe Selecționata Bucu- 
reștiului (antrenori Constantin Vasile 
și Manolache) care a învins Selecționata 
Constanței (antr. lanusieviei) cu 44—14, 
iar pe locul 3, Selecționata Iași (antrenori 
Crișan și Veriveci) a învins Selecționate 
Arad (antr. Mitan Cornel) cu 20—19.

în plus, pe același stadion bucureștean, 
am avut, satisfacția de-a viziona nume
roase meciuri de rugby în „XII" pentru 
echipele școlilor generale din Capitală. 
S-a remarcat prezența și interesul acor
dat de eătre școlile generale eu nume
rele 22. 31, 56, 117, 121, 169, 175, 190, 
„I. L. Caragiale" și „Ion Neculee", pre
cum și aportul voluntar al dedicatilor an
trenori .Lucescu Mariana, Carnabel Al., 
Costea Anton, Rosenmayer și Fîntîneanu, 
Bogoi Ion, Făgărășanu, Iliescu și PiștalU 
Gheorghe.

Considerînd că un vrednic pionierat 
rugbystic este susținut și la nivelul spe
ranțelor și al junioratului școlăresc, feli
cităm Comisia municipală de rugby, 
■aflată sub președinția plină de abnegație 
a colonelului Cristea Ștefan, și încurajăm 
cu bucurie instituirea, cu începere din 
toamna aceasta, a unui campionat inter- 
școlar de anvergură, cu premii și cupe, 
așa cum a fost anul trecut Cupa „30 De
cembrie", urmărindu-se permanentizarea 
competiției.

Sperăm într-o amplă mobilizare, la care 
să nu-și precupețească sprijinul nici Mi
nisterul Educației și tnvățămîntului, prin 
inspectorii săi, nici conducerile școlilor 
și nici profesorii lor de educație fizică.

O atenție specială vor trebui să acorde 
echipamentului și ținutei sportive adec
vate. Le urăm un deplin succes ! Ahoe !
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Gheorghe Focșa?Veșnicia sa născut la sat, dar ea se continuă la Muzeul Satului
Puțini sînt ziariștii care să fi avut pri- 

vilegiul de-a bate la pas aleile Muzeului 
satului și de artă populară împreună cu 
conf. dr. Gheorghe Focșa, distins savant 
care, timp de 30 de ani, mai exact spus 

în perioada 1948—1978, a continuat — în 
calitate de director, dar mai ales în cali
tate de sociolog, etnograf, folclorist, isto
ric. lingvist, deci în calitate de împătimit 
cercetător — monumentala operă ridicată 
pe malurile lacului Herăstrău, în 1936, de 
către marele profesor D. Guști.

— Ne-aflăm, stimate tovarășe Focșa, în 
curtea casei din Moișeni, casă pe care 
chiar dumneavoastră ati adus-o aici, la 
Muzeul satului, în anul 1936. Vă propti- 
nem să refacem cîteva din cele maii im
portante, dar și cele mai pitorești întîm- 
plări legate de această casă și, deopotrivă, 
do istoria atît de bogată a Muzeului sa
lului.

— Ați amintit de anul 1936, ca an al 
înființării Muzeului satului. Mă simt obli
gat să fac cîteva completări cunoscute, 
firește, specialiștilor, dar nu și marelui 
public. Deci, prip 1930, student încă fiind, 
am făcut .parte din celebrele echipe ale 
profesorului D. Guști, .echipe care făceau 
cercetări sociologice, etnografice și fol
clorice în diverse zone ale țării. în ceea 
ce mă privește am fost în acel ah în 
Runcul Gorjulul. Apoi, timp de 6 ani am 
fost în comuna Drăguș-Făgăraș. Dar, îm- 
părțindu-mi timpul, în aceeași perioadă, 
adică între anii 1934—1936, am început 
cercetările și în două sate din nordul ță
rii, adică în Moișeni, Țara Oașului, și în 
leuci, județul Maramureș. Eu cred, cu 
tărie, că ideea ridicării unui muzeu al 
satului românesc în aer liber, așa cum 
avea ea să se materializeze prin acest 
fantastic și fabulos Muzeu al satului și 
de artă populară de astăzi, l-a venit pro
fesorului D. Guști în acea perioadă. Mar 
mult decît atît, pot dovedi, cu documente, 
că primele echipe ale profesorului 
D. Gusli și-au început activitatea în 1925, 
țând, la. șfîrșitul cercetărilor, așa cum s-a 
obișnuit și în continuare, a fost organi
zată prima expoziție în aer liber, la 
Câmpulung Moldovenesc. în ce mă pri
vește, am participat la organizarea aces
tor expoziții în anul 1932, cînd Bucureș- 
tiul a găzduit prima expoziție la sediul 
Seminarului de sociologie.

— Pentru eă tot am ajuns la acest mo
ment, îmi permit să vă recitesc din dis
cursul .inaugural al profesorului D. Guști: 
„Casele ne-au venit in 56 de vagoane 
care au transportat o cantitate totală de 
470 564 kilograme. Nu erau simple bîrne 
care se puteau arunca, de ici, de colo, ci 
fiecare era un obiect de preț, care urma 
să fie minuit cu grijă. Majoritatea erau 
bîrne sculptate, ba chiar, cum a fost 
cazul cu Biserica de lemn din Maramu
reș, bîrne prețioase cu pictură pe ele. 
Noroc că cei care au desfăcut casele și 
eei eare le-au construit în București au
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fost înșiși meșterii satelor. Din fiecare sat 
au sosit sătenii cei mai pricepuți la ase
menea treburi. Numărul lor a fost de 130. 
Și, cum lucrurile erau urgente, le-am 
adăugat mină de lucru din București, 
zidari, vopsitori, dulgheri,, ridicători de 
schele și salahori. Pînă la sfîrșil se perin
daseră prin șantierul nostru 1 064 de lu- 
crălori“.„

— Da, îmi aduc aminte acest discurs 
și el confirmă ceea ce spuneam, că ideea 
organizării muzeului a premers cu mulți 
ani momentul, materializării ei. în ceea 
ce mă privește am adus atunci această 
gpspodărie din Moișeni. Ea cuprinde o 
casă care a fost construită în anul 1780 
de Moiș Văsîi a lui Ion Cobuț, dimpreună 
cu muierea lui. Casa, după cum se vede, 
este din lemn masiv de stejar lucrat, 
adică spintecat, cu securea mare. Piesele 
componente au greutăți variind între 
300—1000 kilograme. Dacă ar fi să înșir 
povestea fiecărui obiect aflat în interio
rul acestei case, ar trebui să vorbesc 
cîteva zile în șir. Cu alte cuvinte, despre 
casă, numai atît deocamdată. Obiectul 
care p0 mine personal m-a uimit cel 
mai mult și mai mult, pentru că în con
fecționarea lui am descoperit inteligența, 
ingeniozitatea și gîndifea tehnică a celui 
care l-a meșterit, este poarta, adică dra- 
nița. Este alcătuită din două trunchiuri 
masive de stejar crescute din aceeași ră
dăcină, două trunchiuri care nu pot fi 
clintite nici do patru oameni puternici, 
dar care au fost atît de inteligent îmbi
nate incit poarta, adică dranița, poate fi 

. mînuită chiar și de tui copil.
— Vi-i mai aduceți aminte pe meșterii 

cu care ați desfăcut și ați reconstruit a- 
ceastă fabuloasă gospodărie care, iată, 
pare ridicată cu sentimentul eternității ?

—• Cum să nu ! Meșterul cel mai în 
vîrstă se numea Ion Blătan, avea 65 de 
ani, era cel mai' bun meșter de prin 
partea locului și nu ieșise din Țara Oașu
lui niciodată în viața lui. Un alt meșter 
s-a numit Imn Birt. Iar cel de-âl treilea, 
încă în viață, se numește Moiș Gică 
Amusteții.

— O întîmplare mai deosebită cu acești 
meșteri !

— Da, una care mi se pare a fi extra
ordinară. In timpul lucrărilor, moș Blă
tan iese din perimetrul șantierului să-și 
cumpere un pachet de tutun. S-a rătăcit 
și n-a mai știut să vină înapoi. I-a ex
plicat el unui polițai ce anume e cu el, 
dar polițaiul nu prea știa nici el ce se 
întîmplă pe malul Herăstrăului. Ce cre
deți că a făcut moș Blătan ? A luat-o pe 
jos, spre Țara Oașului, spre satul lui, 
unde a ajuns peste 25 de zile. Vă dați 
seama ce îngrijorat am fost eu în toată 
această perioadă ? !

— Nu v-ați gîndit să scrieți, odată și 
odată, o carte cu astfel de intîmplări pri

vind viața celor care, de-a lungul a 
aproape 50 de ani, au ridicat ceea ce se 
numește astăzi Muzeul satului ?

— Mi s-a propus și am fost tentat cu 
zeci și zeci de oferte, nu numai din țară, 
■cît și din străinătate, dar niciodată n-am 
avut timp de așa ceva și nici nu cred că 
voi avea, de-acum încolo, răgazul necesar.

— înțelegem că, deși ați fost director 
al muzeului pînă în anul 1978, cînd aveați 
vîrsta de 75 de ani, și este momentul să 
precizăm că v-ați născut in anul 1903, în 
satul Rășcani-Șuletea, județul Vaslui, în
țelegem, deci, că «înteți în continuare 
extrem de ocupat. Cu ce anume ?

-- Cu o amplă cercetare în Țara Oașu
lui. Mai sînt încă, în această minunată 
Țară a Oașului, ca în multe alte locuri 
ale țării, o mie și o mie de lucruri care 
se cer studiate, analizate și cîntărite, jude
cate. Viața, pentru că acesta a fost și 
este , domeniul cercetărilor mele, viața, 
sub (absolut, toate aspectele ei, este plină 
de adevăruri și taine care vin pînă la noi, 
ca niște miresme, ca niște lumini, ca niște 
sunete, din cele mai îndepărtate timpuri. 
Iată, în Țara Oașului fiind, i-am întrebat 
pe oameni cum numesc ei locul acela în 
care sădesc legumele. Grădini, mi-au răs
puns, dar bătrînii îi mal zic și zălciuguri. 
Ei bine, acest zălciuguri vine dintr-un 
foarte vechi cuvînt, de origină dacă, din 
zălciuă, așa cum l-am descoperit într-un 
dicționar de specialitate. Deci, deși voi 
împlini 80 de ani peste cîteva luni, sînt 
foarte prins cu cercetarea vieții, sub toate 
aspectele ei, din Țara Oașului, așa că nu 
cred să am timp să scriu o carte cu în- 
tîmplăiile, minunatele întîmplări ale mi- 
nunaților oameni caro au ridicat, timp 
de-aproape 50 de ani. acest muzeu care 
este, vă rog să mă credeți, o co.pie a cer
tificatelor de naștere a poporului român,' 
vatra în care s-a plămădit poporul nos
tru.

— Și totuși, deși «înteți foarte ocupat 
cu Cercetarea vieții din Țara Oașului, ațî 
găsii răgazul de-a onora o invitație ve
nită din partea Unei asociații cultural-fol- 
clortoe din R.F.G. ! ?

— Da, am fost solicitat pentru un 
schimb de experiență științifică în dome
niul muzeografiei etnografice românești 
și europene de către Museumsdorf Dopel 
din Berlinul occidental. Respectiva insti
tuție a apărut în urma unor ample să
pături de arheologie medievală care au 
descoperit vatra unei așezări din secolul 
XIII, într-un spațiu de 15 hectare, teren 
nelocuit în prezent și aflat pe teritoriul 
Berlinului occidental. Paralel cu dezvol
tarea studiilor și cercetărilor arheologice, 
a fost inițiată și realizată parțial, începînd 
cu anul 1975, reconstruirea acelei așezări 
rurale cu palisădă, locuințe, ateliere, adă
posturi pentru animale și păsări, depozite 
pentru rezerve de cereale, vetre de foc, 
cuptoare de copt pîine și de ars oale, 
unelte agricole și meșteșugărești, ateliere 
pentru mobilier și ustensile casnice, țe
sături și costume, obiecte de metal și 
lemn, ceramică atc. Probleme sînt foar- 
te-foarte complicate și, mal ales, deli
cate, drept pentru care, cunoseîndu-se 
uriașa cantitate de cunoștințe de care 
dispune cercetarea românească în acest 
domeniu, cunoscută fiind competența 
noastră, a celor de la Muzeul satului din 
România, s-a făcut apel la subsemnatul.

— Cum s-ar zice, le-ați împărtășit din 
experiența și' cunoștințele etnografiei ro
mânești privind studiul și cercetarea vie
ții, adică, mai exact spus le-ați oferit un 
iei de consultații ?

— întrucât muzeul dumneavoastră, al 
românilor, este, mi s-a spas, un etalon 
mondial, vă cerem sprijinul în organiza
rea unui muzeu caic să ilustreze viața 
de-acum opt sute de ani dintr-un sat 
german. Și. fără falsă modestie, le-am 
arătat, la fața locului, cum era viața la 
romani, în acea perioadă și, prin analo
gie, descifrînd menirea obiectelor dezgro
pate, care trebuie să fi fost viața la ger
mani în aceeași perioadă. Prelegerile mele 
teoretice au fost concretizate în fața 
vetrelor de . foc pentru gătit, a cup
toarelor de copt pîinea și la cele 
de ars oalele, la secțiile demon
strative organizate pe grupe distincte cum 
ar fi construirea locuințelor și adăpostu
rilor, în fața meșteșugarilor care prelu
crează lemnul și confecționează diferite 
obiecte de lemn, la strungul de formă 
ancestrală —- dintr-o coardă de lemn elas

tică și sfoară, acționat cu piciorul, și care 
fasonează altă serie de produse de lemn. 
Apoi, în fața lucrătoarelor care prelu
crează lina, inul, cînepa și fac țesături 
din aceste materiale după tehnici stră
vechi. De asemenea, în fața utilajelor teh
nice folosite la treierat, decorticat și mă
cinat boabele de cereale. Apoi, în atelie
rele de fierărie și la cel de ceramică, la 
sectorul culturilor demonstrative de ce
reale, legume și diferite plante comes
tibile din trecut, la sectorul plantelor 
medicinale și la cel al florilor de gră
dină sau din case. Interesant de amin
tit ar fi faptul că le-am semnalat și 
unele neconcordanțo, unele dintre ele 
foarte grave, cum este cea a recon
struirii coamelor de acoperiș, prin 
multe din aceste coame pătrunzînd apa 
ploilor sau cea rezultată din zăpezi. Sau 
o alta, cum ar fi cea a poziției inco
recte a olarilor improvizați, aceștia stînd 
pe niște scaune mari și incomode 
și lucrau la niște roți supradimen
sionate, iar tăierea o făceau cu 2 
discuri, de fontă, unul și da ghips, ce
lălalt, în loc să fi avut două discuri de 
lemn din esențe tari cu fața superioa
ră absolut plană. Pentru remedieri, 
pentru demonstrații și pentru confec
ționarea unor unelte. inclusiv pentru 
construcții, gazdele m-au asigurat că 
vor apela la meșterii populari din 
România.

— Ne-ain luai cu vorba, stimate to
varășe Focșa, și-am uitat că, la urnia- 
urmelor, dialogul nostru a intenționat 
să ilustreze și evoluția Muzeului Satu-- 
lui în perioada în care i-ați fost direc
tor. V-aș invita, deci, ca acest dialog 
să continue în acel loc care, pentru 
dumneavoastră, are o semnificație mai 
deosebită.

— Ne vom îndrepta spre casa din 
Straja, dar. foarte sincer fiind, toate, 
absolut toate casele. îmi sînt la fel de 
dragi. Cu excepția unei singure șure, 
adusă dintr-un sat numit Bancu, un 
sat secuiesc, pe care nu am văzut-o la 
fața locului, toate celelalte clădiri 
le-am văzut, mai întîi și-ntîi, la locul 
lor de baștțnă și, mai apoi, aici, în mu
zeu. Ne-ndreptăm spre casă Straja în- 
trucit, acum cîțiva ani, un arhitect -~- 
mân îi spunea unui arhitect amerk 
această casă, domnule, este un m»i 
fie monument ! Arhitectul americ 
l-a aprobat și a făcut o sumedenie ae 
măsurători pentru că voia să-i studie
ze dimensiunile. M-am amestecat a- 
tunci în vorbă și ie-am spus că toate 
casele din muzeu sînt magnifice monu
mente și că în tot restul țării. noastre 
sînt alte cîteva sute de mii de astfel 
de monumente, unul mai frumos decît 
altul. Dar, pînă să ajungem la casa 
Straja, să facem un mic ocol pentru a 
trece pe la casa Zapodeni, din județul 
Vaslui, cea mai veche casă a muzeului 
nostru, datată- din secolul XVI, apoi pe 
la alte case, care de cară mai, cum spunea 
arhitectul, magnific monument. Vom vorbi 
pe drum, cum se spune. Deci, în 1948, 
muzeul avea 4 hectare și 25 de obiective. 
Dispunem azi de 67 de complexe, mici 
muzee zonale, care însumează 300 de 
obiective. Suprafața s-a extins, desigur, 
pînă la 10 hectșre. în ceea ce privește 
numărul obiectivelor, acesta a ajuns la 
peste 30 000, ceea ce reprezintă o uria
șă, o inestimabilă avere spirituală, în- 
trucît fiecare obiect a fost riguros șj 
științific selecționat. în fine, în altă 
ordine de idei, în 1953 numărul vizi
tatorilor ajunsese la 13 000. în 1960, s-a 
ajuns la 161 000 de vizitatori. per' 
ca în 1977 să atingem o cifră reC' 
320 000. Vorbesc, după cum se vede, 
cifre, dar cifrele au și ele meritul lor, 
sînt foarte elocvente. Ar mai fi de pre
cizat că, pe parcurs, numărul vizitato
rilor străini l-a egalat pe cel ai conce
tățenilor noștri, fapt care vine să arate 
Interesul și puterea de atracția mereu 
în creștere oe care le-a exercitat și le 
exercită Muzeul satului. O altă cifră 
care, după părerea mea, spune, multe : 
în 1977, ultimul ah la care eu personal 
am făcut investigațiile, am fost vizitați 
de oameni veniți din 92 de țări. Dispun 
în acest sens de o schiță la care am 
muncit timp de peste 30 de ani și, cu 
dragoste pentru țara noastră, ea poate fi 
dusă , la bun sfârșit, adică transpusă în
realitate.

VICTOR NIȚA ■

Boabe mărgăritar
Niciodată un necaz nu vine, singur. Dar 

nici o bucurie. Mi se făcuse dor de acasă 
și am aflat că mama e gata să mă vizi
teze. Mi se făcuse dor de Maramureș, 
de-acele locuri unde nu voi înceta să 
lăcrimez, de emoție, și iată că prin emi
siunea „Tezaur folcloric" mi-am alinat 
dorul. Așadar, luni seară, semnalul de
venit atît de cunoscut al tezaurului fol
cloric a deschis emisiunea. Venisem din 
Moldova. Drumul lung dar și o ploaie 
binefăcătoare parcă mă îndemnau să re
nunț. Și totuși...

Aș fi pierdut un moment excepțional. 
El se numește Victoria Darvai. Aproape 
că uitasem de-această artistă care. în co
pilărie îmi era foarte apropiată de suflet. 
Impresionantă prin acuratețe și sensibi
litate vocea acestei maramureșence care 
a slujit cîtecul popular neste trei decenii 
emoționează ca un fir de apă rece ce se 
prelinge pe obraz. Versurile cîntecelor sînt 
aproape mioritice : „De-ai fi ostenit 
mândruț / ți-am făcut din dor pătuț / că
pătâi din flori de mac / mîndrule că îmi

■MMaMMMMMNMMMMMMMWIMIH

T
ești drag / s-adormi badiule ușor / să al 
somnul florilor". .

Gîntecele de jale, de odihnă, căutare 
sau speranță fac . parte din registrul re
pertorial al Victoriei Darvai. Ea cîntă și 
suspină pe un, vîrf de munte înșeuat cu 

■ nori sau legănîndu-se cu sfială printre 
turmele de oi. Nu știu dacă azi. Victoria 
Darvai mai înregistrează lă radio sau 
televiziune. Cred însă că nu și-a epuizat 
toate resursele. Mai are încă multe de <> 
spus și ar fi bine să o întrebăm, din 
cînd în cînd, chiar de sănătate.

Și dacă nu mă înșel, emisiunea Mari- 
oarei Murăresou, „Tezaur folcloric", ini
țiase acest mod de prezentare, de-a in
vita protagonistul emisiunii la dialog. Și 
era bine. De fapt această emisiune este 
un fel de casetă -a sufletului.

Cu migală și profesionalism. realiza
toarea reușește să aducă în prim-plan 
multe din cîntecele pe care aproape 
le-am uitat Chiar in emisiunea de luni 
au fosl aduse prin vocile unor tinere so
liste, cântece vechi ca „Marinară de la 
munte". „Zărzarică, zărzărea" și altele 
care șoptite ca un descântec luminat de 
ochii mamei au fost și rămîa boabe de 
mărgăritar.

IOANA PROCA ■

Iubirea de frumos

Bucuria. HitiHHri
Am avut bucuria unui dialog profund 

cii savantul japonez Daisaku Ike
da, care a fost oaspetele țării noastre 
de curînd, despre care am mai scris 
în pragul sosirii sale la noi, în aceas
tă revistă.

Convorbirea mai amplă purtată cu 
acest om de cultură, gîhditor, socio
log și, în adîncul inimii sale, un poet 
adevărat, o vom publica în această re
vistă, acum doar eXprimîndu-mi bucu
ria de a fi găsit un limbaj comun cu 
acest savant ce a purtat convorbiri cu 
nume de rezonanță planetară, care a 
tipărit zeci și zeci de cărți jn diferite 
limbi, a întemeiat o universitate, mai 
.multe școli,- reviste, fiind un om al 
păcii și stabilirii de contacte între 
culturi și personalități diferite.

Cele zece minute protocolare au 
Revenit o oră, și un sfert, urmând ca

dialogul început, la invitația Domniei 
sale, sări continuam în Japonia în 
fața studenților cît de curînd.

Trei au fost problemele ce le-am 
dezvoltat împreună :

Ce este tradiția și cum se păstrea
ză ea astăzi în lume în diferite po
poare ;

Ce este națiunea și rostul națiunilor 
în afirmarea plenară a personalității 
umane ;

și rolul poeziei, al artei pentru de- 
săvîrșirea morală, a omului în neamul 
său și tradiția sa pentru a deveni grăi
tor și altor tradiții și culturi.

Daisaku Ikeda, un prieten de acum 
al culturii și țării noastre, s-a născut 
la Tokio în anul 1928. Dintre operele 
sale de seamă vom aminti și un dic
ționar al filosofici orientale în șa.se vo
lume iar convorbirea sa cu istoricul 
Arnold Toynbee, tradusă deja în ne
numărate limbi, pe cele aproape cinci 
sute de pagini dezvoltă gînduri asu
pra istoriei și culturilor umanității de 
importanță vitală asupra cărora mă
car în parte vom reveni în convorbi
rea noastră. .

IOAN ALEXANDRU



Aforisme
Nu toate labele s-au putut transforma în 

aripi.
■ *

Tigaia și grătarul au avut, desigur, o 
contribuție esențială la lichidarea caniba
lismului.

Și în zgîrie-nori mai simțim peștera sub 
tălpi.

★
Am ieșit din peșteri cu tabieturi cu tot.

★'
Acceptăm să fim trepte, numai dacă ge

nerațiile viitoare vor veni cu tălpile 
curate.

w •
Sintem mai compleți. Nu ne mai putem 

organiza atît de ușor ca pe vremea tribu
rilor.

Să ajutăm centrul să invadeze periferia. 
* .

Se intelectualizează sentimentele noas
tre. Devin din ce în ce mai teoretice.*

Cînd vom putea ajunge la egalitatea de 
acum cinci milioane de ani ”

Proiectăm etapa în care toți vom avea 
dreptate.

Observ că nu mai pot autodepăși decît 
punîndu-i piedica celui care am fost.

Opțiune : flacără ori direct cenușă ? 
★ ■

După ce secretă o diplomă, multe creie» 
re se pensionează.

Omul a devenit lung de mină numai 
după ce i s-au scurtat membrele Supe
rioare.

Ne putem alege prietenii, nu și cromo
zomii.

*
De la chimizarea alimentelor încoace, 

am devenit un soi de rafinării ambulante.

Ne-au rămas puține dureri, dar sănă
toase.

S-ar putea să aflăm mal tîrziu că omul 
nu este decît un semipreparat.

*
Emoționante mal sînt ambițiile medici- 

nei. Pînă acum însă nu a eradicat nici 
mătreața.

Din unele puncte de vedere, singurul zid 
dintre noi și zoologie îl constituie garde
roba.

★
Ciuperca atomică s-a machiat în 

curcubeu al see. XX.

Războiul e un fel de pasăre Phoenix. 
Iar cenușa nu are niciodată timp să se 
răcească.

V. GHICA ■

INTRE SOȚI

— Nicule, în lipsa ta a venit Petrică, 
prietenul tău.

— Ei și ?
— Vrea să cumpere măgarul.
— Și ce i-ai spus ?
— Că nu ești acasă.

★
— Am coborît în pivniță și m-am lovit 

Ja un picior.
— La care ?
— Nu știu, că era întuneric.

Draga mea, știi de ce peștii nu vor
besc ?

— Nu.
— Bagă și tu capul sub apă și încearcă 

să spui ceva. *
★

— Tmbătrînesc, îmbătrinesc, se plînge 
un bărbat.

— N-ai ce face, încearcă soția să-l
CuÎ€S©

DUMITRU VASI-ȘOIMOȘANU ■

Desene din expoziția de caricaturi a 
lui MIHAI PINZARU-F1M organizata de 
către Comitetul județean U.T.C.-Suceava 
în cadrul manifestărilor prilejuite de 
„Săptămina educației materialist științi- 
fice“.

consoleze. E singurul mijloc de a trăi 
cit mai mult.

★
— Din an în an lecțiile copilului devin 

mai grele I
— Eu de cînd îți spun că trebuie să-ți 

iei un meditator...
★

— Ce-am auzit, Cestele ? Mi-a spus 
mama că vrei să fugi de-acasă.

— Da... tată.
— Cînd te hotărăști s-o faci, să 

m-anunți : vin și eu cu tine.
★

— Ștefane, du-te și pune scrisoarea 
asta la poștă.

— Dar nu vezi ce vreme urîtă e-afară ?
Nici un eline să nu-1 lași pe stradă.., 

— Dar de ce trebuie să iei și- elinele 
cu tine ?!

I 0 intîmplare adevărată
Am intrat la tovarășul director fără 

să bat la ușa simplă, capitonată', nici 
n-am respectat orarul de audiențe, nici 
n-am stat ca secretara să termine hîrtjile 
urgente pe care le avea. L-am găsit vor
bind la două telefoane deodată, parcă era 
Laoeoon și fiii, credeți că am stat să mă 
invite să iau loc ? Nu ! M-am așezat sim
plu, am îndreptat marginea covorului de. 
iută și i-am făcut semn să termine că 
mai am și eu treabă la. mine, la arhivă. 
Ce ne-am face dacă directorii ar sta toată 
ziua la telefon să primească comenzi de 
export, iar mașinile de capsat ar sta și 
ele nefolosite?

într-un minut a terminat, că știa pro
verbul cu vorba lungă nu e scurtă, și-a 
pregătit agenda, m-a privit- zîjnbind in 
ochi, cu căldura... Am dat ușor din cap 
și-am zis : Am venit să, , vă critic, ..tova
rășe director, și dacă o fac între patru 
ochi este că vă știu un element capabil, 
destoinic, de care avem nevoie și n-am 
vrut să se întîmple in fața colectivului. 
Am luat această decizie ieri, eu nu stau 
pe gînduri cînd e să îndreptăm lucrurile! 
Nu. Credeți că am șovăit, cînd . v-am : vă
zut ? In tot acest timp m-a privit drept 
în ochi, mi-a făcut un .semn-să continui, 
ținînd stiloul Flaro, de 25 de lei deasu
pra hîrtiei, gata șă-și noteze spusele mele. 
Păi, se poate așa ceva ? Dumneavoastră, 
care ne sinteți ca un tată și ca o mamă, 
să faceți- una ca asta ? înțeleg, un copil 
să se preteze la așa ceva ? Dar dum
neavoastră ? E timpul să vă faceți critica, 
să vă faceți autocritica, să vă priviți în 
suflet cu microscopul cinstit ai propriei 
evaluări, să trageți o linie și să-mi spu
neți simplu, decis : „ai avut dreptate to
varășe Amedeu, nu se va mai întîmpla. 
Trebuie să informăm colectivul despre 
greșeala mea !“ Sînt sigur că o veți face, 
și cu aceasta m-am ridicat spunînd : „Ieri 
v-am văzut venind la serviciu eu capul 
gol și descheiat la palton ! Se poate, dacă 
răciți, vă dați seama de urmări ?" Și cu 
asta am ieșit, el a fugit după mine, mi-a 
ștrins mina și a strigat secretarei : „Con
voacă adunarea generală a oamenilor 
muncii ! Cazul relatat de tovarășul Ame
deu- trebuie să-1 cunoască întregul co
lectiv 1“ Ajuns acasă, după terminarea 
orelor de serviciu, i-am povestit soției fe
lul în care i-am spus-o direct directorul 
lui, fără teamă, iar ea m-a pupat și m-a 
asigurat că e mîndră de mine.

Aceasta este în mare, tovarășe regizor, 
propunerea mea pentru un scenariu de 
film fantastic, inspirat din realitate.

Mă semnez cu stimă, 
Amedeu Semproniu Nagîț, funcționar 

muncitor la arhivă

Pentru conformitate 
CORNEL UPREA S

AL. MEREȚ ■

Cronica șoselei

0 suliță

penetrează parbrizul
De ce să nu recunoaștem că o mașină 

nouă ne transformă pe mulți din noi in 
copii. Adormim cu gindul la ea și ne tre
zim, dimineața, tot cu imaginea ei in 
fața ochilor. Cum avem o clipă de răgaz, 
fuga pe balcon sau la geam să vedem din 
nou cum axată jucăria parcată în curte 
sau pe trotuar. Bineînțeles, că de fiecare 
dată o vedem tot mai frumoasă, așa cum 
orice deplasare in primele sute sau mii 
de kilometri, scoate în evidență noile va
lențe ale calităților proaspetei noastre 
achiziții. Cînd autoturismul nu e primul, 
ci al 3-lea sau al 4-lea, mai treacă-mear- 
gă, emoțiile nu mai sînt chiar așa de 
mari. Altfel stau lucrurile cînd, pentru 
prima oară, devii posesorul mașinii mult 
visate ani și ani. Nevoia de a împărtăși 
bucuria rudelor, prietenilor, cunoscuți- 
lor, de a lăuda calitățile autoturismului 
sînt pe undeva omenești. Toată săptă- 
mina, tinerii soți Rotaru n-au discutat 
decît de deplasarea cu noua mașină — o 
cochetă Dacia 1 3 0 —, ia ruuele din comu
na natală. în fiecare seară puneau la 
punct alte și alte amănunte scăpate din 
vedere în ziua care trecuse. Noaptea de 
vineri spre simbătă a fost de fapt un 
coșmar. Se făcea, în vis, eă cineva um
blă la mașină și v iore sărea din pat ca ars, 
repezindu-se la fereastră. Nu. „Roșioara" 
era la locui ei și proprietarul răsuflă, 
ușurat. Apoi, se trezea din nou, transpi
rat, cu inima bătind sâ-i spargă pieptul, 
după un alt episod groaznic. Nestrunită 
cum trebuie, mașina nu-1 mal ascultase, 
răsturnîndu-se la o curbă. Scăpaseră ca 
prin minune. Doar fetița lor, aruncată din 
limuzină pe niște bascheți, plîngea. Tre
zită din somn de tatăl care scosese un 
țipăt puternic, Corina, de numai 6 ani
șori, stătea în capul oaselor uitîndu-se 
buimăcită, speriata în jurul el. Apoi, în- 
cepînd să seîncească și-a amintit parcă 
de ceva. „Mamă, aoă, apa“. Au ajuns în 
comuna natală simbătă după-amiază, pe 
la 6. în curtea lui badea Ghijă, tatăl lui 
Viorel Rotaru, pînă seara tîrziu a fost 
un adevărat pelerinaj. Surescitat, încălzit, 
transpirat, Viorel nu înceta să dea relații 
despre fiecare detaliu al recentei achi
ziții. „Hai și la noi Viorele, să o vadă și 
bătrînii, și nașa, și cumnații care vin cu 
trenul de 8. Faceți și voi o plimbare". 
„Am băut, sintem obosiți, iar noaptea nu 
puteți vedea mare lucru. Roșul ăsta, 25, 
o să-l vedeți cărămiziu. Ar fi păcat. S-o 
lăsăm pe mîine“. La 8 dimineața, Viorel 
era în picioare. Rouă groasă depusă pe 
mașină făcea necesară o intervenție ener
gică din partea tînărului, pentru a pune 
în valoare așa cum trebuie grația „roși- 
oarei". Dacă seara zilei trecute fusese de
dicată, să zicem așa. prezentării mașinii în 
fază statică, acum începea faza dinami
că. A urmat pelerinajul pe la rude. Fra
ții, cumnații, verii, nepoții, unchii, mâ- 
tușile, toți trebuiau, după planurile lui 
Viorel, să ia cunoștință de performanțele 
mașinii. Apoi, fiecare dintre rude, de la 
bătrînii de 80 de ani și pînă la cei de 
grădiniță, au fost plimbați cu „roșioara". 
Mai interesați, mai curioși, au fost cei 
care lucrau la uzine’e și fabricile din 
orașul apropiat, mulți dintre ei înscriși 
pe listele de viitori posesori de mașini. 
Cum să le demonstrez stabilitatea auto
turismului, decît intrînd pe două roți în 
viraje ? într-un fel face însă acest lucru 
un încercator de Ia Pitești și în alt fel 
Viorel, posesor de permis abia de 2 luni. 
Bineînțeles că faimoasele comedii ale 
anilor ’30 au fost făcute cu cascadori, o 
știe oricine. Dar cit de multe „figuri" din 
aceste pelicule se intîlnesc. uneori, și 
acum în circulație. Diferă doar tipul și 
anul de fabricație al mașinilor. „Cînd 
l-am văzut tăind curba și venind direct 
spre mine, mi-am zis : Doar n-o să 
mor ca un prost. Am făcut un salt, să
rind peste șanț și m-am agățat de gar
dul înalt al lui Stelică. Dacă nu făceam 
treaba asta eram acum în lumea «drep
ților»", relata mai tirzi’i un trecător. 
Viorel trecuse la . altă fază. Lua de pe 
drum pe oricine întîlnea. Satul era cu
noscut de la mic la mare, de proaspătul 
proprietar de mașină. „Nu vrei să te d.uc 
pîn-acasă ? Hai sus, să vezi și tu ce mi
nunăție am cumnărat". în faza dinaintea 
accidentului, mașina lui Viorel era su
praîncărcată. Se aflau în ea 8 persoane. 
5 adulți și 3 copii. Pe traseul parcurs, 
șoferul intrase în derapaj de două ori. 
Și rețineți ! Asfaltul era perfect uscat. 
Reușise să salveze, insă, situația, intrînd 
pe sensul opus. Noroc că în localitatea 
respectivă, un fel de punct „terminus", 
fără tranzit, circulația este întotdeauna 
foarte, redusă. înaintea unei curbe, de 90”, 
șoferul, fără a reduce viteza, cu capul 
întors spre una din pasage-ele de pe fo
toliul din spate,. ii . sounea tocmai: „Vezi 
ce repede am ajuns ?“ A pierdut însă din 
vedere tocmai lucrul cel mai Important. 
Că la curba respectivă, volanul trebuie 
rotit spre stingă. Autoturismul a părăsit 
carosabilul, a esea’a-’at șanțul, precum 
un armăsar la o cursă de obstacole, a pe
netrat un gard, anoi, după ce a făcut 
ravagii printre straturile de ceapă și us
turoi, a intrat în altă grădină. Nu s-ar fi 
întîmnlat nimic deosebit, dacă gardul lui 
nea Vlad n-ar fi opus rezistență . mai 
mare. Construit recent, din seînduri noi, 
bine bătute în cui». el a constituit un 
obstacol serios. Bucata de lemn ruptă de 
mașină și transfo~mată în suliță, în mer
sul ei haotic, sparge. parbrizul și pătrun
de in interior,'exact în gîtul Ilenei, soția 
șoferului. •

. .. , „ _ VICTOR BEDA ®
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Lumea în care trăim Spectacolul informației

13 cu ghinion.. Memoria
Pentru unii, cifra 13 este ghinionistă. Sînt și excepții, 

desigur. Unora le poartă noroc. Totul depinde de individ și 
de optica lui asupra vieții. în materie de „13“ nu exifstiî 
regulă. Unii se tem de această cifră (la New York am 
locuit într-un hotel unde nu exista etajul „13“ și nici ca
mera „13“). Alții, dimpotrivă, o adoră, își leagă de ea spe
ranțe. In sfîrșit, treabă personală..

Dar dacă indivizii își au obiceiurile lor — și bune .și 
proaste — rachetele n-au aceleași reguli. Cred oare ele în 
13 1 Sau mai exact cei ce le mînuiesc ? în orice caz, pentru 
„Pershing-2“, cunoscuta și atît de mult discutata rachetă 
americană ,13 nu i-a purtat noroc. Dar iată faptele.

Duminică 19 iunie 1983, Baza Mc. Gregor, bază a armatei 
americane situată la sud de New Mexico. Aici are loc cea 
de a treisprezecea încercare a rachetei „Pershing-2“. Iarăși 
momente de așteptare, de tensiune. Nu este o simplă com
petiție, în care concurentul reușește sau nu reușește. Ra
cheta aceasta reprezintă o investiție nu numai financiară, 
ci și politico-militară. Pe această rachetă se clădesc multe 
proiecte ale prezentului și viitorului. Iată de ce persoanele 
importante ce urmăreau experiența trăiau, eu neliniște, 
fiecare secundă. Două întrebări esențiale le chinuiau : va 
reuși experiența ? Va fi atinsă ținta ?

Se comunică rezultatul : Eșec ! Stupoare generală ! Nici 
de această dată, încercarea, a 13-a, nu a dat rezultatele 
așteptate !

Potrivit unui purtător de cuvînt al centrului de încercări 
de la Whete Sands, nereușita se datorește unor „anomalii 
în faza de zbor descendentă a rachetei, ceea ce va necesita 
o analiză ulterioară". S-a instituit o anchetă. Nici un detaliu 
asupra acestui nou test nu va fi furnizat pînă ce ancheta 
nu va fi terminată.

Este și firesc. Dar nu asta este important. Esențial este 
rezultatul. Adică o nouă încercare nereușită. Mai precis, 
o ratare. Se poate rata un penalti, un corner, o lovitură 
liberă. Firește scorul meciului se viciază. Ratarea unei 
experiențe de acest tip, adică de omologare a unei rachete 
nucleare, are însă alte efecte. Căci „meciul" este de altă 
factură... '

Cercetînd faptele, mai exact antecedentele, nu s-ar putea 
spune că a fost o simplă întîmplare. Așa cum se știe (presa 
a relatat la timpul potrivit), primele testări ale racHetei 
„Pershing-2“ au fost marcate de eșecuri totale. Șr nici la 
cea de a 13-a încercare deficiențele n-au fost remediate.

Așadar, nici de data aceasta încercarea n-a reușit...
Ca să poată fi declarată operațională, racheta „Pershing-2" 

va fi supusă, in total, la 18 testări. 13 au și fost efectuate. 
Dar celelalte? Dacă nu vor reuși, ce se va întâmpla ? ’

Conform planurilor N.A.T.O. urmează ca 108 exemplare 
din acest tip de rachetă să fie amplasate în Republica 
Federală Germania începînd cu luna decembrie a acestui

Mo nd o urna no?

Lewis și bomba
S-a născut în urmă cu 65 de ani în 

Brooklyn, cartier esențialmente industrial 
al New York-ului, cu pîste trei milioane 
locuitori, în extremitatea occidentală a 
Long Island-ului. Enciclopediile mai spun 
că Brooklynul a fost fondat în 1636 de 
un olandez. Josis Jamen de Rapelje 
și soi.ia lui, fiind primul cartier perma
nent din Long Island șl, de asemenea, 
locul unde, in 1776. englezii i-au învins 
fără drept de apel pe insurgenții ameri
cani. Cu timpul, cei n'rcnți și crescuți 
în Brooklyn au căpătat unele particulari
tăți de pronunție.

Robert A. Lewis, căci despre e! e 
vorba, a benefetet dc o instrucție mai 
aleasă iar în rl d-iUa r 'mi mondial a 
ajuns în aviația ano '-' ră ureînd pînă 
la gradul de cănit'n. A figurat printre 
cei foarte mulți se'es'i 'mți sore a pregă
ti sau executa primul atac atomic din 
istoria omenirii. De prijos să mai spu-

Aviodncic de osagtri
alt viHoruhn

Nc-am obișnuit așa de tare cu avioa
nele în forma lor clasică — aducînd mai 
mult sau mai puțin cu o pasăre cu aripile 
întinse —, cît și eu materialele de con
strucție folosite curent, mai ales metalele, 
îneît avem impresia că aceste elemente 
sînt date odată pentru totdeuana. în rea
litate însă, avînd în vedere înrăutățirea 
situației economice pe plan mondial, pe
nuria de materii prime și de combustibil, 
constructorii de avioane se străduiesc să 
creeze aparate care să fie mai economice, 
dar fără scăderea calităților tehnice de 
zbor. Căci realizările importante de as
tăzi în producerea de noi materiale și 
progresul în domeniul tehnologiei con
structive permit rezolvarea a numeroase 
probleme considerate pînă nu demult in
solubile. De aceea, s-au putut crea, după 
cum informează revista americană „Sci
ence News", proiecte interesante privind 
avionul de pasageri al viitorului.

Unul din aceste proiecte, realizat do 
firma „Lockhead", amintește de frații 
siamezi, întrucît aparatul are două fuse- 
laje cu o aripă comună ; un alt model 
al aceleiași firme este avionul cu aripă 
în formă de inel, de două ori mai ușoară 
decît aripile obișnuite. Se efectuează pro
be de zbor și cu avionul „AD-l", foarte a- 
semănător cu o ...foarfecă. Aripa acestui 
avion în timpul decolării și aterizării este 
perpendiculară pe fuselaj, iar în timpul 
zborului se ascunde, pentru a reduce din 
rezistența frontală.

Scopul principal al noilor modele' de 
, avioane de pasageri este, după cum

an. Este un proiect nepopular, contestat de opinia publică, 
împotriva instalării acestor rachete s-au pronunțat mase 
largi de oameni. Au avut, loc uriașe demonstrații, marșuri, 
adunări populare la care au participat zeci și sute de mii 
de oameni atît în Germania' occidentală cît și în alte țări 
vest-europene. Primăvara aceasta a fost martora unor ma
nifestații de mari proporții. Oamenii au înțeles marele peri
col pe care-1 reprezintă pentru ei — în cazul unei confla
grații — însăși simpla prezență a acestor rachete.

A treisprezecea încercare n-a reușit. Urmează celelalte. 
Cum vor reuși ?

Oamenii privesc cu neliniște aceste încercări și se întrea
bă pe bună dreptate, dacă n-ar fi mai bine să se renunțe 
nu numai la intenția amplasării acestor rachete, ci la 
însăși ideea fabricării lor. A lor, ca și a tuturor rachetelor 
nucleare care înmulțesc în fiecare zi arsenalele devenite 
suprasaturate de arme nucleare. Chiar și în prezent arsena
lele dispun de arme nucleare capabile să distrugă. întreaga 
omenire de zeci de ori. Atunci de ce mai trebuie altele ? 
Ciudată idee de „siguranță", de „echilibru"...

Oprirea fabricării armelor nucleare de orice tip, și în 
orice țară ar fi o hotărîre, un gest omenesc, poate cel mai 
uman din cîte pot fi. Un gest, o hotărîre așteptată de ani 
de zile cu speranță de toate popoarele lumii.

Fabricarea fiecărei rachete, a fiecărei arme atomice în
seamnă un pericol în plus pentru oameni. Să mai amintim 
că înseamnă totodată și uriașe fonduri materiale irosite ?

„Washington Post" scria recent că numai pentru „servirea" 
celor 464 rachete de croazieră (care urmează să fie instalate 
împreună cu rachetele „Pershing-2“ în Europa occidentală 
începînd cu sfirșitul anului 1983), deci, subliniez, numai 
pentru servirea celor 464 rachete, vor trebui să fie aduși 
20 000 de americani —- militari și civili. Acest program de 
întreținere va costa un miliard de dolari pe an 1

Fqnduri uriașe irosite, pericole enorme pentru omenire.
Se va înțelege la timpul potrivit aceasta ? ,
în ceea ce rnă privește, cifra 13 îmi este indiferentă. Nu 

mă emoționează nici mai mult decît 12 și nici mai puțin 
decît 14. Mă bucură totuși, ratarea nr. 13 a rachetei 
„Pershing-2“. Mă bucură deoarece sper că nu va apărea 
niciodată pe rampele de lansare din Europa. Chiar fără 
ea, amenințările împotriva umanității sînt teribile. Cu ea 
vor crește și mai mult.

Nu știu ce va fi la următoarea testare a rachetei. S-ar 
putea să se repete eșecul de la încercarea nr. 13 sau să 
izbutească. Sînt însă neliniștit mai puțin de soarta rache
tei, cît de soarta omenirii. Europa si planeta nu mai au 
nevoie de încă o rachetă. ■

N-ăr fi oare cazul să se pună punct, definitiv, acesta! 
producții dăunătoare pentru Terra î

AL PINTEA ■

nem că era vorba de o misiune strict, 
secretă și că multă vreme nici măcar 
cei 12 membri ai echipajului. Enola Gay 
— avionul care a avut la bord Băiețelul 
de 5 tone, întîia bombă nucleară — n-au 
știut exact de ce se pregătesc atît de 
minuțios, care este rostul manevrei de 
întoarcere la 15S grade a avionului, ime
diat după aruncarea bombei, ce semnifi
cație. au măsurile de protejare a avionu
lui la ducere și atîtea altele.

Una din cărțile ce au reconstituit destul 
de minuțios acest atac atomic — mai 
exact pregătirea; lui în America, în alte 
locuri, precum Tinian — e vorba de 
Enola Gay (cc urmează să fie tipărită 
cuaînd de Editura politică) se referă, 
firește, in numeroase rînduri, și la Lewis., 
Fără a răpi din plăcerea de a-1 descoperi 
pe căpitanul Bob în diferite ipostaze mă 
voi referi, aici, doar la două momente 
distincte ce-1 au în prim plan. Mai în- 
tîi, e vorba de diferendul lui cu colonelul 
Paul, Tibbets, care a comandat misiunea 
atomică, pentru cuvintele Enola Gay scrise 
pe acest avion cvadrimotor de tipul B-29. 
Bob susține răspicat că trebuia să i se 
ceară voie pentru a-1 boteza astfel, deși 
e vorba de numele de fată al mamei- su
periorului și prietenului său — Tibbets.

aminteam la început, reducerea consumu
lui de combustibil. în 1981, avioanele de 
pasageri de pe liniile americane de 
transport au ars in motoarele lor circa 
30 de milioane de tone de carburant. Dacă 
s-ar reuși să se reducă consumul de 
combustibil fie și numai cu 5 la sută, 
multe linii aeriene deficitare ar deveni 
rentabile. în prezent, în construcția de 
avioane se iau în considerație toți facto
rii care influențează asupra consumului 
de carburanți : tipul motorului, greutatea 
materialelor de construcție, forma apara
tului de zbor, durata exploatării, posibili
tatea folosirii circuitelor integrate pentru 
pilotarea în regim de zbor automat. în 
urma cercetărilor, s-a stabilit, de pildă, 
că motorul cu turbină cu opt sau zece 
palete ușoare alb elicei este capabil să 
înlocuiască obișnuitele motoare cu reac
ție fără o micșorare substanțială a vite
zei de zbor, însă consumul de carburanți 
ar putea scădea cu 20 la sută. Și acest 
tip se află în faza încercărilor.

O , economie de combustibil se poate 
obține și prin îmbunătățirea formei aero
dinamice, in sensul reducerii rezistenței 
aerului. O astfel de. îmbunătățire, aproape 
imperceptibilă, dar foarte importantă sînt 
„aripioarele" — niște prelungiri aproape 
verticale ale capetelor aripilor, menite să 
reducă rezistența frontală, deoarece îm
piedică curentul de aer care coboară de 
pe capătul aripii să se transforme în vîr- 
tej. Chiar și binecunoscutul avion 
„DC-10" este în prezent dotat cu astfel 
de „aripioare".

Un mijloc de obținere a eficienței în ce 
privește combustibilul este'scăderea greu
tății‘‘aparatului pe seama înlocuirii obiș
nuitelor aliaje metalice cu materiale 
compozite. E vorba de rețele de grafit, 
de sticlă sau de elemente mai complicate. 
Inserate în plastic. Aceste alcătuiri, nu nu- 

Lui Bob, însă, i se părea că e vorba de 
avionul său ea și de echipajul său și 
credea că el va, fi pilotul acestui avion 
care, cîntărind 65 tone, ducind 7 000 ga
loane combustibil, o bombă de 5 tone, cu 
un echipaj de 15 oameni a bombardat 
Hiroshima la 6 august 1945 ora 8,16 min, 
plonjînd lumea în era atomică.

Al doilea eveniment se referă la 
jurnalul pe care Levjis l-a ținut foarte 
scrupulos în timpul executării atacului. 
Astfel, el a notat pînă și faptul că „va 
urma o scurtă pauză (în însemnările 
din jurnal) pe perioada în care bom
bardăm ținta". în 1971, el și-a licitat 
jurnalul! vînzîndu-l cu 37 000 dolari, iar 
cu banii obținuți a cumpărat marmură 
din care execută chiar el sculpturi re- 
ligioase. Ulterior, în 197’8, jurnalul l-a 
preluat un editor american, foarte bogat, 
Malcom Forbes, cu 85 000 dolari. Dar, 
puțini; foarte puțini, și-au amintit cu
vintele scrise de Bob imediat după ora 
8. 16 min., 6 august 1945 : „Chiat dacă 
voi trăi 100 de ani nu voi uita niciodată 
aceste cîteva minute". A murit zilele 
trecute, la 65 de ani, mereu urmărit de 
coșmarul acțiunii la care, din ordin, a 
participat.

DUMITRU CONSTANTIN ■

mai că sînt mai ușoare decît metalele, 
ci de multe ori sînt șl mai trainice. Ele 
îmbină duritatea cu durabilitatea deose
bită, nu sînt supuse coroziunii și nu se 
casează, așa cum se întîmplă cu orice ma
teriale îmbătrînite. Nu rareori construc
țiile compozite pot fi alcătuite dintr-un 
număr mai mic de piese decît aceleași 
construcții făcute din metal. Dar aceste 
materiale au un cusur important : deo
camdată sînt scumpe.

Firește, o bună, parte din noile modele, 
destinate să devină avioanele de pasageri 
ale viitorului, sînt pînă în prezent doar 
pe hîrtie și nu e sigur dacă vor da, toate, 
rezultatele așteptate. Dar fără îndoială că 
industria constructoare de avioane civile 
se va dezvolta de acum înainte în sensul 
acestor căutări.

ÎON D. SOIA ■

prcaudiovmialâ
Luați cu vorba da cîte minuni vin 

spre noi dinspre micul ecran, mai că 
trecem cu vederea pericolul pîndind la 
cotitură. Nimeni nu s-a repezit la modul 
serios să arunce în uitare deprinderea 
de a citi și scrisul în sine, cel dus da 
omenire ca pe un bun de preț de la Gu
tenberg încoace. Zîmbesc din . biblioteci 
miliardele de volume trecute prin sărutul 
binefăcător al plumbului. Din colecții 
trag cu . ochiul ziarele. O întrebare tot 
scapă printre dinți, Iar, fiii și fiicele ti
parului : de noi și-or aduce aminte ?

Citim, șl-o să citim cît lumea, gîndim 
noi, precum simțim și ne zic meteoruti- 
erii de pe bolta deprinderilor viitorului. 
O atare perenitate s-ar cuveni regăsită 
și în grija pentru păstrarea cărții.

Aeidificare se numește cu un termen 
nu tocmai • domestic boala ce ronțăie viața 
cărții. între multe altele, desigur, gin- 
daci de Colorado cu felurite nume dînd 
iama și aici, cînd nu te aștepți. Acidul 
conținut în fibra de lemn din care ne 
facem hîrtia, lată a trecut un veac și 
mai bine, atacă violent moleculă cu mo
leculă. Hîrtia ss lasă astfel devorată pe 
dinăuntru, intrînd în procesul ireversibil 
al deteriorării.

Vestea nu este dintre cele mal vesele 
posibile mai ales dacă privim spre ziua 
de mîine, cînd tirul de azi abia identi
ficat se poate transforma în canonadă. 
Ce he facem ?

Nu se stă cu mîna în sîn de bună 
seamă, de vreme ce soluții ingenioase, 
și-au anuțat disponibilitatea și eficiența. 
Tratamentul aplicat cărților si ziarelor 
luate prin surprindere de molima ce 
atentează la memoria noastră pre- 
audiovizuală nu diferă cu nimic de cel 
aplicat în clinicile prin care, vrem nu 
vrem, ajungem fiecare, fără a avea chiar 
totdeauna norocul unor ochi și mîlni te
șite în drum exact pentru noi și e: 
cînd aveam mai mare nevoie. Tra 
montul curativ include preluarea fiecăr'4 
file în parte, prinderea ei între d 
grile de plastic, totul urmîhd să stea . 
tr-o bale de tetraborat de sodiu. Bătrî- 
nele foi de cărți și ziar se împroprietă
resc cu un plus alcalin pentru orice 
eventuală intenție acidă agresivă. După 
uscare, fiecare pagină este consolidată 
prin atașarea da folii poliamidice mai 
fine decît hîrtia japoneză.

Metodă bună dar în afara factorului 
care ne preseazft — viteza de lucru. în 
decursul unui an au fost salvate 54 000 
de fol. Dar cînd o singură bibliotecă 
națională deține în rafturile ei cîteva 
milioane de file de publicații periodice 
și milioane de cărți aflate sub amenin
țarea mușcăturii veninoase a acidului, 
performanța rămîne datoare.

Un răspuns ceva mai animat s-ar con
tura în căutăturile celor de la NASA. 
Agenția este pe cale șă pună la punct 
un procedeu sofisticat dar nu lipsit de 
avantaje, între care și acesta : cărțile 
supuse, operației geriatrice rămîn in
tacte, fără a fl necesară dezmembrarea 
lor. Tratamentul are loc într-un cheson 
uriaș unda sînt reproduse condiții si. 
milare celor din sateliții aflațl pe orbV*- 
într-o primă fază, cinci mii de lu< 
sînt introduse în simulatorul spa\ 
asigurîndu-se astfel uscarea lor în c 
diții de vid parțial. Timpul de menții, 
re : două zile. Etapa a doua implică 
tratamentul foilor astfel uscate cu un 
produs gazos bazic. Impregnarea aces
tuia în fibre va avea ca rezultat neutra
lizarea acidului. Noua operație durează 
patru zile. Urmează faza postoperatorie, 
cum i-am spune noi, pacientii înrăiți, 
timp de 24 de ore are loc curățirea che- 
sonului și reumidificarea cărților, readu
se astfel la viață.

Sînt și abțineri, poate și voturi împo
trivă. Intervenția chirurgicală descrisă 
presupune pricepere și băgare de sea
mă : gazul utilizat este autoinflamăbil în 
prezența oxigenului și â vaporilor de apă. 
Poate fi, acesta, un semn naconvenabii 
dar ce proces dorit se obține fără opinteli?

Dar poarta spre ce ne frămîntă pare 
a fi fost forțată. '

NEAGU UDROIU ■
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Hoții nededați co statistica
Englezul Charles Whitelow nu are 

prea mare încredere în datele sta
tistice publicate recent în Marea 
Bntanie cu privire la criminalitate. 
Potrivit acestor date, probabilitatea 
ca locuința cetățeanului englez să 
fie prădată este foarte mică : în 
medie, acest lucru poate să se pe
treacă nu mai des de o dată la 40 
de ani, sau o dată la 13 ani dacă 
cetățeanul locuiește în mahalalele 
rău famate ale Londrei. încrederea 
lui Whitelow în .aceste cifre a fost 
zdruncinată de o tristă experiență 
personală : în ultimele 12 luni lo
cuința fiicei lui a fost prădată de 
S ori. „Times", care publică această 
știre, conchide că, probabil, .răufă
cătorii nu prea erau dedați cu da
tele statistice.

Casa „inteligentă"

Asemănătoare unui uriaș castel de 
ciocolată, „casa viitorului" construită 
în Florida, în sud-estul Statelor Unite, 
va fi vizitată, potrivit estimărilor, de 
aproape un .milion de vizitatori în. 
anul 1983. „Scuiptec — casa inteligen
tă" promite să fie o atracție turistică, 
prototipul casei viitorului, o revoluție 
în arhitectură, fiind construită din ma
teriale de avangardă și echipată cu 
computere și sisteme energetice ultra
moderne. ™

Situată la șase kilometri de Qrlahd^ 
(Florida), Scuiptec a fost conceputpMte 
Bob Masters și Stuart Gorden,- care 
mai cooperaseră anterior pentru con
struirea casei futuriste Xanapdu la 
Wisconsin Dells. în Middle-West, o 
bijuterie arhitecturală, care a atras în 
anul 1980 peste 85 000 de vizitatori

Structure casei Scuiptec este creată 
prin asamblarea unor profiluri obținu
te prin pulverizarea pe șabloane a unei 
materii plastice cu întărire rapidă, ca
re este un excelent izolant termic, ce 
asigură o eȘhșeitafe perfectă. Scuiptec 

va consuma mai puțin de un sfert din 
energia necesară pentru încălzirea și 
climatjzarea unei case clasico de di
mensiuni analoage. Structurile unei 
asemenea locuințe pot fi construite 
doar în cîteva zile. „Camera mare" este 
o combinație de spații vaste deschise și 
de colțuri independente și intime, ofe
rind posibilitatea de izolare. Spațiul 
deschis, amenajat foarte spectaculos, 
asociază elemente naturale c- ’ ’ pildă, 
o cascadă interioară, ci tehnologie 
sofisticată, cum ar fi o „oază audio" 
cu eupoi- ' „nsparentă un fel de ca- 
bip* „sată pe un piedestal în cen* 

unui bazin cu apă.
Din camera mare se trece în centrul 

de comandă, denumit și „creierul ca
sei", pentru că de aici sînt suprave
gheate și coordonate diferitele sisteme 
indispensabile asigurării unui mediu de 
viață și unei, anumite calități a vieții 
în interiorul Scuiptec. De aici progra-, 
ine informatice, acționate manual sau 
vocal, reglează consumi de energie, 
controlează securitatea casei, asigură 
legătura electronică cu rețeaua națio
nală și mondială de computere și de 
mass-media prin cablu, pentru activi
tăți de divertisment, educație și chiar 
muncă, pentru că experțli apreciază că 
nu va trece multă vreme și munca va 

putea fi efectuată chiar de la domici
liu.

în bucătăria informatizată, „creierul 
servitor", evident un dispozitiv electro
nic sofisticat, verifică în permanență 
proviziile disponibile, determină va
loarea lor nutritivă și recomandă o se
lecție de meniuri echilibrate pentru 
fiecare masă, pe baza rețetelor f ivorite 
ale familiei. Există și o seră, unde sini 
cultivate legume, arbori fructiferi și 
plante aromatice, tot timpul anului, în
tr-un climat reglat permanent de com
puter. Nici copiii nu au fost uitați, 
’xistînd o întreagă anexă destinată 

lor. Și — nu e de mirare — majorita
tea jocurilor ce se găsesc aici sînt e 
lectronice, asigurând îmbinarea judici
oasă a distracției cu instruirea. Deși' 
gur că modul de realizare a casei vi
itorului lasă deocamdată deschise mul
te probleme : cine va putea achita cos
turi atît de ridicate, se pretează oare 
această idee la o aplicare pe scară Iar 
gă, de pildă într-un oraș cu 20 de mi
lioane de locuitori, etc. Oricum Scui
ptec famine O propunere pentru viitor. 
Și, desigur, o parte din componentele 
utopiei de azi vor face parte din via
ța noastră cotidiană de mîine.
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„Contravenientul aerian"
De curând, s-a încheiat procesul 

între Direcția Federală a Aviației 
din Statele Unite și californianul 
L. Walters. După cum scrie ziarul 
„International Herald Tribune", 
vara trecută Walters s-a ridicat la 
înălțimea de 4 300 de metri într-un 
...șezlong, legat de 42 de baloane 
meteorologice. Instituția amintită 
l-a dat în judecată pe recordman, 
care, aterizînd forțat, a deteriorat o 
rețea de înaltă tensiune. Originalul 
pilot a fost acuzat de zbor cu un 
" 'hieul aerian fără documentele și 

robările de rigoare, de crearea de 
itrucții traficului aerian, de în- 
?area regulilor privind legătura 
manentă prin radio cu ăeropor- 
și de punerea în pericol a vieții 
unurilor unor cetățeni. în cele 
urmă, instanța a acceptat pro
dusă de Walters că legea nu 
vreo aprobare specială pentru 
sarea cu șezlongul, dar a reți- 
elelalte capete de acuzare și 

-ondamnat pe „contravenientul 
aerian" la amendă.

Secretul campionului 
la maraton

Supermaratonul dintre orașele 
australiene Sydney și Melbourne a 
fost cîștigat, spre surprinderea tu
turor, de un alergător necunoscut, 
care lua pentru prima dată parte 
Ia întrecere : fermierul Cliff Young. 
Mirarea a fost cu atît mai mare cu 
cît. Young a cîștigat întrecerea în
tr-o manieră categorică, întreeîn- 
du-1 pe ocupantul locului doi cu 
...25 de mile ! Și dacă la toate aces- 

mai adăugăm ■ și faptul că noul- 
opion nu prea rhai era la prima 
jrețe, ba nici la a doua, avînd în 
ere că număra 61 de primăveri, 
mtem explica de ce atît specia- 
, cît și marele public au ținut 
afle secretul. Iar proaspătul 

pion — el a parcurs distanța de 
mile în timpul record de 5 zile, 
re și 36 minute — nu s-a lăsat 

mult rugat. El a arătat mai 
că nu bea, nu fumează și nu 

___ însurat (și că nici nu are deloc 
de gînd să se însoare). In ceea ce 
privește obișnuința de a alerga dis
tanțe mari și de a-și menține o ex
celentă condiție, fizică, aceasța a 
fost dobîndită prin forța împreju
rărilor : Young este nevoit să aler
ge zilnic de-a lungul și de-a latul 
plantațiilor sale pentru a alunga de 
pe ele animalele vecinilor.
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Cînd se încaieră leii...
Actul I. Cînd funcționarii firmei Re-. 

nault au debarcat la Yokohama cu R 5- 
urile destinate pieței japoneze, au aflat că 
formalitățile vamale trebuie perfectate la 
un minuscul post situat la 200 km dis
tanță. Apoi, pentru că la Yokohama nu 
existau parcaje disponibile, francezii au 
fost constrânși să închirieze un depozit 
care a fost conectat la rețeaua electrică și 
la cea de ăpă în decurs de... 14 luni j în 
fine, cînd francezii erau gata de vînzare, 
japonezii au decis că firmele automobi
listice Străine nu pot avea mai mult de 8 
concesionări în toată țara. Pentru actul 
al II-Iea, scena. se deplasează în Franța. 
La jumătatea lunii octombrie 1982 s-a ho
tărât ca toate videocasetofoanele japoneze 
care intrau în Franța să fie vămuite la 
Poitiers, un orășel din vestul țării, de
parte de orice port. Dar, pentru a ajunge 
în acest oraș încărcat de istorie, mărfu
rile aduse de la Le Havre nu puteau fi 
transportate decît cu camioane de mic to
naj, gara din Poitiers nedispunînd de in
stalații de descărcare a containerelor, au
tostrada fiind departe, iar parcajele pen
tru giganții TIR fiind inexistente.

Acest „dinte pentru dinte" franco-japo- 
nez nu este singurul și nici ultimul atac 
protecționist care a șubrezit zidurile des
tul de fisurate ale cetății comerțului 
mondial. Azi, mai bine de jumătate din 
produsele ce fac obiectul schimbului în 
lumea întreagă sînt protejate prin inter
venții administrative. Așa cum aprecia 
revista italiană „Europeo", „un coeto.il 
ale cărui ingrediente sînt protecționismul 
ți liberul schimb domină planeta".

De partea Cealaltă a Canalului Mînecii, 
cu sprijinul deschis al Comunității Eco
nomice Europene, Anglia a fixat cote la 
importurile de automobile, oțel, textile,

Regula de trei simplă
Să privim lucrurile în față : războiul 

este o afacere în stil măreț, penetrarea 
pe „piața" inamicului realizîndu-se prin 
distrugerea acestuia cu maximum de efi
ciență. Adică : rapid, cu cheltuieli mini
me și cu profit maxim. Aceasta în 
teorie. Războiul poate dura însă mult 
și bine, investițiile riscă să fie enor
me (fapt intrat, fără drept de apel, în 
tradiție) iar distrugerea, totală și defini
tivă a inamicului' se poate menține în 
zona ambiguității. Argumentele de bun 
simț privind înlocuirea concurenței prin 
zdrobirea reciprocă pe cîmpul de luptă 
cu o competiție între mărfuri, inteligen
țe, inițiative spornice și altele asemenea 
rezistă vag în fața apetitului catastrofal 
de a se reduce totul la scara unei ex
plozii planetare. în consecință se prac
tică înarmarea traversîndu-se, cu o glo
rioasă mahmureală, dificultăți, dileme, 
defecțiuni tehnice și un haos contabil 
demn de cauza aleasă. *

De curând, printre temele Spinoase ale 
panopliei războiului viitorului a revenit, 
în trombă, numitul Copperhead. Este 
vorba de un proiectil „inteligent" susți
nut de o rachetă în stare să ghideze o 
rază laser spre un obiectiv inamic în 
mișcare. Mă rog, „Cazul • Copperhead" a 
umplut un dosar voluminos, pasiunile 
pro sau contra au fost acumulate sub 
formă de procese verbale, sute de metri 
de stenograme includ, pentru eternitate, 
milioanele de vorbe emise în diverse due
luri oratorice, dar asta nu contează, ci 
faptele. în pofida vorbelor din care re
zultă că obuzul este scump și ineficient 
el se produce. „International Herald Tri
bune", notează, într-un stil săltăreț, dra
matismul cazului : „Copperhead este 
începutul unei lumi noi a munițiilor", a 
afirmat subsecretarul de la armată, Ja
mes R. Ambrose, explicînd in timpul unui 
interviu de ce el și ceilalți au respins 
sfatul de a abandona această armă. Cop
perhead trebuie însă să demonstreze că 
va funcționa pe cîmpul de luptă. „Există 
probleme inerente Ia această armă, în 
special laserul, care probabil nu pot fi 
rezolvate", se spune în documentele tes
telor de teren făcute de armată în 1979, 

și încălțăminte și a blocat pătrunderea 
altor produse pe piața Albionului. Toate 
aceste reglementări constituie o flagrantă 
încălcare a principiilor GATT. în timp ce 
așază bariere în calea importurilor de 
oriunde, Anglia se plînge că un turism 
„Mini Metro" plătește în Spania o taxă 
de 36,7% din valoare, whisky-ul un im
pozit de 150% în Coreea de Sud, iar în

Brazilia biscuiții sînt supuși unor taxe de 
185%.

Practicile protecționiste forțează limi
tele umorului. Pentru a submina expor
turile de bere franțuzească în R.F.G., gu
vernul de la Bonn a descoperit o lege dio 
... 1516 care stipula că berea trebuie pro
dusă doar din malț de orz. Or, francezii 
folosesc malțul din grâu dur, așa că ... ex
porturile lor aii scăzut de la 100 000 de hl 
în 1977 la 6 000 hl în 1982. în țările nor
dice, producătorii străini de bere și bău
turi nealcoolice sînt obligați să-și recupe

Se afirmă că rezultatele mai impresio
nante ale testelor recente ău fost obținute 
în condiții controlate care nu pot fi asi
gurate în cursul luptei.

J. Ambrose a arătat că a auzit lucruri 
neplăcute despre testele cu Copperhead, 
dar după ce a examinat arma a tras con
cluzia că „este fundamental bună". EI a 
dat vina pe furnizorul armei. Martin Ma
rietta Corp., că „nu acordă o atenție me
ticuloasă liniei de producție".

„Nu pot să afirm că performanța furni
zorului este faimoasă", a spus J. Am
brose, care a adăugat că s-ău obținut 
îmbunătățiri importante în ultimii trei 
ani.

J. Ambrose a menționat că i-a spus 
furnizorului, „indiferent ce prevede con
tractul, puteți și ar trebui să faceți o 
treabă mai bună. Arma asta ar trebui 
să atingă între 80 și 90% din ținte".

întreprinderea Martin Marietta ' a fost 
de acord, a spus J. Ambrose, și a conti
nuat să înlocuiască piesele necorespunză- 
tbare pînă cînd la testele recente s-a ob- 

« ținut o acuratețe de 90% sau mai mult. 
Furnizorul a promis de asemenea să li
vreze 30 462 proiectile pentru Copperhead 
pentru suma de 1 658 000 000 dolari sau 
circa 54 42â dolari pentru fiecare bucătă. 
Proiectilul va fi tras dintr-un obuzier de 
155 mm. „Sînt o groază d= bani, â ex
clamat J. Ambrose, dar obiectul pe care 
încerci șă-1 distrugi costa 1 milion sau 2 
milioane dolari".

Așa, da. Ceva parale, orieît de puține, 
șe pot scoate dacă afacerea cu un bom
bardament zdravăn se pune pe picioare. 
Este adevărat că un bombardament inte
ligent riscă să devină super-inteligent 
prin trecerea pragului nuclear. Risc ad
mis și calculat. Efectele sale ? Sînt cu
noscute. „OMS Information" notează ne
gru pe alb : „Calculînd consecințele a 
trei situații ipotetice, experțli au ajuns la 
concluzia că „folosirea armelor inteligente 
în luptă ar antrena foarte probabil o ra
pidă escaladare spre un război total, în 
cursul cărora ar fi utilizate toate armele 
din arsenalele nucleare ale lumii". „Sce
nariile" reținute ar îi următoarele : 
1. Explozia unei bombe unice de omega- 
tonă deasupra unui oraș de mărimea Lon
drei, spun ei, ar face -„peste un milion și 
jumătate de victime și un număr echi
valent de răniți", 2, Un război care ăr 

reze știclele goale. Astfel, recipienții care 
au găzduit efervescenta apă minerală Pe
riei- trebuie să facă drumul înapoi, spre 
sudul Franței. Spezele de transport sini 
incluse în valoarea produsului al cărui 
preț crește nejustificat și-1 face necompe
titiv cu cele autohtone,...

Aceste ingenioase sisteme de bariere 
au perturbat regulile comerțului, ducind 
la situații pur și simplu grotești. O bici
cletă exportată în S.U.A. trebuie să fie 
conformă, punct cu punct, tuturor norme- 
(undiț g[ a)Boijjiuop! isoj ne) ejnjuBțuou 
lor conținute într-o carte cu 150 pagini ! In 
mixajul nefast dintre comerț și protectio
nism, nici un partener , nu joacă onest. De 
Ia tribuna GATT reprezentanții țărilor in
dustrializate cer bătîndu-Se cu pumnii în 
piept1 liberalizarea comerțului, iar pe,co
ridoare S.U.A. încearcă să eonviftgă Ja
ponia să-și limiteze „voluntar" exportu
rile de automobile pentru a nu îngenunchea 
definitiv gigantul rănit din Detroit.

Situația nu este atît de gravă pentru 
S.U.Ă. care au o uriașă piață internă și 
vînd în exterior doar 10% din totalul bo
gatei lor producții și nici pentru Japonia 
care, împotriva tuturor aparențelor, nu 
exportă decît 14% din mărfurile produse, 
în Europa de vest, Franța și R.F.G. cu 22 
și respectiv 27% sînt cele mai lovite.

Atîta risipă de ingeniozitate cu singurul 
și ridicolul scop de a-și pune bețe-n roate, 
acum, cînd omenirea are nevoie de lumi
na minților capabile să o scoată din grota 
întunecată a recesiunii, este penibilă și 
dureroasă. Păcat de această irosire de 
resurse financiare și umane, păcat că a- 
cest joc stupid de-a plătitul polițelor a- 
glomerează arena mondială, și așa destul 
de plină cu lei și, paralei care tot timpul 
au ceva de disputat, de împărțit sau re- 
împărțiț.
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comporta folosirea unor arme tactice mai 
mici, avînd o putere totală de 20 mega- 
tohe și limitate la obiective militare si
tuate în Europa centrală, ar provoca 
„circa 9 milioane de morți și de răniți 
grav, din care peste 8 milioane din ca
drul populației civile", precum și un „nu
măr sensibil egal de răniți mai ușor". 
Adică 18 milioane de victime. 3. Un răz
boi nuclear total, avînd o putere de 
10 000 megatone, adică aproximativ jumă
tate din stocul actualmente estimat de 
arme nucleare explodând „în proporție de 
90% în , Europa, Asia și America de Nord 
și de 10% în Africa, America Latină și 
Oceania" ar face „1 150 000 000 de morți 
și 1 ICO 000 000 răniți".

Cu alte cuvinte, jumătate din locuitorii 
Pămiiltului ar fi victime imediate. Un 
asemenea calcul impune apelul la „regula 
de trei simplă" : dacă la o investiție de 
600 de miliarde de dolari pe an (cît costă 
în prezent înarmările) obținem moartea 
a jumătate din populația Terrei, cît tre
buie investit pentru a menaja întreaga 
populație ? Tot suma respectivă. Dar în 
direcție™ contrară.
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lacara. Martor ocular

Totdeauna,
pădurea noastră

avuțiile ei, pădurea și oamenii Fotoreportajul nostru, realizat
în Bucovina, deschide ferestre spre o lume în care bărbăția, mai 
dz, este la ea acasă. Peisajul pădurii nu are profunzimi, întocmai 
nenîlor ei nu are ascunzișuri. Adevărata profunzime a acestui pei- 
realiza decît pe drumul fabulos dintre lemn și vioară. Abia atunci 
'urci are un suflet și eă oamenii pădurii, în preajma acestui suflet, 
' î"ălțare la fiecare copac doborît.

Pădurea fi 
la Voicvcdeasc, 
mult decît crlu 
cum sufletul o. 
saj r.u se poate 
înțelegem că ră 
trăiesc " -

Am întîlnit prin locurile unde cîntecele pădurii se contopesc cu cîntecele mun
cii, mal c ac. In .actorul de exploatare Sucevița, pe Mihai Caunii, inginerul șef al 
U.F.E.T. Rădăuți, împodobit cu Ordinul Muncii clasa a 111-a, pe Andrei Husdup, in
giner, șef d? sector, pe Mircea Pașcajniuc, președintele Comitetului sin.digatului al 
U.F.E.T. Rădăuți, pc Ioan Chiraș, tehnician principal, pe Stelian Chiraș, șeful Fabri
cii de cherestea Sucevița, oameni care cunosc bine lemnul și îl cjută să iasă în ros
turile tale mederre. Și, mai erau lingă ei'muncitori care, cu ajutorul drujbelor, al 
tractoarelor și bunului prieten al omului, califi^ croiesc și un rou drum peste munte, 
între bazinul Voievodeasa și Vetăți. Un drum ce<va uni și două monumente ale isto
riei noastre, mînăstlrca Sucevița de minăstirea Pumg.. ■

Fo’ore^rtaj^de VICTOR RADULESCU Ș
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